
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1609, 1746
2. Ανακοινώνονται οι συνεδριάσεις των Κοινοβουλευτικών

Επιτροπών, σελ. 1596
3. Επί του Κανονισµού, σελ. 1616, 1617, 1628, 1629, 1642,

1643

B. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 1589
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1591-1595

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση και ψήφιση επί του συνόλου του σχεδίου

νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων
του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού και άλλες διατάξεις», σελ.
1596, 1597

2. Συζήτηση επί της αρχής της πρότασης νόµου αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Έκτα-
κτα µέτρα ενίσχυσης των εισοδηµατικά ασθενέστερων
στρωµάτων», σελ. 1609

3. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και
Οικονοµικών: «Κύρωση της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του
Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του
Ελληνικού ∆ηµοσίου, του Νοµικού Προσώπου ∆ηµοσίου ∆ι-
καίου µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος», του
Νοµικού Προσώπου Ιδιωτικού ∆ικαίου µε την επωνυµία
«Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε. µε την επωνυµία
«Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυµία «Κτηµα-
τική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συναφών
µε την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την
επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος»,
σελ. 1618, 1645

4. Κατάθεση Εκθέσεων ∆ιαρκών Επιτροπών.
α) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέ-

τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών: «Αναµόρφωση νοµικού πλαισίου
ιδιωτικών και επαγγελµατικών σκαφών αναψυχής και επιβολή
ειδικού φόρου και έκτακτης εισφοράς, ρύθµιση φορολογι-
κών θεµάτων, θεµάτων του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους και λοιπές διατάξεις», σελ. 1623

β) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Ρύθµιση θεµάτων του πανεπι-
στηµιακού και τεχνολογικού τοµέα της ανώτατης εκπαίδευ-
σης και άλλες διατάξεις», σελ. 1632

5. Κατάθεση Σχεδίου Νόµου.
Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας, Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης και ∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: “Ρυθµίσεις θεµάτων προσωπικού µε σύµβαση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και άλλες διατάξεις
οργάνωσης και λειτουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης»,
σελ.1638

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί του Κανονισµού:
∆ΑΜΑΝΑΚΗ Μ., σελ. 1616, 1628
ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ Α., σελ. 1617
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 1642
ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ Α., σελ. 1629, 1642, 1643

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης:
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι., σελ. 1596
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 1597

Γ. Επί της πρότασης νόµου αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας και Οικονοµικών:

∆ΑΜΑΝΑΚΗ Μ., σελ. 1616
ΖΗΣΗ Ρ., σελ. 1613
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν.,

σελ. 1612
ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ Α., σελ. 1617
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ., σελ. 1615
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ., σελ. 1609
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 1617, 1618
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ.,

σελ. 1609
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 1611, 1617
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ. 1614
ΦΙΛΙΝΗ Α., σελ. 1615

∆. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας
και Οικονοµικών:

ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ. 1630
∆ΑΜΑΝΑΚΗ Μ., σελ. 1628
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ., σελ. 1633
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν., σελ. 1640
ΚΑΡΠΟΥΖΑΣ Α., σελ. 1631
ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ Γ., σελ. 1639
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ., σελ. 1618
ΜΕΛΑ Ε., σελ. 1622, 1623, 1638, 1639,

1643
ΜΠΕΡΙΑΤΟΣ Η., σελ. 1620, 1643
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 1641, 1642, 1644
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Π.,

σελ. 1635, 1637, 1638
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 1633, 1634, 1636, 1637,

1643
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ. 1625, 1626
ΣΑΜΑΡΑΣ Α., σελ. 1627
ΣΟΥΡΛΑΣ Γ., σελ. 1622, 1623, 1624
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ., σελ. 1627
ΤΣΑΒ∆ΑΡΙ∆ΗΣ Λ., σελ. 1632
ΦΙΛΙΝΗ Α., σελ. 1629, 1630
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ., σελ. 1623, 1624, 1625, 1643
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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιουλίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.30’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής
κ. ΙΩΑΝΝΗ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από την κ. Μαριλίζα Ξενο-
γιαννακοπούλου, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Β’
Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ και Β’ Αθηνών κ. ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Συνδι-
κάτο Εργατοϋπαλλήλων Μετάλλου Ν. Πειραιά Αττικής ζητεί να
αντιµετωπιστούν ασφαλιστικά προβλήµατα των εργαζοµένων σε
µεταλλουργικές επιχειρήσεις.

2) Οι Βουλευτές Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΛΥΣΑΝ∆ΡΑ-
ΚΗΣ, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία ο Σύλογος Γονέων και Κηδεµόνων 10ου ∆ηµοτικού
Σχολείου Ιωαννίνων καταγγέλλει τις ενέργειες για παραχώρηση
τµήµατος του αύλειου χώρου του σχολείου αυτού κ.λπ..

3) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Τυµπακίοιυ Νοµού Ηρα-
κλείου ζητεί τη στήριξη του εισοδήµατος των αγροτών της πε-
ριοχής του λόγω µη διάθεσης των προϊόντων τους.

4) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Καρυάς Νοµού Λάρι-
σας ζητεί έκτακτη επιχορήγηση για την αποκατάσταση των
ζηµιών από τις πρόσφατες βροχοπτώσεις στα κοινοτικά της δια-
µερίσµατα.

5) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος των απανταχού Ραυτο-
πουλαίων ζητεί την άµεση ένταξη σε χρηµατοδοτικό πρόγραµµα
του έργου της νέας χάραξης της οδού Κυπαρισσία - Ραυτόπουλο
Νοµού Μεσσηνίας.

6 Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αυλίδος Νοµού

Εύβοιας ζητεί να µην εγκατασταθούν λαθροµετανάστες στο
εγκαταλελειµµένο στρατόπεδο της αεροπορίας στην περιοχή Ρι-
τσώνα - Βαθέος.

7)Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός του ∆.∆. Ηρά-
κλειας ∆ήµου Γοργοποτάµου Φθιώτιδας ζητεί την αποζηµίωση
των ελαιοπαραγωγών της περιοχής εξαιτίας της καρπόπτωσης
των δένδρων.

8) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψαλάκης Αιρετός ΑΠΥ-
ΣΠΕ Κρήτης ζητεί πιστώσεις προκειµένου να καλυφθούν όλες οι
αιτήσεις των εκπαιδευτικών που έχουν τις νόµιµες προϋποθέσεις
για εκπαιδευτικές άδειες κ.λπ

9) Οι Βουλευτές Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ, Α’ Αθηνών κ.
ΕΥΘΑΛΙΑ (ΛΙΛΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο ∆ήµος Κονιστρών Νοµού Εύβοιας διαµαρτύρεται για τον τρόπο
χρηµατοδότησης του Βρεφονηπιακού Σταθµού της περιοχής
του, από τον ΟΕΕ.

10) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ΑΧΜΕΤ ΧΑΤΖΗ ΟΣΜΑΝ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών
Νοµού Ροδόπης ζητεί την αποζηµίωση των αγροτών της περιο-
χής για τις ζηµιές που υπέστησαν οι καλλιέργειες δηµητριακών
από τις έντονες βροχοπτώσεις.

11) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Χανίων
ζητεί την τµηµατική αποκατάσταση του αγωγού ΤΟΕΒ Κόλπου
Κισάµου.

12) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Παντελάτος Ανδρέας, πρώην υποκε-
λευστής Β’Μηχανικού διαµαρτύρεται για την πειθαρχική του
δίωξη κ.λπ.

13) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι ∆ήµοι Καντάνου και Κουκολιών
Νοµού Χανίων ζητούν την άρση της τελεσιδικίας πράξεων χαρα-
κτηρισµού της ∆ασικής Υπηρεσίας Χανίων.

14) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Συλλόγων Ερασιτε-
χνών Αλιέων ζητεί να εφαρµοστεί παρόµοια νοµοθετική ρύθµιση
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όπως των άλλων κρατών της ΕΕ για τους ερασιτέχνες αλιείς.

15) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πλοιοκτητών Ελληνι-
κών Σκαφών Τουρισµού διαµαρτύρεται για τη φορολόγηση των
επαγγελµατιών των τουριστικών σκαφών κ.λπ..

16) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Πασχαλάκης Στέργιος ζητεί την επί-
λυση συνταξιοδοτικού του προβλήµατος κ.λπ..

17) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πληροφορικών Ελλά-
δος διαµαρτύρεται για την καταστρατήγηση των επαγγελµατι-
κών δικαιωµάτων των αποφοίτων Πληροφορικής ΑΕΙ κ.λπ..

18) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιώτης Σκορδάς ζητεί λύση σε
οικονοµικό του πρόβληµα.

19) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην υποβάθµιση
του Νοσοκοµείου Σητείας Λασιθίου.

20) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Σητείας Νοµού Λασιθίου
ζητεί χρηµατοδότηση για την κατασκευή γηπέδου ποδοσφαίρου
στο Τ.∆. Σκοπής.

21) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Καψαλάκης Ζαχαρίας ζητεί να ικανο-
ποιηθούν όλες οι αιτήσεις των εκπαιδευτικών για εκπαιδευτικές
άδειες κ.λπ..

22) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία ζητεί την άµεση νοµοθετική ρύθµιση του ζητήµατος µετα-
κίνησης των µαθητών µε αναπηρία κ.λπ.

23) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ασωπού Νοµού Λακω-
νίας διαµαρτύρεται για τις εκτιµήσεις των ζηµιών της περιοχής
του, από τον ΕΛΓΑ.

24) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Σητείας Νοµού Λασιθίου
ζητεί την έγκριση και την υπογραφή της πολεοδοµικής µελέτης
της περιοχής ΚΟΛΟΝΕΛΛΟΣ κ.λπ.

25) Ο Βουλευτής Ν. Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑ-
ΓΚΑΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Σύλλογοι Γονέων και
Κηδεµόνων των σχολείων στη Σαρωνίδα Αττικής ζητούν την
άµεση ανέγερση σύγχρονων σχολικών κτηρίων.

26) Ο Βουλευτής Ν. Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑ-
ΓΚΑΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Νέος Πολιτιστικός
Σύλλογος Μαλακάσας διαµαρτύρεται για τις περιβαλλοντικές πα-
ραβάσεις της εταιρείας UNICA A.E. στη Μαλακάσα Αττικής.

27) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Με-
ραµβέλλου Νοµού Λασιθίου ζητεί να πληροφορηθεί τι µπορεί να
γίνει έτσι ώστε ο παραγωγός Μαρκάκης Σταύρος να µη χάσει τα
δικαιώµατά του για το έτος 2008 κ.λπ.

28) Ο Βουλευτής Ν. Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑ-
ΓΚΑΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία φορείς της περιοχής
Παλλήνης Αττικής διαµαρτύρονται για τη δηµιουργία Εµπορικού
Κέντρου στην περιοχή «Κτηµάτων Καµπά».

29) Ο Βουλευτής Ν. Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑ-

ΓΚΑΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ελληνική Κοινότητα
Νυρεµβέργης ζητεί να συνεχιστεί η λειτουργία του επίτιµου ελ-
ληνικού Προξενείου Νυρεµβέργης µε φορέα το ελληνικό κράτος.

30) Ο Βουλευτής Ν. Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑ-
ΓΚΑΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Βούλας
Νοµού Αττικής ζητεί την άµεση παρακατάθεση της αποζηµίωσης
για την απαλλοτρίωση του χώρου στην περιοχή Κόνιαρη, όπου
θα ανεγερθούν το 3ο Γυµνάσιο και Λύκειο της πόλης.

31) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αυλίδας Νοµού Εύ-
βοιας διαµαρτύρεται στη δηµιουργία τόπου συγκέντρωσης
αλλοδαπών σε αποµονωµένο στρατόπεδο της Αεροπορίας στην
περιοχή της Ριτσώνας του δήµου του.

32) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Προσωπικού Εργοστασίου
Μεταλλικών Κατασκευών Ελλάδος στο Βόλο διαµαρτύρεται γιατί
δεν ανατέθηκε στην ΜΕΤΚΑ Α.Ε. η κατασκευή του πύργου - σκά-
φους του άρµατος TOMA BMP3 κ.λπ..

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται στην άµεση
ανάγκη χρηµατοδότησης της κοινωνικής ένταξης των σκηνιτών
Ροµά στα Βραχναίικα Αχαΐας.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η επιχορή-
γηση του έργου της πολιτικής προστασίας στο Νοµό Αχαίας.

35) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ΑΧΜΕΤ ΧΑΤΖΗ ΟΣΜΑΝ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οµάδες καπνοπαραγωγών των Νοµών Ρο-
δόπης, Έβρου, Ξάνθης, Σερρών, Κιλκίς και ∆ράµας ζητούν απο-
ζηµίωση για τη ζηµιά που υπέστησαν εξαιτίας ακραίων καιρικών
φαινοµένων.

36) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παπαγεωργίου Ιωάν-
νης,συνταξιούχος του ΙΚΑ ζητεί την επίλυση ασφαλιστικού προ-
βλήµατος στον ΟΑΕΕ.

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων Γενικού Νο-
σοκοµείου Αιγίου Ο ΑΣΚΛΗΠΙΟΣ Νοµού Αχαΐας επισηµαίνει την
οριακή έλλειψη από το νοσοκοµείο αυτό προσωπικού,αναλώσι-
µου και µη υγειονιµικού υλικού κ.λπ..

38) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η δίκαιη αντιµετώ-
πιση των κτηνοτρόφων όσον αφορά τις αποζηµιώσεις και την
απρόσκοπτη ολοκλήρωση του προγράµµατος για τα µικρά σχέ-
δια βελτίωσης.

39) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις οριακές ελ-
λείψεις προσωπικού στο Νοσοκοµείο του Άργους.

40) Οι Βουλευτές Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ-
∆ΟΥ, Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Β’ Πειραιώς κ. ΙΩ-
ΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία κάτοικοι
των προσφυγικών πολυκατοικιών στην περιοχή Καστράκι του
∆ήµου ∆ραπετσώνας ζητούν την άµεση αντικατάσταση των σω-
λήνων αµιάντου του πεπαλαιωµένου δικτύου ύδρευσης της πε-
ριοχής τους.

41) Οι Βουλευτές Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ, Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ, Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Έδεσ-
σας ζητεί την αποζηµίωση των κερασοπαραγωγών της περιοχής
του εξαιτίας της ακαρπίας των δένδρων.
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 16364/18/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή

κ. Λαφαζάνη Παναγιώτη δόθηκε µε το υπ αριθµ. 4789/10/04/2009
έγγραφο από την Υπουργό Απασχόλησης και Κοινωνικής Προ-
στασίας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 16365/18/03/2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Τζάκρη Θεοδώρας δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1332 /10/04/2009

έγγραφο από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 16368/18/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Χάϊδου Χρήστου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 5283Β/10/04/2009 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆η-
µοσίων Έργων η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 16416/19/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ αριθµ.

Φ8000/7703/1139/10/04/2009 έγγραφο από την Υπουργό Απα-
σχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 16418/19/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Σκουλά Ιωάννη δόθηκε µε το υπ αριθµ. ∆5/ΗΛ/Α/Φ6/46/

7906/10/04/2009 έγγραφο από τον Υπουργό Ανάπτυξης η ακό-
λουθη απάντηση:
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Σηµ: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι σήµερα, Πέµπτη 23 Ιουλίου 2009,
θα συνεδριάσουν οι ακόλουθες κοινοβουλευτικές επιτροπές:

1. Ώρα 11.00’- Η ∆ΙΑΡΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΜΟΡΦΩΤΙΚΩΝ ΥΠΟ-
ΘΕΣΕΩΝ θα συνεδριάσει, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Συνέχιση της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Ρύθµιση
θεµάτων του πανεπιστηµιακού και τεχνολογικού τοµέα της ανώ-
τατης εκπαίδευσης και άλλες διατάξεις» (4η συνεδρίαση).

2. Ώρα 12.00’ - Η ∆ΙΑΡΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟ-
ΘΕΣΕΩΝ θα συνεδριάσει, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Συζήτηση επί της προτάσεως του ΟΚΑΝΑ για το Πρόγραµµα
Ελεγχόµενης ∆ευτεροβάθµιας Περίθαλψης Ουσιοεξαρτηµένων
(ΠΕ∆ΠΟ).

3. Ώρα 13.00’ - Η ΕΙ∆ΙΚΗ ∆ΙΑΡΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΥΡΩΠΑΪ-
ΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ και Η ∆ΙΑΡΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ∆ΗΜΟΣΙΑΣ ∆Ι-
ΟΙΚΗΣΗΣ, ∆ΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΗΣ ΚΑΙ ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ µε θέµα
ηµερήσιας διάταξης:

Εξέταση των προτάσεων:
- Απόφαση – Πλαίσιο του Συµβουλίου για την καταπολέµηση

της σεξουαλικής κακοποίησης, της σεξουαλικής εκµετάλλευσης
παιδιών και της παιδικής πορνογραφίας, µε την οποία καταργεί-
ται η απόφαση – πλαίσιο 2004/68/∆ΕΥ [COM (2009) 135 τελικό]

- Απόφαση – Πλαίσιο του Συµβουλίου για την πρόληψη και
την καταπολέµηση της εµπορίας ανθρώπων, καθώς και για την
προστασία των θυµάτων, µε την οποία καταργείται η απόφαση –
πλαίσιο 2002/629 ∆ΕΥ. [COM (2009) 136 τελικό]

4. Ώρα 18.00’ - Η ΕΠΙΤΡΟΠΗ ∆ΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ,
ΤΡΑΠΕΖΩΝ, ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ ΚΟΙΝΗΣ ΩΦΕΛΕΙΑΣ ΚΑΙ ΦΟΡΕΩΝ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ θα συνεδριάσει, µε θέµα ηµερήσιας
διάταξης:

Ακρόαση από τα µέλη της επιτροπής, κατά το άρθρο 49Α’ του
Κανονισµού της Βουλής, του προτεινοµένου, από τον Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών, για διορισµό στη θέση του ∆ιευ-
θύνοντος Συµβούλου της Ανώνυµης Εταιρείας µε την Επωνυµία
«Ελληνικά Ταχυδροµεία» (ΕΛΤΑ Α.Ε.), κ. Σταµάτη Μαύρου.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα ψηφιστεί στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Αναθεώρηση
∆ιατάξεων του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού και άλλες διατά-
ξεις».

Υπάρχουν κάποιες διορθώσεις που θέλετε να κάνετε, κύριε
Υπουργέ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ναι, κύριε
Πρόεδρε, υπάρχουν κάποιες βελτιώσεις.

Η πρώτη είναι στο άρθρο 1 του σχεδίου νόµου, όπως έχει τρο-
ποποιηθεί, διαγράφεται η φράση «η οποία τροποποιείται µε το
άρθρο 1 του σχεδίου νόµου». Και στο τέλος της παραγράφου 1
του ακροτελεύτιου άρθρου του σχεδίου νόµου προστίθεται η
φράση: «εξαιρουµένων των διατάξεων των άρθρων 31 έως και
38, οι οποίες τίθενται σε ισχύ από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν είναι ακριβώς νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις αυτές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Συµπληρώ-
σεις είναι. Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, θέλω να το εξη-
γήσω.

Αναφέρεστε στη δεύτερη, κύριε Παπουτσή. Η δεύτερη προέ-
κυψε µετά την ενσωµάτωση των τροπολογιών σε ό,τι αφορά την
έναρξη ισχύος των διατάξεων που ενσωµατώθηκαν από τις κα-
τατεθείσες και γενόµενες δεκτές τροπολογίες. Αυτών, λοιπόν,
των τροπολογιών, που ενσωµατώθηκαν στο σχέδιο νόµου, η
ισχύς άρχεται από τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, ενώ των διατάξεων εκείνων που αφορούν στην Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, όπως αναφέρεται στο ακροτελεύτιο
άρθρο.

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Μπού-

γας καταθέτει για τα Πρακτικά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω κάποιο λόγο
να αµφισβητήσω τα λεχθέντα από τον κύριο Υπουργό. Ένα
πράγµα, όµως, θέλω να παρακαλέσω, ότι γίνεται αποδεκτή η τρο-
ποποίηση µε την ευθύνη του Προέδρου της Βουλής, όχι από εµάς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Αναθεώρηση ∆ιατά-
ξεων του ν.703/1977 περί Ανταγωνισµού και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό στο σύνολό του το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων του
ν.703/1977 περί Ανταγωνισµού και άλλες διατάξεις», ως διενε-
µήθη και µε τις φραστικές και νοµοτεχνικές διορθώσεις του κυ-
ρίου Υπουργού;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης «Αναθε-

ώρηση ∆ιατάξεων του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού και άλλες
διατάξεις», ως διενεµήθη και µε τις φραστικές και νοµοτεχνικές
διορθώσεις του κυρίου Υπουργού, έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Αναθεώρηση ∆ιατάξεων του ν.703/1977 περί Ανταγωνισµού
και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1

H παράγραφος 3 του άρθρου 1 του ν. 703/1977 (ΦΕΚ 278 Α’),
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Συµφωνίες, αποφάσεις και περιπτώσεις εναρµονισµένης
πρακτικής ή κατηγορίες αυτών, που εµπίπτουν στην παράγραφο
1 του παρόντος άρθρου είναι εν όλω ή εν µέρει ισχυρές, εφόσον
πληρούν αθροιστικά τις πιο κάτω προϋποθέσεις:

α) συµβάλλουν, µε την εύλογη συµµετοχή των καταναλωτών,
στην προκύπτουσα ωφέλεια, στην βελτίωση της παραγωγής ή
της διανοµής των προϊόντων ή στην προώθηση της τεχνικής ή
οικονοµικής προόδου,

β) δεν επιβάλλουν στις οικείες επιχειρήσεις περιορισµούς
πέραν των απολύτως αναγκαίων για την πραγµατοποίηση των
ανωτέρω σκοπών, και

γ) δεν παρέχουν στις επιχειρήσεις αυτές τη δυνατότητα κα-
ταργήσεως του ανταγωνισµού σε σηµαντικό τµήµα της οικείας
αγοράς.»

Άρθρο 2

Το άρθρο 2α του ν. 703/1977, όπως ισχύει, καταργείται.

Άρθρο 3

Το άρθρο 3 του ν. 703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 3
Οι κατά την παράγραφο 1 του άρθρου 1 συµφωνίες, αποφά-

σεις και περιπτώσεις εναρµονισµένης πρακτικής και η κατ’ άρθρο
2 καταχρηστική εκµετάλλευση δεσπόζουσας θέσης απαγορεύο-
νται, χωρίς προς τούτο να είναι απαραίτητη η προηγούµενη έκ-
δοση σχετικής απόφασης.»

Άρθρο 4

1. Η παράγραφος 3 του άρθρου 4α του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Με απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, καθορίζεται
κάθε θέµα σχετικό µε τη γνωστοποίηση, η οποία σε κάθε περί-
πτωση αφορά αποκλειστικά την ταυτότητα των επιχειρήσεων που
συµµετείχαν στη συγκέντρωση, το χρόνο που ολοκληρώθηκε η

συγκέντρωση, τις σχετικές αγορές και τους κύκλους εργασιών,
σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου.»

2. Στο άρθρο 4α του ν. 703/1977, όπως ισχύει, προστίθεται πα-
ράγραφος 5, η οποία έχει ως εξής:

«5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονο-
µικών και Ανάπτυξης, µετά από εισήγηση της Ολοµέλειας της
Επιτροπής Ανταγωνισµού, µπορεί να τροποποιούνται τα κατώ-
τατα όρια και τα κριτήρια που προβλέπονται στην παράγραφο 1
του παρόντος άρθρου ή να περιορίζεται η εφαρµογή του παρό-
ντος άρθρου σε συγκεκριµένους κλάδους της οικονοµίας. Η ει-
σήγηση της Επιτροπής Ανταγωνισµού βασίζεται σε στατιστικά
στοιχεία, τα οποία συγκεντρώνει αυτή κάθε τριετία και αφορούν
την εφαρµογή του παρόντος άρθρου και την κατάσταση του
ανταγωνισµού κατά την προηγούµενη τριετία.»

Άρθρο 5

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 4β του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η προθεσµία των δέκα (10) εργάσιµων ηµερών αρχίζει από
την επέλευση της πρώτης από τις πράξεις, που αναφέρονται
στην προηγούµενη παράγραφο.»

2. Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 4β
του ν. 703/1977, όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια, τα οποία
έχουν ως εξής:

«Το κείµενο της δηµοσίευσης κοινοποιείται αµέσως στην Επι-
τροπή Ανταγωνισµού και δηµοσιεύεται στο δικτυακό τόπο που
διατηρεί η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Οποιοσδήποτε ενδιαφερό-
µενος µπορεί να υποβάλλει παρατηρήσεις ή να παρέχει στοιχεία
επί της γνωστοποιούµενης συγκέντρωσης. Η Επιτροπή Ανταγω-
νισµού λαµβάνει υπόψη το εύλογο έννοµο συµφέρον των επιχει-
ρήσεων που συµµετέχουν στη συγκέντρωση, για διατήρηση του
επιχειρηµατικού απορρήτου.»

3. Στο άρθρο 4β του ν. 703/1977, όπως ισχύει, προστίθεται πα-
ράγραφος 7, η οποία έχει ως εξής:

«7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονο-
µικών και Ανάπτυξης, µετά από εισήγηση της Ολοµέλειας της
Επιτροπής Ανταγωνισµού, µπορεί να τροποποιούνται τα κατώ-
τατα όρια και τα κριτήρια που προβλέπονται στην παράγραφο 1
του παρόντος άρθρου ή να περιορίζεται η εφαρµογή του παρό-
ντος άρθρου σε συγκεκριµένους κλάδους της οικονοµίας. Η ει-
σήγηση της Επιτροπής Ανταγωνισµού βασίζεται σε στατιστικά
στοιχεία τα οποία συγκεντρώνει αυτή κάθε τριετία και αφορούν
την εφαρµογή του παρόντος άρθρου και την κατάσταση του
ανταγωνισµού κατά την προηγούµενη τριετία.»

Άρθρο 6

Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 4γ του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Με απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού απαγορεύεται
κάθε συγκέντρωση επιχειρήσεων, που υπόκειται σε προηγού-
µενη γνωστοποίηση και η οποία µπορεί να περιορίσει σηµαντικά
τον ανταγωνισµό στην εθνική αγορά ή σε ένα σηµαντικό σε συ-
νάρτηση µε τα χαρακτηριστικά των προϊόντων ή των υπηρεσιών
τµήµα της και ιδίως µε τη δηµιουργία ή ενίσχυση δεσπόζουσας
θέσης. Με απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού απαγορεύεται
επίσης κάθε συγκέντρωση επιχειρήσεων κατά την παράγραφο 5
του άρθρου 4, εφόσον περιλαµβάνει διατάξεις που εµπίπτουν
στην παράγραφο 1 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου, χωρίς να
πληρούνται οι προϋποθέσεις της παραγράφου 3 του άρθρου 1
αυτού.

2. Για την εκτίµηση της δυνατότητας µιας συγκέντρωσης να
περιορίσει σηµαντικά τον ανταγωνισµό υπό την έννοια της πα-
ραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, λαµβάνονται υπόψη ιδιαί-
τερα η διάρθρωση όλων των σχετικών αγορών, ο πραγµατικός ή
δυνητικός ανταγωνισµός εκ µέρους επιχειρήσεων εγκατεστηµέ-
νων εντός ή εκτός Ελλάδας, η ύπαρξη νοµικών ή πραγµατικών
εµποδίων εισόδου στην αγορά, η θέση των ενδιαφερόµενων επι-
χειρήσεων στην αγορά και η χρηµατοδοτική και οικονοµική δύ-
ναµή τους, οι δυνατότητες επιλογής των προµηθευτών και των
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χρηστών από τις επιχειρήσεις και από άλλες ανταγωνιστικές ή
δυνητικά ανταγωνιστικές επιχειρήσεις, η πρόσβασή τους στις
πηγές εφοδιασµού ή στις αγορές διάθεσης των προϊόντων, η
εξέλιξη της προσφοράς και της ζήτησης των οικείων αγαθών και
υπηρεσιών, τα συµφέροντα των ενδιάµεσων και τελικών κατανα-
λωτών και η συµβολή στην εξέλιξη της τεχνικής και οικονοµικής
προόδου, υπό τον όρο ότι η εξέλιξη αυτή είναι προς το συµφέ-
ρον των καταναλωτών και δεν αποτελεί εµπόδιο για τον ανταγω-
νισµό. Η αξιολόγηση της ύπαρξης ή µη συντονισµού, που
αντίκειται στην παράγραφο 1 του άρθρου 1, χωρίς να εµπίπτει
στην παράγραφο 3 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου, µεταξύ
επιχειρήσεων που συµµετέχουν σε συγκέντρωση κατά την πα-
ράγραφο 5 του άρθρου 4, γίνεται µε βάση τα κριτήρια της αυτής
παραγράφου 5.»

Άρθρο 7

1. Στο τέλος της παραγράφου 4 του άρθρου 4δ του ν. 703/
1977 όπως ισχύει, προστίθενται τα εξής εδάφια:

«Από τη γνωστοποίηση στις συµµετέχουσες επιχειρήσεις της
έναρξης διαδικασίας πλήρους διερεύνησης, οι συµµετέχουσες
επιχειρήσεις µπορούν από κοινού να προβαίνουν σε τροποποιή-
σεις στη συγκέντρωση, ώστε να µην προκαλούν σοβαρές αµφι-
βολίες ως προς το συµβατό αυτής µε τις απαιτήσεις λειτουργίας
του ανταγωνισµού στις επί µέρους αγορές στις οποίες αφορά
και να τις κοινοποιούν στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. Οι τροπο-
ποιήσεις και η γνωστοποίησή τους στην Επιτροπή Ανταγωνισµού,
µπορεί να γίνονται σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την ενηµέρωση
των συµµετεχουσών επιχειρήσεων.»

2. Η παράγραφος 6 του άρθρου 4δ του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Με απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, η οποία εκδί-
δεται µέσα σε ενενήντα (90) ηµέρες από τη γνωστοποίηση της
συγκέντρωσης, απαγορεύεται η συγκέντρωση σε περίπτωση που
δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις της παραγράφου 1 του άρθρου
4γ. Σε κάθε άλλη περίπτωση, η Επιτροπή Ανταγωνισµού επιτρέ-
πει τη συγκέντρωση. Η πάροδος της προθεσµίας των ενενήντα
(90) ηµερών, χωρίς την έκδοση απορριπτικής απόφασης, θεω-
ρείται ως έγκριση της συγκέντρωσης εκ µέρους της Επιτροπής
Ανταγωνισµού, η οποία εκδίδει υποχρεωτικώς τη σχετική διαπι-
στωτική πράξη.»

3. Η παράγραφος 8 του άρθρου 4δ του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού µπορεί να εγκρίνει συγκέ-
ντρωση, µε την απόφαση της παραγράφου 6, µε όρους και προ-
ϋποθέσεις που η ίδια επιβάλλει, προκειµένου να καταστεί η
συγκέντρωση συµβατή µε την παράγραφο 1 του άρθρου 4γ ή να
εξασφαλίζεται η συµµόρφωση των συµµετεχουσών επιχειρή-
σεων στις τροποποιήσεις της συγκέντρωσης που έγιναν από
αυτές, ώστε να καταστεί η συγκέντρωση συµβατή µε την παρά-
γραφο 1 του άρθρου 4γ. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού µπορεί µε
την απόφαση του προηγούµενου εδαφίου να απειλήσει κατά των
συµµετεχουσών επιχειρήσεων πρόστιµο σε περίπτωση µη συµ-
µόρφωσης αυτών προς τους όρους ή προϋποθέσεις που επι-
βλήθηκαν από την Επιτροπή Ανταγωνισµού ή στις αλλαγές στη
συγκέντρωση που αυτές πραγµατοποίησαν. Το κατά το προη-
γούµενο εδάφιο πρόστιµο µπορεί να ανέρχεται µέχρι ποσοστού
δέκα τοις εκατό (10%) του συνολικού κύκλου εργασιών των συµ-
µετεχουσών επιχειρήσεων, όπως αυτός ορίζεται στο άρθρο 4στ.
Η Επιτροπή Ανταγωνισµού µπορεί µε απόφασή της να θεωρήσει
ότι κατέπεσε το πρόστιµο, εφόσον βεβαιώνεται η µη συµµόρ-
φωση των συµµετεχουσών επιχειρήσεων στους όρους ή προϋ-
ποθέσεις που επιβλήθηκαν ή στις αλλαγές στη συγκέντρωση τις
οποίες οι ίδιες οι επιχειρήσεις πραγµατοποίησαν. Σε περίπτωση
που οι συµµετέχουσες επιχειρήσεις εξακολουθούν να µη συµ-
µορφώνονται, εφαρµόζονται οι διατάξεις της παραγράφου 4 του
άρθρου 4ε του παρόντος νόµου.»

Άρθρο 8

1. Η παράγραφος 5 του άρθρου 4ε του ν. 703/1977, όπως

ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:
«5. Η Επιτροπή µπορεί να λαµβάνει προσωρινά µέτρα κατάλ-

ληλα για την αποκατάσταση ή τη διατήρηση συνθηκών αποτελε-
σµατικού ανταγωνισµού στην περίπτωση που µια συγκέντρωση:

α) έχει πραγµατοποιηθεί κατά παράβαση της παραγράφου 1
του παρόντος άρθρου και δεν έχει ακόµα ληφθεί απόφαση, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 4γ,

β) έχει πραγµατοποιηθεί κατά παράβαση ενός όρου ή προϋπό-
θεσης που έχει επιβληθεί στις συµµετέχουσες επιχειρήσεις µε την
απόφαση που προβλέπεται στην παράγραφο 6 του άρθρου 4δ,

γ) έχει πραγµατοποιηθεί κατά παράβαση της παραγράφου 1
του παρόντος άρθρου, αν και µε την απόφαση της παραγράφου
1 του άρθρου 4γ κρίνεται ότι περιορίζει σηµαντικά τον ανταγω-
νισµό στην εθνική αγορά ή σε ένα σηµαντικό σε συνάρτηση µε τα
χαρακτηριστικά των προϊόντων ή των υπηρεσιών τµήµα της και
ιδίως µε τη δηµιουργία ή ενίσχυση δεσπόζουσας θέσης.»

2. Η παράγραφος 6 του άρθρου 4ε του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Το κύρος των δικαιοπραξιών που καταρτίζονται κατά πα-
ράβαση της παραγράφου 1 εξαρτάται από την απόφαση που εκ-
δίδεται κατ’ εφαρµογή των παραγράφων 2, 3 και 6 του άρθρου
4δ ή κατ’ εφαρµογή της παραγράφου 4 του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 9

Η παράγραφος 6 του άρθρου 5 του ν. 703/1977, όπως ισχύει,
καταργείται. Οι παράγραφοι 7, 8, 9, 10, 11 και 12 αναριθµούνται
σε 6, 7, 8, 9, 10 και 11 αντίστοιχα και αντικαθίστανται ως εξής:

«6. Το αργότερο µέσα σε δύο (2) έτη από την έκδοση της από-
φασης κατά την παράγραφο 5, η Επιτροπή Ανταγωνισµού οφεί-
λει να κινήσει τη διαδικασία εξέτασης του σχετικού κλάδου της
οικονοµίας και να αξιολογήσει κατά πόσον έχουν αποκαταστα-
θεί οι συνθήκες αποτελεσµατικού ανταγωνισµού ή κατά πόσον
είναι αναγκαίο να τροποποιηθούν τα µέτρα τα οποία έχει λάβει
και να επιβληθούν µέτρα ελαφρύτερα ή βαρύτερα, κατά περί-
πτωση. Για το σκοπό αυτόν ακολουθείται η διαδικασία των πα-
ραγράφων 1 έως 5 του παρόντος άρθρου. Σε κάθε περίπτωση ο
Υπουργός Ανάπτυξης µπορεί να υποβάλει σχετικό αίτηµα στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού, πριν από τη συµπλήρωση των δύο (2)
ετών και πάντως τουλάχιστο ένα (1) έτος από την έκδοση της
απόφασης κατά την παράγραφο 5, εφόσον κρίνει ότι έχουν απο-
κατασταθεί οι συνθήκες αποτελεσµατικού ανταγωνισµού ή ότι
είναι αναγκαίο να τροποποιηθούν τα µέτρα τα οποία έχει λάβει
και να επιβληθούν µέτρα ελαφρύτερα ή βαρύτερα, κατά περί-
πτωση.

7. Οι αποφάσεις που εκδίδονται σύµφωνα µε τις παραγράφους
5 και 6 προσβάλλονται µε αίτηση ακύρωσης ενώπιον του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, από όποιον έχει έννοµο συµφέρον.

8. Για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου, η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού αποφασίζει σε Ολοµέλεια. Για τη συλλογή των ανα-
γκαίων στοιχείων εφαρµόζονται οι διατάξεις των άρθρων 25, 26
και 27 του παρόντος νόµου.

9. Σε κάθε επιχείρηση, η οποία δεν εφαρµόζει τις αποφάσεις
που εκδίδονται σύµφωνα µε τις παραγράφους 5 και 6, επιβάλλε-
ται, µε απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, σύµφωνα µε το
άρθρο 9, πρόστιµο τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000)
ευρώ, που µπορεί να ανέλθει µέχρι ποσό ίσο µε το δεκαπέντε
τοις εκατό (15%) του ετήσιου κύκλου εργασιών της επιχείρησης,
που υπολογίζεται σύµφωνα µε το άρθρο 4στ του παρόντος
νόµου.

10. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης, η οποία εκδίδεται
ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Ανταγωνισµού, ρυθ-
µίζονται τα θέµατα, που αφορούν στη δηµόσια διαβούλευση, στις
ελάχιστες προϋποθέσεις δηµοσιότητας και στο περιεχόµενο
αυτής, στη διαδικασία, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέ-
ρεια.

11. Αν, από τη διαδικασία της έρευνας και της διαβούλευσης
κατά τις διατάξεις του άρθρου αυτού, προκύψει ότι συντρέχουν
οι προϋποθέσεις εφαρµογής των άρθρων 81 και 82 της Συνθήκης
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, εφαρµόζονται οι διατάξεις του Κα-
νονισµού (Ε.Κ.) αριθ. 1/2003 του Συµβουλίου της 16ης ∆εκεµ-
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βρίου 2002 (L1/4.1.2003) και κατά περίπτωση οι διατάξεις του
άρθρου αυτού που είναι σχετικές µε τα προαναφερόµενα άρθρα
της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και οι διατάξεις των
άρθρων 1, 2, 4, 4α, 4β, 4γ, 4δ, 4ε και 4στ του παρόντος νόµου.»

Άρθρο 10

Η παράγραφος 4 του άρθρου 6 του ν. 703/1977, όπως ισχύει,
καταργείται.

Άρθρο 11
Θέµατα Επιτροπής Ανταγωνισµού

1. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 8 του ν. 703/
1977, όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο το οποίο έχει ως εξής:

«Για την Επιτροπή Ανταγωνισµού εφαρµόζεται αναλόγως το
τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 2 του ν.
3051/2002 (ΦΕΚ 220 Α’).»

2. Οι παράγραφοι 3 έως και 20 του άρθρου 8 του ν. 703/1977,
όπως ισχύει, αντικαθίστανται και προστίθενται παράγραφοι 21
έως και 25, ως εξής:

«3. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού συγκροτείται από εννέα τακτικά
µέλη, από τα οποία ένα είναι ο Πρόεδρος και τέσσερις Εισηγη-
τές και απαρτίζεται από πρόσωπα αναγνωρισµένου κύρους, που
διακρίνονται για την επιστηµονική τους κατάρτιση και την επαγ-
γελµατική τους ικανότητα στο νοµικό και οικονοµικό τοµέα. Ο
Πρόεδρος, και οι Εισηγητές, είναι δηµόσιοι λειτουργοί πλήρους
και αποκλειστικής απασχόλησης και τελούν, κατά το χρόνο που
κατέχουν τη θέση τους, σε αναστολή της επαγγελµατικής τους
δραστηριότητας. Αν ο Πρόεδρος ή οι Εισηγητές είναι µέλη ∆ΕΠ
AEI τότε, σε σχέση µε την αναστολή ασκήσεως των καθηκόντων
τους ως µελών ∆ΕΠ AEI, εφαρµόζονται οι διατάξεις των παρα-
γράφων 1, 2, 3 και 4 του άρθρου 5 του ν. 2530/1997 (ΦΕΚ 218 Α’).
Επιπλέον των τακτικών µελών ορίζονται και πέντε αναπληρωµα-
τικά µέλη τα οποία πρέπει να έχουν τα ίδια προσόντα µε τα τα-
κτικά µέλη και τα οποία αναπληρώνουν, οποιοδήποτε τακτικό
µέλος, εκτός του Προέδρου και των Εισηγητών, σε περίπτωση
που αυτό είναι απόν, κωλυόµενο ή ελλείπον. Τον Πρόεδρο κω-
λυόµενο, απόντα ή ελλείποντα αναπληρώνει ο κατά διορισµόν
αρχαιότερος των Εισηγητών. Εισηγητή κωλυόµενο ή ελλείποντα
αναπληρώνει άλλος εκ των Εισηγητών.

4. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού επιλέγεται και
διορίζεται από το Υπουργικό Συµβούλιο, ύστερα από πρόταση
του Υπουργού Ανάπτυξης και γνώµη της Επιτροπής Θεσµών και
∆ιαφάνειας της Βουλής. Οι τέσσερις Εισηγητές επιλέγονται και
διορίζονται από τον Υπουργό Ανάπτυξης, ύστερα από γνώµη της
Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας της Βουλής. Τα λοιπά µέλη
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, τακτικά και αναπληρωµατικά, διο-
ρίζονται µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης. Η θητεία του
Προέδρου και των µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού, τακτι-
κών και αναπληρωµατικών, είναι τριετής και µπορεί να ανανεωθεί
µόνο για µία επιπλέον θητεία.

5. Κατά τη διάρκεια της θητείας τους, τα τακτικά µέλη της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού τα οποία δεν είναι πλήρους και αποκλει-
στικής απασχόλησης, καθώς και τα αναπληρωµατικά µέλη, δεν
επιτρέπεται να ασκούν οποιοδήποτε έµµισθο ή άµισθο δηµόσιο
λειτούργηµα ή κάθε άλλη επαγγελµατική δραστηριότητα επιχει-
ρηµατική ή µη, που δεν συµβιβάζονται µε την ιδιότητα και τα κα-
θήκοντα του µέλους της Επιτροπής Ανταγωνισµού. ∆εν συνιστά
ασυµβίβαστο για µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού, τακτικά και
αναπληρωµατικά, η άσκηση καθηκόντων µέλους ∆ΕΠ AEI µε κα-
θεστώς πλήρους ή µερικής απασχόλησης. Τα τακτικά µέλη τα
οποία δεν είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, καθώς
και τα αναπληρωµατικά µέλη υποχρεούνται να ενηµερώνουν τον
Πρόεδρο για τυχόν ανάληψη οποιουδήποτε άλλου λειτουργήµα-
τος ή επαγγελµατικής δραστηριότητας. Για την ύπαρξη ή µη
ασυµβιβάστου αποφασίζει η Επιτροπή Ανταγωνισµού σε Ολοµέ-
λεια. Τα µέλη ή οι αναπληρωτές, για τα οποία προκύπτει ζήτηµα
ασυµβιβάστου απέχουν από τις συνεδριάσεις κατά τις οποίες
λαµβάνεται η σχετική απόφαση. Η απόφαση πρέπει να είναι αι-
τιολογηµένη, κοινοποιείται αµελλητί στον Υπουργό Ανάπτυξης

και δηµοσιεύεται, όπως ορίζεται στον παρόντα νόµο. Ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης µπορεί, µε αιτιολογηµένη απόφασή του, η οποία
εκδίδεται µέσα σε αποκλειστική προθεσµία επτά (7) ηµερών από
την κοινοποίηση της απόφασης της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
να αναπέµψει σε αυτήν την υπόθεση, για λόγους νοµιµότητας.
Στην περίπτωση αυτή, η απόφαση που λαµβάνεται από την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού είναι οριστική και υποχρεωτικώς εκτελε-
στή.

6. Σε περίπτωση που λήξει πρόωρα η θητεία του Προέδρου ή
µέλους, τακτικού ή αναπληρωµατικού, της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού για οποιονδήποτε λόγο, στην κενή θέση διορίζεται νέος
Πρόεδρος, ή νέο µέλος αντίστοιχα, για το υπόλοιπο της θητείας
του αποχωρούντος. ∆εν µπορούν να ορισθούν µέλη της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού, τα πρόσωπα που έχουν εκπέσει από την ιδιό-
τητα του µέλους αυτής για τους λόγους που ορίζονται στο νόµο
αυτόν. Η διάταξη του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 2
του άρθρου 3 του ν. 3051/2002 εφαρµόζεται και για τον Πρόεδρο
και τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

7. Ο Πρόεδρος εισάγει ενώπιον της Επιτροπής Ανταγωνισµού
όλες τις υποθέσεις. Με την εισαγωγή της κάθε υπόθεσης που
αφορά περιπτώσεις των άρθρων 1, 2 και 5, η Ολοµέλεια της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού, µετά από εισήγηση της Γενικής ∆ιεύθυν-
σης Ανταγωνισµού, ερευνά αν µία υπόθεση πρέπει να εξετασθεί
κατά προτεραιότητα. Για τη λήψη απόφασης λαµβάνονται υπόψη
οι διατάξεις του παρόντος και η εκτιµώµενη επίδραση της εξε-
ταζόµενης καταγγελίας, αίτησης, γνωστοποίησης ή έρευνας στη
λειτουργία του αποτελεσµατικού ανταγωνισµού.

8. Κάθε υπόθεση που αφορά περιπτώσεις των άρθρων 1, 2, 4
επ. και 5, ανατίθεται µε τη σειρά προτεραιότητας που ορίζεται
στην παράγραφο 7 του παρόντος άρθρου άµεσα µετά από κλή-
ρωση από την Ολοµέλεια της Επιτροπής Ανταγωνισµού σε έναν
από τους Εισηγητές. Κατ’ εξαίρεση, στην περίπτωση της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 4δ ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού ασκεί χρέη εισηγητή. Σε περίπτωση που η υπόθεση
εισάγεται σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο σε τµήµα, µε την ίδια
απόφαση της Ολοµέλειας ορίζονται, µετά από κλήρωση, τα τα-
κτικά µέλη της Επιτροπής πλην των Εισηγητών, που θα απαρτί-
σουν τη σύνθεση του τµήµατος που θα αναλάβει την υπόθεση.
Με σύµφωνη γνώµη του Προέδρου, η Ολοµέλεια της Επιτροπής
µπορεί να αναθέτει την προεδρία ενός τµήµατος σε άλλο µέλος
από τα τακτικά µέλη, εκτός του Εισηγητή. Ο Εισηγητής, στον
οποίο ανατίθεται υπόθεση, συνεπικουρείται από υπαλλήλους της
Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού που ορίζονται από τον Γενικό
∆ιευθυντή µετά από πρόταση του αρµόδιου κατά περίπτωση ∆ι-
ευθυντή της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού κατά το άρθρο
8δ του παρόντος νόµου. Ο αριθµός των υπαλλήλων της Γενικής
∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού, που ορίζεται κατά περίπτωση, εξαρ-
τάται από τη σοβαρότητα της υπόθεσης, αλλά δεν υπερβαίνει
τους πέντε. Η εισήγηση πρέπει να κατατεθεί στην Ολοµέλεια ή
στο αντίστοιχο τµήµα, κατά περίπτωση, εντός ενενήντα (90) ηµε-
ρών από την ανάθεσή της, εκτός αν προβλέπεται διαφορετικά
σε άλλη διάταξη του παρόντος νόµου. Η προθεσµία αυτή µπορεί
να παρατείνεται από τον Πρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
µετά από αίτηµα του Εισηγητή, για χρόνο ο οποίος δεν υπερ-
βαίνει τις τριάντα (30) ηµέρες. Στην περίπτωση της παραγράφου
4 του άρθρου 4δ του παρόντος νόµου, η εισήγηση πρέπει να κα-
τατίθεται στην Επιτροπή Ανταγωνισµού εντός σαράντα πέντε (45)
ηµερών από τη γνωστοποίηση της υπό εξέταση συγκέντρωσης
και η προθεσµία αυτή µπορεί να παρατείνεται από τον Πρόεδρo
της Επιτροπής Ανταγωνισµού µετά από αίτηµα του Εισηγητή για
χρόνο ο οποίος δεν υπερβαίνει τις δεκαπέντε (15) ηµέρες. Κάθε
απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού λαµβάνεται εντός έξι (6)
µηνών από την ανάθεση της σχετικής υπόθεσης σύµφωνα µε την
παρούσα παράγραφο, εκτός αν προβλέπεται διαφορετικά σε
άλλη διάταξη του νόµου. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, και όταν η
υπόθεση χρήζει περαιτέρω έρευνας, η Επιτροπή Ανταγωνισµού
µπορεί να παρατείνει την προθεσµία αυτή, το ανώτερο, µέχρι δύο
(2) µήνες.

9. Οι υποθέσεις που αφορούν την εφαρµογή των άρθρων 1, 2,
4 επ. αν δεν προβλέπεται διαφορετικά στον παρόντα νόµο, ει-
σάγονται υποχρεωτικά σε τριµελή τµήµατα, εκτός από τις υπο-
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θέσεις µείζονος σηµασίας που εισάγονται µε απόφαση της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού στην Ολοµέλεια. Στις λοιπές περιπτώσεις,
οι υποθέσεις εισάγονται απευθείας στην Ολοµέλεια της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού.

10. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού συνεδριάζει νόµιµα σε Ολοµέ-
λεια, εφόσον µετέχουν στη συνεδρίαση ο Πρόεδρος, ο Εισηγητής
και τρία τουλάχιστον µέλη, τακτικά ή αναπληρωµατικά, αποφα-
σίζει δε κατά πλειοψηφία των παρόντων. Σε περίπτωση ισοψη-
φίας υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου ή του Προεδρεύοντος
κατά περίπτωση. Τα Τµήµατα της Επιτροπής Ανταγωνισµού συ-
νεδριάζουν νόµιµα, εφ’ όσον µετέχουν στη συνεδρίαση ο προε-
δρεύων, ο Εισηγητής και ένα επιπλέον τακτικό ή αναπληρωµατικό
µέλος. Τόσο στην Ολοµέλεια όσο και σε κάθε τµήµα, συµµετέ-
χουν, χωρίς ψήφο, οι υπάλληλοι της Γενικής ∆ιεύθυνσης Αντα-
γωνισµού που συνεπικουρούν τον Εισηγητή και ο Γραµµατέας
της Ολοµέλειας ή του Τµήµατος που ορίζεται κατά περίπτωση
από τον Πρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισµού µε τον αναπλη-
ρωτή του και προέρχεται από τους υπαλλήλους της Γενικής ∆ι-
εύθυνσης Ανταγωνισµού που απαρτίζουν το Γραφείο Προέδρου.

11. Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν είναι δυνατή, ούτε µε ανα-
πλήρωση, η νόµιµη συγκρότηση τµήµατος στο οποίο έχει εισα-
χθεί υπόθεση ή για σπουδαίο λόγο καθίσταται αδύνατη η
λειτουργία του, η Ολοµέλεια της Επιτροπής Ανταγωνισµού ανα-
λαµβάνει την υπόθεση ή την αναθέτει σε άλλο τµήµα που ορίζει
µε απόφασή της σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.
Στην περίπτωση αυτή, και µε εξαίρεση την παράγραφο 6 του άρ-
θρου 4δ, οι προβλεπόµενες στο νόµο προθεσµίες υπολογίζονται
εκ νέου. Μέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού τα οποία απουσιά-
ζουν χωρίς σπουδαίο λόγο για τρεις συνεχόµενες συνεδριάσεις
είτε πρόκειται για συνεδριάσεις τµήµατος στο οποίο µετέχουν ή
της Ολοµέλειας, εκπίπτουν αυτοδίκαια από την ιδιότητά τους. Η
έκπτωση διαπιστώνεται µε σχετική απόφαση του Προέδρου της
Επιτροπής Ανταγωνισµού.

12. Κατά την ενώπιον της Επιτροπής Ανταγωνισµού συζήτηση
επί των αιτήσεων και των καταγγελιών που υποβάλλονται σύµ-
φωνα µε τον παρόντα νόµο, µπορούν να παρίστανται αυτοπρο-
σώπως ή µετά ή δια πληρεξουσίου δικηγόρου αυτοί που
υπέβαλαν αίτηση ή καταγγελία, οι οποίοι καλούνται προς τούτο
τριάντα (30) ηµέρες πριν από τη συζήτηση, όπως και οι επιχειρή-
σεις και ενώσεις επιχειρήσεων κατά των οποίων κινήθηκε η ενώ-
πιον της Επιτροπής Ανταγωνισµού διαδικασία. Η προθεσµία
κλήτευσης στις περιπτώσεις των άρθρων 4δ και 4ε δεν µπορεί να
είναι µικρότερη των δεκαπέντε (15) ηµερών. Τα κλητευόµενα µέρη
δύνανται να παραιτούνται των προθεσµιών ή να ζητούν τη σύ-
ντµησή τους. Σε περίπτωση περισσοτέρων κλητευοµένων µερών
απαιτείται παραίτηση από τη νόµιµη προθεσµία ή αίτηση σύντµη-
σης από όλα τα µέρη. Σε περίπτωση παράλειψης, µη προσήκου-
σας ή µη εµπρόθεσµης κλήτευσης, αυτός που δεν παρέστη στη
συζήτηση δικαιούται να υποβάλει αίτηση επανασυζήτησης ενώ-
πιον της Επιτροπής Ανταγωνισµού µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε
(15) ηµερών από την ηµεροµηνία κοινοποίησης της απόφασης.

13. Καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδικασίας ενώπιον της Ολοµέ-
λειας ή τµήµατος της Επιτροπής Ανταγωνισµού και ιδίως για την
εξέταση µαρτύρων, τηρούνται πρακτικά µε ηλεκτρονικά µέσα.
Τα αποµαγνητοφωνηµένα πρακτικά παραδίδονται, µε επιµέλεια
της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού, στα µέρη εντός δέκα (10)
ηµερών µετά το πέρας της ενώπιον της Επιτροπής Ανταγωνισµού
διαδικασίας. Η προθεσµία για την υποβολή τελικού υποµνήµα-
τος από τους συµµετέχοντες στην ακροαµατική διαδικασία εκκι-
νεί µετά την παράδοση των πρακτικών σε αυτούς.

14. Οι αποφάσεις της Επιτροπής Ανταγωνισµού κοινοποιού-
νται µε επιµέλεια της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού σε όλα
τα ενδιαφερόµενα µέρη σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου.

15. Οι αποδοχές του Προέδρου και των Εισηγητών, το ύψος
της αποζηµίωσης κατά συνεδρίαση που χορηγείται στον Πρόε-
δρο, στους Εισηγητές και στα υπόλοιπα µέλη της Επιτροπής
Ανταγωνισµού, στους υπαλλήλους της Γενικής ∆ιεύθυνσης Αντα-
γωνισµού που κατά περίπτωση ορίζονται να συνδράµουν τον Ει-
σηγητή των υποθέσεων, στον γραµµατέα της Επιτροπής
Ανταγωνισµού και στους αναπληρωτές τους, καθορίζονται, κατά

παρέκκλιση κάθε άλλης διατάξεως, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης.

16. Τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού και οι αναπληρωτές
τους έχουν υποχρέωση να τηρούν την εµπιστευτικότητα των
εµπορικών πληροφοριών.

17. Ο Πρόεδρος και όλα τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού, καθώς και τα αναπληρωµατικά µέλη υποβάλλουν κατ’ έτος
στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου την προβλεπόµενη από το
ν.1738/1987 (ΦΕΚ 200 Α’) δήλωση περιουσιακής κατάστασης.

18. Οι δηµόσιοι λειτουργοί, δηµόσιοι υπάλληλοι και υπάλληλοι
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, εφόσον διορίζονται µέλη
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, µπορούν να απαλλάσσονται µε
κοινή απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και του αρµόδιου κατά
περίπτωση Υπουργού από τα άλλα υπηρεσιακά τους καθήκοντα
για το χρόνο που συµµετέχουν στην Επιτροπή, λαµβάνοντας το
σύνολο των αποδοχών και των επιδοµάτων της οργανικής τους
θέσης, σε βάρος του προϋπολογισµού της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού. Ο χρόνος αυτός, για όλα τα παραπάνω µέλη, θεωρείται
ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας για κάθε συνέπεια, σε καµία
δε περίπτωση η συµµετοχή τους δεν µπορεί να επηρεάσει δυ-
σµενώς την υπηρεσιακή τους κατάσταση ή θέση.

19. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης, µετά από γνώµη
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, καταρτίζεται Κώδικας ∆εοντολο-
γίας που ρυθµίζει τον τρόπο άσκησης των καθηκόντων των
µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού και του προσωπικού της Γε-
νικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού.

20. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού έχει νοµική προσωπικότητα και
παρίσταται αυτοτελώς σε κάθε είδους δίκες. Το άρθρο 18 του ν.
3728/2008 (ΦΕΚ 258 Α’) εφαρµόζεται αναλόγως για τα µέλη της
Επιτροπής Ανταγωνισµού, τακτικά και αναπληρωµατικά, και το
προσωπικό της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού, όταν δρουν
εντός των πλαισίων των αρµοδιοτήτων και των καθηκόντων τους
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

21. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού µπορεί, όταν συντρέχουν ειδι-
κοί λόγοι, να συγκροτεί µε απόφασή της επιτροπές και οµάδες
εργασίας για την εξέταση και έρευνα σε θέµατα ανταγωνισµού
και λειτουργίας της Επιτροπής και της Γενικής ∆ιεύθυνσης Αντα-
γωνισµού. Στις επιτροπές και οµάδες εργασίας µπορεί να µετέ-
χουν και πρόσωπα που δεν αποτελούν µέλη της Επιτροπής
Ανταγωνισµού ή προσωπικό της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνι-
σµού. Η ανωτέρω απόφαση λαµβάνεται µε πρωτοβουλία της Επι-
τροπής ή µετά από αίτηµα του Υπουργού Ανάπτυξης. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανά-
πτυξης καθορίζονται, ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού, οι αµοιβές των προσώπων που συµµετέχουν στις πιο
πάνω επιτροπές και οµάδες εργασίας.

22. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονο-
µικών και Ανάπτυξης, µετά από πρόταση της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού, καθορίζεται το ύψος των δαπανών µετακίνησης,
ηµερήσιας αποζηµίωσης και διανυκτέρευσης του προέδρου και
των µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού, καθώς και του προσω-
πικού της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού, για εκτέλεση υπη-
ρεσίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 26, κατά
παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων.

23. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονο-
µίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης, που εκδίδεται µετά από ει-
σήγηση της Επιτροπής Ανταγωνισµού και δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, θεσπίζεται Κανονισµός Λειτουρ-
γίας και ∆ιαχείρισης της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Με τον Κα-
νονισµό ρυθµίζονται η εσωτερική λειτουργία, το σύστηµα
εσωτερικού ελέγχου, ο τρόπος διαχείρισης των πόρων της Επι-
τροπής, τα κωλύµατα και η εξαίρεση του Προέδρου, των µελών
και του Γραµµατέα της, η διαδικασία αναπλήρωσης των τακτι-
κών µελών από τα αναπληρωµατικά µέλη, η προδικασία και δια-
δικασία ενώπιον της Επιτροπής, η κατάρτιση, δηµοσίευση και
κοινοποίηση των αποφάσεών της, η παροχή αντιγράφων ή απο-
σπασµάτων των αποφάσεων ή γνωµοδοτήσεών της και κάθε
άλλη λεπτοµέρεια.

24. Η δικαστική υπεράσπιση και νοµική υποστήριξη των µελών
της Επιτροπής Ανταγωνισµού και του προσωπικού που υπηρετεί
και απασχολείται στη Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού µε οποια-
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δήποτε έννοµη σχέση, όταν ενάγονται ή κατηγορούνται για πρά-
ξεις ή παραλείψεις που ανάγονται αποκλειστικά στην εκπλήρωση
των καθηκόντων τους, ανατίθεται εφόσον οι ανωτέρω το επιθυ-
µούν, σε εξωτερικό δικηγόρο που ορίζεται από την Ολοµέλεια
της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού καλύ-
πτει τη σχετική δαπάνη, το ύψος της οποίας προσδιορίζεται στη
συγκεκριµένη απόφαση. Το ενδιαφερόµενο µέλος της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού και τα µέλη του προσωπικού της Γενικής ∆ι-
εύθυνσης Ανταγωνισµού µπορούν διαζευκτικά να χρησιµοποιούν
τις υπηρεσίες άλλου δικηγόρου της επιλογής τους. Με απόφαση
της Ολοµέλειας της Επιτροπής Ανταγωνισµού ορίζεται το ανώ-
τατο ύψος της σχετικής δαπάνης που καλύπτει η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού. Το µέλος ή ο υπάλληλος, ο οποίος θα καταδικασθεί
αµετακλήτως, είναι υποχρεωµένος να επιστρέψει στην Επιτροπή
Ανταγωνισµού το σύνολο της δαπάνης που η Επιτροπή έχει κα-
ταβάλει για τη δικαστική υπεράσπισή του. Η ρύθµιση αυτή ισχύει
και για τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού, των οποίων έληξε
η θητεία, καθώς και για το προσωπικό της Γενικής ∆ιεύθυνσης
Ανταγωνισµού, το οποίο αποχώρησε από την Υπηρεσία.

25. Ο Πρόεδρος και τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού, τα-
κτικά και αναπληρωµατικά, δεν επιτρέπεται, για τρία (3) έτη µετά
τη λήξη της θητείας τους µε οποιονδήποτε τρόπο, να παρέχουν
υπηρεσία µε έµµισθη εντολή ή µε οποιαδήποτε έννοµη σχέση,
σε εταιρεία ή επιχείρηση επί υποθέσεων των οποίων η Επιτροπή
Ανταγωνισµού, εξέδωσε κατά τη διάρκεια της θητείας τους, οποι-
αδήποτε απόφαση ή πράξη, καθώς και να αναλαµβάνουν γενι-
κώς την υπεράσπιση υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής
Ανταγωνισµού. Σε όσους παραβαίνουν τις διατάξεις του προη-
γούµενου εδαφίου επιβάλλεται, µε απόφαση του Υπουργού Ανά-
πτυξης, πρόστιµο, ίσο µε το δεκαπλάσιο των συνολικών
αποδοχών που έλαβε το µέλος της Επιτροπής Ανταγωνισµού
κατά τη διάρκεια της θητείας του.»

Άρθρο 12

Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 8α του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, καταργούνται.

Άρθρο 13

1. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«α) ∆ιαπιστώνει αν υφίσταται παράβαση των παραγράφων 1
και 2 του άρθρου 1.»

2. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, καταργείται.

3. Η περίπτωση η’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«η) Επιτρέπει µε απόφαση της Ολοµέλειας της Επιτροπής
Ανταγωνισµού, την εξαίρεση συµπράξεων κατά κατηγορίες, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου.»

4. Η περίπτωση θ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«θ) Προσδιορίζει µε απόφαση της Ολοµέλειας, κατηγορίες ή
είδη συµπράξεων που δεν εµπίπτουν στη ρύθµιση της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου.»

5. Η περίπτωση ια’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«ια) ∆ιορίζει τον Γενικό ∆ιευθυντή της Γενικής ∆ιεύθυνσης
Ανταγωνισµού.»

6. Η περίπτωση ιζ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«ιζ) Με αιτιολογηµένη απόφασή της σύµφωνα µε το άρθρο 5,
λαµβάνει κάθε απολύτως αναγκαίο κανονιστικό µέτρο που
αφορά τη διάρθρωση της αγοράς και αποσκοπεί στη δηµιουρ-
γία συνθηκών αποτελεσµατικού ανταγωνισµού, σύµφωνα µε τη
διαδικασία του άρθρου 5.»

Άρθρο 14

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 8γ του ν. 703/1977 καταργεί-

ται.
2. Η παράγραφος 3 του άρθρου 8γ του ν. 703/1977, όπως

ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού µπορεί να εξου-

σιοδοτεί τον Γενικό ∆ιευθυντή ή ∆ιευθυντές της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Ανταγωνισµού να ασκούν µέρος των διοικητικών
αρµοδιοτήτων του.»

3. Προστίθεται παράγραφος 4 στο άρθρο 8γ του ν. 703/1977,
ως εξής:

«4. Ο Πρόεδρος ορίζει µε απόφασή του το προσωπικό της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού που στελεχώνει το Γραφείο Προέδρου και
το Γραφείο Εισηγητών και ορίζει τους προϊσταµένους των Γρα-
φείων αυτών.»

4. Προστίθεται παράγραφος 5 στο άρθρο 8γ του ν. 703/1977,
ως εξής:

«5. Στην Επιτροπή Ανταγωνισµού συνιστάται αυτοτελές Γρα-
φείο Νοµικής Υποστήριξης, το οποίο υπάγεται απευθείας στον
Πρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Του Γραφείου αυτού
προΐσταται Πάρεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

Το Γραφείο Νοµικής Υποστήριξης έχει ιδίως τις ακόλουθες αρ-
µοδιότητες:

α) τη δικαστική και εξωδικαστική εκπροσώπηση και υπερά-
σπιση των συµφερόντων της Επιτροπής Ανταγωνισµού,

β) την καθοδήγηση των ενεργειών της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού µε νοµικές συµβουλές και γνωµοδοτήσεις.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Ανάπτυξης, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, καθορίζονται ο αριθµός των ορ-
γανικών θέσεων των ειδικών νοµικών συµβούλων του αυτοτελούς
γραφείου νοµικής υποστήριξης, των οποίων η θητεία δεν δύνα-
ται να υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη και δεν είναι ανανεώσιµη.

Η Επιτροπή Ανταγωνισµού, µε απόφαση του Προέδρου, µετά
από εισήγηση του προϊσταµένου του Γραφείου Νοµικής Υπο-
στήριξης, δικαιούται να προσφύγει στις υπηρεσίες εξωτερικού
δικηγόρου, εφόσον κριθεί αναγκαίο από την ιδιαίτερη σπουδαι-
ότητα της υπόθεσης. Με απόφαση της Ολοµέλειας της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού ορίζονται οι αµοιβές που θα καταβάλλονται
σε περίπτωση προσφυγής σε υπηρεσίες εξωτερικού δικηγόρου.
Η απαγόρευση και η κύρωση που προβλέπονται στην παρά-
γραφο 25 του άρθρου 8 του παρόντος νόµου ισχύει και για τους
ειδικούς νοµικούς συµβούλους του Γραφείου Νοµικής Υποστή-
ριξης του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 15

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 8δ του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Στην Επιτροπή Ανταγωνισµού λειτουργεί Γενική ∆ιεύθυνση
Ανταγωνισµού της οποίας προΐσταται Γενικός ∆ιευθυντής. Η Γε-
νική ∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού αποτελείται από τέσσερις (4) ∆ι-
ευθύνσεις, ήτοι, µία (1) ∆ιεύθυνση Νοµικής Τεκµηρίωσης δύο (2)
∆ιευθύνσεις Οικονοµικής Τεκµηρίωσης, και µία (1) ∆ιεύθυνση ∆ι-
οικητικής και Οικονοµικής Υποστήριξης, καθώς και ένα αυτοτε-
λές Τµήµα ΜΜΕ, όπως το Τµήµα αυτό προβλέπεται στο άρθρο
18 του ν. 3592/2007 (ΦΕΚ 161 Α’). Οι ∆ιευθύνσεις και το Τµήµα
του προηγούµενου εδαφίου µπορούν να µεταβάλλονται από τον
Οργανισµό της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού. Ο Γενικός ∆ι-
ευθυντής ασκεί καθήκοντα διεύθυνσης και εποπτείας εν γένει
της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού, για την οµαλή και απο-
δοτική λειτουργία της. ∆ιορίζεται µε απόφαση της Ολοµέλειας
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, µε τετραετή θητεία, η οποία µπο-
ρεί να επαναληφθεί για ίσο χρονικό διάστηµα µία ή περισσότε-
ρες, αλλά όχι συνεχόµενες, φορές. Η θέση του Γενικού
∆ιευθυντή µπορεί να πληρούται και µε µετάταξη ή απόσπαση,
κατά παρέκκλιση από τις σχετικές διατάξεις της κείµενης νοµο-
θεσίας, µε κοινή απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και του αρ-
µόδιου κατά περίπτωση Υπουργού.

Ο Γενικός ∆ιευθυντής λαµβάνει τις κάθε είδους αποδοχές,
προσαυξήσεις και λοιπές παροχές που προβλέπονται για τους
Γενικούς ∆ιευθυντές των Υπουργείων.

Μετά τη λήξη της θητείας του και εφόσον ο Γενικός ∆ιευθυ-
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ντής ανήκει στο προσωπικό της Επιτροπής Ανταγωνισµού και
έχει διατελέσει ∆ιευθυντής για µια τριετία, συνεχίζει να ασκεί κα-
θήκοντα ∆ιευθυντή, τα οποία καθορίζονται από τον Πρόεδρο της
Επιτροπής, ανάλογα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 8δ του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο συνολικός αριθµός των θέσεων του προσωπικού ορίζεται
στις διακόσιες (200). Η αύξηση του αριθµού των θέσεων γίνεται
µε προεδρικό διάταγµα, κατά τα οριζόµενα στο πρώτο εδάφιο,
και σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να υπερβεί τις διακόσιες πε-
νήντα (250).»

3. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 8δ του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Η µετάταξη και η απόσπαση διενεργούνται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Εσωτερικών, Ανάπτυξης και του αρµόδιου κατά
περίπτωση Υπουργού, κατά τις κείµενες διατάξεις. Το ειδικό επι-
στηµονικό προσωπικό προσλαµβάνεται µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παραγράφου 3 του άρθρου 1 του ν. 2527/1997 (ΦΕΚ 206 Α’),
όπως ισχύουν. Η πλήρωση των θέσεων αυτών µπορεί να γίνει και
µε µετάταξη ή απόσπαση, κατά τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου.»

Άρθρο 16

1. Tα άρθρα 8ε και 8στ του ν. 703/1977 αναριθµούνται σε 8στ
και 8ζ αντίστοιχα και παρεµβάλλεται άρθρο 8ε το οποίο έχει ως
εξής:

«Άρθρο 8ε
Σύσταση Αυτοτελούς Γραφείου Εσωτερικού Ελέγχου

1. Συνιστάται Αυτοτελές Γραφείο Εσωτερικού Ελέγχου που
είναι αρµόδιο:

α) για την παρακολούθηση της λειτουργίας της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Ανταγωνισµού της Επιτροπής Ανταγωνισµού και των
Υπηρεσιών του Προέδρου και των Εισηγητών αυτής,

β) για την εκπόνηση του συστήµατος εσωτερικού ελέγχου της
Επιτροπής Ανταγωνισµού, ώστε να εξασφαλίζεται η νόµιµη λει-
τουργία τους, καθώς και η διασφάλιση και ορθή διαχείριση των
πόρων της.

2. Το Γραφείο Εσωτερικού Ελέγχου υπάγεται απευθείας στην
Ολοµέλεια της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

3. Οι υπηρετούντες στο Γραφείο µπορούν, κατά την άσκηση
των αρµοδιοτήτων τους, να λαµβάνουν γνώση και να έχουν πρό-
σβαση σε οποιοδήποτε έγγραφο της Γενικής ∆ιεύθυνσης Αντα-
γωνισµού και των Υπηρεσιών Προέδρου και Εισηγητών, οι οποίοι
οφείλουν να τους παρέχουν όλα τα µέσα για τη διευκόλυνση του
έργου τους και έχουν υποχρέωση να τηρούν τις διατάξεις του
άρθρου 27 περί εχεµυθείας και απορρήτου.

4. Οι υπηρετούντες στο Γραφείο Εσωτερικού Ελέγχου αναφέ-
ρονται απευθείας στην Ολοµέλεια της Επιτροπής Ανταγωνισµού
και δεν υπάγονται ιεραρχικά σε καµία άλλη υπηρεσιακή µονάδα
της. Ορίζονται από την Ολοµέλεια της Επιτροπής Ανταγωνισµού
µετά από γνώµη του Γενικού ∆ιευθυντή. Η θέση του προϊσταµέ-
νου του Γραφείου Εσωτερικού Ελέγχου και του αναπληρωτή του
µπορεί να πληρούται και µε µετάταξη ή απόσπαση, κατά παρέκ-
κλιση από τις σχετικές διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, µε
κοινή απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και του αρµόδιου κατά
περίπτωση Υπουργού. Ο προϊστάµενος του εν λόγω Γραφείου,
που ορίζεται από την Ολοµέλεια της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
υποβάλλει στην Ολοµέλεια κάθε χρόνο έκθεση σχετικά µε τους
ελέγχους που διενήργησε το Γραφείο. Η θητεία των µελών και
του Προϊσταµένου του Γραφείου Εσωτερικού Ελέγχου είναι τριε-
τής και δύναται να επαναληφθεί αλλά δεν επιτρέπεται να υπάρ-
χουν δύο συνεχείς θητείες.

5. Οι εκθέσεις του Προϊσταµένου του Γραφείου Εσωτερικού
Ελέγχου περιλαµβάνονται στην έκθεση που υποβάλλει η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, σύµφωνα µε το άρθρο 13γ στον Πρόεδρο
της Βουλής.

6. Οι ειδικότερες λεπτοµέρειες οργάνωσης και διάρθρωσης

του Αυτοτελούς Γραφείου Εσωτερικού Ελέγχου ορίζονται στον
Οργανισµό της Γενικής ∆ιεύθυνσης της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού κατά το άρθρο 8δ του παρόντος νόµου.»

2. Οι παράγραφοι 1 και 2 του αναριθµηθέντος άρθρου 8στ του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού παρέχει τη γνώµη της για θέ-
µατα της αρµοδιότητάς της είτε µε δική της πρωτοβουλία είτε
ύστερα από αίτηµα που υποβάλλει ο Υπουργός Ανάπτυξης ή
άλλος, αρµόδιος Υπουργός ή ενώσεις επιµελητηρίων ή ενώσεις
εµπορικών και βιοµηχανικών συλλόγων.

2. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού παρέχει τη γνώµη της επί προ-
τάσεων τροποποίησης του παρόντος νόµου, ύστερα από αίτηµα
του Υπουργού Ανάπτυξης ή εισηγείται σε αυτόν κατά περίπτωση
τροποποιήσεις.»

Άρθρο 17

1. Η περίπτωση (β) της παραγράφου 1 του άρθρου 9 του ν.
703/1977 καταργείται και οι περιπτώσεις (γ), (δ), (ε) και (στ) της
ίδιας παραγράφου αναριθµούνται αντίστοιχα σε (β), (γ), (δ) και
(ε).

2. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 9 του ν. 703/1977,
όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Αν η Επιτροπή Ανταγωνισµού πιθανολογεί, κατά τη διάρκεια
σχετικής έρευνας που διεξάγεται είτε αυτεπαγγέλτως είτε κατό-
πιν αιτήµατος του Υπουργού Ανάπτυξης ή καταγγελίας, παρά-
βαση των διατάξεων της παραγράφου 1 του άρθρου 1, του
άρθρου 2 και της παραγράφου 5 του άρθρου 4 του παρόντος
νόµου ή των άρθρων 81 και 82 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας, µπορεί µε απόφασή της να αποδέχεται, εκ µέρους
των ενδιαφερόµενων επιχειρήσεων ή ενώσεων επιχειρήσεων, την
ανάληψη δεσµεύσεων προς παύση της πιθανολογούµενης πα-
ράβασης, και να καθιστά τις δεσµεύσεις αυτές υποχρεωτικές για
τις επιχειρήσεις ή ενώσεις επιχειρήσεων. Η απόφαση της Επι-
τροπής µπορεί να εκδοθεί για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα,
εφόσον πιθανολογείται ότι δεν συντρέχουν λόγοι για περαιτέρω
δράση αυτής. Η Επιτροπή µπορεί, ύστερα από αίτηση που υπο-
βάλλει κάθε ενδιαφερόµενος ή αυτεπαγγέλτως, να κινήσει εκ
νέου τη διαδικασία όταν:

- υπήρξε ουσιαστική µεταβολή των γεγονότων στα οποία βα-
σίσθηκε η απόφαση ή

- οι εµπλεκόµενες επιχειρήσεις αθετήσουν τις δεσµεύσεις που
έχουν αναλάβει ή

- η απόφαση βασίσθηκε σε ελλιπείς, ανακριβείς ή παραπλα-
νητικές πληροφορίες των ενδιαφερόµενων επιχειρήσεων.

Η Επιτροπή Ανταγωνισµού καθορίζει, µε απόφασή της, τους
όρους, τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία αποδοχής δεσµεύ-
σεων εκ µέρους των ενδιαφερόµενων επιχειρήσεων ή ενώσεων
επιχειρήσεων.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 9 τροπο-
ποιείται ως εξής:

«2. Το κατά την προηγούµενη παράγραφο επιβαλλόµενο ή
απειλούµενο πρόστιµο µπορεί να φτάνει µέχρι ποσοστού δεκα-
πέντε τοις εκατό (15%) των ακαθάριστων εσόδων της επιχείρη-
σης της χρήσης κατά την οποία έπαυσε η παράβαση ή, αν αυτή
συνεχίζεται µέχρι την έκδοση της απόφασης, της τρέχουσας
χρήσης ή της προηγούµενης της παράβασης χρήσης αντιστοί-
χως.»

4. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 9 προστίθεται
εδάφιο το οποίο έχει ως εξής:

«Σε περίπτωση που επιβάλλεται πρόστιµο σε ένωση επιχειρή-
σεων, το επιβαλλόµενο ή απειλούµενο πρόστιµο µπορεί να ανέρ-
χεται µέχρι ποσοστού δεκαπέντε τοις εκατό (15%) των
ακαθάριστων εσόδων των µελών αυτής, της τρέχουσας ή της
προηγούµενης της παράβασης χρήσης.»

5. Στο άρθρο 9 προστίθενται παράγραφοι 4 και 5 και αναριθ-
µούνται αντίστοιχα οι υφιστάµενες παράγραφοι 4, 5, 6 και 7 σε
6, 7, 8 και 9. Οι παράγραφοι 4 και 5 έχουν ως εξής:

«4. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού δύναται µε απόφασή της να επι-
βάλλει σε επιχειρήσεις ή ενώσεις επιχειρήσεων πρόστιµο, σε πε-
ρίπτωση µη συµµόρφωσής τους µε προγενέστερη απόφασή της.
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Το κατά το προηγούµενο εδάφιο επιβαλλόµενο πρόστιµο µπορεί
να ανέρχεται µέχρι ποσοστού δέκα τοις εκατό (10%) των ακα-
θάριστων εσόδων της επιχείρησης της τρέχουσας ή της προη-
γούµενης της παράβασης χρήσης.

5. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού καθορίζει µε απόφασή της, τους
όρους και τις προϋποθέσεις απαλλαγής ή µείωσης των προστί-
µων που επιβάλλονται σε βάρος επιχειρήσεων οι οποίες συµβάλ-
λουν στη διερεύνηση οριζόντιων συµπράξεων της παραγράφου 1
του άρθρου 1 του παρόντος νόµου ή και της παραγράφου 1 του
άρθρου 81 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας. Η υπα-
γωγή της οικείας επιχείρησης στο πρόγραµµα επιείκειας αίρει το
αξιόποινο για τα πρόσωπα που αναφέρονται στην παράγραφο 1
του άρθρου 29 και τα απαλλάσσει από την εις ολόκληρον ευθύνη
κατά το άρθρο 30 παρ.1 του παρόντος για την εν λόγω οριζόντια
σύµπραξη.»

Άρθρο 18

Τα άρθρα 10 και 11 του ν. 703/1977, όπως ισχύουν, καταρ-
γούνται.

Άρθρο 19

Στην αρχή του άρθρου 11α του ν. 703/1977, όπως ισχύει,
προστίθενται εδάφια τα οποία έχουν ως εξής:

«Καταγγελίες περί ζητηµάτων που δεν εµπίπτουν στις αρµο-
διότητες της Επιτροπής Ανταγωνισµού µε βάση τις διατάξεις του
παρόντος τίθενται στο Αρχείο της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγω-
νισµού µε πράξη του Προέδρου της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
ύστερα από εισήγηση της Γενικής ∆ιεύθυνσης. Η αρµόδια υπη-
ρεσία της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ανταγωνισµού ενηµερώνει σχε-
τικά τον καταγγέλλοντα, ο οποίος έχει δικαίωµα προσφυγής κατά
της απόφασης αυτής, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.»

Άρθρο 20

Η παράγραφος 2 του άρθρου 18 του ν. 703/1977, όπως ισχύει,
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Με την επιφύλαξη των διατάξεων της προηγούµενης πα-
ραγράφου, τα δικαστήρια κάθε δικαιοδοσίας µπορούν να κρί-
νουν παρεµπιπτόντως το κύρος των συµφωνιών και αποφάσεων,
καθώς και την ύπαρξη απαγορευµένης εναρµονισµένης πρακτι-
κής κατά την παράγραφο 1 του άρθρου 1 του νόµου αυτού ή
κατά το άρθρο 81 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας ή
την καταχρηστική εκµετάλλευση δεσπόζουσας θέσης κατά το
άρθρο 2 του νόµου αυτού ή κατά το άρθρο 82 της Συνθήκης της
Ευρωπαϊκής Κοινότητας. Από την κρίση αυτή δεν δεσµεύονται η
Επιτροπή Ανταγωνισµού, το ∆ιοικητικό Εφετείο Αθηνών και το
Συµβούλιο της Επικρατείας, όταν κρίνουν µε βάση τις διατάξεις
του νόµου αυτού.»

Άρθρο 21

Η παράγραφος 1 του άρθρου 21 του ν. 703/1977, όπως ισχύει,
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι προβλεπόµενες στην παράγραφο 1 του άρθρου 1 συµ-
φωνίες, αποφάσεις και περιπτώσεις εναρµονισµένης πρακτικής
πρέπει να γνωστοποιούνται από τις συµπράττουσες επιχειρήσεις
ή ενώσεις επιχειρήσεων στην Επιτροπή Ανταγωνισµού µέσα σε
τριάντα (30) ηµέρες από τη σύναψη, λήψη ή τέλεσή τους. Τα
στοιχεία που οφείλουν να γνωστοποιούν οι επιχειρήσεις είναι τα
εξής: α) την ταυτότητα των επιχειρήσεων, β) το αντικείµενο της
σύµπραξης, γ) την αγορά που αφορά η σύµπραξη, δ) το χρόνο
σύναψης και ε) τη διάρκειά της.»

Άρθρο 22

Το άρθρο 22 του ν. 703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 22
Περιεχόµενο γνωστοποίησης

Με απόφαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού µπορεί να καθορί-
ζονται ο τύπος και ο τρόπος υποβολής και καταχώρισης:

α) των κατά τα άρθρα 21 γνωστοποιήσεων και
β) των κατά την παράγραφο 1 του άρθρου 24 καταγγελιών πα-

ραβάσεως των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 1.»

Άρθρο 23

Το άρθρο 23 του ν. 703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 23
Συνέπειες γνωστοποίησης

Η γνωστοποίηση σύµβασης, σύµπραξης ή πρακτικής που γί-
νεται κατά το άρθρο 21 δεν έχει ως αποτέλεσµα την υποχρεωτική
εξέτασή της από την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού µπορεί να διεξάγει έρευνα για συγκεκριµένη γνωστο-
ποίηση οποτεδήποτε είτε αυτεπαγγέλτως είτε κατόπιν
καταγγελίας και να ζητεί, για το σκοπό της έρευνας, την προ-
σκόµιση πρόσθετων στοιχείων και την παροχή διευκρινίσεων από
τα εµπλεκόµενα µέρη.»

Άρθρο 24

1. H παράγραφος 2 του άρθρου 26 του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Για τη διαπίστωση των παραβάσεων των παραγράφων 1
και 2 του άρθρου 1 και των άρθρων 2 και 4 έως 4στ και για την
εφαρµογή του άρθρου 5, καθώς και για τη διαπίστωση παραβά-
σεων των άρθρων 81 και 82 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοι-
νότητας, οι εντεταλµένοι υπάλληλοι της Γενικής ∆ιεύθυνσης
Ανταγωνισµού ασκούν εξουσίες φορολογικού ελεγκτή και έχουν
την αρµοδιότητα ιδίως:

α) να ελέγχουν κάθε είδους και κατηγορίας βιβλία, στοιχεία
και λοιπά έγγραφα των επιχειρήσεων και ενώσεων επιχειρήσεων,
περιλαµβανοµένης της ηλεκτρονικής εµπορικής αλληλογραφίας
των επιχειρηµατιών, διοικητών, διευθυνόντων συµβούλων, δια-
χειριστών και γενικά εντεταλµένων τη διοίκηση ή διαχείριση προ-
σώπων, καθώς και του προσωπικού των επιχειρήσεων ή ενώσεων
επιχειρήσεων, ανεξαρτήτως της µορφής αποθήκευσής τους, και
οπουδήποτε και εάν αυτά φυλάσσονται, και να λαµβάνουν αντί-
γραφα ή αποσπάσµατά τους,

β) να προβαίνουν σε κατασχέσεις βιβλίων, εγγράφων και
άλλων στοιχείων, συµπεριλαµβανοµένων και ηλεκτρονικών
µέσων αποθήκευσης και µεταφοράς δεδοµένων, τα οποία απο-
τελούν επαγγελµατικές πληροφορίες,

γ) να ελέγχουν και να συλλέγουν πληροφορίες και δεδοµένα
κινητών τερµατικών, φορητών συσκευών, καθώς και των εξυπη-
ρετητών τους σε συνεργασία µε τις αρµόδιες κατά περίπτωση
αρχές, που βρίσκονται εντός ή εκτός των κτιριακών εγκαταστά-
σεων των ελεγχόµενων επιχειρήσεων ή ενώσεων αυτών,

δ) να ενεργούν έρευνες στα γραφεία και τους λοιπούς χώρους
και τα µεταφορικά µέσα των επιχειρήσεων ή ενώσεων επιχειρή-
σεων,

ε) να σφραγίζουν οποιονδήποτε επαγγελµατικό χώρο, βιβλία ή
έγγραφα, κατά την περίοδο που διενεργείται ο έλεγχος και στο
µέτρο των αναγκών αυτού,

στ) να ενεργούν έρευνες στις κατοικίες των επιχειρηµατιών,
διοικητών, διευθυνόντων συµβούλων, διαχειριστών και γενικά
εντεταλµένων τη διοίκηση ή διαχείριση προσώπων, καθώς και
του προσωπικού των επιχειρήσεων ή ενώσεων επιχειρήσεων,
εφόσον υπάρχουν εύλογες υπόνοιες ότι φυλάσσονται εκεί βιβλία
ή άλλα έγγραφα που συνδέονται µε την επιχείρηση και το αντι-
κείµενο του ελέγχου,

ζ) να λαµβάνουν, κατά την κρίση τους, ένορκες ή ανωµοτί κα-
ταθέσεις, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 212 του
Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας (ΚΠ∆), και να ζητούν από κάθε αντι-
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πρόσωπο ή µέλος του προσωπικού της επιχείρησης ή ένωσης
επιχειρήσεων, επεξηγήσεις για τα γεγονότα ή τα έγγραφα που
σχετίζονται µε το αντικείµενο και το σκοπό του ελέγχου και να
καταγράφουν τις σχετικές απαντήσεις.

Η διαδικασία συλλογής, φύλαξης και επεξεργασίας ηλεκτρο-
νικών αρχείων και αλληλογραφίας, που συλλέγονται για τους
σκοπούς του παρόντος νόµου, καθορίζεται µε απόφαση της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού.

Κατά την άσκηση των εξουσιών τους, σύµφωνα µε τα ανωτέρω
υπό στοιχεία α’ έως ζ’, οι υπάλληλοι της Γενικής ∆ιεύθυνσης
Ανταγωνισµού τηρούν τις διατάξεις του άρθρου 9 του Συντάγ-
µατος για το άσυλο της κατοικίας.»

2. Η παράγραφος 6 του άρθρου 26 του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Με την επιφύλαξη των κυρώσεων που προβλέπονται στο
άρθρο 29 του παρόντος νόµου, επιβάλλεται µε απόφαση της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού πρόστιµο τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιά-
δων (15.000) ευρώ µε ανώτατο όριο τις εκατό χιλιάδες (100.000)
ευρώ στις επιχειρήσεις, στις ενώσεις επιχειρήσεων ή σε αυτούς
που κατά οποιονδήποτε τρόπο παρεµποδίζουν ή δυσχεραίνουν
τις έρευνες κατά τις διατάξεις των παραγράφων 1, 2 και 3 του
άρθρου αυτού, καθώς και στις επιχειρήσεις, στις ενώσεις επι-
χειρήσεων ή σε αυτούς που αρνούνται να επιδείξουν τα αιτού-
µενα βιβλία, στοιχεία και λοιπά έγγραφα και να χορηγήσουν
αντίγραφα ή αποσπάσµατά τους.»

Άρθρο 25

1. Η παράγραφος 3 του άρθρου 27 του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Τα απόρρητα στοιχεία, τα οποία έχουν σχέση µε την εφαρ-
µογή του παρόντος νόµου αποτελούν µέρος του διοικητικού φα-
κέλου. Οι υπάλληλοι της προηγούµενης παραγράφου
υποχρεούνται να τηρούν εχεµύθεια, µε την επιφύλαξη της διά-
ταξης της παραγράφου 2 του άρθρου 37 του ΚΠ∆, για τα ανα-
φερόµενα στο προηγούµενο εδάφιο στοιχεία. Οι προϋποθέσεις,
η έκταση, οι εξαιρέσεις, ο χρόνος και η διαδικασία πρόσβασης
στο διοικητικό φάκελο των επιχειρήσεων και ενώσεων επιχειρή-
σεων, κατά των οποίων κινήθηκε η ενώπιον της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού διαδικασία, και των φυσικών ή νοµικών προσώπων, που
υπέβαλαν καταγγελία, η διαδικασία χρήσης και δηµοσιοποίησης
των προαναφερόµενων απόρρητων στοιχείων από τη Γενική ∆ι-
εύθυνση Ανταγωνισµού, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια καθορίζονται, κατά παρέκκλιση από τις γενικές διατάξεις
περί του δικαιώµατος πρόσβασης στα έγγραφα, από τον Κανο-
νισµό Λειτουργίας και ∆ιαχείρισης της Επιτροπής Ανταγωνισµού.
Τα απόρρητα στοιχεία της παρούσας παραγράφου µπορούν να
αποτελέσουν µέρος του φακέλου, ο οποίος υποβάλλεται στο ∆ι-
οικητικό Εφετείο Αθηνών και στο Συµβούλιο της Επικρατείας και
αποβάλλουν έκτοτε τον απόρρητο χαρακτήρα τους.»

2. Η παράγραφος 6 του άρθρου 27 του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Με τις ποινές της παραγράφου 5 τιµωρείται και κάθε πρό-
σωπο, στο οποίο η Επιτροπή Ανταγωνισµού αναθέτει την εκπό-
νηση µελέτης για λογαριασµό της, ή συµµετέχει σε οµάδα έργου
την οποία έχει συστήσει η Επιτροπή Ανταγωνισµού, εφόσον πα-
ραβιάζει τη σχετική σύµβαση στην οποία έχει περιληφθεί ρήτρα
για υποχρέωση εχεµύθειας κατά τις παραγράφους 2 και 3, καθώς
και οι δικηγόροι οι οποίοι συµµετέχουν στο Νοµικό Γραφείο της
Επιτροπής Ανταγωνισµού. Το προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται
και για τους προστηθέντες του αναδόχου εκπόνησης µελέτης,
εφόσον έλαβαν γνώση της παραπάνω ρήτρας εχεµύθειας.»

Άρθρο 26

Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 29 του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Όποιος ατοµικώς ή ως εκπρόσωπος νοµικού προσώπου
συνάπτει συµφωνίες, λαµβάνει αποφάσεις ή εφαρµόζει εναρµο-
νισµένη πρακτική, από αυτές που απαγορεύονται από το άρθρο
1 του νόµου αυτού, όπως και από το άρθρο 81 της Συνθήκης της

Ευρωπαϊκής Κοινότητας και όποιος ενεργεί κατά παράβαση των
άρθρων 4 έως 4στ του νόµου αυτού, καθώς και όποιος µε τις
ιδιότητες αυτές, κατά παράβαση του άρθρου 2 του νόµου αυτού,
καθώς και του άρθρου 82 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινό-
τητας, καταχράται τη δεσπόζουσα θέση στην αγορά της επιχεί-
ρησής του ή της επιχείρησης που εκπροσωπεί ή παραβαίνει την
παράγραφο 10 του άρθρου 5 του νόµου αυτού, τιµωρείται µε
χρηµατική ποινή από δεκαπέντε χιλιάδες (15.000) ευρώ έως εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες (150.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής
τα παραπάνω όρια χρηµατικής ποινής διπλασιάζονται. Επιπλέον
των ανωτέρω, όποιος ατοµικώς ή ως εκπρόσωπος νοµικού προ-
σώπου συνάπτει συµφωνίες, λαµβάνει αποφάσεις ή εφαρµόζει
εναρµονισµένη πρακτική, από αυτές που απαγορεύονται από το
άρθρο 1 του νόµου αυτού ή από το άρθρο 81 της Συνθήκης της
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και αφορούν επιχειρήσεις που δραστη-
ριοποιούνται στο ίδιο επίπεδο ανταγωνισµού και οι οποίες έχουν
σαν αποτέλεσµα τον περιορισµό του ανταγωνισµού στο επίπεδο
αυτό, τιµωρείται και µε ποινή φυλάκισης τουλάχιστο έξι (6)
µηνών.

2. Με φυλάκιση τουλάχιστον έξι (6) µηνών και µε χρηµατική
ποινή από δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ έως πενήντα χιλιάδες
(50.000) ευρώ τιµωρούνται:

α) Όποιος παρακωλύει µε οποιονδήποτε τρόπο τον έλεγχο για
την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου εκ µέρους
των κατά το άρθρο 26 αρµόδιων οργάνων, ιδίως µε την παρεµ-
βολή προσκοµµάτων ή απόκρυψη στοιχείων.

β) Όποιος αρνείται ή δυσχεραίνει την παροχή των κατά το
άρθρο 25 πληροφοριών στην Επιτροπή Ανταγωνισµού ή τα αρ-
µόδια για τον έλεγχο όργανα.

γ) Όποιος παρέχει, κατά παράβαση των διατάξεων των άρ-
θρων 25 και 26 στην Επιτροπή Ανταγωνισµού ή στα αρµόδια για
τον έλεγχο όργανα, εν γνώσει, ψευδείς πληροφορίες ή αποκρύ-
πτει στοιχεία.

δ) Όποιος αρνείται, αν και έχει κληθεί για το σκοπό αυτόν από
εντεταλµένο, κατά τις παραγράφους 1, 2 και 3 του άρθρου 26,
υπάλληλο της Επιτροπής Ανταγωνισµού ή άλλο αρµόδιο για τον
έλεγχο όργανο, να προβεί σε ένορκη ή ανωµοτί κατάθεση ενώ-
πιόν του, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 26, καθώς και όποιος, κατά τη διάρκεια της κατάθεσής του,
εν γνώσει καταθέτει ψευδή ή αρνείται ή αποκρύπτει τα αληθή.

Σε περίπτωση υποτροπής τα παραπάνω όρια χρηµατικής ποι-
νής διπλασιάζονται.»

Άρθρο 27

Το άρθρο 34 του ν. 703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 34
Εφαρµογή διατάξεων περί κλητεύσεων και επιδόσεων

Για όλες τις προβλεπόµενες από τον παρόντα νόµο κλητεύ-
σεις ενώπιον της Επιτροπής Ανταγωνισµού και της Γενικής ∆ι-
εύθυνσης Ανταγωνισµού, όπως και για όλες τις επιδόσεις
αποφάσεων και εισηγήσεων αυτών, εφαρµόζονται κατ’ αναλογία
οι διατάξεις περί επιδόσεων των άρθρων 47 έως 57 του Κώδικα
∆ιοικητικής ∆ικονοµίας. Η επίδοση των υπολοίπων εγγράφων,
συµπεριλαµβανοµένων των επιστολών συλλογής στοιχείων του
άρθρου 25, µπορεί να γίνεται µε συστηµένη επιστολή.»

Άρθρο 28

1. Στην αρχή της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 4 του ν. 703/1977, όπως ισχύει, προστίθεται η λέξη «όταν».

2. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 4στ του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, η φράση «σύµφωνα µε τις παραγρά-
φους: 1 στοιχείο β’,» αντικαθίσταται µε τη φράση «σύµφωνα µε
τις παραγράφους: 1 στοιχείο α’ και στοιχείο β’».

3. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 5 του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, η φράση «ως προς την ύπαρξη συνθη-
κών» αντικαθίσταται µε τη φράση «ως προς τη µη ύπαρξη συν-
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θηκών».
4. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 5 του

ν. 703/1977, όπως ισχύει, η φράση «η τήρηση της αρχής διαφά-
νειας» αντικαθίσταται µε τη φράση «η τήρηση της αρχής της δια-
φάνειας».

5. α) Στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, η φράση «κατά τα ειδικότερα οριζό-
µενα στο άρθρο 4δ παρ. 4» αντικαθίσταται µε τη φράση «κατά
τα ειδικότερα οριζόµενα στα άρθρα 4δ παρ. 6 και 4ε παρ. 4».

β) Στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, η φράση «...στο άρθρο 4δ παρ. 1-3»
αντικαθίσταται µε τη φράση «…άρθρο 4ε παρ. 1-3».

γ) Η περίπτωση ε’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: «ε) Απειλεί ή και
επιβάλλει τα πρόστιµα, τις χρηµατικές ποινές και τις άλλες κυ-
ρώσεις, όπως ορίζεται στις διατάξεις των άρθρων 4α παρ. 4, 4β
παρ. 4, 4ε παρ. 1 και 4, 5 παρ. 9, 9 παρ.1, 2 και 5, 12, 21 παρ. 2,
24 παρ. 2, 25 παρ.2, 26 παρ. 6 του παρόντος νόµου.»

δ) Στην περίπτωση στ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8β του
ν. 703/1977, όπως ισχύει, η φράση «άρθρο 9 παρ. 4» αντικαθί-
σταται µε τη φράση «άρθρο 9 παρ. 5».

ε) Στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 8β του ν.
703/1977, όπως ισχύει, η φράση «κατά τα άρθρα 3 και 4γ» αντι-
καθίσταται µε τη φράση «κατά τα άρθρα 4γ παρ. 3 και 4δ παρ. 9».

στ) Στην παράγραφο 1 του άρθρου 13γ του ν. 703/1977, οι λέ-
ξεις «τον Ιούνιο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µέχρι την 31η
Μαρτίου».

6. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 16 του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, διαγράφεται η φράση «...τω ∆ιοικητικώ Πρωτοδικείω Αθη-
νών και παρά...».

7. Η περίπτωση α’της παραγράφου 2 του άρθρου 21 του ν.
703/1977, όπως ισχύει, διαγράφεται.

8. Η παράγραφος 1 του άρθρου 24 του ν. 703/1977, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο έχει το δικαίωµα να κα-
ταγγέλλει παραβάσεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 1,
του άρθρου 2 και της παραγράφου 10 του άρθρου 5 του παρό-
ντος νόµου, καθώς και των άρθρων 81 και 82 της Συνθήκης της
Ευρωπαϊκής Κοινότητας.»

Άρθρο 29
Τροποποίηση του ν. 146/1914 περί

Αθεµίτου Ανταγωνισµού

1. Στο ν. 146/1914 (ΦΕΚ 270 Α’), µετά το άρθρο 18, προστίθε-
ται άρθρο 18α, το οποίο έχει ως εξής:

«Άρθρο 18α
1. Απαγορεύεται η καταχρηστική εκµετάλλευση, από µία ή πε-

ρισσότερες επιχειρήσεις, της σχέσης οικονοµικής εξάρτησης
στην οποία βρίσκεται προς αυτήν ή αυτές µία επιχείρηση, η
οποία κατέχει θέση πελάτη ή προµηθευτή, ακόµη και ως προς
ένα ορισµένο είδος προϊόντων ή υπηρεσιών και δεν διαθέτει ισο-
δύναµη εναλλακτική λύση. Η καταχρηστική αυτή εκµετάλλευση
της σχέσης οικονοµικής εξάρτησης δύναται να συνίσταται ιδίως
στην επιβολή αυθαίρετων όρων συναλλαγής, στην εφαρµογή
διακριτικής µεταχείρισης ή στην αιφνίδια και αδικαιολόγητη δια-
κοπή µακροχρόνιων εµπορικών σχέσεων.

2. Οποιοσδήποτε έχει έννοµο συµφέρον µπορεί να ζητήσει
άρση και παράλειψη της παράβασης και αποζηµίωση για οποια-
δήποτε ζηµία υποστεί κατά παράβαση της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου.

3. Όποιος ατοµικώς ή ως εκπρόσωπος νοµικού προσώπου
ενεργεί κατά παράβαση του παρόντος άρθρου, τιµωρείται µε
χρηµατική ποινή από πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ έως πενήντα χι-
λιάδες (50.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής τα παραπάνω
όρια χρηµατικής ποινής διπλασιάζονται.»

2. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 19 του ν.146/1914 περί Αθε-
µίτου Ανταγωνισµού αντικαθίσταται η λέξη «εξ» µε τη λέξη «δε-
καοκτώ» και η λέξη «τριετία» µε τη λέξη «πενταετία».

Άρθρο 30

1. Η παράγραφος 3 του άρθρου 2 του ν. 3335/2005 (ΦΕΚ 95
Α’) τροποποιείται ως εξής:

«3.α. Στο Βιβλίο Κυρώσεων καταχωρούνται, αναλυτικά, µε όλα
τα στοιχεία τους, οι διοικητικές κυρώσεις που επιβάλλονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 17 του ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230
Α’).

β. Στη ∆Ε∆ΑΚ δηµιουργείται Πληροφοριακό Σύστηµα Παρα-
κολούθησης των Κυρώσεων και των ελέγχων της αγοράς πετρε-
λαιοειδών προϊόντων. Στο Πληροφοριακό αυτό Σύστηµα
καταχωρούνται όλες οι διοικητικές κυρώσεις που επιβάλλονται
και οι έλεγχοι που πραγµατοποιούνται στους κατόχους αδειών
του άρθρου 4 του ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’), από κάθε αρµόδια
προς τούτο Αρχή, συµπεριλαµβανοµένων των ∆ηµόσιων Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών για τη βεβαίωση του οικείου κάθε φορά προ-
στίµου. Η καταχώριση των κυρώσεων και των ελέγχων γίνεται
ηλεκτρονικά στη βάση δεδοµένων, που δηµιουργείται για το
σκοπό αυτόν και στην οποία έχουν πρόσβαση όλες οι αρµόδιες
για την επιβολή των ανωτέρω κυρώσεων Αρχές, µε την επιφύ-
λαξη των διατάξεων του ν. 2472/1997 (ΦΕΚ 50 Α’), όπως ισχύει,
για την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Η
∆Ε∆ΑΚ συντάσσει, το πρώτο τρίµηνο κάθε έτους, έκθεση αξιο-
λόγησης των στοιχείων του Πληροφοριακού Συστήµατος για το
προηγούµενο κάθε φορά έτος.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Μεταφορών και Επικοινωνιών κα-
θορίζονται τα στοιχεία των κυρώσεων και των ελέγχων που κα-
ταχωρούνται στο Πληροφοριακό Σύστηµα, ο χρόνος και η
διαδικασία ηλεκτρονικής υποβολής και επικαιροποίησης των
ανωτέρω στοιχείων από τις αρµόδιες προς τούτο Αρχές και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Με την ίδια απόφαση ρυθµίζονται
θέµατα σχετικά µε την πρόσβαση της ΥΠ.Ε.Ε. στην ηλεκτρονική
βάση δεδοµένων, τη διαλειτουργική σύνδεσή της µε το σύστηµα
Elenxis και τον τρόπο ηλεκτρονικής υποβολής των στοιχείων των
ελέγχων.»

2. Οι αρµόδιες Αρχές για την επιβολή διοικητικών κυρώσεων
στους κατόχους Αδειών του άρθρου 4 του ν. 3054/2002
(ΦΕΚ 230 Α’), όπως ισχύει, υποχρεούνται εντός δύο (2) µηνών
από την έκδοση της απόφασης της παραγράφου 3β’ του άρ-
θρου 2 του ν. 3335/2005 (ΦΕΚ 95 Α’) να γνωστοποιήσουν στη
∆ιεύθυνση Ελέγχου ∆ιακίνησης και Αποθήκευσης Καυσίµων του
Υπουργείου Ανάπτυξης πλήρη κατάλογο των διοικητικών κυρώ-
σεων που έχουν επιβάλει στους ανωτέρω κατόχους Αδειών.

3. Η παράγραφος 4 του άρθρου 3 του ν. 3335/2005 (ΦΕΚ 95
Α’) τροποποιείται ως εξής:

«4. Τα ΚΕ∆ΑΚ ασκούν επιτόπιο έλεγχο σε όλους τους κατό-
χους αδειών του άρθρου 4 του ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’), όπως
ισχύει, σε εγκαταστάσεις και άλλα µέσα διύλισης, αποθήκευσης,
µεταφοράς, τελικής πώλησης και γενικότερα διακίνησης πετρε-
λαιοειδών προϊόντων, καθώς και οποιασδήποτε µορφής βιοµη-
χανικές ή άλλες εγκαταστάσεις, όπου πιθανολογείται ότι
αποθηκεύονται ή διακινούνται πετρελαιοειδή προϊόντα. Ο έλεγ-
χος αυτός αφορά ιδίως:

α. τις άδειες εγκατάστασης και λειτουργίας και τα σχετικά πι-
στοποιητικά και έγγραφα,

β. την τήρηση των όρων που επιβάλλονται στους κατόχους
αδειών του ν. 3054/2002,

γ. τον τύπο και την ποιότητα των διακινούµενων προϊόντων,
δ. κάθε στοιχείο και έγγραφο σχετικό µε τη διακίνηση και

µεταφορά προϊόντων και τα µέσα µεταφοράς,
ε. τα εµπορικά σήµατα που φέρουν τα πρατήρια,
στ. τις τιµές αγοράς και πώλησης ανά είδος προϊόντος, καθώς

και τις χορηγούµενες εκπτώσεις,
ζ. τις συµφωνίες που συνάπτουν οι επιχειρήσεις λιανικής εµπο-

ρίας µε τους προµηθευτές τους, σχετικά µε τις προς αυτές χο-
ρηγούµενες εκπτώσεις.»

4. Η παράγραφος 1 του άρθρου 1 του π.δ. 54/2006 (ΦΕΚ 158
Α’) τροποποιείται ως εξής:

«1. Αποστολή της συσταθείσας µε το άρθρο 1 του ν. 3335/2005
(ΦΕΚ 95 Α’) ∆ιεύθυνσης Ελέγχου ∆ιακίνησης και Αποθήκευσης
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Καυσίµων (Πετρελαιοειδών Προϊόντων) (∆Ε∆ΑΚ) είναι η δηµι-
ουργία της υποδοµής και ο συντονισµός της λειτουργίας των Κλι-
µακίων Ελέγχου ∆ιακίνησης και Αποθήκευσης Καυσίµων
(ΚΕ∆ΑΚ), τα οποία ασκούν επιτόπιο έλεγχο σε όλους τους κατό-
χους αδειών του άρθρου 4 του ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’), όπως
ισχύει, σε εγκαταστάσεις και άλλα µέσα διύλισης, αποθήκευσης,
µεταφοράς, τελικής πώλησης και γενικότερα διακίνησης πετρε-
λαιοειδών προϊόντων, καθώς και οποιασδήποτε µορφής βιοµη-
χανικές ή άλλες εγκαταστάσεις, όπου πιθανολογείται ότι
αποθηκεύονται ή διακινούνται πετρελαιοειδή προϊόντα. Ο έλεγ-
χος αυτός αφορά ιδίως:

α. τις άδειες εγκατάστασης και λειτουργίας και τα σχετικά πι-
στοποιητικά και έγγραφα,

β. την τήρηση των όρων που επιβάλλονται στους κατόχους
αδειών του ν. 3054/2002,

γ. τον τύπο και την ποιότητα των διακινούµενων προϊόντων,
δ. κάθε στοιχείο και έγγραφο σχετικό µε τη διακίνηση και µε-

ταφορά προϊόντων και τα µέσα µεταφοράς,
ε. τα εµπορικά σήµατα που φέρουν τα πρατήρια,
στ. τις τιµές αγοράς και πώλησης ανά είδος προϊόντος, καθώς

και τις χορηγούµενες εκπτώσεις,
ζ. τις συµφωνίες που συνάπτουν οι επιχειρήσεις λιανικής εµπο-

ρίας µε τους προµηθευτές τους, σχετικά µε τις προς αυτές χο-
ρηγούµενες εκπτώσεις.

Η ∆Ε∆ΑΚ µεριµνά για τη διεξαγωγή του ελέγχου µε οµαλές
συνθήκες και εγγυήσεις νοµιµότητας, καθώς και για την αξιο-
ποίηση των αποτελεσµάτων του, προς όφελος του δηµοσίου
συµφέροντος και των καταναλωτών.»

Άρθρο 31

1. Στο άρθρο 4 του ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’), όπως ισχύει,
προστίθεται παράγραφος 9 ως εξής:

«9.α. Κάθε Αδειοδοτούσα Αρχή τηρεί Μητρώο Αδειών, στο
οποίο καταχωρούνται οι άδειες που χορηγεί. Στην αρµόδια υπη-
ρεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης τηρείται Εθνικό Μητρώο
Αδειών πετρελαιοειδών προϊόντων στο οποίο καταχωρούνται
όλες οι άδειες, καθώς και οι µεταβολές αυτών, περιλαµβανοµέ-
νων των αδειών του άρθρου 7 παράγραφος 3 και του άρθρου 9
του παρόντος. Οι κατά περίπτωση Αδειοδοτούσες Αρχές υπο-
χρεούνται να γνωστοποιούν στην ανωτέρω υπηρεσία, εντός δε-
καπέντε (15) ηµερών από την έκδοσή τους, τις άδειες που
χορηγούν, καθώς και τυχόν µεταβολές τους. Το Υπουργείο Ανά-
πτυξης τηρεί και ηλεκτρονικό Μητρώο Αδειών, το οποίο δηµοσι-
εύεται στην ιστοσελίδα του.

β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Ανάπτυξης
και Μεταφορών και Επικοινωνιών καθορίζονται ο τρόπος τήρη-
σης του Εθνικού Μητρώου Αδειών πετρελαιοειδών προϊόντων,
τα στοιχεία των αδειών που καταχωρούνται σε αυτό, τα στοιχεία
που δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Ανάπτυξης,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.»

2. Οι Αδειοδοτούσες Αρχές της ανωτέρω παραγράφου α’ υπο-
χρεούνται, εντός δύο (2) µηνών από την έκδοση της απόφα-
σης που προβλέπεται στην παράγραφο 9β’ του άρθρου 2 του ν.
3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’), να γνωστοποιήσουν στη ∆ιεύθυνση
Εποπτείας της ∆ιαχείρισης Πετρελαιοειδών του Υπουργείου Ανά-
πτυξης πλήρη κατάλογο των υφιστάµενων αδειών πετρελαιοει-
δών προϊόντων αρµοδιότητάς τους.

3. Στο άρθρο 10 του ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’), όπως ισχύει,
προστίθεται παράγραφος 7 ως εξής:

«7. Η ΡΑΕ είναι αρµόδια για τον έλεγχο της συµµόρφωσης µε
την υποχρέωση παροχής πρόσβασης τρίτων.

Ο Υπουργός Ανάπτυξης, µετά από γνώµη της ΡΑΕ, δύναται να
επεκτείνει την πρόσβαση τρίτων και σε άλλες υποδοµές πέραν
των αναφερόµενων στις παραγράφους 1 και 3 του παρόντος άρ-
θρου, όπως στις αποθήκες λειτουργικών αποθεµάτων σε ορι-
σµένες περιοχές της χώρας, εφόσον τούτο καθίσταται αναγκαίο
για λόγους προστασίας ή ενίσχυσης του υγιούς ανταγωνισµού.
Για τη διατύπωση της γνώµης της η ΡΑΕ καλεί τον κύριο της υπο-
δοµής να διατυπώσει εγγράφως τις απόψεις του. Η πρόσβαση
στις υποδοµές αυτές γίνεται σύµφωνα µε τη διαδικασία που ορί-

ζεται στην παράγραφο 2 του παρόντος.»
4. Στο ν. 3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’) προστίθεται άρθρο 13α ως

εξής:
«1. Στο Υπουργείο Ανάπτυξης συνιστάται Επιτροπή Παρακο-

λούθησης της Αγοράς Πετρελαιοειδών Προϊόντων, στην οποία
συµµετέχουν εκπρόσωποι φορέων του δηµοσίου, ιδιωτικού
τοµέα και των κοινωνικών εταίρων, µε σκοπό την κατάρτιση
προτάσεων ή/και εισηγήσεων προς τον Υπουργό Ανάπτυξης σχε-
τικών µε τη διασφάλιση της οµαλής και αποτελεσµατικής λει-
τουργίας της αγοράς, ιδιαίτερα στα εξής θέµατα:

α. παρακολούθηση των εξελίξεων στην ελληνική, ευρωπαϊκή
και διεθνή αγορά,

β. αξιολόγηση της υφιστάµενης νοµοθεσίας και διατύπωση
προτάσεων για τη βελτίωση και επικαιροποίησή της,

γ. παρακολούθηση της διαµόρφωσης των τιµών σε κάθε
στάδιο της εφοδιαστικής αλυσίδας της αγοράς πετρελαιοειδών
προϊόντων,

δ. αξιολόγηση των µέτρων που λαµβάνονται σχετικά µε την τι-
µολογιακή πολιτική των συµµετεχόντων στην αγορά,

ε. αξιολόγηση του επιπέδου του ανταγωνισµού µεταξύ των
συµµετεχόντων στην αγορά και σχετική εισήγηση στον Υπουργό
Ανάπτυξης,

στ. εντοπισµός των αδυναµιών της αγοράς και προτάσεις µέ-
τρων ενίσχυσής της σε εθνικό ή τοπικό επίπεδο.

2. Η Επιτροπή Παρακολούθησης της Αγοράς Πετρελαιοειδών
Προϊόντων συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης
και προεδρεύεται από τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου
Ανάπτυξης.

3. Τα µέλη της Επιτροπής µε τους αναπληρωτές τους υποδει-
κνύονται από το όργανο διοίκησης του οικείου φορέα. Καθήκο-
ντα γραµµατέα ασκεί υπάλληλος του Υπουργείου Ανάπτυξης
κλάδου ΠΕ, ο οποίος ορίζεται από τον Πρόεδρο της Επιτροπής.
Με την απόφαση της προηγούµενης παραγράφου ορίζεται ο
τρόπος λειτουργίας της Επιτροπής και κάθε αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια.

4. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής είναι δυνατόν να προσκα-
λούνται ειδικοί επιστήµονες ή εµπειρογνώµονες σε θέµατα
σχετικά µε το εκάστοτε αντικείµενο συζήτησης της Επιτρο-
πής.»

5. Η παράγραφος 7 του άρθρου 17 του ν. 3054/2002 (ΦΕ
230 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«7.α. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης διατάσσεται η
προσωρινή σφράγιση της εγκατάστασης για χρονικό διάστηµα
από µία (1) εβδοµάδα έως και έξι (6) µήνες, στις περιπτώσεις πα-
ραβάσεων καθ’ υποτροπήν που αφορούν στον τύπο και στην ποι-
ότητα των διακινούµενων προϊόντων, κατά τα οριζόµενα στην
περίπτωση γ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 3 του ν. 3335/2005
(ΦΕΚ 95 Α’). Για τον καθορισµό της διάρκειας της προσωρινής
σφράγισης λαµβάνονται υπόψη, ιδίως, η συχνότητα και η βαρύ-
τητα της παράβασης, οι συνέπειες που προκύπτουν από αυτή
και ο βαθµός υπαιτιότητας του παραβάτη. Για την αξιολόγηση
της παράβασης ως καθ’ υποτροπήν παραβατικής συµπεριφοράς,
λαµβάνονται υπόψη οι ισχύουσες εγγραφές στο βιβλίο κυρώ-
σεων. Η κατά τα ανωτέρω απόφαση προσωρινής σφράγισης δεν
αποκλείει την επιβολή άλλων διοικητικών κυρώσεων.

Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης ρυθµίζεται η διαδικα-
σία και ο τρόπος προσωρινής σφράγισης των ανωτέρω εγκα-
ταστάσεων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

β. Τα ΚΕ∆ΑΚ µπορούν, ανεξάρτητα από τη συχνότητα ή τη βα-
ρύτητα της παράβασης, να προβαίνουν, µε αιτιολογηµένη από-
φασή τους που λαµβάνεται επί τόπου, σε προσωρινή σφράγιση
της εγκατάστασης όταν από την παράβαση δηµιουργείται κίν-
δυνος για το περιβάλλον ή την ασφάλεια της περιοχής ή όταν η
εγκατάσταση λειτουργεί χωρίς την απαιτούµενη από τις κείµε-
νες διατάξεις άδεια εγκατάστασης και λειτουργίας. Η απόφαση
προσωρινής σφράγισης ανακαλείται όταν εκλείψουν οι λόγοι που
την επέβαλαν. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης ρυθµίζο-
νται τα θέµατα σχετικά µε την ακολουθούµενη διαδικασία µετά τη
σφράγιση των εγκαταστάσεων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια.»

6. Μετά το εδάφιο 3 της παραγράφου 1 του άρθρου 20 του ν.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1607



3054/2002 (ΦΕΚ 230 Α’) προστίθεται τέταρτο εδάφιο ως εξής:
«Σε περίπτωση που η ΡΑΕ, από την επεξεργασία των στοιχείων

αυτών, καθώς και των στοιχείων που προκύπτουν από τις τιµο-
ληψίες, που διεξάγει το Υπουργείο Ανάπτυξης και από το Παρα-
τηρητήριο Τιµών Υγρών Καυσίµων, διαπιστώσει τυχόν
εναρµονισµένες πρακτικές ή άλλες στρεβλώσεις του υγιούς
ανταγωνισµού, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 703/1977 (ΦΕΚ
278 Α’), όπως ισχύει, διαβιβάζει το ταχύτερο δυνατό τα στοι-
χεία αυτά στην Επιτροπή Ανταγωνισµού.»

7. Οι κάτοχοι άδειας λιανικής εµπορίας πετρελαιοειδών προϊ-
όντων υποχρεούνται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος σε εγκατάσταση στα πρατήρια υγρών καυσίµων
ολοκληρωµένου συστήµατος ελέγχου εισροών-εκροών, στο
οποίο υποχρεωτικά συνδέεται φορολογικός ηλεκτρονικός µηχα-
νισµός.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Μεταφορών
και Επικοινωνιών καθορίζονται οι προδιαγραφές και ρυθµίζονται
τα θέµατα εγκατάστασης των συστηµάτων ελέγχου εισροών-
εκροών, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών ρυθ-
µίζονται οι διαδικασίες, οι όροι και οι προϋποθέσεις της εγκατά-
στασης, για το κάθε είδος καυσίµου, των φορολογικών
ηλεκτρονικών µηχανισµών σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν.
1809/1988 (ΦΕΚ 222 Α’), το ακριβές χρονοδιάγραµµα εφαρµο-
γής, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια.

Άρθρο 32

Αιτήµατα για λήψη άδειας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
από φωτοβολταϊκούς σταθµούς, τα οποία είτε εκκρεµούν και δεν
έχουν τηρηθεί γι' αυτά οι προθεσµίες δηµοσίευσης και γνωστο-
ποίησης του άρθρου 6 της υπουργικής απόφασης ∆6/Φ1/οικ.
5707/13.3.2007 περί Κανονισµού Αδειών Παραγωγής Ηλεκτρικής
Ενέργειας µε χρήση Α.Π.Ε. και µέσω Σ.Η.Θ.Ύ.Α. (ΦΕΚ 448 Β’)
είτε έχουν απορριφθεί δυνάµει των διατάξεων της παραγράφου
2 του άρθρου 3 του ν. 3468/2006 (ΦΕΚ 129 Α’) και της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 27 του ν. 3734/2009 (ΦΕΚ 8 Α’) για λόγους
που ανάγονται αποκλειστικά στη µη τήρηση των παραπάνω προ-
θεσµιών δηµοσίευσης και γνωστοποίησης, επαναξιολογούνται
άπαξ από τη ΡΑΕ. Για το σκοπό αυτόν οι ενδιαφερόµενοι υπο-
βάλλουν στη ΡΑΕ, εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1)
µηνός από τη δηµοσίευση του παρόντος, αίτηση µε τα δικαιολο-
γητικά που τεκµηριώνουν ότι οι προβλεπόµενες ενέργειες δηµο-
σίευσης και γνωστοποίησης έλαβαν χώρα µέχρι και την
τελευταία ηµέρα πριν την έναρξη του επόµενου κύκλου υποβο-
λής αιτηµάτων, από αυτόν εντός του οποίου υποβλήθηκε το αί-
τηµα σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 3 της υπουργικής
απόφασης ∆6/Φ1/οικ. 5707/13.3.2007 (ΦΕΚ 448 Β’).

Άρθρο 33

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
του Υπουργού Ανάπτυξης, κωδικοποιούνται σε ενιαίο κείµενο οι
διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας για τη λειτουργία των λαϊκών
αγορών, όπως αυτές τροποποιήθηκαν, συµπληρώθηκαν και ισχύ-
ουν, καθώς και κάθε άλλη συναφής διάταξη, η οποία τροποποιεί
ή συµπληρώνει τις ανωτέρω διατάξεις.

Κατά την ανωτέρω κωδικοποίηση επιτρέπεται, χωρίς αλλοίωση
της έννοιας των διατάξεων που ισχύουν, η νέα διάρθρωση του
νοµοθετικού υλικού, όπως η διάσπαση ή συγχώνευση άρθρων ή
προσθήκη νέων και η νέα γενικώς κατάστρωση αυτού, η απά-
λειψη των διατάξεων που έχουν ρητώς ή σιωπηρώς καταργηθεί,
καθώς και των µεταβατικών διατάξεων, η διόρθωση φράσεων
που περιέχουν κανόνες που έχουν καταργηθεί, η διενέργεια
διορθώσεων και προσαρµογών στη φραστική διατύπωση και η
διενέργεια των αναγκαίων προσαρµογών εν όψει της ισχύουσας
νοµοθεσίας.

‘Αρθρο 34

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 17 του ν.

1023/1980 (ΦΕΚ 47 Α’), όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«2. Οι επαγγελµατίες πωλητές των λαϊκών αγορών υποχρεού-
νται στην καταβολή του ηµερήσιου δικαιώµατος που ορίζεται
στην προηγούµενη παράγραφο, το οποίο, για τους πωλητές λαϊ-
κών αγορών χωρικής αρµοδιότητας του Οργανισµού Λαϊκών
Αγορών Αθηνών-Πειραιώς, αντιστοιχεί σε είκοσι πέντε (25) ηµέ-
ρες κάθε ηµερολογιακού µήνα, και για τους πωλητές των λοιπών
λαϊκών αγορών της χώρας, στον αριθµό των ηµερών, που µε
βάση τη σχετική άδεια, δικαιούνται να δραστηριοποιούνται, ανε-
ξαρτήτως της προσέλευσής τους στις λαϊκές αγορές.»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 17 του ν. 1023/1980, όπως
έχει τροποποιηθεί και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης καθορίζονται τα
ποσοστά του εισπραττόµενου στις λαϊκές αγορές χωρικής αρ-
µοδιότητας των Οργανισµών Λαϊκών Αγορών Αθηνών - Πειραιώς
και Θεσσαλονίκης ηµερήσιου δικαιώµατος, τα οποία διατίθενται
στους Οργανισµούς Λαϊκών Αγορών Αθηνών - Πειραιώς και Θεσ-
σαλονίκης αντιστοίχως, στην Πανελλαδική Οµοσπονδία Συλλό-
γων Παραγωγών Αγροτικών Προϊόντων Λαϊκών Αγορών, στην
Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων Πωλητών Λαϊκών Αγορών,
στην Οµοσπονδία Συλλόγων Παραγωγών Λαϊκών Αγορών Κε-
ντρικής Μακεδονίας και στην Οµοσπονδία Σωµατείων Επαγγελ-
µατιών Παραγωγών Πωλητών Λαϊκών Αγορών Μακεδονίας -
Θεσσαλίας - Θράκης.

Ο καθορισµός των ποσοστών του εισπραττόµενου στις Λαϊκές
Αγορές της υπόλοιπης χώρας ηµερήσιου δικαιώµατος, τα οποία
διατίθενται στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις της υπόλοιπης
χώρας όπου λειτουργούν λαϊκές αγορές, και στις Οµοσπονδίες,
Συλλόγους ή Σωµατεία επαγγελµατιών πωλητών και παραγωγών-
πωλητών αγροτικών προϊόντων Λαϊκών Αγορών γίνεται µε από-
φαση του Γενικού Γραµµατέα της οικείας Περιφέρειας.

Το κατά τα προηγούµενα εδάφια της παρούσας παραγράφου
διατιθέµενο αποδιδόµενο ποσό µπορεί να αξιοποιείται για τον εκ-
συγχρονισµό, τη βελτίωση της λειτουργίας και προβολή λαϊκών
αγορών, καθώς και για την κάλυψη µέρους των λειτουργικών
αναγκών των φορέων προς τους οποίους αποδίδεται. Οι όροι, οι
προϋποθέσεις και η διαδικασία αξιοποίησης του ποσού από τους
φορείς αυτούς και κάθε σχετική λεπτοµέρεια, καθορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης.»

3. Η διάταξη της παραγράφου 3 του άρθρου 43 του ν.
3734/2009 (ΦΕΚ 8 Α’) καταργείται.

‘Αρθρο 35

1. Στους νοµούς όπου λειτουργούν Κεντρικές Αγορές κατά το
άρθρο 6 του ν. 3475/1955 (ΦΕΚ 353 Α’), η προς το λιανικό εµπό-
ριο χονδρική πώληση νωπών προϊόντων ζωικής προέλευσης
(πλην πουλερικών, κονίκλων και θηραµάτων), τυποποιηµένων ή
µη, διενεργείται αποκλειστικά µέσα από τις Αγορές αυτές.

2. Κατ’ εξαίρεση, επιτρέπεται η προς το λιανικό εµπόριο χον-
δρική πώληση προϊόντων ζωικής προέλευσης εκτός των Κεντρι-
κών Αγορών από:

α) επιχειρήσεις κοπής, τεµαχισµού, επεξεργασίας, τυποποίη-
σης, συσκευασίας και χονδρικής πώλησης προϊόντων ζωικής
προέλευσης που, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου,
λειτουργούν είτε αυτοτελώς είτε εντός εγκεκριµένων και νοµί-
µως λειτουργούντων βιοµηχανικών σφαγείων,

β) αυτοτελή τµήµατα που λειτουργούν, κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος άρθρου, σε διακεκριµένους χώρους εντός
Υπεραγορών, µεικτών καταστηµάτων και αποθηκών χονδρικής
πώλησης και ασκούν χονδρική πώληση προϊόντων ζωϊκής προέ-
λευσης.

Για να ασκούν οι υπό το προαναφερθέν σηµείο α’ επιχειρήσεις
νοµίµως χονδρική πώληση προϊόντων ζωϊκής προέλευσης εκτός
των Κεντρικών Αγορών, πρέπει να πληρούν σωρευτικά τις ακό-
λουθες προϋποθέσεις:

(i) Να διατηρούν κατάστηµα (έδρα) χονδρικής πώλησης προϊ-
όντων ζωϊκής προέλευσης εντός της Κεντρικής Αγοράς που λει-
τουργεί στο νοµό όπου δραστηριοποιείται η επιχείρηση, και η
εµπορική δραστηριότητά τους εκτός Κεντρικής Αγοράς να λαµ-
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βάνει χώρα σε υποκατάστηµα. Ειδικά οι επιχειρήσεις που, αν και
υπέβαλαν αίτηση για µίσθωση χώρου εντός των Κεντρικών Αγο-
ρών και λόγω έλλειψης, που αποδεικνύεται µε σχετικό έγγραφο
από το αρµόδιο όργανο διοίκησης της οικείας Κεντρικής Αγο-
ράς, δεν τους διατέθηκε τέτοιος χώρος, δύνανται να διατηρή-
σουν την κύρια εγκατάστασή τους για χονδρική πώληση, έως
ότου τους χορηγηθεί κατάστηµα στην οικεία Κεντρική Αγορά.

(ii) Να διαθέτουν άδεια ίδρυσης/εγκατάστασης και λειτουρ-
γίας καταστηµάτων ή επιχειρήσεων υγειονοµικού ενδιαφέροντος
που εκδίδεται από τον οικείο ∆ήµο ή Κοινότητα, πιστοποίηση συ-
στηµάτων διαχείρισης ποιότητας και διαχείρισης ασφάλειας τρο-
φίµων (ISO, HACCP), καθώς και οποιαδήποτε άλλη άδεια
απαιτείται σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας.
Πάντως ανεξάρτητα από κάθε άλλη άδεια που απαιτείται βάσει
ειδικών διατάξεων, οι εγκαταστάσεις των επιχειρήσεων τροφίµων
ζωϊκής προέλευσης (σφαγείων, τεµαχισµού και τυποποίησης κρέ-
ατος, παρασκευασµάτων κρέατος, ψύξης-κατάψυξης κρέατος,
καθετοποιηµένων µονάδων κρέατος) πρέπει να κατέχουν άδεια
ίδρυσης και λειτουργίας, καθώς και αριθµό έγκρισης εγκατάστα-
σης σε όσες περιπτώσεις απαιτείται έγκριση, που χορηγείται από
την Κτηνιατρική Αρχή της οικείας Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.

(iii) Να έχουν λάβει άδεια έναρξης επιτηδεύµατος από την αρ-
µόδια ∆ηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (∆.Ο.Υ.).

(iv) Να διενεργούν χονδρική πώληση προς λιανοπωλητές προϊ-
όντων ζωϊκής προέλευσης εντός του ωραρίου που ισχύει εντός
των Κεντρικών Αγορών.

Για τις υπό το προαναφερθέν σηµείο α’επιχειρήσεις που έχουν
την έδρα τους σε απόσταση µεγαλύτερη των δύο (2) χιλιοµέτρων
από την Κεντρική Αγορά που λειτουργεί στο νοµό όπου δραστη-
ριοποιείται η επιχείρηση και για τις υπό το προαναφερθέν ση-
µείο β’επιχειρήσεις πρέπει να πληρούνται σωρευτικά οι υπό τα
στοιχεία ii, iii, iv προαναφερθείσες προϋποθέσεις.

Η, υπό τις ως άνω προϋποθέσεις, λειτουργία εκτός των Κεντρι-
κών Αγορών εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης.
Ανάκλησή της είναι δυνατή, εάν για οποιονδήποτε λόγο µεταβλη-
θούν ή παύσουν να ισχύουν οι όροι και προϋποθέσεις, υπό τις
οποίες χορηγήθηκε.

Εντός προθεσµίας σαράντα πέντε (45) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, οι ενδιαφερόµενοι έχουν υποχρέωση, προ-
κειµένου να λάβουν έγκριση λειτουργίας, να υποβάλουν αίτηση
µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά προς τη ∆ιεύθυνση Τροφίµων
και Ποτών της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου
Ανάπτυξης.

Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύνανται να καθορί-
ζονται ειδικότερα θέµατα και αναγκαίες λεπτοµέρειες, τυχόν ει-
δικές προϋποθέσεις, αλλά και πρόσθετα δικαιολογητικά που
πρέπει να προσκοµίζουν οι επιχειρήσεις και τα εντός Υπεραγο-
ρών αυτοτελή τµήµατα, προκειµένου να ασκούν νοµίµως χον-
δρική πώληση προϊόντων ζωικής προέλευσης εκτός των
Κεντρικών Αγορών.

3. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 6 του ν.
3475/1955 (ΦΕΚ 353’Α’ ), όπως ισχύει σήµερα, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Οι διατάξεις της παραγράφου 4 του παρόντος άρθρου εφαρ-
µόζονται και για τα νωπά κρέατα, τυποποιηµένα ή µη, πλην που-
λερικών, κονίκλων και θηραµάτων.»

4. Για τους παραβάτες του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται
αναλόγως οι διατάξεις της παραγράφου 8 του άρθρου 6 του ν.
3475/1955 (ΦΕΚ 353 Α’), όπως ισχύει σήµερα, και της υπ’ αριθ.
Α2-4967/4.12.2007 απόφασης του Υφυπουργού Ανάπτυξης (ΦΕΚ
2400 Β’).

Άρθρο 36
Μεταβολές στο π.δ. 186/1992 - Κ.Β.Σ.

1. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 10 του
Κ.Β.Σ. (π.δ. 186/1992- ΦΕΚ 84 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«Στο βιβλίο ή δελτίο καταχωρούνται µε την παραλαβή των αγα-
θών η χρονολογία της παραλαβής, το ονοµατεπώνυµο ή η επωνυ-
µία, το επάγγελµα και η διεύθυνση του αποστολέα, το είδος και η
ποσότητα των αγαθών που παραλαµβάνονται, ο σκοπός της παρα-

λαβής, καθώς και η τιµή µονάδος επί παραλαβής νωπών οπωρο-
λαχανικών από πρόσωπο που παράγει τα αγροτικά αυτά προϊόντα,
µε σκοπό την αγορά ή επί παραλαβής αυτών από το ως άνω πρό-
σωπο µε σκοπό την πώληση για λογαριασµό του, η τιµή η οποία θα
επιτυγχανόταν σε περίπτωση αγοράς αυτών κατά την ηµέρα της
παραλαβής τους από τον εντολέα και η συνολική αξία τους.»

2. Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης στ’ της παραγράφου 5 του
άρθρου 11 του Κ. Β. Σ. (π.δ. 186/1992 - ΦΕΚ 84 Α’) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Η τιµή µονάδος αναγράφεται επί παράδοσης ή αποστολής
νωπών οπωρολαχανικών από πρόσωπο που παράγει τα αγροτικά
αυτά προϊόντα, µε σκοπό την αγορά ή την πώληση και επί απο-
στολής ή παράδοσης των αγαθών αυτών από το ως άνω πρό-
σωπο µε σκοπό την πώληση για λογαριασµό του, η. τιµή η οποία
θα επιτυγχανόταν σε περίπτωση αγοράς αυτών κατά την ηµέρα
της παραλαβής τους από τον εντολέα και η συνολική αξία τους.»

3. Το προτελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 18
του Κ.Β.Σ. (π.δ. 186/1992 - ΦΕΚ 84 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«Με δίγραµµη επιταγή ή µε κατάθεση σε τραπεζικό λογαρια-
σµό αποκλειστικά και µόνο εξοφλούνται επίσης µερικά ή ολικά
και τα φορολογικά στοιχεία αξίας 1.000 ευρώ και άνω, που αφο-
ρούν αγορές νωπών οπωρολαχανικών από πρόσωπο που παρά-
γει τα αγροτικά αυτά προϊόντα, καθώς επίσης και το ποσό που
αποδίδεται από τον αντιπρόσωπο στον εντολέα, επίσης πρόσωπο
που παράγει τα ως άνω αγροτικά προϊόντα, για τις διενεργηθεί-
σες πωλήσεις των προϊόντων αυτών για λογαριασµό του, µε
βάση την εκκαθάριση της παρ. 7 του άρθρου 12 του Κώδικα
αυτού µετά την αφαίρεση της δικαιούµενης προµήθειας.»

Άρθρο 37

Η διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 7 του ν. 2955/2001
(ΦΕΚ 256 Α’) καταργείται.

Άρθρο 38
Μεταβατικές και τελικές διατάξεις

1. Γνωστοποιήσεις οι οποίες έχουν γίνει σύµφωνα µε τα άρθρα
4α και 21 του ν. 703/1977, πριν από τη θέση σε ισχύ του παρό-
ντος, υπάγονται στις ρυθµίσεις του παρόντος νόµου.

2. Γνωστοποιήσεις οι οποίες έχουν γίνει σύµφωνα µε το άρθρο
4β του ν. 703/1977, πριν από τη θέση σε ισχύ του παρόντος
νόµου, δεν υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος νόµου.

3. Για υποθέσεις που εκκρεµούν ενώπιον της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού, κατά τη θέση σε ισχύ του παρόντος νόµου, το άρθρο
2α του ν. 703/1977 εφαρµόζεται ως είχε προ της καταργήσεώς
του.

4. Με την επιφύλαξη της προηγούµενης παραγράφου του πα-
ρόντος άρθρου, µετά τη θέση σε ισχύ του παρόντος, κάθε άλλη
υπόθεση που εκκρεµεί στην Επιτροπή Ανταγωνισµού και για την
οποία δεν έχει εκδοθεί απόφαση από αυτή διέπεται από τις δια-
τάξεις του παρόντος νόµου.

5. Για την πρώτη διαδικασία διορισµού των µελών της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού µετά τη θέση σε ισχύ του παρόντος νόµου, η
θητεία των τακτικών µελών τα οποία δεν είναι πλήρους και απο-
κλειστικής απασχόλησης, καθώς και των αναπληρωµατικών
µελών, ορίζεται τετραετής.

6. Μετά τη θέση σε ισχύ του παρόντος νόµου, οι αποσπασµέ-
νοι στη Γενική ∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού υπάλληλοι, ύστερα από
αίτησή τους και γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, δύναται
να µετατάσσονται, σε αντίστοιχες µε τα προσόντα τους κενές
οργανικές θέσεις, στην Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Άρθρο 39

1. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου τίθενται σε ισχύ µετά πά-
ροδο τριάντα (30) ηµερών από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, εξαιρουµένων των διατάξεων των
άρθρων 31 έως και 38, οι οποίες τίθενται σε ισχύ από τη δηµο-
σίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. ∆ιατάξεις που έρχονται σε αντίθεση µε τον παρόντα νόµο
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παύουν να ισχύουν από τη θέση σε ισχύ αυτού.”
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νο-
µοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Το Τµήµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Εισερχόµαστε τώρα στη συνέχιση της συζήτησης επί της

αρχής, των άρθρων και του συνόλου της πρότασης νόµου αρµο-
διότητας του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Έκτακτα
µέτρα ενίσχυσης των εισοδηµατικά ασθενέστερων στρωµάτων».

Το λόγο έχει η κ. Ξενογιαννακοπούλου.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η πρόταση νόµου που έχει καταθέσει το ΠΑΣΟΚ την οποία µε

πληρότητα παρουσίασε χθες η εισηγήτριά µας κ. Ροδούλα Ζήση,
είναι µία πρόταση νόµου, η οποία αποσκοπεί σε τρία πράγµατα.

Πρώτα απ’ όλα, σε µία περίοδο βαθιάς οικονοµικής και κοινω-
νικής κρίσης αποτελεί µέρος ενός συνολικού πακέτου µέτρων που
έχει παρουσιάσει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο Γιώργος Παπαν-
δρέου, προκειµένου να στηριχθεί η πραγµατική οικονοµία, αλλά
φυσικά και οι πολίτες µε ιδιαίτερη έµφαση στα ασθενέστερα οι-
κονοµικά στρώµατα.

Ταυτόχρονα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκρι-
µένη πρόταση νόµου είναι ένα δείγµα γραφής του πολιτικού και
προγραµµατικού λόγου του ΠΑΣΟΚ. Ενός λόγου και µιας δέ-
σµευσης που αποσκοπεί στην ενίσχυση της αναδιανοµής και στην
κοινωνική δικαιοσύνη και αλληλεγγύη, ενώ αποτελεί και σαφή δέ-
σµευση των µέτρων που προτίθεται η νέα κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ,
µε την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού µετά τις επόµενες βου-
λευτικές εκλογές, να λάβει αµέσως, από το πρώτο χρονικό διά-
στηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι ότι η
κρίση στη χώρα µας έχει πολλά πρόσωπα. Είναι κρίση διακυβέρ-
νησης, είναι κρίση οικονοµική και κοινωνική και είναι µία κρίση που
προϋπήρχε της διεθνούς κρίσης, καθώς ήταν αποτέλεσµα των συ-
γκεκριµένων επιλογών της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας,
επιλογές οι οποίες έχουν, κυριολεκτικά, εξωθήσει ένα 24% του
ελληνικού λαού στα όρια της σχετικής φτώχειας σύµφωνα µε τα
επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επίσης η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει πλήρως υπο-
νοµεύσει την παραγωγική βάση της χώρας, έχει εκποιήσει και
απαξιώσει το δηµόσιο πλούτο και το κοινωνικό κράτος και έχει
διαλύσει την αγορά εργασίας. Τώρα, που πλέον οι επιπτώσεις της
διεθνούς κρίσης είναι ορατές και τις συνέπειες τις ζει µε δραµα-
τικό τρόπο ο ελληνικός λαός, ο εργαζόµενος, ο αγρότης, ο επαγ-
γελµατίας, αυτός ο φαύλος κύκλος της κρίσης συνεχώς
επιδεινώνεται καθώς η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας επιµέ-
νει, µ’ έναν τελείως δογµατικό τρόπο, να εφαρµόζει περιοριστι-
κές πολιτικές που απλώς τροφοδοτούν αυτό το φαύλο κύκλο της
κρίσης.

Το ΠΑΣΟΚ προτείνει -και αυτή η πρόταση νόµου αποτελεί κοµ-
βικό σηµείο ότι πρέπει να αλλάξουµε πολιτική. ∆εν µπορούµε να
αντιµετωπίσουµε την κρίση µέσα από τις ίδιες πολιτικές που προ-
κάλεσαν την κρίση. ∆εν µπορεί η κρίση να είναι το πρόσχηµα και
το άλλοθι για µια νέα και χειρότερη, άδικη αναδιανοµή, µε κλα-
σικό παράδειγµα βέβαια τα περίφηµα 28.000.000.000 προς τις
τράπεζες, που σ’ ένα βράδυ βρέθηκαν, την ίδια ώρα που δεν µπο-
ρούν να βρεθούν χρήµατα για ουσιαστική κοινωνική αναδιανοµή
και στήριξη του εισοδήµατος των εργαζοµένων.

Ακούσαµε χθες τον κ. Υπουργό, ο οποίος µ’ έναν ιδιαίτερα κυ-
νικό και απροκάλυπτο τρόπο απάντησε στην εισηγήτριά µας λέ-
γοντας ότι δεν είναι πρόβληµα να βρεθούν τα χρήµατα που
απαιτούνται για τη συγκεκριµένη µας πρόταση, αλλά είναι ζήτηµα
ουσίας, και άρα επιλογών. Οµολόγησε ο αρµόδιος Υπουργός χθες
εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι η Κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας ότι απλώς δεν έχει ως επιλογή το να βρει τα χρήµατα
για να στηρίξει µια τέτοια πρόταση, µια πρόταση που δεν είναι
αποσπασµατική και σίγουρα δεν είναι παροχολογία. Ξέρουµε

πολύ καλά ότι σε περίοδο κρίσης πρώτα απ’ όλα πρέπει να στη-
ρίξουµε τα ασθενέστερα εισοδήµατα, για να στηριχθεί η ζήτηση,
για να υπάρξει αναθέρµανση της οικονοµίας και οµαλή λειτουρ-
γία της αγοράς. Πρέπει να υπάρξουν δηµόσιες επενδύσεις, πρέ-
πει να στηριχθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και όχι όλο το
βάρος να δίνεται στο πώς θα γίνει πιο φθηνή η παροχή εργασίας
και στο πώς θα διαλυθεί ό,τι έχει αποµείνει από την αγορά εργα-
σίας στη χώρα µας. Οφείλει µια κυβέρνηση να έχει εποπτεία, κα-
νόνες και ελεγκτικούς µηχανισµούς, και δυστυχώς η Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας κάνει ακριβώς το αντίθετο.

Εµείς ερχόµαστε και λέµε µε αίσθηµα ευθύνης: µε την πρότασή
µας αυτή ανοίγουµε το δρόµο προκειµένου να µπορέσουµε, µε
συγκεκριµένες πολιτικές, να εγγυηθούµε ένα επίπεδο αξιοπρε-
πούς διαβίωσης για όλους τους Έλληνες πολίτες. Σε πρώτη
φάση, ως έκτακτα µέτρα στη πρώτη διετία της δικής µας διακυ-
βέρνησης, δεσµευόµαστε ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο, θα θε-
σµοθετήσουµε το επίδοµα πετρελαίου θέρµανσης, και ένα
έκτακτο επίδοµα αλληλεγγύης, µέσα από τα συγκεκριµένα κριτή-
ρια, και φυσικά την αύξηση της επιστροφής του ΦΠΑ στους αγρό-
τες. Αυτά τα µέτρα δεν είναι αποσπασµατικά. Εντάσσονται σ’ ένα
συνολικό πλαίσιο µέτρων που έχουµε προτείνει και, όπως και η ει-
σηγήτριά µας κ. Ροδούλα Ζήση είπε χθες, µε µεγάλη καθυστέ-
ρηση έρχεται προς συζήτηση αυτή η πρόταση νόµου, την οποία
εµείς καταθέσαµε πέρυσι, όταν είχαν φανεί τα πρώτα δείγµατα
της κρίσης. Την πρόταση αυτή την επικαιροποιούµε και την ξα-
ναπροτείνουµε και την επόµενη χρονιά και τη µεθεπόµενη, το
2009 και το 2010, ακριβώς γιατί πιστεύουµε ότι είναι µέτρα τα
οποία συνεχίζουν να είναι απαραίτητα και είναι ακόµη πιο επιτα-
κτικά αυτή την περίοδο που συνεχώς βυθίζεται η χώρα, η κοινω-
νία και ο λαός στα αδιέξοδα.

Τα µέτρα αυτά εντάσσονται σ’ έναν συνολικό σχεδιασµό για την
κρίση και σε συνδυασµό µε την άλλη πρόταση νόµου που έχουµε
ήδη δεσµευτεί και προτείνει, όπως, να ανέβει το επίδοµα ανερ-
γίας στο 70% του βασικού ηµεροµισθίου, να υπάρξει συγκεκρι-
µένη δέσµευση της Πολιτείας για την επιδότηση των
ασφαλιστικών εισφορών, προκειµένου να στηριχθούν οι νέοι άν-
θρωποι κάτω των τριάντα ετών για να µπουν στην αγορά εργα-
σίας, καθώς και µια σειρά άλλων µέτρων τα οποία αφορούν την
υπερχρέωση των νοικοκυριών, καταθέτουµε ολοκληρωµένες προ-
τάσεις στήριξης των νοικοκυριών εν µέσω οικονοµικής κρίσης.

Όλα αυτά εντάσσονται σε µια συνολική στρατηγική που έχει
τρεις πυλώνες. Είναι ο πυλώνας ενός διαφορετικού προτύπου
ανάπτυξης, µιας «πράσινης» ανάπτυξης, που συµβαδίζει αναπό-
σπαστα µε δίκαιη κοινωνική αναδιανοµή, µε ένα ισχυρό και απο-
τελεσµατικό κοινωνικό κράτος και πάνω απ’ όλα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε θεσµούς διαφάνειας, λογοδοσίας και πραγµατι-
κούς θεσµούς που λειτουργούν εις όφελος του λαού και της ∆η-
µοκρατίας. Η χώρα χρειάζεται διαφάνεια και όχι αυτά τα
φαινόµενα της διαφθοράς, της κατασπατάλησης του δηµόσιου
πλούτου και των περίεργων «µαύρων» διαδροµών των χρηµάτων
των φορολογουµένων και του κρατικού προϋπολογισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αίσθηµα ευθύνης πιστεύουµε,
πραγµατικά, ότι η συγκεκριµένη πρόταση νόµου είναι ένα δείγµα
γραφής που θα έπρεπε η Κυβέρνηση να λάβει υπ’ όψιν και να απο-
δεχτεί, αλλά, όπως οµολόγησε κυνικά ο Υφυπουργός χθες, αυτή
η Κυβέρνηση έχει άλλες επιλογές και άλλες προτεραιότητες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Το λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε µε καθυστέρηση αρκετών µηνών µία πρόταση νόµου

του ΠΑΣΟΚ, η οποία κατατέθηκε τον Οκτώβριο και η οποία έχει
στόχο να ενισχύσει τις αδύναµες κοινωνικές οµάδες και τη συζη-
τάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία συγκυρία πάρα πολύ
δύσκολη για όλους τους Έλληνες πολίτες, µία πολύπλευρη κρίση,
θεσµική, οικονοµική, κοινωνική, που έχει καταβαραθρώσει τη
χώρα και έχει ως θύµατα κυρίως τις αδύναµες κοινωνικές οµά-
δες.

Ποια είναι τα στοιχεία της κρίσης για τα πλατιά λαϊκά στρώµατα
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και τις αδύναµες κοινωνικές οµάδες; Είναι, πρώτον, ότι έχουµε
µία µείωση των πραγµατικών εισοδηµάτων. Τα πραγµατικά εισο-
δήµατα στη χώρα µας έχουν µειωθεί κατά 3% στην περίοδο δια-
κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, σύµφωνα µε µελέτες
έγκυρων ερευνητικών ινστιτούτων. Αυτό έχει συµβεί, διότι υπήρξε
µία πρωτοφανής πολιτική µείωσης των εισοδηµάτων. Θυµίζω ότι
είχαµε µηδενικές αυξήσεις στο δηµόσιο. Θυµίζω ότι είχαµε χαµη-
λές αυξήσεις στον ιδιωτικό τοµέα και θυµίζω παράλληλα ότι οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας και δηµιουργούν εισοδήµατα, διέρχονται
µία πρωτοφανή κρίση µε πτώση του τζίρου και µείωση της κερ-
δοφορίας.

Ταυτόχρονα, την ίδια περίοδο δηλαδή που µειώνονται να εισο-
δήµατα, έχουµε µία ακρίβεια στην αγορά σε ό,τι αφορά τα είδη
λαϊκής κατανάλωσης. Παρά το γεγονός ότι σε µία περίοδο λιτό-
τητας έπρεπε να έχουµε µία πολύ σηµαντική πτώση του πληθω-
ρισµού, εν τούτοις το λεγόµενο καλάθι των λαϊκών εισοδηµάτων
παρουσιάζει αυξήσεις. Μία εκτίµηση που έχει κάνει το ΠΑΣΟΚ σε
τέτοια είδη λαϊκής κατανάλωσης δείχνει ότι µια οικογένεια θα πλη-
ρώσει παραπάνω 655 ευρώ το χρόνο, δηλαδή όσο ένας µισθός
των 700 ευρώ ενός νέου. Την ίδια περίοδο της µείωσης των εισο-
δηµάτων, της λιτότητας και της ακρίβειας, η Κυβέρνηση έχει αυ-
ξήσει τη φορολογική επιβάρυνση στα πλατιά λαϊκά στρώµατα.
Θυµίζω την αύξηση του ΦΠΑ κατά 1%, θυµίζω την επιβολή του
ΕΤΑΚ. Ενώ επιβαρύνει τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, ταυτόχρονα ευ-
νοεί τις κοινωνικές οµάδες που τη στηρίζουν και στις οποίες ανα-
φέρεται και είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα ότι η πρώτη πράξη
αυτής της Κυβέρνησης ήταν να µειώσει το φόρο στις µεγάλες
ανώνυµες εταιρείες από 35% σε 25%.

Όλα αυτά συντείνουν στο να µεγαλώνει η φτώχεια. Η φτώχεια
στην Ελλάδα δυστυχώς αυτήν τη στιγµή καταλαµβάνει ένα µε-
γάλο κοµµάτι του ελληνικού πληθυσµού, όπως δείχνουν στοιχεία
των διεθνών οργανισµών και όχι τα πράσινα παπαγαλάκια του
ΠΑΣΟΚ που προεκλογικά µας λέγατε, κύριε Υπουργέ. Στοιχεία
του ΟΟΣΑ, στοιχεία της EUROSTAT δείχνουν ότι το εύρος της
φτώχειας µεγαλώνει στη χώρα µας, ότι περισσότερες κοινωνικές
οµάδες απειλούνται και τίθενται στο περιθώριο. Όλα αυτά έχουν
ως αποτέλεσµα, βεβαίως, να διογκώνεται η ανεργία που έχει πιά-
σει το 8,3%, παρά τις προσπάθειες της Κυβέρνησης να νοθεύσει
τα πραγµατικά στοιχεία της ανεργίας, γιατί όλοι ξέρουµε ότι έκανε
εκκαθάριση των µητρώων του ΟΑΕ∆, όλοι ξέρουµε ότι έβγαλε
εκτός των καταγεγραµµένων ανέργων τα παιδιά των αγροτών που
είναι άνεργοι.

Σε αυτό, λοιπόν, το κοινωνικό τοπίο, το οποίο είναι ιδιαίτερα
επικίνδυνο, είναι µία βόµβα για την κοινωνία µας και για την πορεία
της χώρας, έρχεται το ΠΑΣΟΚ να καταθέσει µία πρόταση για να
ενισχύσουµε αυτούς ακριβώς που θίγει αυτή η πολιτική. Και τι λέει
η πρότασή µας; Λέει πάρα πολύ απλά: Μια παράδοση που το
ΠΑΣΟΚ καθιέρωσε στη χώρα µε το επίδοµα θέρµανσης να την συ-
νεχίσουµε, να την ενισχύσουµε, διότι προφανώς η κρίση πλήττει
αυτούς που έχουν ανάγκη ιδιαίτερα τους χειµερινούς µήνες του
επιδόµατος θέρµανσης. Και έχουµε καταθέσει αυτήν την πρόταση
για το επίδοµα θέρµανσης, την οποία βεβαίως η Κυβέρνηση την
αγνοεί συστηµατικά όλα αυτά τα χρόνια.

Η δεύτερη πρότασή µας είναι να ενισχύσουµε αυτούς που απει-
λεί η φτώχεια, τα οικογενειακά εισοδήµατα δηλαδή που είναι κάτω
από 10.500 ευρώ µε ένα µικρό ποσό αφορολόγητο για να αντιµε-
τωπίσουν τις δυσκολίες της συγκυρίας και έχουµε προτείνει ένα
επίδοµα 500 έως 1.300 ευρώ αφορολόγητο.

Και η τρίτη κατηγορία που θέλουµε να ενισχύσουµε είναι ένας
πληττόµενος κόσµος, ο κόσµος της υπαίθρου, οι αγρότες της
χώρας που, παρά τα όσα λέγονταν εδώ από αντιπαραθέσεις που
θυµάµαι µε τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης, έχουν πλέον
–και µε τα επίσηµα στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας-
µια πτώση του εισοδήµατος.

Από πού προέρχεται αυτή η πτώση του εισοδήµατος; Αυτή η
πτώση οφείλεται στο ότι έχουµε ταυτόχρονα δυο αρνητικούς συ-
ντελεστές. Ο ένας συντελεστής είναι η καθήλωση των τιµών, διότι
είναι πρωτοφανές σε µια περίοδο που η χώρα έχει µια πτώση της
παραγωγής –και άρα δεν µπορεί να καλύψει τη ζήτηση- να έχουµε
πτώση των τιµών στα εγχώρια προϊόντα.

Χαρακτηριστικές περιπτώσεις είναι, παραδείγµατος χάριν, το
λάδι που κατρακύλησε κάτω από τα 2 ευρώ, τα καλαµπόκια που
τα πουλούσαν πέρυσι κάτω από 10 ευρώ και µια σειρά άλλα προϊ-
όντα.

Ταυτόχρονα, έχουµε εκρηκτική αύξηση του κόστους παραγω-
γής, µια πρωτοφανή αύξηση που οφείλεται στην ατολµία της Κυ-
βέρνησης να ενεργοποιήσει τους ελεγκτικούς µηχανισµούς του
κράτους, που οφείλεται σε µια πολιτική της Κυβέρνησης που ακρι-
βώς ενισχύει τα µεγάλα συµφέροντα, τις πολυεθνικές και τις βιο-
µηχανίες που ελέγχουν τα γεωργικά εφόδια.

Αυτό σήµερα έχει σαν συνέπεια η αγροτική παραγωγή να είναι
ασύµφορη, να εγκαταλείπονται χωράφια, να πέφτει η αγροτική
παραγωγή και, βεβαίως, µαζί µε την ανεργία και την ύφεση να
υπάρχει µια εικόνα πάρα πολύ δραµατική σε όλη την ύπαιθρο.

Έρχεται, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ να προτείνει µια στοιχειώδη ενί-
σχυση του εισοδήµατος των αγροτών µε µια αύξηση του συντε-
λεστή επιστροφής του ΦΠΑ από 7% σε 11%.

Ταυτόχρονα, βέβαια το ΠΑΣΟΚ έχει παρουσιάσει και µια ολο-
κληρωµένη πρόταση ενίσχυσης του αγροτικού τοµέα µε είκοσι
συγκεκριµένα µέτρα, όπως επίσης έχει παρουσιάσει πρόταση ενί-
σχυσης και των εισοδηµάτων των µικροµεσαίων µε στροφή των
23.000.000.000 ευρώ –που πήγαν στις τράπεζες- στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις κ.ο.κ.

Τι απαντά σ’ αυτό η Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση λέει ότι έδωσε
το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης που ήταν µια κοροϊδία από
100 έως 200 ευρώ, την ώρα που το ΠΑΣΟΚ πριν οκτώ χρόνια είχε
δώσει αντίστοιχα ποσά µε πολύ µικρότερες τις τιµές στο πετρέ-
λαιο.

Απαντά η Κυβέρνηση µε το Ταµείο κατά της Φτώχειας, το οποίο
κατάντησε να είναι ένα φτωχό ταµείο. Απαντά η Κυβέρνηση µε τα
23.000.000.000 ευρώ στους τραπεζίτες.

Άκουσα χθες το συνάδελφο εισηγητή της Πλειοψηφίας –ο κ.
Λέγκας έχει και προσωπική ευθύνη σ’ αυτό- να λέει ακόµα ότι η
Κυβέρνηση έδωσε χρήµατα στους πυρόπληκτους, την ώρα, κύριε
Υπουργέ, που στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας ζητάτε πίσω τα
τριχίλιαρα που δώσατε για προεκλογικούς λόγους.

Λέω ότι είναι προσωπική ευθύνη του κ. Λέγκα, διότι ο ίδιος δή-
λωνε, όταν του είπαµε ότι στέλνει ειδοποιητήρια στους πυρόπλη-
κτους, ότι τα ειδοποιητήρια έχουν να κάνουν µε το να φέρουν τα
δικαιολογητικά και όχι να επιστρέψουν τα τριχίλιαρα.

Σ’ αυτή, λοιπόν, τη συγκυρία, έρχεται το ΠΑΣΟΚ να καταθέσει
τις συγκεκριµένες προτάσεις, µέρος µιας στρατηγικής που λέει
άλλο µοντέλο ανάπτυξης, που λέει αναδιανοµή και κοινωνική συ-
νοχή.

Όµως, ξέρετε, µέχρι να έλθει το ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση για
να εφαρµόσει το πρόγραµµά του, να αλλάξει το µοντέλο ανάπτυ-
ξης της χώρας και να ανατρέψει αυτήν την καταστροφική πολι-
τική, πρέπει να βρούµε τους ανθρώπους ζωντανούς, πρέπει να
βρούµε τους ανθρώπους να υπάρχουν, να δρουν και να παρά-
γουν.

Αυτόν το στόχο έχει αυτή η πρότασή µας. ∆εν θα τους σώ-
σουµε δίνοντάς τους αυτό το µικρό επίδοµα της αλληλεγγύης είτε
το επίδοµα θέρµανσης είτε την αύξηση της επιστροφής του ΦΠΑ.
Θέλουµε να τους ενισχύσουµε το εισόδηµά τους προσωρινά, για
να υπάρχουν, γιατί όταν έλθει το ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση θέλει
αυτούς τους ανθρώπους ως ενεργές κοινωνικές δυνάµεις, να
τους βάλει σε µια άλλη διαδικασία παραγωγής και ανασυγκρότη-
σης της χώρας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσής

έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ει-

σηγήτριά µας κ. Ροδούλα Ζήση χθες, όλοι οι συνάδελφοι Βου-
λευτές του ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι πήραν το λόγο και σήµερα το πρωί
η κ. Ξενογιαννακοπούλου και ο κ. Κουτσούκος, µόλις προηγου-
µένως, εξέθεσαν πλήρως την προβληµατική, αλλά και τις στο-
χεύσεις της πρότασης νόµου, την οποία παρουσίασε το ΠΑΣΟΚ
για την ενίσχυση των ασθενέστερων εισοδηµατικά στρωµάτων
και, κυρίως, των πολιτών που έχουν πραγµατική ανάγκη, για να
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αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα, τα οποία δηµιουργούνται από
την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Αυτό βέβαια δεν έγινε τώρα. Έγινε πριν ακριβώς από δέκα
µήνες, συµπεριλαµβανοµένου και του ενός µέτρου που αφορά το
επίδοµα θέρµανσης, το οποίο έρχεται στη Βουλή ως πρόταση
νόµου για τέταρτη φορά.

Αυτά τα λέω γιατί ακούσαµε χθες τόσο τον κύριο Υφυπουργό
µε προκλητικό –οφείλω να πω- τρόπο, όπως και ορισµένους συ-
ναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας –εξαιρουµένου του εισηγητή,
οφείλω να οµολογήσω- οι οποίοι επέµεναν ξανά στο ίδιο τροπά-
ριο, το τροπάριο το οποίο ακούµε συνεχώς ότι το ΠΑΣΟΚ δεν έχει
θέσεις, παρά το γεγονός ότι συζητούµε πρόταση νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου και δεν είναι η πρώτη, είναι η εικοστή τον τελευταίο
χρόνο.

Είκοσι προτάσεις νοµοθετικού περιεχοµένου κυρίως για θέ-
µατα, τα οποία αφορούν τις εισοδηµατικές τάξεις, οι οποίες πλήτ-
τονται από την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Και η Κυβέρνηση έκανε πως αγνοεί ή κάνει πως αγνοεί ότι
αυτές οι προτάσεις δεν είναι κεραυνός εν αιθρία. Είναι η πραγ-
µατική ανάγκη, την οποία αντιµετωπίζει σήµερα η ελληνική κοι-
νωνία γιατί, δυστυχώς, η Νέα ∆ηµοκρατία κατήντησε την Ελλάδα
να είναι η χώρα της φτώχειας και της ακρίβειας. Η φτώχεια και η
ακρίβεια πλήττουν την πλειονότητα του ελληνικού πληθυσµού.
Και αυτή είναι η αλήθεια. Ό,τι και αν ακούµε από τους συναδέλ-
φους της Νέας ∆ηµοκρατίας, ό,τι και αν λέει ο κύριος Υφυπουρ-
γός, δεν µπορούν να ανατρέψουν την πραγµατικότητα, η οποία
είναι ότι το 20% του ελληνικού πληθυσµού βρίσκεται σήµερα κάτω
ή σχεδόν στο όριο της φτώχειας. Όπως επίσης δεν είναι ανακρί-
βεια ότι 1,3 εκατοµµύρια συνταξιούχων προσπαθούν σε µία από
τις ακριβότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι η Ελ-
λάδα, να επιβιώσουν µε µηνιαίο εισόδηµα που δεν ξεπερνάει τα
400 ευρώ. Όπως επίσης δεν είναι ανακρίβεια -είναι η αλήθεια- ότι
τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχοι έχουν αποδοχές µε-
ταξύ 400 και 500 ευρώ.

Είναι ψέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, ότι οι περισσότεροι από τους µισούς Έλληνες αντιµετωπί-
ζουν δυσκολία ακόµα και για την κάλυψη των βασικών τους
αναγκών, καθώς δεν τους φθάνει το εισόδηµά τους µετά την τρίτη
εβδοµάδα κάθε µήνα; Είναι ψέµα; Είναι ψέµα ότι το ένα στα δέκα
φτωχά νοικοκυριά δυσκολεύεται να πληρώσει το ενοίκιο ή τη
δόση του δανείου, πολύ περισσότερο µάλιστα να καλύψει τις βα-
σικές του ανάγκες; Είναι ψέµα; Είναι ψέµα ότι το 27,3% των Ελ-
λήνων αδυνατεί να καλύψει τους πάγιους λογαριασµούς, το φως,
το νερό και το τηλέφωνο; Είναι ψέµα ότι στην Ελλάδα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, σήµερα, το 2009, ο πληθωρισµός των φτωχών
καλπάζει, ενώ σε όλες τις άλλες χώρες, ακόµα και στις νέες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τουλάχιστον, υπάρχει η προσπάθεια
ώστε να µειώνεται διαρκώς µε συγκεκριµένες στοχεύσεις κυβερ-
νητικής πολιτικής ο πληθωρισµός των φτωχών;

Πού είναι η περίφηµη κοινωνική ευαισθησία της Νέας ∆ηµο-
κρατίας; Ακούµε συνέχεια, σύµφωνα µε την επικοινωνιακή πρα-
κτική της Νέας ∆ηµοκρατίας, να εξαγγέλλει διάφορα µέτρα, τα
οποία ο ελληνικός λαός δεν αντιλαµβάνεται. Αντίθετα, εκλαµβάνει
ως εκδήλωση της κοινωνικής ευαισθησίας το πάγωµα των µισθών.
Εκλαµβάνει τη φοροεπιδροµή. Εκλαµβάνει τις χαριστικές ρυθµί-
σεις σας υπέρ των εχόντων και των κατεχόντων.

Μόλις την προηγούµενη εβδοµάδα η Νέα ∆ηµοκρατία µε το νο-
µοσχέδιο, το οποίο πέρασε στη Βουλή, απάλλαξε τους εφοπλι-
στές από τη φορολογία, ενώ φορολογεί τα καρτοκινητά
τηλέφωνα. Και το νοµοσχέδιο που συζητείται τώρα στην Επιτροπή
Οικονοµικών της Βουλής φορολογεί και τα σκάφη αναψυχής, ενώ
η ίδια η Κυβέρνηση είναι αυτή, η οποία απάλλαξε τους κατέχο-
ντες τη µεγάλη ακίνητη περιουσία στη χώρα. Η πραγµατικότητα
είναι ότι πέραν των ισχυρών, των φίλων των καλών υποστηρικτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας, οτιδήποτε άλλο κινείται στη χώρα φορο-
λογείται. Ο µόνος που δεν έχει φορολογηθεί ακόµα είναι ο αέρας
που αναπνέουµε.

Και, βεβαίως, όταν το ΠΑΣΟΚ έρχεται µε συγκεκριµένες προ-
τάσεις, η Νέα ∆ηµοκρατία εµφανίζεται να κωφεύει. Αντίθετα, ο
ελληνικός λαός ακούει εν είδη παπαγαλισµού συνεχώς τα στε-
λέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας καθηµερινώς στα Μέσα Μαζικής Ενη-

µέρωσης αναφέρονται στην ανυπαρξία πολιτικών προτάσεων του
ΠΑΣΟΚ, στην ανυπαρξία του προγράµµατος. Και όταν εµφανίζο-
νται τα προγράµµατα, τότε αρχίζει το επόµενο στάδιο: Η αποδό-
µηση της πρότασης του ΠΑΣΟΚ, γιατί δήθεν δεν εντάσσεται σε
κανένα σχέδιο. Και φθάνουµε στο τρίτο στάδιο, στο «πού θα
βρείτε τα λεφτά».

Χθες, µετά από πάρα πολύ καιρό, είχαµε τη χαρά να ακούσουµε
πολλούς συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι οποίοι, επιτέ-
λους, εµφανίστηκαν στη Βουλή, προκειµένου να πάρουν το λόγο
–όχι, βεβαίως, για να υποστηρίξουν το έργο και τα νοµοσχέδια
της Κυβέρνησης, όπως είθισται και θα περίµενε κάποιος από το
κόµµα της Συµπολίτευσης- απλώς και µόνο για να επιχειρήσουν
ξανά τη διαδικασία αποδόµησης του ΠΑΣΟΚ.

Και τι δεν ακούσαµε! Ακούσαµε µέχρι και κριτική, γιατί δεν
εντάσσεται αυτή η πρότασή µας στη λογική της Σοσιαλιστικής
∆ιεθνούς!

Και τι δεν ακούσαµε χθες! Ακούσαµε ότι δεν υπάρχουν χρή-
µατα, ότι το ΠΑΣΟΚ θα βουλιάξει τα ταµεία της χώρας, λες και το
ΠΑΣΟΚ είναι αυτό το οποίο κυβερνά! Μάλιστα ο κύριος Υφυ-
πουργός δεν αρκέστηκε µόνο να ζητήσει ποια ακριβώς είναι η κο-
στολόγηση της συγκεκριµένης πρότασης νόµου, η οποία είχε
αναλυθεί προηγουµένως λεπτοµερέστατα από την εισηγήτρια
µας κ. Ροδούλα Ζήση και από άλλους συναδέλφους, όπως ο πα-
ριστάµενος κ. Κουσελάς, ο όποιος έλαβε πρώτος το λόγο χθες
ακριβώς γι’ αυτό το θέµα. Επέµενε να εξηγήσουµε στη συζήτηση
αυτής της πρότασης νόµου πού θα βρούµε τα λεφτά µε τα οποία
κοστολογούνται όλες οι προτάσεις νόµου που είχε παρουσιάσει
το ΠΑΣΟΚ τον τελευταίο χρόνο. Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγ-
µατα! ∆εν είναι σοβαρά επιχειρήµατα και σε κάθε περίπτωση ο
κόσµος σας έχει πάρει χαµπάρι.

Τώρα για το πού θα βρούµε τα λεφτά, πέραν του ότι τα ζητή-
µατα της δηµοσιονοµικής πολιτικής δεν είναι οικονοµική άσκηση
επί χάρτου, αλλά είναι ζήτηµα βαθύτατα πολιτικό, θέµα πολιτικών
προτεραιοτήτων και πάνω απ’ όλα είναι θέµα διάρθρωσης του
ιδίου του προϋπολογισµού και αποτελεσµατικότητας των µηχανι-
σµών του κράτους που διαχειρίζεται το δηµόσιο χρήµα. Και εδώ
είναι που ελέγχεται η Νέα ∆ηµοκρατία.

Όµως, εδώ είναι που διαφοροποιείται και η πολιτική πρόταση
του ΠΑΣΟΚ. Η ορθολογική διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος
δεν είναι οικονοµική, αλλά πολιτική επιλογή. Το ποιον φορολογείς
και πού στοχεύεις να ενισχύσεις µε τις εισφορές και τα έσοδα του
κράτους είναι πολιτική επιλογή. Είναι πολιτική επιλογή της Νέας
∆ηµοκρατίας να χαθούν χρήµατα από το ελληνικό δηµόσιο. Ποια;
Αυτά τα οποία χαρίσατε στους µετόχους των διακοσίων µεγαλυ-
τέρων επιχειρήσεων της χώρας τα τελευταία πέντε χρόνια, πάνω
από 4.000.000.000, µε τη µείωση των φορολογικών συντελεστών
από 35% σε 25%. Πάνω από 4.000.000.000 τα τελευταία πέντε
χρόνια. Παραπάνω από 1.000.000.000 περίπου το χρόνο!

Έχετε κάνει έναν απολογισµό για το ποιο ήταν το κόστος της
επανίδρυσης του κράτους της ∆εξιάς, µε τη συγκρότηση των πολ-
λών επιτροπών, εκεί που λέγατε ότι θα φτιάξετε πιο αποτελεσµα-
τικό κράτος και λιγότερο κράτος; Πόσα χρήµατα κόστισαν στο
δηµόσιο η ίδρυση και η λειτουργία των ενενήντα πέντε νέων δη-
µοσίων υπηρεσιών και οι τετρακόσιες εξήντα επτά αµειβόµενες
νέες επιτροπές και οµάδες εργασίας που συστήθηκαν, για να βο-
λευτούν τα γαλάζια golden boys; Πόσο; Πόσο στοίχισαν, κύριοι;
Εσείς που ενδιαφέρεστε για το πού θα βρεθούν τα λεφτά για το
χαµηλόµισθο, τον χαµηλοσυνταξιούχο και τον φτωχό άνθρωπο,
τον οποίο εσείς καταντήσατε φτωχό άνθρωπο;

Να σας πω εγώ, λοιπόν: 220.000.000 ευρώ το χρόνο, πάνω από
1.000.000.000 ευρώ την πενταετία για τα golden boys, για να βο-
λέψετε τους δικούς σας ανθρώπους στις διάφορες επιτροπές.
Ναι ή όχι; Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Επιπλέον, το ζήτηµα της χρηστής διοίκησης, της ορθολογικής
διαχείρισης του δηµοσίου χρήµατος περιλαµβάνει και µια άλλη
πτυχή, που, δυστυχώς, σας διαφεύγει. Απαιτεί άλλη κουλτούρα.
Απαιτεί πολιτική δέσµευση. Απαιτεί στράτευση και πάνω απ’ όλα
απαιτεί δηµόσιο ήθος, για το οποίο ελέγχεστε.

Γίνοµαι συγκεκριµένος: Γιατί ο κόσµος, γιατί οι πολίτες να συ-
νεισφέρουν στα δηµόσια οικονοµικά, πληρώνοντας τις εισφορές
τους, τη φορολογία τους, τις υποχρεώσεις τους απέναντι στο
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κράτος, όταν δεν βλέπουν πουθενά κανόνες ισονοµίας και ισοπο-
λιτείας, όταν βλέπουν συνεχώς Υπουργούς, οι οποίοι είτε από την
τηλεόραση διαφηµίζουν την αξία των off-shore εταιρειών είτε εξη-
γούν ότι έκαναν µια off-shore εταιρεία για φορολογικούς λόγους
και την ίδια ώρα η ίδια η Κυβέρνηση ζητά περισσότερους φόρους
από τους πολίτες είτε βλέπει τους Υπουργούς να συνεργούν και
να συντρέχουν σε παράνοµες πράξεις.

Λυπάµαι, κύριε Μπούρα, που παρίσταστε εδώ, γιατί αυτό στο
οποίο θα αναφερθώ τώρα αφορά τον άλλο συνάδελφό σας υφυ-
πουργό, τον κ. Μπέζα, ο οποίος λείπει. Για του λόγου το αληθές.

Έχω εδώ µια περίπτωση η οποία αφορά την ειδική έκθεση ελέγ-
χου της 7ης ∆ΟΥ Θεσσαλονίκης, από την οποία προκύπτει ότι η
έρευνα την οποία έκανε στο ∆ήµο Θεσσαλονίκης οδηγήθηκε στο
συµπέρασµα ότι δεν πρόκειται περί απλών φορολογικών παρα-
βάσεων, αλλά από σειρά ποινικών παραβάσεων που σχετίζονται
µε πλαστογραφίες στοιχείων και το ποσό που παρακρατήθηκε, η
µεθόδευση και οι πρακτικές που ακολουθήθηκαν είναι κακουργη-
µατικές πράξεις. Και έρχεται ο Υφυπουργός ο κ. Μπέζας στις 16
Ιουλίου 2009 και αίρει µέχρι 16 Ιουλίου 2010 τα περιοριστικά
µέτρα του άρθρου 14, του νόµου που ισχύει προκειµένου να δοθεί
η δυνατότητα στο συγκεκριµένο δήµο να συνεχίσει απρόσκοπτα
τη λειτουργία του. Ποια ήταν η πράξη; Η πράξη είναι ότι εδώ και
τρία, τέσσερα χρόνια βοά ο χώρος της βορείου Ελλάδος, τα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης για το τεράστιο οικονοµικό σκάνδαλο του
∆ήµου Θεσσαλονίκης.

Ποιο είναι το µήνυµα το οποίο στέλνετε στους πολίτες; Παρα-
νοµείτε, παρανοµείτε και εµείς είµαστε εδώ; Έτσι µπορεί να διοι-
κηθεί η χώρα; Έτσι µπορούν να µαζευτούν χρήµατα και να
διοχετευτούν στην κοινωνία; Ε, λοιπόν, σας διαβεβαιώ ότι στην
επόµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν µπορεί να υπάρξουν τέτοια
φαινόµενα. Ο Υφυπουργός, ο Υπουργός ο οποίος υπογράφει πα-
ράνοµες πράξεις και ευνοεί παράνοµες πράξεις κακουργηµατι-
κού χαρακτήρα, θα πρέπει να εγκαλείται σε παραίτηση εάν
βεβαίως έχει δεχθεί την προτροπή και την επιβολή της γνώµης
από τον Πρωθυπουργό. Τότε εµείς θα περιµένουµε να χαιρετή-
σουµε την παραίτηση του Υπουργού για λόγους ευθιξίας.

Εάν, όµως, στην προκειµένη περίπτωση ήταν κάτι βαθύτερο
αυτό το οποίο φοβόµαστε έχοντας γνώση της πραγµατικότητας,
ότι δηλαδή πρόκειται για τη συγκάλυψη του πιο σκληρού µηχανι-
σµού διαπλοκής στη βόρεια Ελλάδα που έχει στηθεί όλα τα προη-
γούµενα χρόνια στο ∆ήµο της Θεσσαλονίκης, τότε θεωρούµε ότι
βρισκόµαστε µπροστά σε ένα τεράστιο πολιτικό σκάνδαλο το
οποίο δεν έχει σχέση µε τα πρόσωπα και τις ευθύνες του Υφυ-
πουργού και ενδεχοµένως του Υπουργού, αλλά αφορά το σύνολο
της παράταξης της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία κυβερνά για να
παρανοµεί. Αυτό γίνεται. Και παρανοµεί εις βάρος του δηµοσίου
συµφέροντος.

Επί πλέον δεν έχει δικαίωµα αυτή η Κυβέρνηση να έρχεται εδώ
και να µας λέει πού θα βρούµε τα λεφτά, όταν µε σειρά µέτρων επί
πέντε χρόνια δεν κάνει τίποτα άλλο από το να αυξάνει τους φό-
ρους και όχι το εισόδηµα. Το εισόδηµα µειώνεται, όχι το εθνικό ει-
σόδηµα, αλλά το εισόδηµα κάθε οικογένειας και αυξάνονται οι
φόροι.

Αυξήσατε τους συντελεστές του ΦΠΑ. Ο κανονικός συντελε-
στής αυξήθηκε από το 18%, στο 19% και ο χαµηλός από το 8%
στο 9%. Αυξήσαµε πέντε φορές τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
στη βενζίνη. Αυξήσατε τρεις φορές τον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης στα τσιγάρα. Αυξήσατε δύο φορές τον ειδικό φόρο κατανά-
λωσης στα οινοπνευµατώδη ποτά. Αυξήσατε δύο φορές τα τέλη
κυκλοφορίας των οχηµάτων. Αυξήσατε δύο φορές τα τέλη συν-
δροµητών κινητής τηλεφωνίας. Επιβάλατε φόρο 12% σε καρτοκι-
νητά. Επιβάλατε έκτακτη εισφορά στους φορολογούµενους µε
συνολικό ατοµικό εισόδηµα άνω των 60.000 ευρώ. Επιβάλατε εφά-
παξ εισφορά 10% επί της αντικειµενικής αξίας. Αυξήσατε δύο
φορές τις αντικειµενικές αξίες στα εντός σχεδίου ακίνητα. Αυξή-
σατε δύο φορές τις αντικειµενικές αξίες γης για τα εκτός σχεδίου
ακίνητα. Και εδώ οι αυξήσεις ξεπέρασαν το 300%. Αυξήσατε έως
179% το ελάχιστο κόστος κατασκευής των οικοδοµών. Επιβάλατε
ΦΠΑ µε συντελεστή 19% στις νεόδµητες οικοδοµές. Επιβάλατε
φόρο υπεραξίας στις µεταβιβάσεις ακινήτων. Επιβάλατε το ενιαίο
τέλος ακινήτων στα φυσικά και νοµικά πρόσωπα, το οποίο δεν έχει

καταφέρει µέχρι σήµερα να εισπράξει η Κυβέρνηση και αυξήσατε
έως 250% τους µοναδικούς συντελεστές καθαρού κέρδους µε
βάση τους οποίους υπολογίζονται εξωλογιστικά τα καθαρά κέρδη
των επιχειρήσεων και των ελευθέρων επαγγελµατιών.

Και ρωτώ: Πού πήγαν αυτά τα λεφτά, κύριε Υφυπουργέ; Πού
πήγαν αυτά τα λεφτά, κυρίες και κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι
οποίοι κατά τα άλλα κόπτεστε για το πού θα βρεθούν τα λεφτά για
την ενίσχυση των χαµηλοσυνταξιούχων; Πού πήγαν τα λεφτά,
στην ανάπτυξη η οποία µπήκε σε διαδικασία ύφεσης, αγνοείται
πλέον η τύχη της; Μπήκε στα δηµόσια οικονοµικά, για τα οποία
ακούω ότι έχετε ξεπεράσει ήδη το ετήσιο πρόγραµµα δανεισµού
κατά πολύ ή πήγε για τη στήριξη των ταµείων, όπου άκουσα σή-
µερα τη συνάδελφό σας κ. Πετραλιά να ανακοινώνει ότι πρόκειται
το Ταµείο των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων να δανειστεί για να µπορέσει
να πληρώσει τις συντάξεις των συνταξιούχων; Πού πήγαν, λοιπόν,
τα λεφτά;

Μην ξαναρωτήσετε, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ που θα βρούµε τα
λεφτά. Εµείς θα βρούµε τα λεφτά εκεί που τα βρήκε ο Ανδρέας
Παπανδρέου για να φτιάξει την περιφερειακή ανάπτυξη και το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, εκεί που τα βρήκε ο Κώστας Σηµίτης για
να καταφέρει, ώστε να δηµιουργήσουµε τη νέα Ελλάδα µε τα µε-
γάλα σύγχρονα έργα υποδοµής.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ολοκληρώθηκε ο κα-
τάλογος των οµιλητών και όλων των πρωτολογιών. Υπάρχουν δευ-
τερολογίες;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω ζητήσει το λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Μάλιστα, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος, λοιπόν, έχει το λόγο για έξι
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε, αν και θα µιλήσω βαθύτατα οργισµένος. Βαθύτατα οργισµέ-
νος, γιατί µόλις χθες δυο ακόµη παιδιά της εργατικής τάξης
έγιναν θυσία στον βωµό των κεφαλαιοκρατών, έγιναν θυσία στο
κέρδος, έγιναν θυσία στην ασύδοτη δράση του κεφαλαίου. Θα µι-
λήσω βαθύτατα οργισµένος, γιατί σήµερα το πρωί η εργατιά, τα
φτωχά λαϊκά στρώµατα της Αθήνας στοιβάζονται σαν σακιά στον
ηλεκτρικό, στοιβάζονται ποδοπατώντας οποιαδήποτε έννοια αν-
θρώπινης αξιοπρέπειας, κάνοντας ταυτόχρονα πάρτι οι χρυσο-
δάκτυλοι τσαντάκηδες. Και αυτά είναι αποτελέσµατα αυτού του
συστήµατος. Και αυτά είναι αποτελέσµατα αυτών των πολιτικών,
για τις οποίες δε θα πρέπει να επιχαίρονται οι κυβερνώντες, ση-
µερινοί και προηγούµενοι.

∆ιότι κοιτάξτε να δείτε. Μας έκανε χθες µαθήµατα η Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι υπάρχουν ανεύθυνες, µη ρεαλιστικές
προτάσεις, ανεύθυνες στάσεις. Ποιος καθορίζει το υπεύθυνο και
ποιος το ανεύθυνο; Ποιος καθορίζει το τι είναι ρεαλιστικό και το
τι δεν είναι; Η αντοχή της οικονοµίας, η νοµιµότητα την οποία
εσείς έχετε καθορίσει, εξυπηρετώντας συγκεκριµένους συσχετι-
σµούς δύναµης, η υποταγή και η συµµετοχή της χώρας µας στον
ευρωενωσιακό µονόδροµο που βάζει θηλιά στα συµφέροντα του
λαού; Ε, αυτή η νοµιµότητα εµείς λέµε ότι πρέπει να ανατραπεί.

Υπάρχει αλήθεια αντικειµενικό µέτρο καθορισµού τι είναι ρεα-
λιστικό; Εµείς λέµε ότι υπάρχει. Το τι είναι ρεαλιστικό, το αντικει-
µενικό µέτρο δεν είναι τι συµφέρει τους κεφαλαιοκράτες, γιατί
αντίθετα, υπάρχει και το άλλο µέτρο σύγκρισης, τι συµφέρει τον
εργάτη.

Η αντικειµενική βάση, λοιπόν, η οποία υπάρχει είναι το επίπεδο
ανάπτυξης των παραγωγικών δυνάµεων και του πλούτου της
χώρας µας και πού αυτό κατευθύνεται και αυτό είναι ζήτηµα του
ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος, που κάνει τον πλούσιο
πλουσιότερο και τον φτωχό φτωχότερο, τον άµεσο παραγωγό του
πλούτου τον οδηγεί στην εξαθλίωση και στην χρεοκοπία.

Εκεί πάνε τα λεφτά, όποιος δεν το κατάλαβε. Εκεί πάνε τα
λεφτά, στους κεφαλαιοκράτες, εκεί πάει ο πλούτος. Και πάει και
την περίοδο της ανάπτυξης, αλλά και την περίοδο της κρίσης.
∆ιότι και την περίοδο της ανάπτυξης υπάρχουν φτωχοί, υπάρχουν
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εξαθλιωµένοι, υπάρχουν απολυµένοι, υπάρχουν άνθρωποι οι
οποίοι γίνονται θυσία στον βωµό του κέρδους στην κυριολεξία,
αλλά και την περίοδο της κρίσης υπάρχουν.

Αυτό είναι το ζήτηµα και αυτό είναι το πρόβληµα και αυτό δεν
αντιµετωπίζεται µε γιατροσόφια, δεν αντιµετωπίζεται µε µέτρα πε-
ριορισµένης ευθύνης, δεν αντιµετωπίζεται µε διάφορα ψιχία που
θα πέσουν από το τραπέζι των πλουσίων, στην λογική των επιδο-
µάτων, όταν τον άλλον τον έχεις καταστρέψει. Αυτό είναι το πρό-
βληµα.

Και θα πούµε και κάτι άλλο, για να ολοκληρώσουµε, γιατί είναι
πραγµατικά η κατάσταση που βιώνει ο κόσµος έτσι και πολύ χει-
ρότερη. Θα τονίσουµε στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας ∆ηµοκρατίας πως δεν χρειάζεται καµµία κοµπορρηµοσύνη,
όπως χθες το βράδυ. ∆εν ανακάλυψε δα και την Αµερική. Αν έκανε
ενενήντα ένα χρόνια να µάθει τι πιστεύει το ΚΚΕ, τότε είναι πολύ
πίσω από την πραγµατικότητα. ∆ιότι από το 1918, όταν όλα τα
πλάκωνε η φοβέρα και η σκλαβιά, από την ίδρυση του ΚΚΕ -Σ.Ε.
και τότε- είχε δηλώσει απερίφραστα ότι σκοπός του είναι η σο-
σιαλιστική επανάσταση που θα οικοδοµήσει τη σοσιαλιστική και
κοµµουνιστική κοινωνία. Και όλα αυτά τα ενενήντα ένα χρόνια
δράσης του κόµµατος, κάτω από θυσίες, από διώξεις, από εξο-
ρίες, από παρανοµίες, από φυλακές, από εκτελέσεις, αυτό δεν το
άλλαξε ποτέ. Ούτε τα χρόνια της υποχώρησης και της µεγάλης
ήττας του 1989-1991. Κρατήσαµε ψηλά τη σηµαία του αγώνα, την
ιδεολογία µας και τα σύµβολά µας.

∆εν θελήσαµε να τα ξεπουλήσουµε. Και είµαστε υπερήφανοι
γι’ αυτό και το λέµε και τώρα, το δηλώνουµε ότι το τέλος της ιστο-
ρίας δεν ήλθε. Αυτός που το είπε, έγινε ο περίγελος της ιστορίας.
Όπως η σοσιαλιστική επανάσταση τσάκισε τη φεουδαρχία, έτσι η
σοσιαλιστική επανάσταση θα τσακίσει τον καπιταλισµό που
έφθασε στα όριά του, που εξάντλησε τα όρια του και σαπίζει και
κακοφορµίζει.

Συνεχίζουµε αταλάντευτα να επιβεβαιώνουµε δηµόσια, να την
καταθέτουµε, να την παλεύουµε, να την προβάλλουµε πλατειά
στο λαό την πρόταση εξουσίας του ΚΚΕ που είναι πολύ απλή.
Λέµε δηλαδή ότι στη θέση της δικτατορίας του κεφαλαίου που
σήµερα ζούµε, θέλουµε εµείς τη δικτατορία της εργατικής τάξης.
Στη θέση της αστικής δηµοκρατίας και του παρασιτικού ρόλου
των κεφαλαιοκρατών εµείς θέλουµε την προλεταριακή δηµοκρα-
τία των παραγωγών του πλούτου, των καταφρονεµένων αυτής της
γης. Και στο κάτω-κάτω της γραφής δεν µας χαρίστηκε κανενός
είδους νοµιµότητα καθαρά και ξάστερα. Ήλθε ως ώριµο τέκνο
της ανάγκης και της οργής. Με το σπαθί µας την κατακτήσαµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Η κ. Ροδούλα Ζήση
έχει το λόγο.

ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Η αλήθεια είναι ότι ο Υπουργός χθες προ-
σπάθησε να απαξιώσει τις προτάσεις νόµου του ΠΑΣΟΚ και κυ-
ρίως την πρόταση νόµου την οποία συζητούµε σήµερα και µας
κατηγόρησε για ετήσια παράσταση κοινωνικής ευαισθησίας. Κάθε
χρόνο –λέει- κάνουµε και µία πρόταση νόµου υπέρ των αδύναµων
κοινωνικά και οικονοµικά συµπολιτών µας.

Θέλω να πω το εξής, ότι εάν εµείς κάνουµε µία τέτοια ετήσια
παράσταση, το ΠΑΣΟΚ που είναι ένα κόµµα ευθύνης, που έχει πα-
ρουσιάσει προτάσεις, που έχει κάνει µία σοβαρή δοµική, υπεύ-
θυνη αντιπολίτευση, τότε η Νέα ∆ηµοκρατία, η Κυβέρνηση τι
παράσταση κάνει ετησίως; Παράσταση αναλγησίας; Παράσταση
ελλείµµατος δηµοκρατίας, διαφάνειας; Τι κάνει η Νέα ∆ηµοκρα-
τία και η Κυβέρνηση;

Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά θα περίµενα ότι σε αυτήν τη δύσκολη
στιγµή, σε αυτήν τη δύσκολη περίοδο η Κυβέρνηση θα είχε την ευ-
ελιξία ίσως να δεχθεί µία τέτοια πρόταση νόµου την ώρα που,
πραγµατικά, οι περισσότεροι συµπολίτες µας βρίσκονται σε πολύ
µεγάλα αδιέξοδα.

Όταν καταθέταµε την πρόταση, την περίοδο εκείνη που το
ΠΑΣΟΚ κατέθετε τις τεκµηριωµένες προτάσεις του, θέλω να σας
θυµίσω τι γινόταν πέρυσι στη ∆ιεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Βλέ-
παµε τους συνταξιούχους, εικόνες στην τηλεόραση αλλά και όσοι
βρίσκονταν εκεί, που στριµώχνονταν για λίγο τυρί και γάλα που
µοίραζαν διαµαρτυρόµενοι κτηνοτρόφοι κάτω από τον Λευκό
Πύργο. Βλέπαµε δηλαδή στην καθηµερινότητά µας και βλέπουµε
πολλαπλασιασµένο πλέον αυτό το φαινόµενο, εκατοντάδες χιλιά-

δες συµπολίτες µας να οδεύουν προς την εξαθλίωση και βεβαίως
τα µεσαία εισοδήµατα να συνθλίβονται. Η αγορά έχει στεγνώσει.
∆εν υπάρχουν πλέον δυνατότητες ανάκαµψης µέσα από αυτήν
την πολιτική που εσείς κάνατε µε την κατασπατάληση των πόρων
που σήµερα τους αναζητάτε και δεν ξέρω γιατί δεν τους βρίσκετε.
∆εν ήταν αποτέλεσµα της διεθνούς κρίσης, αλλά ήταν αποτέλε-
σµα της πολιτικής επιλογής σας και ήταν αποτέλεσµα –συγγνώµη
που το λέω- της διαχειριστικής ανικανότητας αυτής της Κυβέρ-
νησης.

Η πρόταση νόµου που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ και που συζητούµε,
εντάσσεται τελικά σε όλες τις πρωτοβουλίες, στις δεσµεύσεις
µας, στα µέτρα, στο πρόγραµµά µας, τα οποία πάρα πολλές
φορές έχουµε αναλύσει, έχουµε εξειδικεύσει.

Και επειδή ο κ. Κωνσταντόπουλος χθες ρώτησε, γιατί δεν ρω-
τήσαµε την ΟΚΕ, το ΙΣΤΑΜΕ κλπ, σας λέω, λοιπόν, ότι τα στοιχεία
που ανέφερα χθες στην εισήγησή µου είναι στοιχεία και από το
ΙΣΤΑΜΕ και από την ΟΚΕ και από την EUROSTAT και από την
ΕΣΥΕ και από διεθνείς οργανισµούς, δεν είναι στοιχεία που τα εί-
παµε έτσι από το µυαλό µας.

Άρα, λοιπόν, η πρόταση αυτή δείχνει τελικά ότι το ΠΑΣΟΚ επι-
µένει να έχει ευαισθησία για τους ασθενέστερους οικονοµικά συ-
µπολίτες µας και η Νέα ∆ηµοκρατία επιµένει να αρνείται συνεχώς
την προσφορά προς το κοινωνικό σύνολο, µέσα από αυτά τα έκτα-
κτα µέτρα που προτείνει το ΠΑΣΟΚ. Θα ήθελα έτσι απλά να θυ-
µίσω κάτι, γιατί χθες ακούσαµε διάφορα πράγµατα.

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ σηµαντικό ότι οι συνάδελ-
φοι της Νέας ∆ηµοκρατίας –νοµίζω ότι µίλησαν τέσσερις τον
αριθµό- τελικά δείχνουν ότι συµφωνούν επί της ουσίας µε τις προ-
τάσεις του ΠΑΣΟΚ Οι δηλώσεις τους στα µέσα ενηµέρωσης για
το συντονισµό της Κυβέρνησης, για περισσότερη δουλειά, απο-
τελεσµατικότητα κλπ., δείχνουν τελικά ότι συµφωνούν µε αυτές
τις προτάσεις, αλλά διαφωνούν µε µία Κυβέρνηση η οποία έχει
µία στείρα άρνηση και µία στείρα αντίδραση.

Να σας πω, λοιπόν, ότι η σκληρή φοροεπιδροµή στα µεσαία και
χαµηλά στρώµατα, που άρχισε από τη δική σας διακυβέρνηση και
µέχρι το 2008, όπου καταθέσαµε αυτή την πρόταση εµείς, είχε να
καταγράψει τα εξής: Κατάργηση του αφορολόγητου για ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και µικροεπιτηδευµατίες. Μείωση κατά δέκα
ποσοστιαίες µονάδες των φορολογικών συντελεστών για επιχει-
ρήσεις και τράπεζες. Από το 2005 αυτό το Ενιαίο Τέλος Ακινήτων
που επιβάρυνε όλους. Την κατάργηση του Φόρου Μεγάλης Ακί-
νητης Περιουσίας. Αύξηση του ΦΠΑ και ειδικών φόρων κατανά-
λωσης. Από το 2005 αυτό, συνεχόµενα. Αύξηση των τελών
κυκλοφορίας κατά 20%. Οι επιχειρήσεις πλήρωσαν λιγότερους
φόρους την περίοδο 2007 – 2008 απ’ ό,τι πλήρωσαν οι µισθωτοί.
Και θυµάστε πώς ήταν το 2003 επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ αυτή η
αναλογία.

Θέλω, επίσης, να θυµίσω ότι τα ελληνικά νοικοκυριά είναι βυθι-
σµένα στα χρέη και βυθισµένα στην απαισιοδοξία. ∆ιότι δεν είναι
µόνο η ακρίβεια, η αισχροκέρδεια, ο πληθωρισµός, η φορολογική
ανισότητα, που εσείς τη λέτε «φορολογική δικαιοσύνη», αλλά είναι
πραγµατικά και ο δείκτης απαισιοδοξίας που µεγάλωσε, ο δείκτης
ανασφάλειας.

Η µηνιαία επιπρόσθετη επιβάρυνση –το είπε και ο κ. Κουτσού-
κος- για τα νοικοκυριά την τετραετία 2004 – 2008 ήταν περίπου
600 ευρώ. Σήµερα είναι ακόµα περισσότερα. Και είναι πιο δύ-
σκολα τα πράγµατα από τις αλλεπάλληλες φοροεπιδροµές, την
εκτόξευση της ακρίβειας και των ιδιωτικών δαπανών για Παιδεία
και Υγεία. Πάνω από 110.000.000.000 ευρώ είναι τα χρέη των νοι-
κοκυριών προς τις τράπεζες. Και, βεβαίως, υψηλό ποσοστό ανερ-
γίας –το υψηλότερο ποσοστό στους νέους- η χειρότερη θέση
στην Ευρώπη για την απασχόληση των γυναικών, το πιο ακριβό
καλάθι της νοικοκυράς, η τέταρτη ακριβότερη βενζίνη στην Ευ-
ρώπη και όλα αυτά που είπαµε και χθες και που λέµε συνεχώς ως
Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα.

Εκείνο που εντυπωσιάζει, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: ∆εν σας
ενδιαφέρει καθόλου, δεν νοιάζεστε καθόλου -αυτή την έγνοια την
εποικοδοµητική ή ακόµα και αυτή που στηρίζει την εξουσία σας-
για το 27% του ελληνικού λαού που είναι στα όρια της φτώχιας µε
ευθύνη δική σας και κάτω από τα όρια της φτώχιας; Πώς βλέπετε
αυτή τη διακυβέρνηση;
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Είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Παπουτσής,
τη φράση «κουλτούρα διακυβέρνησης» και η κ. Ξενογιαννακο-
πούλου τη λέξη «αντίληψη». Λοιπόν ναι, είµαστε σε µία διαφορε-
τική συχνότητα. «∆εν είµαστε στην ίδια τη συχνότητα». Η
κοµµατική, η πολιτική, η κοινωνική κουλτούρα και η αντίληψη
εκείνη που σέβεται τη µικροµεσαία οικογένεια, τη µικροµεσαία
επιχείρηση, τον επαγγελµατία, τον παραγωγό, τον αγρότη, αυτή
η κουλτούρα και αυτή η αντίληψη ανήκει σε µία άλλη ιδεολογία,
σε µία άλλη φιλοσοφία, σε αυτή που έχει το Πανελλήνιο Σοσιαλι-
στικό Κίνηµα.

Πιστεύω ότι πολύ σύντοµα αυτή η κουλτούρα και αυτή η αντί-
ληψη, µέσα από τη στρατηγική µας, µέσα από τις θέσεις µας,
αυτές που πολλές φορές ο Γιώργος Παπανδρέου, ο Πρόεδρός
µας, έχει καταθέσει στον ελληνικό λαό, θα ξεδιπλωθούν υπέρ των
συµφερόντων των πολλών.

Και επειδή χθες…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, γιατί χρωστώ και µία απάντηση

στο Βουλευτή του ΛΑΟΣ, τον κ. Ροντούλη, ο οποίος µίλησε για
αυτοκριτική.

Εάν η κριτική του ΛΑΟΣ προς το ΠΑΣΟΚ είναι ότι κάνουµε αυ-
τοκριτική µε αυτήν την πρόταση, εγώ θέλω να πω ότι η αυτοκρι-
τική είναι αρετή. Όµως, και οι προτάσεις υπέρ των οικονοµικά
ασθενέστερων συµπολιτών µας είναι και αυτές τελικά µεγάλη ευ-
θύνη, µεγάλο χρέος. Γι’ αυτό θα πρέπει να αποδεχθούµε αυτήν
την πρόταση.

Έρχοµαι στα όσα είπε ο συνάδελφος για τους αγρότες. Εγώ
δεν αµφισβητώ καθόλου την ευαισθησία του συναδέλφου για τον
αγροτικό κόσµο. Απλώς, θέλω να πω ότι για τις πολιτικές της Νέας
∆ηµοκρατίας και η ΠΑΣΕΓΕΣ και η ΓΕΣΑΣΕ και όλες οι δυνάµεις
µιλούν για κοροϊδία ως προς τα µέτρα που δώσατε την άνοιξη του
2009, λέγοντας µάλιστα χθες εδώ ότι έχετε καλύψει την πρόταση
νόµου του ΠΑΣΟΚ µε τις δικές σας κινήσεις. Για κοροϊδία και
εµπαιγµό µιλούν οι κοινωνικοί εταίροι και οι συµπολίτες µας.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, ακόµη και τώρα, χωρίς συµπλέγµατα,
χωρίς στείρες αντιπαραθέσεις, ζητούµε και τώρα, µέσα από όλη
αυτήν τη συζήτηση, η Κυβέρνηση να σκύψει µε ενδιαφέρον, µε
έγνοια, όχι για το ΠΑΣΟΚ, αλλά στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ, που
είναι µια πρόταση υπέρ των κοινωνικά ασθενέστερων στρωµάτων,
µια πρόταση ευθύνης και ευαισθησίας. Ακόµη και τώρα ζητούµε
από την Κυβέρνηση να δείξει το θάρρος, τη λεβεντιά, την κατα-
νόηση για τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας και να αποδεχθεί
για το 2009 και το 2010 αυτήν την έκτακτη ενίσχυση, το επίδοµα
θέρµανσης, το έκτακτο επίδοµα αλληλεγγύης, την επιστροφή στο
11% του ΦΠΑ, για να µπορέσει τελικά, όπως είπα και χθες, να
πάρει µια ανάσα αυτή η µεγάλη κοινωνική κατηγορία ανθρώπων,
που βρίσκεται σήµερα σε πολύ µεγάλα προβλήµατα και αδιέξοδα.
Αυτή η έκκλησή µου και η δική σας απάντηση ίσως να αποτελέ-
σουν και τη µοιραία στάση και θέση σας στον επόµενο χρόνο,
γιατί µπορεί να κριθείτε πολύ σύντοµα, κύριε Υπουργέ, για το εάν
θα συνεχίσετε -που δεν θα συνεχίσετε- να κυβερνάτε αυτήν την
χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Με την άδεια του Τµήµατος, προτείνω να διακόψουµε στις
10.50’, ει δυνατόν, τη συνεδρίαση, λόγω της γνωστής απονοµής
του βραβείου του Ιδρύµατος της Βουλής από τον Πρόεδρο της
Βουλής στον Βαλερί Ζισκάρ Ντ’ Εστέν και να αρχίσουµε στις
11.30’. Νοµίζω ότι είναι εφικτό. Έχουν ζητήσει το λόγο ο κ. Ρο-
ντούλης, η κ. Φιλίνη, ο κ. Καραµάριος, ο κ. Καράογλου. Θέλετε
να κάνουµε µια προσπάθεια να τελειώσουµε έως τις 10.55’; Συµ-
φωνείτε;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το Τµήµα

συµφώνησε µε την πρόταση του Προεδρείου.
Βεβαίως, θα πρέπει να τηρηθεί ο χρόνος, πρώτα απ’ όλα, από

εσάς.
Το λόγο έχει ο κ. Ροντούλης για έξι λεπτά.

Κύριε Ροντούλη, δικαιούστε επτά λεπτά, αλλά θα το µειώσουµε
στα έξι, για να ολοκληρώσουµε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα µιλήσω πέντε λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε, για να σας διευκολύνω και εγώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ακόµα καλύτερα. Σας
ευχαριστώ πολύ.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, να πούµε µια
αλήθεια. Χρόνια τώρα, µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, παίζεται ένα
θέατρο. Όταν το ΠΑΣΟΚ βρίσκεται στην κυβέρνηση, είναι αυτό
που λαµβάνει µέτρα για την καταπολέµηση της κοινωνικής αδι-
κίας και υπέρ των οικονοµικά ασθενέστερων. Αλλάζουν οι ρόλοι.
Έρχεται η Νέα ∆ηµοκρατία στην Κυβέρνηση. Ξανά τα ίδια ακούµε
µέσα σε αυτήν Αίθουσα. Μέτρα –άκουγα χθες ένα κατεβατό από
την κ. Πατριανάκου- που τονίζουν την κοινωνική ευαισθησία της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Και το ερώτηµα είναι το εξής: Αφού τα δύο κόµµατα εξουσίας
επί σειρά ετών τόσο πολύ νοιάζονται για τον οικονοµικά ασθενέ-
στερο Έλληνα, γιατί συνεχώς πολλαπλασιάζονται οι οικονοµικά
ασθενέστεροι, ενώ λογικά θα έπρεπε να µειώνονται; Γιατί υπάρ-
χει αυτό το 20% των Ελλήνων κάτω από το όριο της φτώχειας;
Ξεκίνησε από 10%, έγινε 12%, 14%, 18% και 20%. Γιατί έχουµε
τους ενεργειακά πένητες; Γι’ αυτό και χρειάζεται το επίδοµα θέρ-
µανσης. ∆ιαφορετικά, δεν θα χρειαζόταν. Γιατί έχουµε τους αν-
θρώπους που λιµοκτονούν, όπως πολύ σωστά και γλαφυρά είπε,
η κ. Ροδούλα Ζήση; Πλανάται ένα «γιατί» στον Έλληνα.

Και η αλήθεια είναι ότι και τα δύο αυτά κόµµατα, τα εξουσιο-
λάγνα, το µόνο που σκέπτονται είναι πώς θα πάρουν την εξουσία,
προκειµένου να διανείµουν στα κοµµατικά τους στελέχη τα ιµάτια
του κράτους. ∆ιότι έχουν δοµήσει ένα πελατειακό κράτος, το
οποίο θα πρέπει να το ταΐσουν, θα πρέπει να ταΐσουν τους «ηµε-
τέρους» για να συνεχιστεί αυτός ο φαύλος κύκλος που χρόνια
τώρα συνεχίζεται και από τον οποίο δεν µπορούµε να εξέλθουµε
παρ’ όλες τις «φιλότιµες» προσπάθειες και του µεν και του δε.

Η πραγµατικότητα ποια είναι, αγαπητοί συνάδελφοι; Η πραγ-
µατικότητα είναι ότι µε το ένα χέρι παίρνουν και µε το άλλο χέρι
δίνουν. Όµως, η ρίζα του κακού παραµένει και η πηγή του κακού
είναι ένα τεράστιο δηµόσιο χρέος, στο οποίο και οι δύο συνέβα-
λαν, το οποίο και οι δύο δηµιούργησαν.

Και επειδή οι αριθµοί πολλές φορές είναι αδιάψευστοι, για να
δούµε πώς είναι δυνατόν µ’ αυτό το άχθος που έχουµε πάνω στις
πλάτες µας όλοι οι Έλληνες -και αναφέροµαι στο τεράστιο δη-
µόσιο χρέος- µπορούµε να δοµήσουµε ένα σύγχρονο κράτος
πρόνοιας, ένα κράτος που θα σέβεται τον πολίτη, που θα συν-
δράµει τον πολίτη. Ακούστε, λοιπόν. ∆ηµόσιο χρέος σήµερα:
300.000.000.000 ευρώ, λέει η Νέα ∆ηµοκρατία. Το κληρονοµή-
σαµε. Λέει το ΠΑΣΟΚ: Ναι, αλλά εσείς το πολλαπλασιάσατε. ∆εν
µας ενδιαφέρει, κύριοι. Η πραγµατικότητα είναι τα
300.000.000.000 ευρώ. Τώρα ποιος φταίει, βρείτε τα µεταξύ σας.
Όµως ο Έλληνας έχει ένα βάρος 300.000.000.000 ευρώ. Σήµερα
κάθε Έλληνας και κάθε παιδάκι που γεννιέται χρωστάει 27.500
ευρώ. Αυτό είναι το βάρος που κληρονοµήσαµε οι Έλληνες από
εσάς, τα κόµµατα εξουσίας. Έσοδα ετήσια –γιατί πρέπει να λέµε
κάποια πράγµατα- που διαχειρίζεται το ελληνικό κράτος, η ελλη-
νική Κυβέρνηση, 62.000.000.000 ευρώ. Προσέξτε τώρα. Από τα
62.000.000.000 ευρώ, τα 41.000.000.000 ευρώ δίδονται ετησίως
για τοκοχρεολύσια µόνο. ∆ίνονται 26.000.000.000 ευρώ για τους
µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων. Αν αθροίσετε µόνο αυτούς
τους δύο παράγοντες που είπα, δηλαδή, 41.000.000.000 και
26.000.000.000, φθάνουµε τα 67.000.000.000 ευρώ. Μα, τα έσοδα
είναι 62.000.000.000. Υπάρχει, λοιπόν, ένα έλλειµµα σε ετήσια
βάση των 5.000.000.000 ευρώ.

Ερώτηµα: Πώς θα δηµιουργήσετε αυτό το κοινωνικό κράτος,
κύριοι, για το οποίο κόπτεστε και οι δύο, και οι µεν και οι δε; Με
«ξένα κόλλυβα», µε δανεισµό, µε δανεικά «κόλλυβα». ∆ηλαδή, και
άλλο δηµόσιο χρέος;

Άρα, λοιπόν, έχετε δοµήσει ένα κράτος που δεν εξυπηρετεί τον
πολίτη. Έχετε δοµήσει ένα κράτος που εξυπηρετεί µόνο εσάς. Και
ακούγαµε τον κ. Καραµανλή, τον αξιότιµο Πρωθυπουργό της
χώρας προεκλογικά από το 2004 που τότε ρωτούσε το ΠΑΣΟΚ
«Πού θα βρείτε, κύριε Καραµανλή, τα χρήµατα;». Ίδιες ερωτήσεις,
η πατέντα είναι η ίδια και δεν αλλάζει. Και απαντούσε ο Πρωθυ-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1615



πουργός της χώρας: «Θα βρω τα χρήµατα, διότι θα αποταµιεύω
10.000.000.000 ευρώ το έτος. Θα περικόψω τη σπατάλη». Είδατε
ποτέ να περικόπτετε αυτή η σπατάλη; Άρα, λοιπόν, να τελειώνει
αυτό το θέατρο, αυτό το ψέµα εδώ µέσα στην Αίθουσα. Να πούµε
αλήθεια στον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Το λόγο έχει ο κ. Κα-

ράογλου για πέντε λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Θα ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, δί-

νοντας µία απάντηση στο ζήτηµα που προηγουµένως έθιξε ο κ.
Παπουτσής, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ σχε-
τικά µε το περίφηµο σκάνδαλο του ∆ήµου Θεσσαλονίκης.

Κατ’ αρχάς, για να µην δηµιουργούνται εντυπώσεις, σε τι συνί-
σταται το σκάνδαλο αυτό; Ένας υπάλληλος των οικονοµικών υπη-
ρεσιών του ∆ήµου Θεσσαλονίκης, ο κεντρικός διαχειριστής έβαλε
το χέρι στα λεφτά. Είναι µία διαδικασία που πολλές φορές έχει
γίνει, σε πολλούς οργανισµούς. Βεβαίως, από διαδικασίες εσω-
τερικού ελέγχου του ∆ήµου Θεσσαλονίκης ανακαλύφθηκε το συ-
γκεκριµένο θέµα, το συγκεκριµένο σκάνδαλο. Η διοίκηση του
∆ήµου και προσωπικά ο ∆ήµαρχος Θεσσαλονίκης ο κ. Παπαγε-
ωργόπουλος ήταν αµείλικτοι. Άµεσα έπαυσαν από τα καθήκοντά
τους το συγκεκριµένο υπάλληλο και τον έθεσαν σε αργία. Κίνησαν
την ποινική διαδικασία, όπως προβλεπόταν. Ήδη ο υπάλληλος
αυτός είναι προφυλακισµένος και το σκάνδαλο διερευνάται σε
βάθος, όπως πρέπει, και είναι άξιοι συγχαρητηρίων και ο ∆ήµαρ-
χος κ. Παπαγεωργόπουλος, αλλά και η διοίκηση του ∆ήµου, γιατί
δεν ολιγώρησε ούτε στιγµή.

Αντίθετα, µε το που ανακαλύφθηκε το σκάνδαλο, έκανε άµεσα
αυτό που θα έπρεπε να κάνει. Παρέπεµψε το θέµα στη δικαιο-
σύνη, έθεσε σε αργία τον υπάλληλο, το θέµα διερευνάται σε
βάθος από τη δικαιοσύνη και ήδη έχει προφυλακιστεί ο υπαίτιος
υπάλληλος.

Πού είναι τώρα το σκάνδαλο από την πλευρά του ΥΠΕΘΟ; Ότι
αποφάσισε να δώσει τη δυνατότητα έως ότου ολοκληρωθεί η δια-
δικασία του ελέγχου αυτού στο ∆ήµο Θεσσαλονίκης να παίρνει
τη φορολογική ενηµερότητα, για να µπορεί να λειτουργεί. Θεωρώ
ότι αυτό είναι ένα ζήτηµα για το οποίο θα έπρεπε να δώσουµε
συγχαρητήρια στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, συγχαρητή-
ρια στον αρµόδιο Υφυπουργό κ. Μπέζα, γιατί πραγµατικά σκε-
φθείτε να µην είχε τη δυνατότητα ο δεύτερος µεγαλύτερος δήµος
της χώρας, ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης, να έχει φορολογική ενηµε-
ρότητα και να µπορεί να λειτουργήσει.

Τι φταίει ο ∆ήµος και τι φταίνε οι τρεισήµισι χιλιάδες εργαζό-
µενοι του ∆ήµου και τι φταίνε οι χιλιάδες άνθρωποι, οι οποίοι συ-
ναλλάσσονται µε το ∆ήµο, εάν ένας κακός υπάλληλος έβαλε το
χέρι στο ταµείο και δεν θα µπορούσε να πάρει φορολογική ενη-
µερότητα ο ∆ήµος και δεν θα µπορούσε να λειτουργήσει; Άν-
θρακες, λοιπόν, ο θησαυρός. Νοµίζω ότι µάλλον χάριν
εντυπώσεων έγινε η συγκεκριµένη αναφορά.

Τι βλέπουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, δύο µέρες στη συζήτηση
που γίνεται µε αφορµή την πρόταση νόµου του ΠΑΣΟΚ; Βλέπουµε
τη γνώριµη, τη γνωστή σε όλους µας εδώ µέσα τακτική των συ-
ναδέλφων του ΠΑΣΟΚ Από τη µία πλευρά απαξίωση, µηδενισµός
του κυβερνητικού έργου, καταστροφολογία γενικότερα, πλειοδο-
σία κοινωνικών παροχών. Από την άλλη υποσχέσεις γενικόλογες,
αόριστες, νεφελώδεις, «ναι σε όλα» δηλαδή. Από τη µια πλευρά
βλέπουµε τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ να κάνουν τις Κασσάν-
δρες καταστροφολογώντας περί όλων και από την άλλη πλευρά
βλέπουµε τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ να κάνουν τους Μαυ-
ρογιαλούρους λέγοντας ναι σε όλα, ναι σε όλους.

Οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, όµως, παράλληλα ξεχνούν ή προ-
σποιούνται ότι δεν θυµούνται σε τι κατάσταση άφησαν την ελλη-
νική οικονοµία µόλις πριν από πεντέµισι χρόνια. Ξεχνούν ότι
άφησαν το δηµόσιο έλλειµµα στο 7,9% του Ακαθάριστου Εγχώ-
ριου Προϊόντος. Ξεχνούν ότι άφησαν το δηµόσιο χρέος σε πε-
ρισσότερο από 100% του ΑΕΠ. Ξεχνούν ότι άφησαν την ανεργία
στο 11,3%. Ξεχνούν µια σειρά οικονοµικών δεικτών, που ήταν σε
τραγική κατάσταση. Από την άλλη, οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ
προσποιούνται ότι δεν θυµούνται πως αυτοί µόλις πριν από πε-
ντέµισι χρόνια και για είκοσι χρόνια συνολικά ήταν κυβέρνηση του
τόπου.

Ρωτάω και ρωτάει ο κάθε καλοπροαίρετος Έλληνας πολίτης:
Εφόσον εσείς αγαπάτε τόσο πολύ όλους τους Έλληνες πολίτες -
και πολύ καλά κάνετε, όλοι µας τα ίδια συναισθήµατα τρέφουµε
απέναντι στον ελληνικό λαό- και πλειοδοτείτε σε κοινωνικές πα-
ροχές, τότε γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, ευλογηµένοι από το Θεό,
αφήσατε τη σύνταξη του ΟΓΑ στα 170 ευρώ; Γιατί αφήσατε το
επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης στα 110 ευρώ; Γιατί φορολο-
γούσατε και παίρνατε από τους συνταξιούχους, από τους πατε-
ράδες µας, από αυτούς που έπαιρναν µικρές συντάξεις το 5% του
ΛΑΦΚΑ και δεν το καταργήσατε και έπρεπε να έρθει αυτή η Κυ-
βέρνηση για να το καταργήσει; Γιατί συνεχίζατε να παρακρατείτε
το χαρτόσηµο ενοικίου, χαρτόσηµο που πληρώνουν οι φτωχοί,
αυτοί που δεν έχουν να πληρώσουν;

Προσποιούνται οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ ότι δεν γνωρίζουν τι
συµβαίνει στον υπόλοιπο κόσµο. ∆εν βλέπουν ότι σε όλο τον
κόσµο, όλες οι κυβερνήσεις, σοσιαλιστικές ή φιλελεύθερες, είναι
αναγκασµένες να εφαρµόζουν προγράµµατα λιτότητας για να
µπορέσει να στεριώσει η οικονοµία τους, για να µπορέσουν να
σταθούν στα πόδια τους.

Συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, έχετε πάρει ένα κατηφορικό δρόµο.
Συνεχίστε το δρόµο σας αυτό έτσι, χωρίς πρόγραµµα, χωρίς ορά-
µατα, χωρίς στόχους, χωρίς να έχετε κάνει την αυτοκάθαρση,
χωρίς να έχετε κάνει την ανανέωση προσώπων, απαραίτητη σ’ ένα
κόµµα που διεκδικεί την εξουσία. Μόνος στόχος και σκοπός σας
είναι η εξουσία, η εξουσία για την εξουσία, για κανένα άλλο στόχο,
για κανέναν άλλο λόγο.

Ο ελληνικός λαός, όµως, µη νοµίζετε ότι έχει ξεχάσει, µη νοµί-
ζετε ότι δεν θυµάται το αµαρτωλό παρελθόν σας, µη νοµίζετε ότι
δεν γνωρίζει ποιοι είστε και τι έχετε κάνει και σ’ αυτό τον κατη-
φορικό δρόµο είναι σίγουρο ότι δεν θα σας ακολουθήσει. Ο ελ-
ληνικός λαός καταδικάζει και αποµονώνει τους
Μαυρογιαλούρους.

Σ’ αυτό τον κατηφορικό δρόµο που µόνοι σας προχωρείτε, συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, λυπούµαι πάρα πολύ, αλλά θα συνεχίσετε
να είστε µόνοι σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Πιο καλή η µοναξιά!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε εµείς,

κύριε συνάδελφε.
Η κ. Φιλίνη έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω εγώ το

λόγο, γιατί χθες µε όλα αυτά που ακούστηκαν µέσα σ’ αυτή την Αί-
θουσα από τον κύριο Υφυπουργό και σήµερα ακούω, συνεχίζουν
και οι εκπρόσωποι του κυβερνητικού κόµµατος να υποστηρίζουν
µία κατάσταση για τη χώρα µας, η οποία είναι εντελώς αναληθής
και δεν απαντούν στα επιχειρήµατα που προβάλλει η Αντιπολί-
τευση και που προβάλαµε εµείς µε µεγάλη σαφήνεια. Κατ’ αρχάς,
για το γεγονός ότι ολοένα αυξάνεται η ανεργία, ότι οι αγρότες
µας βρίσκονται σε αναβρασµό, ότι κλείνουν µικρά νοικοκυριά και
ότι η κατάσταση του τζίρου της µεταποίησης στη χώρα µας βρί-
σκεται σε µια πτώση 30,7%.

∆εν απαντήσατε σ’ αυτά τα ζητήµατα και µέσα σ’ αυτή την κα-
τάσταση, δυστυχώς, η ανεργία στη χώρα µας ενισχύεται µε µη-
δαµινό τρόπο. Η χώρα µας βρίσκεται –το ξαναείπαµε- στην
εικοστή τέταρτη θέση µέσα στους είκοσι επτά της Ευρώπης στην
ενίσχυση της ανεργίας.

Μέσα σ’ αυτή την κατάσταση, από τη δική µας µεριά θέλω να
τονίσω ότι η αντίληψή µας είναι πως οποιοδήποτε µέτρο προτεί-
νεται για την ανακούφιση των εργαζόµενων, από εµάς είναι κα-
λοδεχούµενο και το υποστηρίζουµε. Μέσα σ’ αυτό το πνεύµα
δηλώσαµε και την υποστήριξή µας σ’ αυτές τις προτάσεις και σ’
αυτό το σχέδιο νόµου το οποίο έχει προτείνει το ΠΑΣΟΚ.

Ταυτόχρονα, βέβαια, θεωρούµε ότι αυτό δεν είναι επαρκές.
Εµείς έχουµε προβάλλει µία σειρά από θέσεις ως προς την αντι-
µετώπιση της οικονοµικής κρίσης. Τόνισα και χθες ότι εδώ και
χρόνια, ήδη πριν από την οικονοµική κρίση, είχαµε προτείνει ένα
σχέδιο νόµου για το Ελάχιστο Εγγυηµένο Εισόδηµα, έχουµε προ-
τείνει µια σειρά µέτρων µε επερωτήσεις µας, που έχουµε κατα-
θέσει στη Βουλή και έχουν συζητηθεί σχετικά µε το εισόδηµα των
αγροτών και την αγροτική οικονοµία, καθώς επίσης και µέτρα σχε-
τικά µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
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Βεβαίως, θα τοποθετηθούµε ξανά για την αναγκαιότητα της φο-
ρολογικής µεταρρύθµισης, για την ανάγκη, επιτέλους, µέσα σε
στιγµές οικονοµικής κρίσης να φορολογηθεί το µεγάλο κεφάλαιο,
πράγµα το οποίο κατήργησε η Νέα ∆ηµοκρατία –ξέρουµε πολύ
καλά- µε δικό της νόµο και να δει η Κυβέρνηση πώς θα υπάρξει µε
θάρρος ένα πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων και πώς θα αξιο-
ποιηθεί το ΕΣΠΑ, το οποίο ακόµη βρίσκεται στα σπάργανα. Η Κυ-
βέρνηση δεν προχωρεί καθόλου.

Θέλω να κλείσω, τονίζοντας ξανά τη σηµασία για ορισµένα
µέτρα άµεσης ανακούφισης των εργαζοµένων. Χθες τονίσαµε ιδι-
αιτέρως πως, µέσα σ’ αυτές τις συνθήκες αύξησης της ανεργίας,
πρέπει επιτέλους η Κυβέρνηση να δεχθεί να υπάρξει µία αύξηση
του επιδόµατος ανεργίας στο 80% του µισθού, χωρίς τις προϋ-
ποθέσεις που απαιτούνται σήµερα και χωρίς χρονικά όρια, δη-
λαδή για όλη την περίοδο, που είναι άνεργος ένας εργαζόµενος.

Ξέρουµε ότι σήµερα η ανεργία εµφανίζεται σε ορισµένα πλαί-
σια, που ήδη είναι πολύ µεγαλύτερα από πέρυσι, όµως η πραγ-
µατικότητα είναι πολύ χειρότερη, γιατί στους δείκτες της ανεργίας
δεν περιλαµβάνονται όλοι οι εργαζόµενοι που δουλεύουν µε συν-
θήκες επισφάλειας. Πολλοί είναι οι εργαζόµενοι που αναγκάζο-
νται να δεχθούν µείωση των ηµερών εργασίας, όπως και µείωση
του µισθού, επειδή εξαναγκάζονται από την Κυβέρνηση και από
τους εργοδότες.

Χρειάζεται, λοιπόν, µία θαρραλέα πολιτική αυτή τη στιγµή, ώστε
να στηριχθεί και το επίδοµα ανεργίας και να υπάρξει επιτέλους
µία άλλη πολιτική, µε ένα πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, που
θα αναθερµάνει την οικονοµία. Ξαναλέω ότι εµείς υποστηρίζουµε
οποιοδήποτε µέτρο στηρίζει τους εργαζόµενους µέσα στις άθλιες
συνθήκες που ζουν σήµερα και γι’ αυτό στηρίζουµε και αυτό το
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κυρία ∆αµανάκη,

έχετε το λόγο. ∆υστυχώς, πέσατε στα µέτρα περιορισµού. Θα σας
παρακαλέσω να µιλήσετε µόνο για τρία λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, έχουν ειπωθεί όλα και από τους δικούς µας

οµιλητές, θα ήθελα όµως, να προσθέσω ένα-δύο σκέψεις.
Η οικονοµική κρίση που περνάµε, µας δοκιµάζει όλους, κατά τη

γνώµη µου. ∆οκιµάζει και τις οικογένειες, τους εργαζόµενους,
αλλά δοκιµάζει κι εµάς, τους πολιτικούς. ∆οκιµάζει την πολιτική
ηγεσία αυτού του τόπου, κατά πόσο στέκεται απέναντι στην κρίση
µε ρεαλισµό, υπευθυνότητα και σοβαρότητα. Όταν οι πολίτες βρί-
σκονται σ’ αυτό το σηµείο όπου πραγµατικά δυσκολεύεται η δια-
βίωσή τους - είναι όλο και περισσότεροι πολίτες και δεν
αναφέροµαι µόνο στους φτωχότερους, αναφέροµαι πια και σ’
αυτό που αποκαλούσαµε τα περασµένα χρόνια «µεσαία τάξη»- πε-
ριµένουν αυτοί οι πολίτες από τους πολιτικούς να δώσουν συ-
γκεκριµένες προτάσεις και διεξόδους στην κατάσταση που
βρίσκονται. Είναι πολύ εύκολο να κάνουµε κριτική σε όλους, να
λέµε ότι όλοι ίδιοι είναι και να πετροβολούµε, κύριε Πρόεδρε.
Είναι εύκολο, κατά τη γνώµη µου, ευκολότατο. Είναι εύκολο επί-
σης το κάθε κόµµα εδώ να λέει ότι έχει τη σφραγίδα της δωρεάς
και στην άλλη ζωή θα λύσει όλα µας τα προβλήµατα. Όµως αν µι-
λούµε για τους εργαζόµενους που ζουν τις δυσκολίες, αυτοί πε-
ριµένουν από εµάς και ιδιαίτερα απ’ αυτούς που φιλοδοξούν να
κυβερνήσουν και να αλλάξουν τα πράγµατα, να δώσουν πολύ συ-
γκεκριµένες προτάσεις. Και αυτό κάνει το ΠΑΣΟΚ, κύριε Πρόε-
δρε, αυτό προσπαθεί να κάνει τέλος πάντων.

Ακούσαµε εδώ για τα προπατορικά αµαρτήµατα της Παράτα-
ξης, µάς είπαν για το «αµαρτωλό παρελθόν» του ΠΑΣΟΚ ή δεν
ξέρω για τι άλλο. Αυτά έχουν κριθεί όµως και κρίνονται από τους
πολίτες. Το ΠΑΣΟΚ, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχει υποχρέ-
ωση να δώσει συγκεκριµένες ρεαλιστικές προτάσεις. Τις έδωσε,
λοιπόν. Και τις κοστολόγησε η Κυβέρνηση µε τον «άνετο» τρόπο,
µε τον οποίο κοστολογεί τις προτάσεις της Αντιπολίτευσης και
παραδέχθηκε ο ίδιος ο Υπουργός χθες ότι: «∆υόµισι δισεκατοµ-
µύρια είναι. Θα µπορούσαµε να τα βρούµε».

Αφού, λοιπόν, συµβαίνουν όλα αυτά γιατί δεν γίνονται δεκτές
αυτές οι προτάσεις; ∆εν γίνονται δεκτές, διότι δεν είναι το θέµα
πού θα βρούµε τα λεφτά. Εγώ αυτό ήθελα µόνο να προσθέσω στα
όσα ειπώθηκαν. ∆εν γίνονται δεκτές οι προτάσεις, διότι εδώ υπάρ-

χει διαφορά πολιτικής. Και η διαφορά πολιτικής, που συµβαίνει
σε όλες τις χώρες της Ευρώπης και σ’ όλον τον κόσµο, παντού
όπου υπάρχει οικονοµική κρίση, είναι απλή, κύριε Πρόεδρε. Υπάρ-
χει µια Παράταξη –η ∆εξιά; Η νεοφιλελεύθερη; Πείτε την όπως
θέλετε, δεν µε ενδιαφέρει- η οποία έχει πολύ συγκεκριµένη
άποψη. Λέει: Σταθεροποίηση της οικονοµίας. Προσωπικά, δεν αµ-
φισβητώ την κοινωνική ευαισθησία κανενός. Όµως η κοινωνική
ευαισθησία αυτής της Παράταξης εκφράζεται σ’ αυτό: Σταθερο-
ποίηση της οικονοµίας, που εντέλει καταλήγει στη στήριξη των
ισχυρότερων.

Υπάρχει η άλλη πλευρά -πείτε την επίσης όπως θέλετε: Αρι-
στερά, Κεντροαριστερά, σοσιαλιστές, ή δεν ξέρω πώς- που λέει
ότι αν απλώς παραµείνουµε στη σταθεροποίηση της οικονοµίας,
χωρίς να πάρουµε µέτρα στήριξης για τους ασθενέστερους, τότε
απλώς η κοινωνική αδικία θα διευρύνεται. Τόσο απλά είναι τα
πράγµατα και λυπούµαι που εδώ ακούµε µεγάλα λόγια, για το πα-
ρελθόν, για το δηµόσιο χρέος, για οτιδήποτε, προκειµένου αυτή
η Βουλή να µην είναι παραγωγική στο ελάχιστο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σ’ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το ΠΑΣΟΚ προτείνει αυτά συγκεκριµένα. Έχετε κάποια αντι-

πρόταση; Να την ακούσουµε. Αν δεν έχετε,τουλάχιστον να δούµε
τι µπορούµε να κάνουµε γι’ αυτούς τους ανθρώπους και αυτό δεν
είναι δευτερεύον, κύριε Πρόεδρε ούτε είναι αµελητέο ούτε είναι
πολυτέλεια. Επιτέλους, αυτή η Βουλή πρέπει να παράγει θετικά
κάτι.

Και απευθύνοµαι τώρα και σ’ εσάς, κύριε Πρόεδρε, και σε
όλους. Είναι δυνατόν µια πρόταση νόµου της Αντιπολίτευσης που
κατατίθεται τον Οκτώβριο να συζητιέται τώρα; Τι άλλο θέλουµε
για την περίφηµη υποβάθµιση του Κοινοβουλίου; Υπάρχει βε-
βαίως ένα πρόβληµα συνταγµατικό και καλό είναι όλοι αυτοί που
συνταγµατολογούν ασύστολα να µας βοηθήσουν να κάνουµε επι-
τέλους µια συνταγµατική αναθεώρηση της προκοπής, διότι πράγ-
µατι το Σύνταγµα προβλέπει πως οτιδήποτε από την
Αντιπολίτευση έχει δαπάνη, ουσιαστικά ακυρώνεται. Όµως υπάρ-
χει κι ένα πρόβληµα δικό µας, της Βουλής. Είναι δυνατόν προτά-
σεις νόµων –οποιεσδήποτε- της Αντιπολίτευσης να τις
µεταχειριζόµαστε µ’ αυτόν τον τρόπο; Και µην µου πείτε ότι έγινε
αυτό στο παρελθόν. Έγινε και δεν ξέρω ποιος φταίει. Αλλά επιτέ-
λους, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας παρακαλέσω να µεταφέρετε
στο Προεδρείο την ανάγκη να πάρει µέτρα, ώστε οι προτάσεις
της Αντιπολίτευσης να έχουν µια καλύτερη τύχη. Έχω ζήσει πολλά
χρόνια σ’ αυτή την Αίθουσα. Γίνεται το ίδιο, µε ευθύνη όλων µας,
και κάποια στιγµή πρέπει να αλλάξει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κυρία ∆αµανάκη, ευ-
χαριστούµε. Η πρόταση ήταν σαφής.

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Τελειώνω.
Πρέπει να αντιληφθούµε ότι απέναντι σ’ αυτή την κρίση, οι φτω-

χότεροι είναι αυτοί που υποφέρουν και το κάθε κόµµα κρίνεται
από το τι κάνει συγκεκριµένα και ρεαλιστικά για τους φτωχότε-
ρους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ο κ. Καραµάριος έχει
το λόγο για δύο λεπτά. ∆ιότι όπως βλέπετε κι εσείς, κύριε Καρα-
µάριε, δεν έχουµε περιθώριο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κυρία ∆αµανάκη, πρέπει να σας
πω ότι οι προτάσεις νόµων γίνονται µε πρωτοβουλία των κοµµά-
των την τελευταία Πέµπτη κάθε µήνα και εξαρτάται από το κόµµα
που την υποβάλλει να ζητήσει πότε θα συζητηθεί. ∆εν είναι δικαί-
ωµα της Κυβέρνησης, µόνο των κοµµάτων και της Βουλής.

Σε ό,τι αφορά την πρόταση νόµου, πρέπει να δώσω µία απά-
ντηση, την οποία τη δώσαµε και χθες, κυρία Ζήση: Με αυτές τις
δυνατότητες που υπάρχουν σήµερα, η Κυβέρνηση κάνει ό,τι είναι
το καλύτερο. Και για ό,τι αφορά το συνάδελφό µου κ. Καραθα-
νασόπουλο -που εγώ δεν φοβάµαι να λέω το όνοµά του- του
οφείλω µία απάντηση και θέλω να µε προσέξει. Νοµίζω ότι η ∆η-
µοκρατία, την οποία έχουµε, µάς επιτρέπει να εκφραζόµαστε όλοι
και η επιλογή της εξουσίας και πολιτεύµατος δεν είναι δικαίωµα
ούτε δικό σας ούτε δικό µου. Είναι δικαίωµα του ελληνικού λαού.
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Μέχρι τότε όµως πρέπει να ξέρετε ότι εµείς είµαστε υποχρεωµέ-
νοι, οι πολίτες αυτής της χώρας που επιλέξαµε αυτό το πολίτευµα
που έχουµε, να σεβόµαστε τις διατάξεις του άρθρου 120 παρά-
γραφος 2 και 4 του Συντάγµατος, µε τις οποίες ο σεβασµός προς
το Σύνταγµα και τους νόµους είναι υποχρέωση όλων µας και η τή-
ρηση του Συντάγµατος επαφίεται στον πατριωτισµό των Ελλή-
νων. Από εκεί και πέρα, αν εσείς έχετε δυνατότητες να ασκήσετε
εξουσία µε άλλο τρόπο, εδώ είµαστε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ο κ. Παπουτσής έχει
το λόγο για δύο λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι βέβαιος ότι θα
µας δικαιολογήσει και ο Πρόεδρος Ζισκάρ Ντ’ Εστέν για την ελά-
χιστη καθυστέρηση, αν έχουµε. Εγώ δεν είχα καµµία απολύτως
πρόθεση να πάρω ξανά το λόγο, αλλά δυστυχώς οι συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας και να θέλουµε «να αγιάσουµε», δεν µας
αφήνουν.

Αναφέροµαι, λοιπόν, στο συγκεκριµένο θέµα που έθεσε ο κ. Κα-
ράογλου, ο οποίος θεώρησα ότι είχε αυτοεξαιρεθεί από το κλίµα
των άλλων συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας χθες, αλλά ο ίδιος
φρόντισε να µε διαψεύσει, ακολουθώντας την ίδια, την πάγια τα-
κτική του αποπροσανατολισµού της συζήτησης. Επί της ουσίας
όµως του νοµοσχεδίου λάβατε πλήρως τις απαντήσεις από την
εισηγήτριά µας κ. Ροδούλα Ζήση.

Όµως, µε µεγάλη µου έκπληξη διαπιστώνω ότι ο κ. Καράογλου
είναι πάρα πολύ ενηµερωµένος για το µεγάλο σκάνδαλο της Θεσ-
σαλονίκης. Και αναρωτιέµαι πώς ήταν τόσο πολύ ενηµερωµένος
µε λεπτοµέρειες, τις οποίες µάλιστα ο παριστάµενος Υφυπουρ-
γός κ. Μπούρας δεν γνωρίζει και ο οποίος δεν έλαβε το λόγο και
έσπευσε να απαντήσει ο ίδιος δίνοντας και τις απαραίτητες εξη-
γήσεις. Αφού, λοιπόν, είναι τόσο πολύ ενηµερωµένος και επιχεί-
ρησε να διαψεύσει εµένα και τους δικούς µου λόγους, επιτρέψτε
µου κύριε Πρόεδρε, να κάνω µερικές διευκρινήσεις. Η αναφορά
µου έχει να κάνει µε ένα πρωτοφανές σκάνδαλο στην κατ’ εξακο-
λούθηση υπεξαίρεση δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ στο ∆ήµο
Θεσσαλονίκης, το οποίο, εκτός των άλλων, προέκυψε κατόπιν των
ελέγχων της Ζ’ ∆ΟΥ Θεσσαλονίκης, και εκατοντάδες πλαστογρα-
φήσεις διπλοτύπων είσπραξης και γι’ αυτό το λόγο ακριβώς επι-
βλήθηκε στο ∆ήµο από τη ∆ΟΥ ως κατ’ αρχήν καταλογισµός η
στέρηση της φορολογικής ενηµερότητας.

Ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Μπέζας σε ελά-
χιστες ηµέρες µε απόφασή του αίρει τις επιπτώσεις από την από-
φαση της ∆ΟΥ, σύµφωνα, όπως λέει ο ίδιος, µε το άρθρο 14 του
ν. 2523/1997, αν το αναφέρει κιόλας αυτό στην απόφασή του. Στις
παραγράφους 5 και 6 του άρθρου 14 του ν. 2523/1997 προβλέ-
πονται οι προϋποθέσεις µε τις οποίες µπορεί ο Υπουργός να άρει
τις επιπτώσεις από τις αποφάσεις της ∆ΟΥ. Ε, αυτές οι προϋπο-
θέσεις δεν συντρέχουν. ∆εν συντρέχει καµµία εξ αυτών των προ-
ϋποθέσεων.

Γι’ αυτό και η απόφαση του Υπουργού είναι παράνοµη, γι’ αυτό
και είναι σκάνδαλο και γι’ αυτό πρόκειται για µία µεγάλη υπόθεση
στην οποία ανακριβώς ο κ. Καράογλου προηγουµένως αναφέρ-
θηκε, ότι ήρθε στο φως της δηµοσιότητας, µετά από εσωτερικό
έλεγχο. Είναι ανακριβέστατο. Ήταν αποτέλεσµα της Αντιπολίτευ-
σης, της συναδέλφου κ. Χρύσας Αράπογλου, η οποία επανειληµ-
µένως έθετε τα θέµατα αυτά επί τρία-τέσσερα χρόνια διαρκώς
στο ∆ήµο Θεσσαλονίκης, γράφηκαν σε όλο τον Τύπο, επενέβη η
δικαιοσύνη και επιπλέον υπάρχουν θέµατα ανοικτά, όχι µόνο για
µία διοίκηση η οποία λειτουργεί, επαναλαµβάνω, ως το κέντρο
της διαπλοκής του κράτους της δεξιάς στη βόρειο Ελλάδα στο
∆ήµο Θεσσαλονίκης επί µία δεκαετία και πάνω. Πέραν αυτού,
αφορά και όλο το πλέγµα των ελεγκτικών µηχανισµών, δηµοσίων
και ιδιωτικών –και αναφέροµαι στα φοροτεχνικά γραφεία, στα λο-
γιστικά γραφεία, στις υπηρεσίες του κράτους, οι οποίες επί τόσα
χρόνια έκαναν πως δεν καταλάβαιναν τίποτα και έκλειναν τα µάτια
σ’ ένα τεράστιο σκάνδαλο.

Και µετά έρχεστε εδώ και έχετε το θράσος να ρωτάτε πού θα
βρει το ΠΑΣΟΚ τα λεφτά. Έλεος πια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, να

κλείσετε τη συζήτηση, παράκληση, στο χρόνο που είπαµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Ναι, µόνο δύο λεπτά, τρία το πολύ, για να µην θεωρη-
θεί ότι η Κυβέρνηση δεν απαντά, όπως και πριν από λίγο είπε ο κ.
Παπουτσής, πιστεύω καλοπροαίρετα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Πάντα µε καλή προαίρεση!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Η απάντηση του κ. Καράογλου, του συναδέλφου µου,
ήταν σαφής και λεπτοµερειακή. ∆εν έχω χρόνο, δυστυχώς θα πω
µόνο τούτο, ότι ο συνάδελφός µου, ο Υφυπουργός, ο κ. Μπέζας,
ενήργησε σύννοµα και ενήργησε και λειτουργικά. Σας εξήγησε
τους λόγους ο κ. Καράογλου.

Από εκεί και πέρα, κύριε Παπουτσή, πρέπει να πω ότι έχετε
κάθε δυνατότητα να πάρετε αναλυτικές απαντήσεις από τον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο τον οποίο µπορείτε να ασκήσετε κατά τον
Κανονισµό της Βουλής, από τον ίδιο τον κ. Μπέζα για τις λεπτο-
µέρειες της απόφασής του, η οποία -τονίζω και πάλι- είναι σύν-
νοµη και είναι και αποτελεσµατική.

Τώρα, ο συνάδελφός µου, ο κ. Λέγκας, χθες και ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, αλλά και οι συνάδελφοι της Πλειο-
ψηφίας Βουλευτές από τη Νέα ∆ηµοκρατία, υπήρξαν σαφείς και
αναλυτικοί µε κάθε λεπτοµέρεια στην πρόταση νόµου, η οποία
συζητείται σήµερα. Εποµένως, εγώ δεν θα επανέλθω, γιατί φαί-
νεται ότι εσείς απλά θέλετε να επαναλαµβάνετε τα ίδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πλειοδοσία είναι η πιο εύκολη
αντιπολιτευτική τακτική. Είναι όµως και η πιο ανεύθυνη. ∆εν ωφε-
λεί ούτε τον τόπο ούτε τους πολίτες. Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
γνωρίζουν καλά ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. µπορεί να προβαίνει ανέξοδα σε
υποσχέσεις, ενώ εµείς είµαστε υποχρεωµένοι ως Κυβέρνηση να
κρατάµε λογαριασµό. Και βέβαια µου έκανε εντύπωση το εξής:
εκτιµώ ιδιαίτερα την κ. Ζήση, που και πάλι σήµερα λίγο έως πολύ
ισχυρίστηκε εµµέσως πλην σαφώς, ότι δεν φταίει η οικονοµική
κρίση, αλλά η Κυβέρνηση φταίει! Ισχυρίστηκε λίγο έως πολύ ότι
δεν υπάρχει θέµα κρίσης, αυτό που ο Αρχηγός σας πέρυσι, αν
θυµάστε, στη Θεσσαλονίκη είχε πει: «Η κρίση δεν είναι παγκόσµια,
είναι ελληνική». Εν πάση περιπτώσει, δεν υπάρχει χρόνος για πε-
ρισσότερες λεπτοµέρειες.

Επίσης, οι Έλληνες πολίτες γνωρίζουν πολύ καλά ότι πληρώ-
νουµε 12.000.000.000 ευρώ το χρόνο µόνο για την εξυπηρέτηση
των τόκων του δηµοσίου χρέους. Αυτά τα χρήµατα, που είναι το
19% των εσόδων και το 5% του ΑΕΠ, είναι χρήµατα που θα µπο-
ρούσαν να πάνε στη στήριξη των αδυνάτων, στην κοινωνική πολι-
τική, σε έργα, δοµές και υποδοµές ανάπτυξης, στην ενίσχυση της
ανταγωνιστικότητας, στην παιδεία και την υγεία. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας από την πρώτη στιγµή της
κρίσης έλαβε µέτρα πρακτικά, εφαρµόσιµα και ουσιαστικά. Στη-
ρίχτηκε στο τρίπτυχο «ανάπτυξη - δηµοσιονοµική προσαρµογή -
κοινωνική συνοχή» µε στοχευµένα µέτρα, ιδιαίτερα και αποκλει-
στικά θα έλεγα, που να πιάνουν τις κοινωνικές οµάδες που έχουν
µεγαλύτερη ανάγκη. ∆εν θα τα επαναλάβω, σας τα είπαν οι συ-
νάδελφοι µου από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας αναλυτικά,
τα τόνισε και ο συνάδελφός µου, ο Υφυπουργός κ. Λέγκας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, ευ-
χαριστούµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Ολοκληρώνω.

∆υστυχώς, οι προτάσεις που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ είναι πρόχει-
ρες και αµελέτητες. Ελπίζουµε για το καλό της χώρας, για το καλό
των πολιτών, πέρα από τον πρόσκαιρο εντυπωσιασµό, ότι θα κοι-
τάξετε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, πραγµατικά να συµ-
βάλετε στην ενίσχυση και στη στήριξη πρωτοβουλιών που ως
στόχο κοινό έχουν τη στήριξη της ελληνικής οικονοµίας, τη στή-
ριξη της πατρίδος µας, γιατί αυτή η πατρίδα είναι η πατρίδα όλων
και το µέλλον αυτής της χώρας είναι ευθύνη όλων µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής της
πρότασης νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµίας και
Οικονοµικών «Έκτακτα µέτρα ενίσχυσης των εισοδηµατικά ασθε-
νέστερων στρωµάτων».

Η πρόταση νόµου δεν θα τεθεί σε ψηφοφορία, διότι εµπίπτει
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στις διατάξεις του άρθρου 73 παράγραφος 3 του Συντάγµατος.
Στο σηµείο αυτό διακόπτουµε τη συνεδρίαση για τις 11.30’.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κύρωση της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινω-
φελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµοσίου,
του Νοµικού Προσώπου ∆ηµοσίου ∆ικαίου µε την επωνυµία
«Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος», του Νοµικού Προσώπου Ιδιω-
τικού ∆ικαίου µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε.
µε την επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυ-
µία «Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συ-
ναφών µε την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την
επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16-7-2009 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνεδρίαση.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος κ. Χαλβατζής ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
την κυρία Εύα Μελά. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλαβάνος ορίζει
ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Γρηγόρη Ψαριανό. Ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Ροντούλης ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βου-
λευτή κ. Γεώργιο Γεωργίου και ο ίδιος θα είναι ο ειδικός αγορη-
τής.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Κωνσταντίνος
Κόλλιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα προς κύρωση

στο Τµήµα της Βουλής η Σύµβαση ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» και του Ελληνικού ∆ηµοσίου για τη δηµιουρ-
γία του Κέντρου Πολιτισµού Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος».

Το νοµοσχέδιο θέτει τις βάσεις για την υλοποίηση ενός µεγά-
λου έργου, ενός έργου µε περιβαλλοντολογικές, εκπαιδευτικές
και πολιτιστικές διαστάσεις πρωτοφανείς για την πόλη της Αθή-
νας, για το Λεκανοπέδιο, για την Ελλάδα. Βάζει τα θεµέλια για τη
δηµιουργία του µεγαλύτερου χώρου πρασίνου στην παραλιακή
πόλη της Αθήνας, στον παλαιό ιππόδροµο, αλλά και για την ανα-
ζωογόνηση δύο σπουδαίων θεσµών στην τέχνη και την επιστήµη,
της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελ-
λάδος.

Η τεράστια έκταση του παλαιού ιπποδρόµου παραδόθηκε σε
αχρηστία και εγκατάλειψη και µάλιστα σε µια πόλη που έχει ελ-
λείψεις σε χώρους πράσινου και αναψυχής, παρ’ όλο, βεβαίως,
που βρίσκεται στη συγκεκριµένη θέση, σ’ ένα σηµείο µε εύκολη
πρόσβαση, δίπλα στη θάλασσα. Παρέµεινε αναξιοποίητη στους
Ολυµπιακούς Αγώνες και έκτοτε κανένα σχέδιο δεν κρίθηκε κα-
τάλληλο προς υλοποίηση.

Έχουµε δει, βεβαίως, πολλές φορές εκτάσεις που µένουν επί
µακρόν αναξιοποίητες, ιδιαίτερα δε σε σηµεία υψηλής αξίας, να
καταλήγουν βορά στην ανεξέλεγκτη οικιστική επέκταση. Η εξέ-
λιξη αυτή θα αποφευχθεί για το χώρο του παλαιού ιπποδρόµου µε
την κύρωση της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» προς
το ελληνικό δηµόσιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»,
τέσσερα Υπουργεία και τέσσερις φορείς υπό τον συντονισµό του
Υπουργείου Οικονοµίας έθεσαν το 2007 µε µνηµόνιο που υπέ-
γραψε ο Πρωθυπουργός τις αρχές και το χρονοδιάγραµµα υλο-
ποίησης του Κέντρου Πολιτισµού Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος».

Οι όροι της σύµβασης προβλέπουν ότι το Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος» αναλαµβάνει την υλοποίηση Κέντρου Πολιτισµού, το
οποίο περιλαµβάνει το πάρκο «Σταύρος Νιάρχος» και τις εγκατα-
στάσεις της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης της Ελλάδας. Το έργο θα κατασκευαστεί σε έκταση του
ελληνικού δηµοσίου από οργανισµό µε την επωνυµία «Κέντρο Πο-
λιτισµού ‘Ιδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»Α.Ε.».

Το κόστος υλοποίησης αναλαµβάνει εξ ολοκλήρου το οµώνυµο
κοινωφελές ίδρυµα. Η δαπάνη είναι δυναµική, δηλαδή αναπρο-

σαρµόζεται µε βάση τις τρέχουσες ανάγκες. Επισηµαίνω ότι ξε-
κίνησε µε προϋπολογισµό 300.000.000 ευρώ, ενώ σήµερα έχει
φθάσει τα 450.000.000 και θα αναπροσαρµοστεί εκ νέου, εάν χρει-
αστεί, βάσει των συµβατικών υποχρεώσεων που έχει αναλάβει το
Ίδρυµα.

Η κατασκευή και η διαχείριση του Κέντρου κατά την περίοδο
υλοποίησής του ελέγχονται από το Ίδρυµα. Το Ίδρυµα –και αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- θα απο-
ξενωθεί από τον οργανισµό υλοποίησης, ο οποίος θα περιέλθει
στην αποκλειστική κυριότητα του ελληνικού δηµοσίου, µαζί µε το
σύνολο του έργου. Το ελληνικό δηµόσιο θα είναι ο µοναδικός ιδιο-
κτήτης και θα έχει τον αποκλειστικό έλεγχο των λειτουργιών και
των οικονοµικών του, µε την υποχρέωση, βεβαίως, να συντηρεί
τις υποδοµές και να φροντίζει για την οµαλή λειτουργία του Κέ-
ντρου.

Προκειµένου να θωρακιστεί το έργο έναντι πιθανών µελλοντι-
κών κωλυµάτων και να κατοχυρωθεί έναντι τυχόν νοµικών κινδύ-
νων, χρειάστηκαν ορισµένες ειδικές χωροταξικές και
πολεοδοµικές ρυθµίσεις. Τις ρυθµίσεις αυτές επιβάλλουν η τε-
ράστια έκταση, η οποία πρόκειται να αξιοποιηθεί, επιβάλλουν οι
ιδιαιτερότητες των νέων κτηρίων, αλλά και οι ανάγκες που δηµι-
ουργούνται σε περιφερειακές υποδοµές από τη χρήση των
χώρων. Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις για το χωροταξικό και πολε-
οδοµικό σχεδιασµό είναι συµβατές µε τις συνταγµατικές επιτα-
γές για την προστασία του περιβάλλοντος.

Καθώς έχουν ληφθεί υπόψη τα πορίσµατα από τις εκτιµήσεις
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, δεν τροποποιείται το ρυθµι-
στικό σχέδιο ούτε οι ισχύουσες πολεοδοµικές διατάξεις. Επι-
πλέον, οι απαιτούµενες ειδικές ρυθµίσεις των χώρων του πρώην
ιπποδρόµου και το ρυµοτοµικό σχέδιο του ∆ήµου Καλλιθέας πέ-
ρασαν από όλες τις προβλεπόµενες διαδικασίες και εγκρίθηκαν,
τόσο από το ∆ηµοτικό Συµβούλιο της Καλλιθέας, όσο και από τον
Οργανισµό Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλοντος
Αθήνας.

Ως προς τους όρους δόµησης, κατ’ αρχάς διατηρείται ο χαµη-
λός συντελεστής δόµησης του 0,30% µε ποσοστό κάλυψης 25%.
Από την έκταση των διακοσίων σαράντα στρεµµάτων, το πάρκο
«Σταύρος Νιάρχος» καταλαµβάνει εκατόν εβδοµήντα περίπου
στρέµµατα, ενώ το όµορο δηµοτικό πάρκο είκοσι οκτώ στρέµ-
µατα. Και τα δύο µαζί καλύπτουν το 85% περίπου της ευρύτερης
περιοχής του παλαιού ιπποδρόµου. Τα δέντρα και τα καλλωπι-
στικά φυτά θα δηµιουργήσουν ένα µικρό οικοσύστηµα στην καρ-
διά της πρωτεύουσας, αντιπροσωπευτικό της Μεσογείου, µε
χαµηλές αρδευτικές ανάγκες και σε µεγάλο ποσοστό αυτάρκειας
ως προς την εξασφάλιση νερού. Το υπόλοιπο 15% της έκτασης
καλύπτουν τα κτήρια και εδώ ακριβώς είναι που υπεισέρχονται οι
ειδικοί όροι δόµησης, οι οποίοι αφορούν το µέγιστο ύψος των κτη-
ρίων -ύψος για το οποίο έγινε µεγάλη συζήτηση στην αντίστοιχη
επιτροπή- το συντελεστή και τον όγκο εκµετάλλευσης, το µέγιστο
ύψος των υπόγειων χώρων και την δυνατότητα κατασκευής πε-
ρισσοτέρων του ενός υπογείου, τα οποία δεν υπολογίζονται στην
επιφάνεια που προκύπτει από τον συντελεστή δόµησης.

Λειτουργικές και πρακτικές ανάγκες επιβάλλουν τις ειδικές
αυτές ρυθµίσεις. Πρώτον, η ιδιαιτερότητα του κτηρίου της Λυρι-
κής, το οποίο θα διαθέτει µια µεγάλη αίθουσα χιλίων τετρακοσίων
ατόµων, πρέπει να διαθέτει άριστη ακουστική και να εξασφαλίζει
καλή θέαση.

∆εύτερον, οι ανάγκες σε χώρους στάθµευσης τους οποίους θα
καλύψει πάρκινγκ χωρητικότητας χιλίων θέσεων.

Τρίτον, οι ενεργειακές ανάγκες του κτηριακού συγκροτήµατος,
ανάγκες τις οποίες θα καλύψει µε φιλικό προς το περιβάλλον
τρόπο το ενεργειακό βιοκλιµατικό επιστέγασµα. Για την κάλυψη
αυτών των αναγκών προκρίθηκε η καθ’ ύψος επέκταση του κτη-
ριακού συγκροτήµατος, το οποίο υπολογίζεται ότι θα φτάνει τα
τριάντα οκτώ µέτρα µε ενεργειακό επιστέγασµα στα σαράντα έξι
µέτρα.

Τα πλεονεκτήµατα από την καθ’ ύψος επέκταση είναι η µείωση
της κάλυψης από τα πενήντα στρέµµατα στα είκοσι οκτώ δηλαδή
σε αυτό το 15%, που προανέφερα και η αποφυγή τοποθέτησης
των δυο κτηρίων σε διαφορετικά σηµεία του πάρκου. Αυτό θα
απαιτούσε δηµιουργία επιπλέον σηµείων πρόσβασης για την εξυ-
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πηρέτησή τους και εποµένως την περαιτέρω µείωση του πρασί-
νου.

Το κτηριακό συγκρότηµα θα κατασκευαστεί µέσα σε τεχνητό
λόφο ο οποίος θα καλύπτει τρεις από τις τέσσερις πλευρές του,
πλην δηλαδή της πρόσοψης. Από την πίσω πλευρά, όπου βρίσκε-
ται ο οικιστικός ιστός της Καλλιθέας, ορατά θα είναι µόνο τα δε-
κατρία µέτρα από τα κτήρια τα οποία θα προβάλουν πάνω από τη
στάθµη του τεχνητού λόφου. Επιπλέον, από το συνολικό µήκος
των εκατόν πενήντα περίπου µέτρων, µόνο τα πενήντα µέτρα θα
προβάλλουν πάνω από τον λόφο. Στο σύνολό τους τα κτίσµατα θα
δένουν αρµονικά µε το κατάφυτο φυσικό περιβάλλον και θα απο-
τελούν συνέχεια του λόφου.

Η τελική διαµόρφωση του συγκεκριµένου χώρου διαθέτει ευ-
ρύτατους ελεύθερους χώρους και έχει µεγάλη απόσταση από τα
οικοδοµικά τετράγωνα συνεχούς δόµησης, µε τέτοιο τρόπο, ώστε
τα κτίσµατα, όχι µόνο δεν θα προσβάλουν την αισθητική των κα-
τοίκων, αλλά θα κοσµούν την περιοχή. Το κτήριο του Ωνασίου, για
παράδειγµα, φτάνει τα σαράντα µέτρα ύψος και βρίσκεται µέσα
στον οικιστικό ιστό και σε πολύ µικρότερο οικόπεδο. Ακόµη κι έτσι
δεν ενοχλεί ακριβώς λόγω της αρχιτεκτονικής αισθητικής του.
Εξάλλου, τόσο οι βιβλιοθήκες όσο και οι όπερες έχουν πολύ ιδι-
αίτερες ανάγκες σε κτήρια και υποδοµές. Αφ’ ενός, πρέπει να ικα-
νοποιούν λειτουργικά και πρακτικά τις απαιτήσεις και τις ανάγκες
του κοινού και αφ’ ετέρου να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε
χώρους αισθητικά άρτιους, κατάλληλους για πνευµατική παρα-
γωγή. Αυτός είναι ο λόγος που οι βιβλιοθήκες και οι όπερες βρί-
σκονται τα τελευταία χρόνια στο επίκεντρο της σύγχρονης
αρχιτεκτονικής δηµιουργίας µε µεγαλοπρεπή, ογκώδη, αλλά αι-
σθητικά άρτια κτίσµατα.

Η όπερα του Σίδνευ, για παράδειγµα, φτάνει τα εξήντα επτά
µέτρα, η όπερα του Όσλο τα πενήντα πέντε µέτρα, της Κοπεγχά-
γης βυθίζεται δεκατέσσερα µέτρα κάτω από το έδαφος και πάνω
από αυτό υψώνεται σαράντα µέτρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Κέντρο Πολιτισµού δύο κο-
ρυφαίοι θεσµοί της τέχνης και της επιστήµης βρίσκουν επιτέλους
ένα σπίτι αντάξιο, όχι µόνο µιας σύγχρονης ευρωπαϊκής πρωτεύ-
ουσας, αλλά αντάξιο της πόλης που υπήρξε λίκνο του πολιτισµού,
της πόλης που από την αρχαιότητα ανέθρεψε και φιλοξένησε µε-
ρικούς από τους επιφανέστερους επιστήµονες και δηµιουργούς.
Η νέα Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος φιλοδοξεί να ανταποκριθεί
στις απαιτήσεις ενός σύγχρονου κέντρου γνώσης και έρευνας.
Θα φιλοξενήσει τις συλλογές, ιστορικά βιβλία και χειρόγραφα,
που απαιτούν ειδικές συνθήκες φύλαξης και προστασίας. Και βε-
βαίως, θα διαθέτει δανειστική βιβλιοθήκη και εκτεταµένα ανα-
γνωστήρια. Επιπλέον, θα συγκεντρώσει το υλικό και τις υπηρεσίες
σ’ ένα κτήριο έναντι των τεσσάρων που εξυπηρετούν σήµερα τις
ανάγκες της Εθνικής Βιβλιοθήκης. Η φιλοδοξία είναι, το νέο κτή-
ριο να αποτελέσει πόλο έλξης φοιτητών και ερευνητών, αλλά και
απλών πολιτών και επισκεπτών. Σήµερα η Εθνική Βιβλιοθήκη υπο-
δέχεται µόλις δεκαπέντε χιλιάδες άτοµα το χρόνο. Αρκεί να σας
πω ότι η Βιβλιοθήκη της Αλεξάνδρειας υποδέχεται οκτακόσιες χι-
λιάδες.

Σε ό,τι αφορά τώρα την Λυρική Σκηνή πρόκειται να φιλοξενηθεί
σ’ ένα κτήριο υψηλής αρχιτεκτονικής, ικανό να φιλοξενήσει σύγ-
χρονες παραγωγές µε υψηλές τεχνολογικές απαιτήσεις, άριστη
ακουστική και άνετους χώρους για το κοινό. Στον πυρήνα του ενι-
αίου συγκροτήµατος βρίσκεται η αγορά, ένα ανοιχτό αίθριο που
θα παρέχει φυσικό φωτισµό και αερισµό καθώς και πρόσβαση
από το πάρκο στα δυο κτήρια. Η Εσπλανάδα, όχι µόνο διατηρεί-
ται αλλά βελτιστοποιείται, η χρήση της ως φυσικής πρόσβασης
στο θαλάσσιο µέτωπο. Τόσο το πάρκο, όσο και ο ∆ήµος Καλλι-
θέας, θα συνδέονται µε τη θάλασσα µε κατάφυτους πεζόδροµους
και ποδηλατόδροµους. Κατά µήκος της Εσπλανάδας θα υπάρχει
µεγάλη υδάτινη επιφάνεια. Το κανάλι, πέρα από την αισθητική
αξία, θα λειτουργεί ως ταµιευτήρας νερού, αλλά και ως µέσο πυ-
ροπροστασίας σε περίπτωση πυρκαγιάς.

(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ιδιαίτερα άξια µνείας την περιβαλλοντική διάσταση του

έργου. Πέρα από την αναντίρρητη ανεκτίµητη αξία ενός εκτετα-

µένου ελεύθερου χώρου πρασίνου στην καρδιά της πρωτεύου-
σας το σύνολο του Κέντρου Πολιτισµού, είναι σχεδιασµένο µε
τρόπο φιλικό προς το περιβάλλον. Η διαχείριση του αναγκαίου
νερού είναι κλειδί για τη βιωσιµότητα του πάρκου. Επιπλέον, η
ανακύκλωση του χρησιµοποιούµενου από τα κτήρια νερού θα
υπόκειται σε επεξεργασία και θα διοχετεύεται και αυτό για την
άρδευση του πάρκου.

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στο ενεργειακό επιστέγασµα. Πρό-
κειται για ένα συλλέκτη πράσινης ενέργειας που αποτελείται από
φωτοβολταϊκά και άλλα στοιχεία συλλογής ηλιακής ακτινοβολίας
και αιολικής ενέργειας. Η υπερκατασκευή εντάσσεται αρµονικά
στην αρχιτεκτονική του συγκροτήµατος και θα καλύπτει ενεργει-
ακές ανάγκες των κτηρίων. Παράλληλα, βεβαίως, υπάρχουν και
µηχανισµοί εξοικονόµησης ενέργειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την υλοποίηση του έργου έχει
αναλάβει ο µεγάλος Ιταλός αρχιτέκτονας Ρέντσο Πιάνο, ο εµπνευ-
στής του Κέντρου Πο-Μπι-Ντου, του αεροδροµίου της Οζάκα, του
Μουσείου Πολ-Κλε στην Ελβετία και δεκάδων άλλων αριστουρ-
γηµάτων της σύγχρονης αρχιτεκτονικής που όµως δένουν αρµο-
νικά µε το περιβάλλον.

Πέρα από την ιδιοφυία και την πρωτοπορία του ο Ρέντσο Πιάνο
είναι ένας άνθρωπος µε εκπεφρασµένη αγάπη για την Αθήνα για
το πνεύµα, το φως και τον αέρα της.

Θα αναφερθώ περιληπτικά στα άρθρα του νοµοσχεδίου ξεκι-
νώντας από τα άρθρο πρώτο που αναφέρεται στον Παλαιό Ιππό-
δροµο, έκταση ιδιοκτησίας του ελληνικού δηµοσίου, όπου εκεί
δηµιουργείται το Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»,
ως υπερτοπικός πόλος πολιτισµού, αθλητισµού και αναψυχής.

Στο άρθρο δεύτερο του νοµοσχεδίου παρατίθεται µε 32 άρθρα
η σύµβαση δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
του ελληνικού δηµοσίου και των λοιπών φορέων.

Στο άρθρο τρίτο του νοµοσχεδίου αναφέρεται η χωροθέτηση
της έκτασης του Παλαιού Ιπποδρόµου.

Το άρθρο τέταρτο αναφέρεται στο καταστατικό του οργανι-
σµού και στο άρθρο πέµπτο παραχωρείται η έκταση του Παλαιού
Ιπποδρόµου καθώς και τµήµα της Εσπλανάδας κατά χρήση µε τη
ρητή υποχρέωση να χρησιµοποιείται ως ελεύθερος χώρος πρό-
σβασης από και προς το πάρκο, το Ολυµπιακό συγκρότηµα Φα-
λήρου και την παραλιακή ζώνη.

Στο άρθρο έκτο αναφέρονται τα επτά συνοδευτικά του νόµου
κείµενα και διαγράµµατα.

Στο άρθρο έβδοµο ορίζεται ότι ο παρών νόµος αποκτά ισχύ από
την ηµεροµηνία δηµοσίευσής του στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι η δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» έρχεται ως
µια σηµαντικότατη προσθήκη στα στρατηγικά αναπτυξιακά πλάνα
της χώρας. Προωθούνται τα µέτρα που σε εθνικό επίπεδο αφο-
ρούν στον πολιτισµό και την εκπαίδευση, αλλά και τον τουρισµό,
την ανάπτυξη νέων τεχνολογιών, τις Ανανεώσιµες Πηγές Ενέρ-
γειας. Προσδίδει διεθνή ακτινοβολία στην Εθνική Βιβλιοθήκη και
τη Λυρική Σκηνή.

Και βεβαίως, το έργο έχει ιδιαίτερα βαρύνουσα σηµασία για την
Αθήνα ως πρωτεύουσα, ως ευρωπαϊκή µητρόπολη. Τα δύο µε-
γάλα πλεονεκτήµατά της, ο πολιτισµός και η θάλασσα, συναντώ-
νται στο Φαληρικό ∆έλτα, προσφέροντας στους πολίτες της
Αθήνας και στους Έλληνες ένα µοναδικό χώρο αναψυχής.

Το Κέντρο Πολιτισµού συµβάλλει τα µέγιστα στην ανάδειξη της
Ελλάδας ως διεθνούς δύναµης, πολιτισµού, αναψυχής και δηµι-
ουργίας. Για το ουσιαστικό, για το ωφέλιµο περιεχόµενό του ελ-
πίζω να συγκεντρώσει την επιδοκιµασία όλων των παρατάξεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κόλλια.

Ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ ο κ. Μπεριάτος έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΜΠΕΡΙΑΤΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που έρχεται σή-

µερα ενώπιον της Βουλής ύστερα από συζήτηση στην αρµόδια
επιτροπή, αφορά ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα. Τη δηµιουργία ενός
υπερτοπικού πόλου πολιτισµού, δηλαδή ενός πολιτιστικού πάρ-
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κου, στο πολεοδοµικό συγκρότηµα της Αθήνας, που θα γίνει στη
θέση που υπήρχε παλιά ο Ιππόδροµος, στο ∆ήµο Καλλιθέας και
υλοποιείται µε τη συµβολή του ελληνικού δηµοσίου, το οποίο δια-
θέτει το έδαφος και θέτει τους όρους δόµησης, του Κοινωφελούς
Ιδρύµατος «Σταύρου Νιάρχου», το οποίο χρηµατοδοτεί την κατα-
σκευή και άλλων νοµικών προσώπων, όπως είναι η Εθνική Βιβλιο-
θήκη της Ελλάδος, η Εθνική Λυρική Σκηνή, τα Ολυµπιακά Ακίνητα
και η Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου.

Κατ’ αρχήν θα πρέπει να πω ότι είµαστε θετικοί στο όλο εγχεί-
ρηµα, αφού δεν έχει υπάρξει µέχρι σήµερα κάτι καλύτερο και διότι
πράγµατι συνδυάζει στον ίδιο ικανοποιητικό βαθµό όλες τις δια-
στάσεις του θέµατος, οικονοµικές, περιβαλλοντικές, χωροταξι-
κές, πολεοδοµικές και αρχιτεκτονικές. Εξάλλου κανένα σχέδιο δεν
είναι τέλειο.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι είναι πράγµατι µια ευκαιρία για την από-
κτηση των αναγκαίων, υψηλού επιπέδου, πολιτιστικών υποδοµών
στην ελληνική πρωτεύουσα.

Επίσης, δεν είµαστε αντίθετοι σε κάθε πρόταση που περιέχει
το στοιχείο της δωρεάς και της ευεργεσίας, το οποίο όµως πολ-
λές φορές πάει πακέτο µε άλλες ρυθµίσεις που δεν είναι ούτε επι-
θυµητές ούτε δίκαιες ούτε λειτουργικές ούτε αποτελεσµατικές.

Γι’ αυτούς τους λόγους θέλουµε να διασφαλίσουµε το σχέδιο
αυτό, έτσι ώστε να αυξηθούν όλα τα οφέλη που προέρχονται από
αυτό και να µειωθούν όλες οι τυχόν βλαπτικές επιπτώσεις. Γι’ αυτό
θεωρούµε ότι βοήθησε -και ήταν απολύτως απαραίτητη και χρή-
σιµη- η έκθεση των απόψεων των διαφόρων φορέων που έγινε
στην αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών, όπως ήταν του ∆ήµου Καλ-
λιθέας, του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, της Βιβλιοθήκης,
της Λυρικής Σκηνής, της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Θεάµατος
και Ακροάµατος κ.λπ..

Υπάρχουν δύο βασικά ζητήµατα που νοµίζω ότι πρέπει να στα-
θούµε. Το ένα έχει να κάνει µε τα τεχνικής φύσεως θέµατα, της
κατασκευής του Κέντρου Πολιτισµού, που είναι αρχιτεκτονικά, πο-
λεοδοµικά, χωροταξικά και περιβαλλοντικά και το άλλο ζήτηµα µε
τα εξαιρετικά κρίσιµα θέµατα διαχείρισης και λειτουργίας του,
που εκεί έχουµε και το πρόβληµα.

Για τα τεχνικά ζητήµατα, πολεοδοµικά, περιβαλλοντικά και χω-
ροταξικά, έχουµε την ακόλουθη εικόνα. Με το νόµο δηµιουργείται
στο ∆ήµο Καλλιθέας ένα επιπλέον οικοδοµικό τετράγωνο, το 345,
η έκταση του οποίου ανήκει στην ΚΕ∆, Κτηµατική Εταιρεία του
∆ηµοσίου. Αυτά τα διακόσια σαράντα τρία στρέµµατα του οικο-
δοµικού αυτού τετραγώνου, µε αριθµό 345 του ∆ήµου Καλλιθέας,
διαιρούνται σε τρεις ζώνες: τις Α’, Β’, Γ’ , ζώνες χρήσεων γης. Στις
δύο πρώτες επιτρέπεται η δόµηση, στη ζώνη Γ’ δεν επιτρέπεται.
Αυτά τα στρέµµατα, που όπως είπα ανήκουν όλα στην ΚΕ∆, πα-
ραχωρούνται κατά χρήση ως εξής: Πρώτον, Τα είκοσι οκτώ (Ζώνη
Α) δίδονται στο ∆ήµο Καλλιθέας για τη δηµιουργία ενός δηµοτι-
κού πάρκου, µε δικαίωµα δόµησης χίλια τ.µ. για υποστηρικτικές
κατασκευές. Μάλιστα κάποια στιγµή που θα συζητηθεί κατ’ άρθρο
το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να δούµε ένα κενό που νοµίζω ότι υπάρ-
χει: δεν φαίνεται η παραχώρηση της ΚΕ∆ προς το δήµο του πάρ-
κου αυτού. ∆εύτερον, εκατόν εβδοµήντα από τα διακόσια
σαράντα τρία στρέµµατα (Ζώνη Β) δίνονται στο Κέντρο Πολιτι-
σµού Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», δηλαδή στον οµώνυµο οργα-
νισµό που είναι νοµικό πρόσωπο, µε δικαίωµα δόµησης πενήντα
οκτώ χιλιάδες πεντακόσια τ.µ., για την υλοποίηση του Κέντρου
Πολιτισµού που θα έχει τις κτηριακές εγκαταστάσεις της Εθνικής
Βιβλιοθήκης και της Εθνικής Λυρικής Σκηνής, ενώ το υπόλοιπο θα
αποτελεί το Πολιτιστικό Πάρκο «Σταύρος Νιάρχος». Και τέλος, τα
σαράντα πέντε τελευταία στρέµµατα από τα διακόσια σαράντα
τρία συνολικά (Ζώνη Γ), που είναι από την πλευρά της Λεωφόρου
Συγγρού, δίνονται στον οργανισµό του Πολιτιστικού Πάρκου για
χώρους πρόσβασης και πρασίνου. Από το σύνολο, λοιπόν, αυτών
των στοιχείων που παρουσιάζονται στο νοµοσχέδιο, έχουµε τρία
θέµατα να θίξουµε σ’ αυτό το κεφάλαιο των τεχνικών ζητηµάτων.

Το πρώτο είναι η χωροθέτηση στο πολεοδοµικό συγκρότηµα
της Αθήνας που υπό τις δεδοµένες συνθήκες είναι η καλύτερη,
πιστεύουµε, δυνατή λύση, γιατί είναι σύµφωνη µε τις γενικότερες
προβλέψεις του ισχύοντος ρυθµιστικού σχεδίου του 1985, όπως
ισχύει σήµερα, ύστερα από τις τροποποιήσεις που έχει υποστεί.
Αυτό βέβαια ενισχύεται και επιβεβαιώνεται και από τις γνωµατεύ-

σεις των ειδικών επιστηµόνων. Σας αναφέρω τις γνωµατεύσεις
της σχετικής οµάδας εργασίας του Υπουργείου Πολιτισµού που
έγινε το 2005 και επίσης τις ακροάσεις των φορέων που είχαµε
στην επιτροπή, όπως το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος, οι οποίοι
συµφωνούν όλοι σ’ αυτό το θέµα. Άρα, λοιπόν, συµφωνούµε µε τη
χωροθέτηση αυτού του υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου.

Η µόνη παρατήρηση που έχουµε εδώ αφορά τις γειτονικές
εκτάσεις, κυρίως προς το θαλάσσιο µέτωπο του Φαληρικού
όρµου δηλαδή, που τις χωρίζει η Λεωφόρος Ποσειδώνος, και οι
οποίες ανήκουν στα Ολυµπιακά Ακίνητα. Οι χρήσεις εκεί πρέπει να
είναι συµβατές µε αυτές του κέντρου, ώστε να µην έχουµε το φαι-
νόµενο των συγκρούσεων χρήσεων γης, που σηµαίνει ότι πρέπει
να ελέγξουµε τη συσχέτιση των χρήσεων του πάρκου, που είναι
η Λυρική Σκηνή -Όπερα και η Εθνική Βιβλιοθήκη µε τις χρήσεις
που προβλέπει ο νόµος Πετραλιά, δηλαδή ο ν. 3342/2005 για τα
όµορα αυτά ακίνητα που ανήκουν στα Ολυµπιακά Ακίνητα. Τι
θέλω να πω µ’ αυτό. ∆εν µπορεί να έχουµε ένα τσίρκο ή ένα
λούνα-παρκ ή σουβλατζίδικα δίπλα από την Όπερα και την Εθνική
Βιβλιοθήκη. Αυτό είναι η βασική µας έγνοια. Πρέπει, νοµίζω, να
το δούµε, γιατί διαβάζοντας τις χρήσεις του ν. 3342/2005 στην πε-
ριοχή αυτή, που είναι κάτω από το Πολιτιστικό Πάρκο για το οποίο
µιλάµε, νοµίζω ότι υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Αυτό είναι µία λε-
πτοµέρεια τεχνική την οποία επισηµαίνω.

Το δεύτερο θέµα είναι η κυκλοφοριακή σύνδεση του Πάρκου µε
τον υπόλοιπο χώρο του Λεκανοπεδίου, γιατί όπως είπαµε ο πόλος
αυτός λειτουργεί σε σχέση µε όλο το µητροπολιτικό σύστηµα της
Αθήνας. Πρέπει, λοιπόν, αυτή η σύνδεση, κατά τη γνώµη µας, να
γίνεται πρωτίστως µέσω του συστήµατος µέσων µαζικής µετα-
φοράς, σταθερής τροχιάς, αλλά και µη σταθερής τροχιάς, δη-
λαδή το µετρό, το τραµ, τα λεωφορεία κ.λπ.. Επί του παρόντος
πιστεύουµε ότι η σύνδεση αυτή δεν φαίνεται να είναι ικανοποιη-
τική και θα πρέπει να τύχει ανάλογης προσοχής και ανάλογων
βελτιώσεων, όπως είναι η δηµιουργία νέου σταθµού του µετρό
κ.λπ., όπως είπαµε και στην επιτροπή.

∆ιότι εάν δεν γίνει αυτό, εάν δεν υπάρξει δηλαδή αυτή η δια-
σφάλιση της σύνδεσης του πόλου αυτού µε µέσα µαζικής µετα-
φοράς µε το υπόλοιπο Λεκανοπέδιο, κατά τη διάρκεια των
εκδηλώσεων που θα γίνονται εκεί θα δηµιουργείται σοβαρό πρό-
βληµα κυκλοφοριακής συµφόρησης και ρύπανσης µε αποτέλε-
σµα να ακυρώνεται το περιβαλλοντικό όφελος από το πράσινο και
τις πολιτιστικές λειτουργίες στην περιοχή αυτή.

Άρα, λοιπόν, αυτό πρέπει να το δούµε ανεξαρτήτως από την
ύπαρξη προβλεποµένων χώρων στάθµευσης µέσα στο πάρκο.
Εδώ θα πρέπει να πω ότι οι χώροι στάθµευσης δεν θα πρέπει να
υπάρχουν για τους θεατές, αλλά κυρίως για το προσωπικό και για
άλλους λειτουργικούς επισκέπτες. ∆ιότι αλίµονο εάν δεν πριµο-
δοτήσουµε τα µέσα µαζικής µεταφοράς για να έρχονται οι χρή-
στες της Όπερας και των άλλων υποδοµών. Τότε είναι που θα
βάλουµε το πρόβληµα µέσα στο πάρκο.

Ένα τρίτο θέµα σ’ αυτήν την κατηγορία των τεχνικών ζητηµά-
των είναι οι όροι δόµησης και οι παρεκκλίσεις. Εδώ ο συντελε-
στής δόµησης, όπως είπε και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, είναι
0,3 και η κάλυψη 25% που είναι της ευρύτερης περιοχής του Γε-
νικού Πολεοδοµικού Σχεδίου Καλλιθέας. Εδώ βέβαια ο συντελε-
στής δόµησης -να διευκρινίσω- εφαρµόζεται όχι στα διακόσια
σαράντα τρία στρέµµατα αλλά στα εκατόν ενενήντα οκτώ στρέµ-
µατα, δηλαδή στα είκοσι οκτώ του δηµοτικού πάρκου και στα εκα-
τόν εβδοµήντα του Πολιτιστικού Κέντρου. Άρα, λοιπόν, έχουµε
περίπου 59,5 χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα σε αυτά τα εκατόν ενε-
νήντα οκτώ στρέµµατα και έχουµε µία κάλυψη 25% που είναι πε-
ρίπου σαράντα εννέα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα. Αυτά τα δύο
γίνονται στη ζώνη Α’ και Β’.

Εδώ βέβαια υπάρχει και µία λύση έξυπνη, η οποία προφανώς
προέρχεται από την αρχιτεκτονική σύνθεση των κτισµάτων. ∆ηµι-
ουργείται δηλαδή ένας τεχνητός λόφος και υπογειοποιούνται
πολλά µέρη του κτηριακού συγκροτήµατος -σχεδόν όλο - και έτσι
δεν προσµετρούνται όλες οι επιφάνειες στον συντελεστή δόµη-
σης. Γιατί, όπως ξέρετε, οι υπόγειες επιφάνειες δεν προσµε-
τρούνται. Και η λύση αυτή, εκτός από τα κτήρια της Λυρικής και
της Εθνικής Βιβλιοθήκης υιοθετείται και στο διπλανό χώρο, που
είναι οι χώροι στάθµευσης, και οι οποίοι είναι όλοι υπογειοποιη-
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µένοι κι έτσι αποφεύγεται να προσµετρηθούν στον συντελεστή
δόµησης.

Υπάρχουν βέβαια και άλλες παρεκκλίσεις που είναι σηµαντικές.
Πρέπει να τις πούµε για να έχουµε γνώση του τι ακριβώς αναφέ-
ρει το νοµοσχέδιο. Παραδείγµατος χάριν οι τοίχοι αντιστήριξης
είναι δεκαεννέα µέτρα ύψος τη στιγµή που ο ΓΟΚ επιτρέπει 1,5
µέτρο πάνω από τη φυσική στάθµη του εδάφους. Οµοίως, το µέ-
γιστο ύψος των κτηρίων είναι τριάντα οκτώ µέτρα και µαζί µε τα
βιοκλιµατικά στέγαστρα είναι 46,5, κάτι που επίσης συνιστά ση-
µαντική παρέκκλιση.

Βέβαια, τις υπερβάσεις αυτές θα µπορούσαµε να τις δικαιολο-
γήσουµε και όντως τις δικαιολογούµε, λόγω των λειτουργικών
αναγκών που προέρχονται από τη φύση των εγκαταστάσεων
αυτών. Λόγου χάριν η σκηνή της Όπερας χρειάζεται να έχει τέτοιο
ύψος, όπως αναφέρει και το κτηριολογικό πρόγραµµα που έχει
υιοθετηθεί. Επίσης, ειδικά για την Όπερα, υπάρχει και η µελέτη
του Ρέντζο Πιάνο, του διεθνούς αυτού αρχιτέκτονα. Χωρίς να πι-
στεύουµε σε βεντέτες ούτε της αρχιτεκτονικής ούτε κανενός
άλλου είδους, θα έλεγα ότι η µελέτη του αποτελεί εγγύηση για
την ποιότητα της παρέµβασης στο σηµείο αυτό. Γι’ αυτό, παρ’ όλο
που γνωρίζουµε τι κάνει η πολιτεία ως αβαρία µε τις παρεκκλί-
σεις, αξίζει να την δικαιολογήσουµε για ένα έργο όπως και αυτό.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο σκέλος της διαχείρισης και λει-
τουργίας που εδώ έχουµε τις διαφωνίες µας.

Θα εστιάσουµε, λοιπόν, εδώ σ’ αυτούς τους κανόνες που θέτει
το νοµοσχέδιο για τη διαχείριση και λειτουργία του Κέντρου και
κυρίως µετά από την αποπεράτωσή του. Κατά τη γνώµη µας –και
αυτό εύκολα διαπιστώνεται από το κείµενο της σύµβασης στο
άρθρο 2 του νοµοσχεδίου από τα επτά που έχει- το νοµικό καθε-
στώς και ο φορέας διαχείρισης και λειτουργίας του συγκροτήµα-
τος που δηµιουργείται µετά την αποπεράτωση δεν παρέχουν
καµµία εγγύηση για την οµαλή και χωρίς προβλήµατα πορεία του
για την επίτευξη του στόχου για τον οποίο έγινε και τον όποιο
στόχο και ο δωρεοδόχος και το ελληνικό δηµόσιο θέλουν. Αυτό
έχει ιδιαίτερη σηµασία, διότι η πολιτεία, όπως είπα πριν, παρέχει
το έδαφος και τους όρους δόµησης και αυτά αποτελούν το 50%
του κόστους. Λόγω της κερδοσκοπίας που υπάρχει στην Ελλάδα,
εάν σ’ ένα έργο που κάνουµε, το συνολικό κόστος -γη και κατα-
σκευή- είναι το 100%, το 50% είναι η γη. Άρα στην προκειµένη πε-
ρίπτωση το 50% το προσφέρει το κράτος, αφού είναι δικό του το
έδαφος.

Και το λέω αυτό για να δει κανείς πόσο θα πρέπει να είµαστε
προσεκτικοί. Η πράξη της δωρεάς που γίνεται πρέπει να είναι κα-
θαρή, ώστε να µην υπάρχουν αµφιβολίες ποιος θα έχει την πλήρη
ευθύνη του Κέντρου, ποιος δηλαδή θα θέτει τους κανόνες συ-
ντήρησης και λειτουργίας του έργου, που στην προκειµένη περί-
πτωση δεν µπορεί να είναι άλλος από το ελληνικό δηµόσιο,
δηλαδή το Υπουργείο Πολιτισµού, το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων και τα νοµικά πρόσωπα τα οποία εποπτεύο-
νται από αυτά τα δύο Υπουργεία: δηλαδή η Εθνική Λυρική Σκηνή
και η Εθνική Βιβλιοθήκη, που είναι ιστορικοί θεσµοί στην Ελλάδα.

Εξάλλου πιστεύω ότι -και είναι και πολύ σωστό- η αναφορά στον
ευεργέτη, στην ονοµασία του έργου στο διηνεκές, που αναµφι-
σβήτητα πρέπει να γίνεται, είναι η πρέπουσα ηθική αµοιβή και
αναγνώριση.

Ωστόσο εάν διατρέξει κανείς το άρθρο 2 που είναι η σύµβαση
διαπιστώνει µια αντιφατική φρασεολογία. Ενώ δηλαδή στην αρχή
οµιλεί για αποχώρηση του Ιδρύµατος από τον Οργανισµό ∆ιαχεί-
ρισης του Κέντρου που θα ελέγχεται από το δηµόσιο –«αποξέ-
νωση» µάλιστα είναι η ορολογία που χρησιµοποιεί στο προοίµιο
και στο άρθρο 2 παράγραφος 3 της σύµβασης- στη συνέχεια µε
µια σειρά από διατάξεις, εάν τις διαβάσει κανείς –τις έχω εδώ ση-
µειώσει- ακυρώνει την ανεξαρτησία του νέου κατόχου, δηλαδή
του οργανισµού του ελληνικού δηµοσίου. Έτσι, λοιπόν, φαίνεται
ότι το δηµόσιο, εάν δεχτεί αυτή τη σύµβαση, αυτοπεριορίζεται και
αυτοδεσµεύεται για τους κανόνες λειτουργίας του έργου. Και
αυτό γιατί το Ίδρυµα φαίνεται να µην εµπιστεύεται το ελληνικό
δηµόσιο.

Όµως αυτό δεν είναι αποδεκτό ούτε πολιτικά ούτε δεοντολο-
γικά κατά τη γνώµη µας. Κατά κάποιο τρόπο η σύµβαση δηµι-
ουργεί έναν πανίσχυρο οργανισµό εκτός του δηµοσίου τοµέα

–αλλά δεν είναι αυτό το πρόβληµα- ο οποίος ελέγχεται βέβαια
από το Ίδρυµα στα πέντε χρόνια κατασκευής –και αυτό να το δε-
χθούµε- αλλά το καταστατικό αυτού του οργανισµού δεν θα µπο-
ρεί να αλλάξει χωρίς τη συναίνεση του Ιδρύµατος, ακόµη και µετά
την ολοκλήρωση της κατασκευής, δηλαδή, κατά την περίοδο της
διαχείρισης (άρθρο 3, παράγραφος 2.7 και άρθρο 2. παράγρα-
φος 3 του νοµοσχεδίου).

Οι κανόνες λειτουργίας και συντήρησης θα καθοριστούν από το
Ίδρυµα κατά την περίοδο κατασκευής του έργου και θα επιβλη-
θούν υποχρεωτικά στο ελληνικό δηµόσιο κατά την περίοδο δια-
χείρισης. Σ’ αυτούς περιλαµβάνονται και οι κανονισµοί
λειτουργίας της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιο-
θήκης (άρθρο 18, παράγραφος 1α’).

Με άλλα λόγια, το Ίδρυµα εµφανίζεται ως ένας ρυθµιστικός -
καθοριστικός παράγοντας και κατά την περίοδο διαχείρισης και
λειτουργίας του έργου, αφού σηµαντικά θέµατα, όπως κανόνες
συντήρησης, λειτουργίας του συγκροτήµατος, µεταβολής χρή-
σεων γης, όρων δόµησης, λειτουργιών, τεχνικών έργων της ευ-
ρύτερης περιοχής, συµπεριλαµβανοµένου ακόµη και του γενικού
πολεοδοµικού σχεδίου του ∆ήµου Καλλιθέας, δεν θα µπορούν να
αλλάξουν χωρίς τη συναίνεση του Ιδρύµατος (άρθρο 3 παρά-
γραφος 3.2, άρθρο 8 παράγραφος 3στ’ και άρθρο 23 της σύµβα-
σης).

Επίσης, θα υπάρχει πλήρης και άµεση αποζηµίωση του Ιδρύ-
µατος από το ελληνικό δηµόσιο, εάν για µια σειρά από λόγους
λυθεί η σύµβαση (άρθρο 29 της σύµβασης).

Τέλος, κάθε διαφορά µεταξύ των συµβαλλοµένων θα επιλύεται
αποκλειστικά και οριστικά µε διαιτησία που θα διεξάγεται στο Λον-
δίνο στην αγγλική γλώσσα.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι η σύµβαση
δένει τα χέρια του ελληνικού δηµοσίου τόσο στην περίοδο κατα-
σκευής, που θα µπορούσαµε να το δεχθούµε, όσο και κατά την
περίοδο της λειτουργίας και διαχείρισης. Πιστεύω ότι δεν µπορεί
να το δεχθεί κάποια ∆ηµόσια ∆ιοίκηση αυτό, όχι µόνο γιατί είναι
θέµα πολιτικής δεοντολογίας και αξιοπρέπειας σε µια νοµοκρα-
τούσα πολιτεία αλλά γιατί δεν θα «περπατήσει» και λειτουργικά.
Θα δηµιουργηθούν προβλήµατα µετά, στη διαχείριση. Εάν, λοι-
πόν, οι αρχιτεκτονικές παρεκκλίσεις και παραχωρήσεις µπορούν
να «συγχωρεθούν» λόγω της σπουδαιότητας του έργου και της
ποιότητας της σύνθεσης, δεν µπορεί να γίνει το ίδιο για τη λει-
τουργία του.

Προτείνουµε, λοιπόν, εµείς, πολύ απλά το ελληνικό δηµόσιο
µαζί µε την Εθνική Λυρική Σκηνή και την Εθνική Βιβλιοθήκη να
φτιάξει το δικό του οργανισµό, το δικό του οργανωτικό σχήµα για
να διοικήσει και να διαχειριστεί το έργο µετά.

Εποµένως, ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής, ψηφίζουµε
όλα τα άρθρα και συµφωνούµε µε τα άρθρα που αναφέρονται
στις πολεοδοµικές και χωροταξικές παρεµβάσεις που είναι τα
άρθρα 1, 3, 4, 5, 6 και 7 και διαφωνούµε, δηλαδή, δεν µπορούµε
να συναινέσουµε στο άρθρο 2, εκτός αν τροποποιηθεί στα επί-
µαχα σηµεία που ήδη αναφερθήκαµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Να θυµίσω ότι στις συµ-

βάσεις δεν γίνονται τροποποιήσεις. ∆ικαίωµά σας να εκφράσετε
τις αντιθέσεις σας, αλλά στις συµβάσεις δεν γίνονται τροποποιή-
σεις. Είναι όπως ο προϋπολογισµός.

Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εύα Μελά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ –ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, ερχόµαστε να συζητήσουµε µία σύµβαση µε

την οποία η ελληνική κοινωνία, οι κάτοικοι του Λεκανοπεδίου, οι
εργαζόµενοι βρίσκονται προ τετελεσµένου. Βρίσκονται µπροστά
σ’ ένα προτετελεσµένο έγκληµα, µπροστά στην παράδοση του
Φαληρικού ∆έλτα στο Ίδρυµα «Νιάρχος» µέσα από µία σύµβαση
που καθόλου δεν τιµά, κατά την άποψή µας, το ελληνικό δηµόσιο.

Παρουσιάζει η Κυβέρνηση –και ακούστηκε και από τα άλλα κόµ-
µατα- τη συγκεκριµένη σύµβαση σαν µία δωρεά προς το ελληνικό
δηµόσιο. Αυτό δεν είναι αλήθεια. Η λέξη «δωρεά» αναφέρεται για
να καλυφθούν οι αντιδράσεις.

Η πραγµατικότητα είναι ότι το ελληνικό δηµόσιο παραχωρεί στο
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Ίδρυµα έναν τεράστιο πνεύµονα της Αττικής, το Φαληρικό ∆έλτα,
έκταση περίπου διακοσίων σαράντα στρεµµάτων. Η υποχρέωσή
τους είναι να δώσουν 450.000.000 ευρώ, για να φτιαχτούν τα κτή-
ρια της Λυρικής Σκηνής, της Εθνικής Βιβλιοθήκης και το υπερτο-
πικό πολιτιστικό πάρκο. Στη συνέχεια µια ανώνυµη εταιρεία θα
έχει τη διαχείριση αυτού του υπερτοπικού πάρκου, συµπεριλαµ-
βανοµένων της Λυρικής Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Η Κυβέρνηση εµφανίζει το Ίδρυµα ως ευεργέτη. Ο ελληνικός
λαός έχει καεί από ευεργεσίες τέτοιου είδους. Να θυµίσω το θέµα
του Μεγάρου Μουσικής, για το οποίο είναι συνένοχη και η προη-
γούµενη κυβέρνηση, Όπου το ελληνικό δηµόσιο έδωσε τη γη και
εν τέλει το συγκρότηµα «Λαµπράκη», µέσα από το Σύλλογο Φίλων
της Μουσικής, κάνει κουµάντο στα µουσικά πράγµατα του τόπου.

Εµείς θέλουµε να πούµε ότι αν ήθελε να κάνει κάποιος ευερ-
γεσία προς το ελληνικό δηµόσιο, θα µπορούσε να δώσει τα χρή-
µατα ή τα κτήρια και να απεµπλακεί.

∆εν είναι αλήθεια αυτό που λέγεται, ότι στη συνέχεια αποξε-
νώνεται το Ίδρυµα από την περαιτέρω διαχείριση της Λυρικής
Σκηνής, της Εθνικής Βιβλιοθήκης και του υπερτοπικού πολιτιστι-
κού πάρκου.

Η σύµβαση, λοιπόν, για εµάς –και να το ξεκαθαρίσουµε- είναι
σύµβαση εκποίησης του δηµόσιου χώρου, της Λυρικής Σκηνής
και της Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Θα έρθω τώρα στα συγκεκριµένα, µιας και κάνουµε µία και
µόνη συζήτηση.

Η διαχείριση και η υλοποίηση του έργου, που στην πρώτη φάση
την ευθύνη θα έχει το Ίδρυµα και στη δεύτερη φάση, µετά το
2013, εµφανίζεται ότι θα παραχωρηθεί στο ελληνικό δηµόσιο –κι
εδώ είναι οι τυµπανοκρουσίες περί της ψευδεπίγραφης δωρεάς-
θα γίνεται από τον οργανισµό, από το «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα
Σταύρος Νιάρχος». Και αυτό δεν είναι τίποτα άλλο –µε βάση τα
ντοκουµέντα- από µία ανώνυµη εταιρεία.

Ερχόµαστε, λοιπόν, να βάλουµε µερικά ζητήµατα.
Αυτή η ανώνυµη εταιρεία θα διοικείται από ένα διοικητικό συµ-

βούλιο. Είχε πει ο κύριος Υπουργός στη συζήτηση στην επιτροπή
ότι θα το ορίσει το ελληνικό δηµόσιο. Γα να δούµε, λοιπόν. Τρεις
από τους επτά θα είναι η Εθνική Βιβλιοθήκη, η Λυρική και ο ∆ήµος
Καλλιθέας. Οι άλλοι τέσσερις ποιοι θα είναι; Λένε τα χαρτιά: Η γε-
νική συνέλευση των µετόχων θα ορίζει το διοικητικό συµβούλιο.
Ποια είναι η γενική συνέλευση των µετόχων;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Το ελληνικό δηµόσιο. Μία µόνο µετοχή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ –ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Το ελληνικό δηµόσιο. Θα σας απο-
δείξουµε ότι δεν είναι έτσι.

Θα µπορεί, λοιπόν, στο συγκεκριµένο οργανισµό να γίνεται εκ-
παίδευση και να προσλαµβάνει µετά, µέσα από προγράµµατα
«STAGE» κ.λπ., εργαζόµενους. Φυσικά δεν τίθεται θέµα µόνο για
µονίµους. Θα υπάρχουν και ελαστικές σχέσεις εργασίας και κα-
ταπάτηση εργασιακών δικαιωµάτων. Αυτό, όµως, στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση ίσως είναι δεύτερο.

Να ξεκαθαρίσουµε ότι θα απαιτείται, αφού το έργο τελειώσει,
το Ίδρυµα να έχει το «πάνω χέρι» σε µία σειρά από ζητήµατα. Ο
οργανισµός θα απαλλαχθεί από κάθε έµµεσο ή άµεσο φόρο, ει-
σφορές υπέρ του ελληνικού δηµοσίου, εισφορές υπέρ της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης ή οποιουδήποτε τρίτου. Θα εξαιρείται από την
υποχρέωση υποβολής στις εφορίες κ.λπ., θεώρηση συµβάσεων,
που θα κάνει κλπ.. Θα έχει ειδικές φορολογικές ρυθµίσεις, οικο-
νοµικές, που είναι σκανδαλώδεις.

Ένα άλλο σηµείο τώρα. Κάθε υπέρβαση του προϋπολογισµού
του έργου των 450.000.000 ευρώ, που διαθέτει το Ίδρυµα για να
κατασκευαστούν τα δύο κτήρια, που ξαναλέµε ότι είναι «ψίχουλα»
µπροστά στο τι παίρνει το Ίδρυµα, θα καλυφθεί από το ελληνικό
δηµόσιο.

Οι επωνυµίες της Λυρικής Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιοθήκης,
αλλά και κάθε δραστηριότητας που θα γίνεται µέσα στο «Κέντρο
Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» θα πρέπει να φέρουν το
όνοµα του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Βεβαίως, εµείς θα
πούµε ότι είναι και αυτό ένα θέµα, µια και είναι γνωστό ότι ήταν
µία αµφιλεγόµενη προσωπικότητα.

Ένα σηµείο ακόµα είναι το εξής. Η Λυρική Σκηνή και η Βιβλιο-
θήκη δεν θα µπορούν να χρησιµοποιήσουν άλλες ονοµασίες σε

µέρη ή τµήµατα των εγκαταστάσεων, αλλά θα πρέπει να παίρνουν
για τα πάντα άδεια από τον οργανισµό και έτσι θα έχουν µία σειρά
από δεσµεύσεις.

Θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ένα σοβαρό ζήτηµα, γιατί είναι
πάρα πολύ φανερό τι θα ισχύσει. Το «Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος»
εις το διηνεκές –έτσι λένε τα χαρτιά- δηλαδή για πάντα θα έχει δι-
καίωµα να χρησιµοποιεί τους χώρους, το πάρκο, για να κάνει κάθε
είδους δραστηριότητες, χωρίς να παίρνει την άδεια από πουθενά.
Βεβαίως, βάζουν τον όρο να µην είναι κερδοσκοπικές και αν είναι,
τα χρήµατα θα πηγαίνουν στην ανώνυµη εταιρεία, δηλαδή στον
οργανισµό. Αυτό καταλαβαίνουµε τι σηµαίνει. Σηµαίνει µε έµµεσο
τρόπο, από την πίσω πόρτα, δίδεται το δικαίωµα στο Ίδρυµα να
έχει την πολιτιστική παρουσία και την σφραγίδα του για πάντα στο
Φαληρικό ∆έλτα. Αυτά όσον αφορά τα άρθρα της σύµβασης.

Θα µου επιτρέψετε τώρα να έρθω σε ένα άλλο σηµείο, στο πώς
εµείς βλέπουµε το χώρο. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κατ’
αρχάς, θεωρεί ότι στο συγκεκριµένο χώρο, όπου για εβδοµήντα
χρόνια ο Ιππόδροµος βασάνιζε µε την παρουσία του τους κατοί-
κους της περιοχής -και είχε θέσει το ζήτηµα ο κόσµος της περιο-
χής και γενικότερα του Λεκανοπεδίου να φύγει από εκεί και να
δοθεί ελεύθερος χώρος στην κοινωνία, στον κόσµο- πρέπει να
γίνει πάρκο υψηλού πρασίνου. Εµείς θεωρούσαµε και θεωρούµε
ότι αυτού του είδους η άµεση διαχείριση τόσο από την ανώνυµη
εταιρεία όσο και η έµµεση από το Ίδρυµα θα αποξενώσει κυριο-
λεκτικά αυτόν το χώρο από τους κατοίκους, ότι εµπορευµατοποιεί
µία σειρά από λειτουργίες. Απ’ αυτήν την άποψη, οι όποιες πολε-
οδοµικές ρυθµίσεις, για τις οποίες άκουσα σχόλια από τον ειση-
γητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είναι ήσσονος σηµασίας
µπροστά στο θεµελιώδες, που είναι η εκχώρηση.

Θα µας επιτρέψετε να σχολιάσουµε και λίγο τη διαδικασία. Μι-
λάµε για ένα Ίδρυµα µε έδρα τις Βερµούδες και για µία σύµβαση
που θα λυθεί στο Λονδίνο και σε αγγλική γλώσσα, εάν ποτέ λυθεί.
Μιλάµε για την πίεση που δέχτηκε η Ελληνική Βουλή, µε σχετικά
γρήγορες διαδικασίες, να αντιµετωπίσει αυτό το τεράστιο ζήτηµα
της εκχώρησης του δηµόσιου χώρου. Βεβαίως, θα σας πω ότι κά-
ποιο υλικό το πήραµε στα χέρια µας µετά τη συνεδρίαση της επι-
τροπής, κύριε Υπουργέ. Εσείς µας τα δώσατε.

Εδώ, λοιπόν, θέλω να πω ότι αναδεικνύονται δύο θεµελιώδη ζη-
τήµατα. Το ένα είναι η παραχώρηση των διακοσίων σαράντα
στρεµµάτων και η διαχείρισή τους από την ανώνυµη εταιρεία.
Εµείς δεν καταλαβαίνουµε πώς µπορεί να λέει κανείς: «∆ιαφωνώ
µε τη διαχείριση από την ανώνυµη εταιρεία, αλλά ψηφίζω αυτήν
τη σύµβαση». Το εµπεριέχει αυτό η σύµβαση, πώς να το κάνουµε;

Το δεύτερο πολύ σοβαρό ζήτηµα είναι η χειραγώγηση µε έµ-
µεσο τρόπο δύο µεγάλων πνευµατικών Ιδρυµάτων, της Λυρικής
Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Είπε ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι το Ίδρυµα θα απο-
ξενωθεί. Θα θέλαµε να το πιστέψουµε, ότι µετά το 2013 που θα
αποπερατωθεί το έργο, το Ίδρυµα θα αποξενωθεί από το όλο
έργο. Βεβαίως, όταν έχεις µία ανώνυµη εταιρεία, µε διορισµένη δι-
οίκηση, δεν ξέρεις τι υπόγειες διαδροµές θα υπάρξουν, όταν µά-
λιστα έχει εις το διηνεκές το Ίδρυµα το δικαίωµα να κάνει ό,τι
εκδηλώσεις θέλει σε όλο το Φαληρικό ∆έλτα.

Θα σας πω, όµως, ότι υπάρχουν τρία χαρτιά που το Ίδρυµα
έδωσε στη δηµοσιότητα -γιατί είναι καθαρό απ’ αυτήν την άποψη-
βασικές αρχές στελέχωσης και λειτουργίας. Η µία αφορά το «Κέ-
ντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος», η δεύτερη αφορά
βασικές αρχές στελέχωσης και λειτουργίας της Λυρικής Σκηνής
και η τρίτη την Εθνική Βιβλιοθήκη.

Και εκεί –θα πω έτσι ενδεικτικά τώρα- προβλέπει τη δοµή της
Λυρικής Σκηνής, τη διοίκησή της, λέει µέσα πώς να δοµηθεί ο
χώρος, πώς να µπει δεύτερος διευθυντής, προβλέπει τι υπηρε-
σίες θα έχει, τι προσωπικό θα έχει, τι δηµόσιες σχέσεις θα κάνει,
τι αριθµό παραστάσεων θα πρέπει να κάνει η Λυρική Σκηνή το
χρόνο, τι εκπαιδευτικά προγράµµατα θα κάνει. Φτάνει και στο
ακραίο σηµείο να λέει το Ίδρυµα που το έχει εκδώσει αυτό, ότι η
τιµή του εισιτηρίου θα είναι 75 ευρώ. Ας µην λέµε λοιπόν ότι θα
αποξενωθεί το Ίδρυµα που έχει αναθέσει σε διεθνή γραφεία δη-
µοσίων σχέσεων που ασχολούνται µε πολιτιστικά αγαθά να εκπο-
νήσουν βασικές αρχές στελέχωσης και λειτουργίας αυτών των
πραγµάτων.
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Τέλος, να έλθουµε στον οργανισµό για τον οποίο θα ευθύνεται
το ελληνικό δηµόσιο. Μέχρι το 2013 θα έχει το Ίδρυµα την ευθύνη
για τη στελέχωση του οργανισµού, αλλά µετά το 2013 φαινοµε-
νικά θα περάσει στο ελληνικό δηµόσιο.

Θα πω ένα σηµείο. Πρώτα απ’ όλα το ελληνικό δηµόσιο θα πρέ-
πει µε βάση τα κείµενα να αυξήσει τις ετήσιες χρηµατοδοτήσεις
κατά 10.000.000 ευρώ στην Εθνική Βιβλιοθήκη, κατά 5.000.000
ευρώ στη Λυρική Σκηνή για να ανταποκριθούν στους όρους που
βάζει το Ίδρυµα στη σύµβαση, κατά 4.000.000 ευρώ για τη συ-
ντήρηση του πάρκου. Συνολικά δηλαδή το δηµόσιο θα επιβαρυν-
θεί µε 19.000.000 ευρώ.

Και να έλθουµε τώρα συγκεκριµένα στον οργανισµό. Στο άρθρο
5 αναφέρεται στο µετοχικό κεφάλαιο του Κέντρου Πολιτισµού
Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος. Στην πρώτη πενταετία ενδέχεται το µε-
τοχικό κεφάλαιο να αυξηθεί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Αυξήθηκε …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ- ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Βεβαίως. Λέει µέσα λοιπόν –και εδώ
υπάρχουν ασάφειες στη διατύπωση- ότι θα δώσει στο ελληνικό
δηµόσιο την αρχική δωρεά, δηλαδή το 1.000.000 ευρώ. Ποια θα
είναι η γενική συνέλευση των µετόχων; Υπάρχει ασάφεια. Ποιοι
θα την απαρτίζουν; Ποιοι θα είναι στο διοικητικό συµβούλιο της
ανώνυµης εταιρείας; Εµείς έχουµε πικρή πείρα από τις ανώνυµες
εταιρείες του δηµοσίου που έχουν εφαρµοστεί ιδιαίτερα στο
χώρο του πολιτισµού όσον αφορά τη χειραγώγηση του πολιτιστι-
κού προϊόντος.

Τέλος, όπως είπα το σηµαντικό είναι ότι το Ίδρυµα θα µπορεί
για πάντα, χωρίς την άδεια κανενός να κάνει ό,τι δραστηριότητες
θέλει µέσα στο Φαληρικό ∆έλτα.

Και για να κλείσω, υπάρχει ένα σύνολο διαµαρτυριών των φο-
ρέων του πολιτισµού, των εργαζοµένων στη Λυρική Σκηνή, των
χορωδών, των µουσικών και νοµίζουµε ότι θέτουν πάρα πολύ σο-
βαρά ζητήµατα που θα έπρεπε να τα πάρει κανείς υπ’όψιν του.
Μιλάνε και για το σηµερινό καθεστώς της Λυρικής Σκηνής που να
µην ξεχνάµε ότι από το 1994 έχει ιδιωτικοποιηθεί, έχει γίνει νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Μην ξεχνάµε ότι στο «τιµόνι» της
Λυρικής Σκηνής είναι ο κ. Κυριακόπουλος του ΣΕΒ. Μην ξεχνάµε
λοιπόν ότι η Λυρική Σκηνή όπως είπαµε και στην επιτροπή έχει
φτάσει να κάνει παραστάσεις µε 48 ευρώ το άτοµο, την Αϊντα στο
Ηρώδειο. Και να µου πει ποιος εργαζόµενος µπορεί να παρακο-
λουθήσει όλες αυτές τις παραστάσεις που δίνουν µεν ύψιστο πο-
λιτιστικό προϊόν από πλευράς αισθητικής αλλά δε απλησίαστο για
τον εργαζόµενο.

Κύριοι Βουλευτές, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο πο-
λιτισµός, οι τέχνες και το περιβάλλον είναι υπόθεση του λαού. ∆εν
είναι προσωπική περιουσία ούτε της Κυβέρνησης ούτε της Βου-
λής ούτε κανενός. Και από αυτήν την άποψη θεωρούµε και κα-
λούµε τους εργαζόµενους να προασπίσουν και το δικαίωµά τους
στον ελεύθερο χώρο και το δικαίωµά τους στον πολιτισµό.

Πραγµατικά ο πολιτισµός δεν µπορεί να είναι υπόθεση καµµιάς
ανώνυµης εταιρείας, δεν µπορεί να είναι υπόθεση κανενός ιδρύ-
µατος, δεν µπορεί ο πολιτισµός που αφορά τη συνείδηση και την
καρδιά του λαού, που αφορά την αυτογνωσία µας να είναι υπό-
θεση αυτών των µηχανισµών που πάτε να εγκαταστήσετε, όπως
κάνατε και µε το Μέγαρο Μουσικής, όπως έχετε κάνει και αλλού.

Και µια τελευταία κουβέντα και κλείνω. Οι εργαζόµενοι θα δώ-
σουν τη δική τους απάντηση. Η σύµβαση θα ψηφιστεί και ενιαία
από εσάς, απ’ όλα τα άλλα κόµµατα απ’ ό,τι είδαµε στην επιτροπή,
όµως τον τελικό λόγο θα τον έχει ο λαός και θα τον έχει µε τη
στάση του και τους αγώνες του που θα αγωνίζεται πραγµατικά
για να έχει τον τελευταίο λόγο σε όλα και για τον πολιτισµό του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ.

Μελά.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι η ∆ιαρκής Επι-

τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει στην έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Ανα-
µόρφωση νοµικού πλαισίου ιδιωτικών και επαγγελµατικών σκα-
φών αναψυχής και επιβολή ειδικού φόρου και έκτακτης εισφοράς,
ρύθµιση φορολογικών θεµάτων, θεµάτων του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους και λοιπές διατάξεις».

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ψαριανός.

Πριν πάρει το λόγο, οφείλω να σας οµολογήσω ότι απέτυχα σε
µια προσπάθεια. Με τον κ. Ψαριανό ήµασταν τέσσερις ηµέρες
στη Γεωργία. Ήταν ένα ταξίδι της «Αργούς» - «Αναβίωση της Αρ-
γοναυτικής Εκστρατείας» και επί τέσσερις µέρες µαζί µε τον κ.
Καντερέ που είναι εδώ, τον κ. Τσαβδαρίδη και άλλους προσπά-
θησα να τον πείσω ότι πρέπει να φοράει σακάκι και γραβάτα στη
Βουλή και µάλιστα προσεφέρθηκα να του χαρίσω ένα σακάκι και
µια γραβάτα. Παρ’όλα αυτά δεν τα κατάφερα.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε!
(Γέλια στην Αίθουσα)

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Και αν φορέσει, τι θα αλλάξει, κύριε Πρό-
εδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κοιτάξτε, προσπάθησα
σε φιλικό στυλ να τον πείσω. Είδα όµως ότι έχει έναν εσωτερικό
κόσµο υπέροχο και εποµένως η περιβολή ίσως να µην είναι και το
σηµαντικότερο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Σας ευχαριστώ ιδιαιτέρως, κύριε
Πρόεδρε.

Επειδή γιορτάζουµε την αποκατάσταση της ∆ηµοκρατίας, τα
τριάντα πέντε χρόνια, θέλω να πω ότι όσοι αγωνίστηκαν για τη
∆ηµοκρατία σ’ αυτόν τον τόπο αγωνίζονταν µε απλά ρούχα, µε τα
ρούχα που φοράει ο κοσµάκης και όχι µε κουστούµια και γραβά-
τες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Τώρα όµως προσβάλετε
όλους τους άλλους που φοράνε γραβάτα και σακάκι.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Λόγω της επετείου το λέω αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ή την κυρία ∆αµανάκη

που είναι πάντα καλοντυµένη. ∆εν είναι έτσι!
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: ∆εν φοράει ούτε κουστούµι ούτε

γραβάτα!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κουστούµι δεν µπορεί να

φορέσει!
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Θα βάλω την άλλη φορά!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Επίσης, θέλω να πω ότι το κουστούµι

και η γραβάτα συχνάκις είναι η µεταµφίεση των «λαµόγιων» και
όλα τα µεγάλα σκάνδαλα έγιναν µε κουστούµια και γραβάτα!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ήθελα να σας προστα-
τεύσω να µην έρθετε αντιµέτωπος µε τους διακόσιους ενενήντα
εννιά Βουλευτές. Λόγω φιλικών αισθηµάτων!

Λοιπόν, πάµε στο θέµα µας.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Στο θέµα µας τώρα, ξέρετε, ο λαός,

όλος ο λαός και όποιος λαός και όπου λαός θέλει και πολιτισµό
και τέχνη και περιβάλλον και όλα και ψηφίζει µε όλα του τα χέρια
όπερες, Μέγαρα Μουσικής, αθλητικές εγκαταστάσεις, πάρκα, πο-
τάµια, διαµόρφωση χώρων και –ξέρετε- θέλουµε στ’ αλήθεια
πάρα πολύ να ψηφίσουµε υπέρ της όπερας και της µεγάλης Βι-
βλιοθήκης στο Φαληρικό ∆έλτα. Η Εθνική Βιβλιοθήκη και η Λυ-
ρική Σκηνή είναι δύο απολύτως αναγκαία για την παιδεία και για
την εκπαίδευση και τον πολιτισµό δηµόσια κτήρια, οφείλουν όµως
και να έχουν αυτά τα δηµόσια χαρακτηριστικά και µε αυτά τα χα-
ρακτηριστικά υπήρξαν ανάλογα κτήρια που προέκυψαν µε χρή-
µατα δωρητών, µε δωρεές µεγάλων ευεργετών, όπως το
Μετσόβιο Πολυτεχνείο, το Ζάππειο, η Ριζάρειος ή η Βαλλειάνιος
Εθνική Βιβλιοθήκη στην Πανεπιστηµίου.

Μια µεγάλη Όπερα στην Αθήνα, µια µεγάλη Βιβλιοθήκη τη θέ-
λουµε και τη στηρίζουµε, όπως τόνισε και η Άννα Φιλίνη στην επι-
τροπή της Βουλής. Και µια σωστή χωροθέτηση και µια διαφανή
διαδικασία για τη σύµβαση θα τα ψηφίζαµε και µε τα δύο χέρια απ’
όπου και αν προέρχονταν, εκτός και αν ήµασταν Κυβέρνηση
οπότε θα τα είχαµε κάνει ήδη. Ξέρετε ότι θα δεχόµασταν ακόµα
και µικρές παρεκκλίσεις. Ίσως η Ακρόπολη, ο Πύργος του Άιφελ,
το Πανεπιστήµιο της Μόσχας, το Empire State Building, να έγιναν
µε κάποιες παρεκκλίσεις. Θα δεχόµασταν κάποιες παρεκκλίσεις
για να γίνουν µεγάλα έργα προς όφελος του λαού. Ας πούµε, η
περίπτωση του ΟΑΚΑ ήταν µε ένα συνολικό σχέδιο και χωροθε-
τήθηκε µία τεράστια περιοχή και δεν είχαµε καµµία αντίρρηση και
το θαυµάζουµε.

Το Μέγαρο Μουσικής και το Μουσείο της Ακρόπολης, για τα
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οποία επίσης χαιρόµαστε και είµαστε υπέρ, έγιναν µε λάθος
τρόπο σε λάθος θέση. Η χωροθέτηση της Εθνικής Βιβλιοθήκης
και της Όπερας στο χώρο του πρώην Ιπποδρόµου δεν είναι εκ της
θέσεώς της ασύµβατη µε το αστικό και το φυσικό περιβάλλον. Ο
πρώην Ιππόδροµος έχει υποδειχθεί και από πολεοδόµους του Πο-
λυτεχνείου ως µία καλή θέση για τη συγκεκριµένη χωροθέτηση.
Όµως καµµία συνολική για την περιοχή χωροθέτηση και σχέδιο
δεν υπάρχει.

Η χωροθέτηση στον πρώην Ιππόδροµο έχει και ένα άλλο µε-
γάλο µειονέκτηµα, την προβληµατική σύνδεση µε τα µέσα στα-
θερής τροχιάς, σήµερα και στο µέλλον. Η σύνδεση µε το τραµ
είναι προβληµατική και η απουσία σύνδεσης µε το µετρό είναι
προφανής -το γνωρίζουµε- και δεν πρόκειται να αλλάξει. Ακριβώς,
γι’ αυτό το λόγο, έρχεται η κατασκευή ενός αδικαιολόγητα µεγά-
λου χώρου στάθµευσης χιλίων οχηµάτων.

Ας σηµειωθεί ότι στην υπέροχη Όπερα του Σίδνεϋ, που είναι
κατασκευασµένη στο βραχίονα του λιµανιού, υπάρχει πρόσβαση
µε µέσα µεταφοράς, καραβάκια, µέσα σταθερής τροχιάς, τρένα.
Εδώ στον Ιππόδροµο προβλέπεται χώρος στάθµευσης χιλίων θέ-
σεων, ενώ λίγο πιο πέρα υπάρχει το πάρκινγκ του Τάε Κβο Ντο, το
οποίο παραµένει κλειστό και λίγο πιο πέρα υπάρχει το πάρκινγκ
µπροστά από το γραµµικό κτήριο και λίγα µέτρα µακρύτερα σχε-
διάζονται και άλλοι χώροι στάθµευσης, υπέργειοι και υπόγειοι,
στην παραλία Μοσχάτου δίπλα στην όχθη του Ιλισσού. Αποθέωση
της λογικής της χρήσης ιδιωτικού αυτοκινήτου και απαξίωση των
δηµόσιων µέσων και των µέσων σταθερής τροχιάς.

Ψηφίζουµε αυτές τις µέρες και νέα κίνητρα για αγορές νέων
αυτοκινήτων. Πρέπει να πούµε εδώ πως οι ανεξέλεγκτες χωρο-
θετήσεις µεγάλων εµπορικών χρήσεων και χρήσεων αναψυχής
µέσω της εταιρείας Ολυµπιακά Ακίνητα στο ΣΕΦ και ιδιωτών,
έχουν επιβαρύνει ήδη την περιοχή, στα σηµεία µάλιστα που
έπρεπε να έχουν απελευθερωθεί και να αποδοθούν σε δηµόσια
χρήση.

Η συνολική εφαρµογή του µεταολυµπιακού σεναρίου που πε-
ριελάµβανε αποξήλωση των λυοµένων και ολοκλήρωση των πάρ-
κων, του καναλιού κ.λπ., στην ακτή, που θα αναβάθµιζε σηµαντικά
την περιοχή και θα ελάφρυνε τις αρνητικές επιπτώσεις από τη δη-
µιουργία των κτηρίων του πολιτιστικού πόλου στον πρώην Ιππό-
δροµο, ως γνωστόν ακυρώθηκε.

Έτσι, ο πληθυσµός της Ακτής του Πειραιά, του Μοσχάτου, της
Καλλιθέας, του Παλαιού Φαλήρου αγωνιά βλέποντας το θαλάσσιο
µέτωπο και τους ελεύθερους χώρους να συρρικνώνονται και να
καταλαµβάνονται µέρα µε τη µέρα από κερδοσκοπικές, εµπορικές
χρήσεις.

Ως προς το θεσµικό µέρος, η σύµβαση µεταξύ του ελληνικού
δηµοσίου και του Ιδρύµατος «Σταύρου Νιάρχου» είναι πρωτοφα-
νής ακόµη και συγκρινόµενη µε τα παραδείγµατα του 19ου αιώνα.
Ανεξέλεγκτη οικονοµικά, µεγάλες φοροαπαλλαγές, ουσιαστική
αδυναµία διαιτησίας, απουσία πρόνοιας για µονοµερή λύση της
σύµβασης από την πλευρά του δηµοσίου, ενώ προβλέπεται µο-
νοµερής λύση προς την πλευρά του Ιδρύµατος.

Όλα αυτά τα σηµεία τα έχει εντοπίσει ο Συνασπισµός Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς και άλλοι Βουλευτές και δηµιουργούν άλλο ένα
κακό προηγούµενο που πρέπει οπωσδήποτε να αποφύγουµε.
Υπάρχουν δύο σηµεία, κατά τη γνώµη µας, πολύ σοβαρά που σχε-
τίζονται µε τη νοµιµοποίηση από την πλευρά του κράτους αθέµι-
των και παράνοµων πρακτικών.

Όπως φαίνεται και όπως ξέρουµε από τις υπογραφείσες συµ-
βάσεις, το Κοινωφελές Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» έχει επίσηµη
έδρα στις Βερµούδες, δηλαδή σ’ έναν «φορολογικό παράδεισο»,
που χρησιµοποιούν όλες οι off shore εταιρείες για να φοροδια-
φεύγουν. Ένα εύλογο ερώτηµα: Γιατί ένα κοινωφελές Ίδρυµα έχει
επιλέξει ένα φορολογικό παράδεισο ως έδρα; Ας πούµε ότι δεν
µας ενδιαφέρει αυτό.

Αυτό, όµως, που µας ενδιαφέρει είναι ότι το επίσηµο κράτος
µε την ψήφιση του τυπικού νόµου, δεν αποδέχεται µόνο τη δωρεά,
αλλά αποδέχεται και επικροτεί τις πρακτικές αυτές, την τακτική
όλων αυτών των οποιασδήποτε µορφής νοµικών προσώπων που
προφανώς φοροδιαφεύγουν και έρχονται µετά να λάβουν ηθική
νοµιµοποίηση µε δωρεές, µε τη δωρεά ενός µέρους των φόρων
που δεν κατέβαλαν ως όφειλαν.

Ο νόµος προβλέπει ότι οι δωρεές φορολογουµένων προς τον
οργανισµό, τη Λυρική Σκηνή, την Εθνική Βιβλιοθήκη εξαιρούνται
από τα τεκµήρια απόκτησης φορολογικών στοιχείων. Κάνεις δη-
λαδή δωρεά 1.000.000 ευρώ χωρίς να σε ρωτήσει κανείς πού τα
βρήκες. Και λες: «Καλά είναι τα λεφτά, ας τα πάρουµε. Τι µας νοι-
άζει από πού είναι;». Σε ένα τέτοιο υποθετικό σενάριο δωρεάς και
κατά την περίοδο της κατασκευής των έργων, µπορεί να γίνει
αυτό που λέµε «ξέπλυµα». Μπορεί, ενδεχοµένως, δεν λέµε ότι γί-
νεται εδώ, αλλά ενδεχοµένως µπορεί να γίνει. Το µόνο που µένει
είναι να ιδρύσει κάποιος µια εταιρεία που να είναι off shore.

Επίσης ως προς τη ρύθµιση των εργασιακών σχέσεων τίποτα
δεν έχει γίνει γνωστό. Ήρθαν σήµερα οι εργαζόµενοι, όλοι οι φο-
ρείς των εργαζοµένων της Λυρικής Σκηνής, που ήδη περνάνε δύ-
σκολα, και µας είπαν: «Θα έχουµε ένα ιδιωτικό ίδρυµα και κανείς
δεν µας διασφαλίζει. ∆εν ξέρουµε πώς θα γίνει, αν θα γίνει µε προ-
γράµµατα «STAGE» ενδεχοµένως» και όλα αυτά τα επίσης γνω-
στά εργασιακά, δύσκολα θέµατα. Ήρθαν, εδώ πέρα, επιτροπές
εργαζοµένων της Λυρικής Σκηνής, µας έδωσαν ψηφίσµατα. Θα
τα έχετε πάρει κι εσείς. Όλο αυτό το συγκρότηµα θα είναι µια
ιδιωτική υπόθεση, θα είναι υπόθεση µιας ανώνυµης εταιρείας.

Εδώ να σηµειώσουµε την αυθαίρετη επιλογή του αρχιτέκτονα,
ο οποίος είναι εξαιρετικός, είναι πολύ καλός, µπορεί το έργο του
να είναι υπέροχο -αλήθεια το λέµε και επικροτούµε το συγκεκρι-
µένο αρχιτέκτονα και τον εκτιµάµε- όµως αυτό έγινε κατά παρά-
βαση της µόνιµης θέσης του ΤΕΕ και του κράτους που θα όφειλε
να κάνει την επιλογή µε διαφάνεια, µε διεθνή ή πανελλήνιο δια-
γωνισµό για δηµόσια κτήρια. Με αυτή τη σύµβαση, έτσι, δεν µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε.

Να πω κάτι και για την περιοχή. Όταν από το ’69 µπαζώθηκε ο
χώρος για να υπερυψωθεί η παραλιακή λεωφόρος –«το τείχος του
αίσχους» το έλεγαν τότε οι κάτοικοι των περιοχών- η πόλη
έστρεψε τα νώτα της προς τη θάλασσα. ∆εν βλέπει θάλασσα ούτε
η Καλλιθέα ούτε το Μοσχάτο ούτε οι Τζιτζιφιές. ∆εν βλέπουν θά-
λασσα. Βλέπουν έναν υπερυψωµένο αυτοκινητόδροµο και κόµ-
βους. Χάθηκε η θάλασσα, χάθηκε ο Ιλισσός, χάθηκε ο Κηφισός.
Όλες οι µεγάλες πόλεις έχουν ποτάµια και νερά. Είναι ζωτικό στοι-
χείο το νερό. Άλλες πόλεις που δεν έχουν νερό, φέρνουν. Φτιά-
χνουν τεχνητά συντριβανάκια, ποταµάκια, λιµνούλες, βάζουν
πάπιες, συντριβάνια βάζουν στο Μπατούµ ή στη Γεωργία όπου
πήγαµε, χρωµατιστά νερά. Φέρνουν νερό ακόµα και αν δεν έχουν.
Εµείς είχαµε τη θάλασσα και δύο ποτάµια και αντί να τα αξιοποι-
ήσουµε και να τα καθαρίσουµε και να είναι το νερό προφανές ζω-
τικό στοιχείο στην περιοχή κάναµε πράξη τη µεγαλοφυή ιδέα να
εξαφανίσουµε και τα ποτάµια και τη θάλασσα. Μόνο εµείς µπο-
ρούσαµε να το κάνουµε αυτό. Εξαφανίστηκε το νερό από την πα-
ραλία, όχι από το βουνό, από τη Λιάκουρα. Από την παραλία
εξαφανίστηκε το νερό. ∆εν φαίνεται.

Τη µεγαλύτερη πίεση την έχουν υποστεί οι κάτοικοι της Καλλι-
θέας, του Μοσχάτου, των Τζιτζιφιών κ.λπ.. Ξέρετε εκεί ζούσαν οι
Μούσες, έλεγαν οι αρχαίοι. Όσοι είναι ελληνολάτρες και αρχαιο-
λάτρες, αγαπητοί συνάδελφοι που κάθεστε εδώ ευθεία µπροστά,
θα ξέρουν ότι εκεί, στο βωµό των Ιλισσιάδων, ζούσαν οι Μούσες.
Μήπως θα έπρεπε εκτός από τη µουσική να ξαναφέρουµε τις
Μούσες εκεί, να γίνει εµφανής η θάλασσα και το νερό και να φτιά-
ξουµε τα ποταµάκια, τον Ιλισσό και τον Κηφισό, αντί να κάνουµε
τον Κηφισό υπερυψωµένη εθνική οδό και τον Ιλισσό υπόνοµο εξα-
φανισµένο;

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Τι σχέση έχει τώρα αυτό που λέτε;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Να µου επιτρέψετε να κάνω µία µικρή

παρένθεση. Νέοι αρχιτέκτονες που επανασχεδίασαν τον Ιλισσό
στην πρότασή τους έδειχναν πώς θα µπορούσε ο κόσµος να πίνει
τον καφέ του και να κάνει βόλτες από το Νέο Κόσµο και την Καλ-
λιθέα ως το Μοσχάτο, ως το Μέγαρο Μουσικής εδώ πάνω, να
κάνει βόλτες στους στύλους του Ολυµπίου ∆ιός και να κατεβαίνει
και στην Όπερα στο Φάληρο, χωρίς να χάσουµε ούτε σε κατοι-
κίες ούτε σε εµπορικά κέντρα. Με ποια χωροθέτηση όµως έχει
γίνει ποιο σχέδιο, για να εξασφαλίσουµε αυτή τη λαµπερή ζωή
του πολιτισµού στην πόλη;

Λίγο πιο πέρα, στην εκβολή του Κηφισού, είχε εκπονηθεί µε-
λέτη από οµάδα αρχιτεκτόνων, σύµφωνα µε την οποία ο Κηφισός
θα ξαναγινόταν εστία ζωής, µε ποδηλατοδρόµους, µε πάρκα, µε
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σηµεία αναψυχής, ακόµη και µε εγκαταστάσεις φωτοβολταϊκές,
για να συντηρείται ο φωτισµός της περιοχής µε αυτονοµία και να
ρέει και το ποτάµι, να το βοηθήσουµε να ξανακυλήσει το ποτάµι
του Κηφισού. Με τους πρώτους σχεδιασµούς για τους Ολυµπια-
κούς Αγώνες έγινε κύριο αίτηµα πρώτα της επιστηµονικής κοινό-
τητας και των κατοίκων µετά να απελευθερωθεί πάλι το θαλάσσιο
µέτωπο και η πόλη πάλι να στρέψει το βλέµµα της και να ξαναδεί
τη θάλασσα.

Επίσης το 2002 προβλεπόταν η βύθιση της παραλιακής λεω-
φόρου στο ύψος της παλιάς παραλιακής και η κατασκευή αντι-
πληµµυρικών καναλιών για να προφυλάσσουν τις περιοχές από
τις πληµµύρες. Οι αθλητικές εγκαταστάσεις, το γήπεδο του ΤΑΕ
ΚΒΟ ΝΤΟ και του Βόλεϊ, καθώς και το γραµµικό κτήριο, αυτό που
ενώνει τις εγκαταστάσεις αυτές, έγιναν φράζοντας τη θάλασσα
από τους κατοίκους. Το ίδιο και η µαρίνα. Αυτά όµως έγιναν, δη-
λαδή τα έργα που φράζουν, τα τείχη!

Τα έργα υποδοµής, τα αντιπληµµυρικά, τα κανάλια και η βύθιση
δεν έγιναν. Παραπέµφθηκαν πρώτα στη δεύτερη φάση, τη µετα-
ολυµπιακή, και από εκεί –ως συνήθως- στις ελληνικές καλένδες.
Η περιοχή έχει υπερτοπικό χαρακτήρα. Είναι το «µέτωπο» όλης
της Αθήνας στη θάλασσα. Είναι η έξοδος της Αθήνας στη θά-
λασσα και την έχουµε κλείσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
∆εν µπορούµε να εξετάζουµε αποσπασµατικά τη σύµβαση του

Ιδρύµατος µε το δηµόσιο για τον Ιππόδροµο και να µην έχουµε
συνολική εικόνα της περιοχής, αφού σε πολύ λίγα µέτρα από τον
Ιππόδροµο υπάρχει συµφωνία των Ολυµπιακών Ακινήτων µε εται-
ρεία άλλου οµίλου, για να γίνει το γήπεδο του βόλεϊ χώρος συ-
ναυλιών –«νέος Λυκαβηττός», διαφηµίζει ο άλλος όµιλος.

Αν εµείς θέλουµε την περιοχή θεµατικό πάρκο µε όλα τα είδη
µουσικής –από heavy metal ως όπερα- πρέπει να το κάνουµε και
να υπάρχει ενιαίος σχεδιασµός. Να κάνουµε όπερα και βιβλιοθή-
κες στη θάλασσα, ναι, αλλά µε ένα συνολικό σχεδιασµό, όχι έτσι
αποσπασµατικά και κάτω από αδιαφανείς διαδικασίες.

∆εν µπορούµε να σχεδιάζουµε το χώρο του Ιπποδρόµου, όταν
εκκρεµεί η µετατροπή του γηπέδου του Τάε Κβο Ντο σε συνε-
δριακό κέντρο, όταν υπάρχει σχέδιο αξιοποίησης της παραλίας
Μοσχάτου µε σειρά επενδύσεων ψυχαγωγίας κοινού, που θα επι-
βαρύνει την περιοχή, από ιδιωτικούς οµίλους.

Στα σχέδια που συνοδεύουν –και τελειώνω- την προς κύρωση
σύµβαση υπάρχει η πεζογέφυρα, η Εσπλανάδα, που ενώνει το
χώρο του Ιπποδρόµου µε την παραλία, αλλά δεν γίνεται καµµία
αναφορά ότι αυτή η Εσπλανάδα ενώνει και το χώρο του Ιππο-
δρόµου µε το χώρο που τα Ολυµπιακά Ακίνητα έχουν προχωρή-
σει σε άλλη σύµβαση µε ιδιώτη επενδυτή.

Η ωραία Μαρίνα Φλοίσβου –ένα άλλο παράδειγµα- συµφερό-
ντων Λάτση, όπως έγινε, είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα του
πώς προέρχεται µια σύµβαση µιας εταιρείας των Ολυµπιακών Ακι-
νήτων µε ένα ιδιωτικό ίδρυµα που τελικά γίνεται ιδιοκτησία κά-
ποιου ιδρύµατος.

Προφανώς, η συµφωνία αυτή µε το Ίδρυµα «Σταύρου Νιάρχου»
έχει ήδη γίνει. Προφανώς, η συµφωνία αυτή έγινε πίσω από κλει-
στές πόρτες µε αδιαφανείς διαδικασίες και δεν έρχεται, συνά-
δελφοι, στη Βουλή για να συζητηθεί και να ανταλλάξουµε
απόψεις. Έρχεται απλώς για να την επικυρώσουµε ως «εξωφυ-
λαρούχες». ∆εν θα την επικυρώσουµε!

Ξέρετε, αυτό γίνεται πολύ συχνά στην Ελλάδα. Θέλω να τελει-
ώσω µε το εξής και προσέξτε το αυτό. Για να πας κάπου, πρέπει
να ξέρεις και πού θέλεις να πας και πώς θες να πας. Αν θες να
πας κάπου και δεν ξέρεις πώς, το πιθανότερο είναι να καταλήξεις
αλλού. Αν δεν ξέρεις γενικά πού πας, όπου και να βγεις, ε, καλό
είναι!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Ψα-

ριανό.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-

γερµού κ. Αστέριος Ροντούλης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τελικά, θα κάνουµε ποτέ το αυτονόητο µέσα σ’ αυτήν την Αί-

θουσα; Για τη συγκεκριµένη περίπτωση, θα πούµε ένα ευχαριστώ
στους ανθρώπους που εδεήθησαν...

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
...να δώσουν 450.000.000 ευρώ;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Από το υστέρηµά τους;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Ψαριανέ, πείτε ένα ευχαριστώ!

Ένα ευχαριστώ, για λόγους ευγενείας τουλάχιστον. Τουλάχιστον!
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: ∆εν τα βγάζετε από την τσέπη σας!

Από τη δική τους τσέπη τα βγάζουν!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Παρακαλώ ησυχία.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα µας ακούσετε τώρα, όπως σας

ακούσαµε! Θα µας ακούσετε. Τώρα θα τα ακούσετε!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ακούµε, ακούµε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να ξεκινήσω από το ΠΑΣΟΚ. Ειπώ-

θηκε το εξής: «Ναι µεν, αλλά...». Ξέρετε, υπάρχει ένα µεµπτό ση-
µείο. ∆εν εµπιστεύεται το ίδρυµα το ελληνικό δηµόσιο. Γιατί,
αγαπητέ συνάδελφε; Είναι οι µοναδικοί που δεν το εµπιστεύονται;
Αν ρωτήσετε τα εννιά εκατοµµύρια των Ελλήνων, δεν εµπιστεύε-
ται κανείς το ελληνικό δηµόσιο! Ούτε εσείς ο ίδιος δεν θα το εµπι-
στευόσασταν.

Άρα, λοιπόν, δεν κατάλαβα! Ποιο είναι το καινοφανές; Κάποιοι
άνθρωποι δίνουν 450.000.000 ευρώ χορηγία στην ελληνική πολι-
τεία και θέλουν να διασφαλίσουν το αποτέλεσµα που θα έχει η
χορηγία τους αυτή! Πού είναι το µεµπτό σ’ αυτό το σηµείο;

Έρχοµαι τώρα στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Ακούστηκε,
ενώ µιλάµε για χορηγία κολοσσιαίων διαστάσεων –να το τονίσω-
, η λέξη «έγκληµα».

Από την αρχή της οµιλίας η αξιότιµη συνάδελφος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος είπε ότι πρόκειται για µια εγκληµατική πράξη.
Εγώ ένιωσα εκείνη τη στιγµή ότι βρισκόµουν σε ένα µαυσωλείο
εν έτει 1918.

Αγαπητή συνάδελφε, δεν ξέρετε ότι ο κόσµος έχει αλλάξει; Η
Ένωση Σοβιετικών Σοσιαλιστικών ∆ηµοκρατιών κατά παταγώδη
τρόπο κατέρρευσε. Άλλαξαν τα µυαλά του κόσµου. Άλλαξε η νο-
οτροπία. Και σαν να µην έχει συµβεί τίποτα απ’ όλα αυτά, τις κο-
σµογονικές ανακατατάξεις στο διεθνές επίπεδο, εσείς έρχεστε
εδώ και αντί να πείτε ένα «ευχαριστώ» κατ’ αρχάς, ως οφείλουµε
να πούµε, µε µία σειρά ιδεοληψιών και µόνο προσπαθείτε να απο-
δοµήσετε µία χορηγία, µία δωρεά που θα αναβαθµίσει και την εκ-
παίδευση και τον πολιτισµό και το περιβάλλον, κύριε Ψαριανέ,
στον τόπο µας.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα το δούµε αυτό.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έρχοµαι τώρα στον αξιότιµο συνά-

δελφο του Συνασπισµού. Θα σταθώ σε δύο σηµεία:
Τόνισε κατ’ επανάληψη τις λέξεις «αδιαφανείς διαδικασίες».

Πείτε µου τώρα: Εγώ κατανοώ το να υπάρχει αδιαφανής διαδικα-
σία όταν είναι να αποκοµίσω κάτι, να έχω ένα κέρδος. Ποια είναι
η αδιαφανής διαδικασία όταν δίνω 450.000.000; Εδώ πρόκειται
για προσβολή της κοινής λογικής. Αλλά δεν σταµατήσατε εκεί
µόνο. Προχωρήσατε και περαιτέρω.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Βαρύτατη προσβολή, πράγµατι, προ-
σβολή της λογικής.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα µάθετε να ακούτε. Να σέβεστε
τη δηµοκρατία.

∆εν φθάνει µόνο που δεν είπε «ευχαριστώ» ο κ. Ψαριανός,
άφησε ανοιχτό και το ενδεχόµενο –ευτυχώς που είπε και τη λέξη
«ενδεχόµενο»- να γίνεται ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, κύριοι συ-
νάδελφοι. ∆ηλαδή το ίδρυµα κάνει ξέπλυµα πιθανόν! ∆εν µπορεί
να το διασφαλίσει ο κ. Ψαριανός αλλά είναι πιθανόν.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Απίστευτο! ∆εν έχει ξαναγίνει!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κοιτάξτε να δείτε. Να σας το πω

τώρα καλά να το καταλάβετε γιατί εγώ είµαι από χωριό, κύριε Ψα-
ριανέ, δεν είµαι από το Κολωνάκι.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Πλυντήριο είχατε στο χωριό σας;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Λένε λοιπόν στο χωριό µου: «Μας χά-

ριζαν ένα γάιδαρο, τον κοιτούσαµε και στα δόντια». Περί αυτού
πρόκειται.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Καλά σας λένε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ωραιότατα. Μπράβο. Να σας χαίρο-

νται.
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ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Πλυντήριο είχατε στο χωριό σας ή
πλένατε σε σκάφη;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αγαπητέ συνάδελφε, στην αρχαία
Ελλάδα υπήρχε ένα ιδανικό, το οποίο υπάρχει και σήµερα στην
Ελλάδα, στον Ελληνισµό. Μία λέξη. Και αν ανοίξετε όλα τα λεξικά
του κόσµου, δεν υπάρχει πουθενά αλλού. Είναι η λέξη «υστερο-
φηµία». ∆ηλαδή, κάποιος άνθρωπος µέσα από το πέρασµά του
από τη γη θέλει να αφήσει πίσω του ένα πράγµα. Μόνο αυτό µπο-
ρεί να µείνει. Τίποτε άλλο. Όλα µένουν εδώ, αλλά ο άνθρωπος
φεύγει. Ένα πράγµα µπορεί ο ίδιος να αφήσει για τον ίδιον: Το
όνοµά του. Και µέσω χορηγιών, δωρεών κ.λπ., κάποιοι άνθρωποι
θέλουν το όνοµά τους να διατηρηθεί στο διηνεκές. Αυτή είναι η
υψίστη φιλοδοξία, το νόηµα της υστεροφηµίας. Και έρχονται
τώρα κάποιοι µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και επιτίθενται και
σε αυτό ακόµα το σηµείο. ∆ηλαδή, να µη διατηρηθεί, να µην µπει
το όνοµα, να µη µείνει. Ή εάν µπει, όχι στο διηνεκές. Και, τέλος
πάντων, ποια θα είναι η ηθική καταξίωση γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους, εάν δεν µείνει το όνοµά τους; Σας ενοχλεί και το ότι θα
ακούγεται το όνοµα «Νιάρχος» -σας ενοχλεί κάποιους- αλλά ενο-
χλεί και στο διηνεκές. Αλλάξτε το λοιπόν εσείς, να βάλετε κάτι
άλλο σοσιαλιστικό ή οτιδήποτε άλλο.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Εµάς δεν µας ενοχλεί κανένα όνοµα.
Και το «Ωνάσειο» µας κάνει και το «Μετσόβιο» µας κάνει…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Μη διακόπτετε, κύριε
Ψαριανέ. Ο κ. Ροντούλης δεν σας διέκοψε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, «Ωνάσειο», κύριε Ψαριανέ,
σας αρέσει, δεν σας αρέσει. Τι να κάνουµε τώρα; Εσείς να το ονο-
µάσετε αλλιώς.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: ∆εν µας ενοχλούν τα ονόµατα. Άλ-
λους ενοχλούν τα ονόµατα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πόσο φτωχή λοιπόν θα ήταν η Ελ-
λάδα, αγαπητοί συνάδελφοι, πόσο φτωχή θα ήταν η Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση της χώρας µας, εάν δεν υπήρχαν κάποιοι άνθρωποι, οι
οποίοι µέσα από δωρεές, µέσα από χορηγίες, έκαναν και κτήρια,
έκαναν και βιβλιοθήκες και, τέλος πάντων, υποδοµές πολιτισµού
που όλοι σήµερα χαιρόµεθα.

Να σας πω όµως και πώς βλέπουµε εµείς τη χειρονοµία αυτή
του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Τη βλέπουµε ως την πε-
µπτουσία του πατριωτικού παρεµβατισµού στον τοµέα του επι-
χειρείν. Με άλλα λόγια, βλέπουµε ότι ένα κεφάλαιο που
αποκτήθηκε στην κονίστρα της διεθνούς επιχειρηµατικότητας έρ-
χεται και επενδύεται σε εθνικό έδαφος. Τουτέστιν, ο επιχειρηµα-
τίας για τον πατριωτικό παρεµβατισµό δεν πρέπει να αναπνέει
µόνο για το κέρδος, αλλά πρέπει να ζει και για την κοινωνική προ-
σφορά. Άλλωστε αυτή είναι και η έννοια της εταιρικής ευθύνης
που ακούµε και σε επίπεδο ακόµα Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για εµάς,
λοιπόν, είναι µία ύψιστη πατριωτική ενέργεια.

Να πω και κάτι άλλο που είναι για µας πολύ σηµαντικό: Θα κα-
ταλάβαινα όλες αυτές τις αιτιάσεις που ακούστηκαν από τα κόµ-
µατα, εάν υπήρχε η πιθανότητα άντλησης κάποιων κερδών µέσα
από αυτή την ενέργεια.

Όµως το ίδρυµα, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν ασκεί στην Ελλάδα
καµµία επιχειρηµατική ή επενδυτική δράση. Άρα δεν υπάρχει καµ-
µία υστεροβουλία. Πρόκειται για µια ανιδιοτελή προσφορά.

Εάν, κύριε Ψαριανέ, υπήρχε µία υστερόβουλη σκέψη και σκο-
πιµότητα, θα έπρεπε να την πείτε εδώ, ότι αυτοί οι άνθρωποι κά-
νουν αυτή τη χειρονοµία για να έχουν αυτό το όφελος.
Συγκεκριµένα πράγµατα.

Έρχοµαι τώρα στο πώς είδε η τοπική κοινωνία της Καλλιθέας
την πρωτοβουλία αυτή, την παρέµβαση αυτή. Ακούσαµε το δή-
µαρχο. Τι µας είπε στην επιτροπή; Το αποδέχεται µε µεγάλη ευ-
χαρίστηση, όπως και το δηµοτικό συµβούλιο και η τοπική
κοινωνία. Έψαξα να βρω αντιδράσεις από περιβαλλοντικούς συλ-
λόγους που συχνά-πυκνά –και καλά κάνουν- παρεµβαίνουν όταν
βλέπουν ότι προσβάλλεται το περιβάλλον. Καµµία. Σιγή. Έχουµε,
λοιπόν, µία επέµβαση, την οποία αποδέχεται ευχαρίστως η τοπική
κοινωνία, συµβατή απολύτως µε το περιβάλλον. Άρα, λοιπόν, δεν
µπορώ να καταλάβω τις αντιδράσεις. Ένας χώρος που ήταν χω-
µατερή, ένας χώρος όπου µαζεύονταν σκουπίδια, ο ιππόδροµος,
αναβαθµίζεται. Και η τοπική κοινωνία που ζει τα προβλήµατα, που
αντιλαµβάνεται για τι πράγµα µιλάµε, το δέχεται µε ευχαρίστηση.

Εσείς εδώ θα υποκαταστήσετε τη βούληση της τοπικής κοινω-
νίας;

Μιας και µιλάµε για το περιβάλλον πρέπει να πω και το εξής: Με
µία τέτοιου είδους επένδυση θα είµαστε και στην πρωτοπορία των
τεχνολογιών εξοικονόµησης ενέργειας. Τα κτήρια θα είναι βιοκλι-
µατικά, έτσι δεν είναι, κύριε Υφυπουργέ; Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαί-
νει ότι σε κάθε περίπτωση θα έχουµε και έναν «πιλότο», να το πω
έτσι, για δράσεις που µπορούµε να εφαρµόσουµε και σε άλλα
κτήρια, σε άλλα κέντρα πολιτισµού του ελληνικού δηµοσίου. Κακό
και αυτό λοιπόν για κάποιους. Και επιτέλους να πούµε και µια ξε-
κάθαρη πραγµατικότητα: Μέσα από αυτή την επένδυση θα εκ-
συγχρονιστούν οι υποδοµές και της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και
της Εθνικής Βιβλιοθήκης. Ανοίγει, λοιπόν, ένα παράθυρο εκσυγ-
χρονισµού για το µέλλον και της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και της
Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Έρχεστε τώρα στην Αίθουσα και ενώ συζητάµε για την επέν-
δυση αυτή, γι’ αυτήν την παρέµβαση, ξαφνικά έρχονται εργασια-
κής φύσεως ζητήµατα ή οτιδήποτε άλλο. Μα, αφορά αυτό το
πράγµα την επένδυση αυτή καθ’ εαυτή, τη χορηγία, τη δωρεά;
∆εν αφορά. Εάν υπάρξει πρόβληµα και τι είδους πρόβληµα, θα
το συζητήσουµε. Εδώ είµαστε πάλι. Τώρα όµως µιλάµε για µία κο-
λοσσιαίων διαστάσεων χορηγία, βάσει της οποίας θα γίνουν συ-
γκεκριµένα πράγµατα. Και θέλω να ζητήσω από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας που µάχεται δήθεν για τους οικοδόµους και για
την κρίση στην αγορά, για την ανεργία και για όλα αυτά, να µας
απαντήσει στο εξής: Θα γίνει µια παρέµβαση 450.000.000 ευρώ µε
νέες υποδοµές, νέα βιοκλιµατικά κτήρια κ.λπ.. Τα είπαµε. Θα ερ-
γαστούν Έλληνες οικοδόµοι, εργάτες. Τι λέτε στους ανθρώπους
αυτούς που θα βρουν εργασία µε µία κολοσσιαία επένδυση; Τι
λέτε στους ανθρώπους αυτούς; «∆εν θέλουµε τα χρήµατα». Σας
ακούν οι οικοδόµοι όµως και σας κρίνουν. Κρίνουν την ιδεολη-
πτική συµπεριφορά σας και γι’ αυτό θα σας καταδικάσουν.

Και θα έπρεπε να ακουστεί και κάτι άλλο στην Αίθουσα, εφό-
σον επιχειρηµατολογήσαµε όλοι και ο καθένας είδε τα πράγµατα
από τη δική του οπτική γωνία:

Εγώ, κύριε Υπουργέ, έχω την εξής αγωνία: Θα µπορέσει το ελ-
ληνικό δηµόσιο όχι να αποδεχτεί τη χορηγία -αυτά για µας είναι
αυτονόητα πράγµατα- αλλά θα µπορέσει να ανταποκριθεί στα κα-
θήκοντα συντηρήσεως του κοσµήµατος αυτού που θα γίνει στην
Καλλιθέα;

Υπάρχει ένα πρόγραµµα; Αυτό περιµένω να ακούσω από τον
Υπουργό Πολιτισµού. Θα µπορέσετε να ανταποκριθείτε στη συ-
νέχεια, µια που θα περάσει στην ευθύνη του ελληνικού δηµοσίου
ουσιαστικά, στη συντήρηση αυτών των εγκαταστάσεων; Και πριν
φθάσουµε εκεί, θα µπορέσει το ελληνικό δηµόσιο να κάνει εκείνα
τα σύνδροµα, τα συνοδά έργα, να πω έτσι, που θα διευκολύνουν
την προσβασιµότητα στο χώρο, που θα είναι ένας χώρος υψηλής
επισκεψιµότητας; Αυτά είναι τα δικά µας ερωτήµατα προς την πο-
λιτική ηγεσία της χώρας.

Εµείς θεωρούµε ότι εκεί θα γίνει ένας πνεύµονας πολιτισµού,
θα γίνει ένας πνεύµονας προστασίας του περιβάλλοντος και ευ-
χαριστούµε πάρα πολύ το ίδρυµα που προχωρά σε αυτήν την
τόσο αξιοπρόσεκτη παρέµβαση, που θα πρέπει να αποτελέσει
πράξη µίµησης για κάποιους άλλους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρόε-
δρε, µου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Μάλιστα, κύριε Υπουργέ.
Θέλετε να κάνετε παρέµβαση σήµερα.

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να προηγηθούν,
σύµφωνα µε...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Όχι, δεν θα µιλήσει ο
Υπουργός.

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: ∆εν θα µιλήσει; Τι θα κάνει; Θα µας ξε-
ναγήσει ίσως;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Εγώ τι να σας πω τι θα
κάνει; Εκείνος θα κάνει ό,τι νοµίζει. Μπορεί να κάνει τροποποιή-
σεις, βελτιώσεις, παρατηρήσεις. ∆ικαίωµά του είναι.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρόε-
δρε, δεν έχω καµµία τροποποίηση να κάνω.
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Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µία µικρή παρέµβαση και θα µου
επιτρέψει µετά η κ. ∆αµανάκη να επιστρέψω στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού.

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Αφού µας ακούσετε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα ήθελα να

πω ότι σήµερα είναι µια ηµέρα πολυσήµαντη για τον ελληνικό πο-
λιτισµό. Η Ελλάδα αποκτά επιτέλους Εθνική Βιβλιοθήκη και Λυ-
ρική Σκηνή, δηλαδή, έναν πολυσήµαντο πνεύµονα πολιτισµού,
που είναι αντάξια της µουσικής της παράδοσης και των Ελλήνων
µουσικών, αντάξια του άγνωστου σε πολλούς θησαυρού συγ-
γραµµάτων που διαθέτουµε και αντάξια των απαιτήσεων του σύγ-
χρονου Έλληνα, του ανήσυχου Έλληνα, του ερευνητικού Έλληνα,
αντάξια, δηλαδή, των συγχρόνων προκλήσεων που υπάρχουν
στην εποχή µας. Και το λέω αυτό, γιατί πράγµατι η κατασκευή
αυτή θα είναι φιλική προς το περιβάλλον, θα είναι ενεργειακά αυ-
τόνοµη και θα είναι ένα παράδειγµα προς µίµηση για κάθε άλλο
τέτοιου είδος σύγχρονο κτήριο.

Θέλω να πω ότι λέµε πολλές φορές ότι τα σύµβολα επιβιώνουν,
όταν ανανεώνονται συνεχώς. Από αυτήν την άποψη θα καταθέσω
ότι η Ελλάδα έχει πολλά χρόνια να ανανεώσει τα σύµβολά της και
θέλω να πιστεύω ότι η Εθνική Λυρική Σκηνή, η Εθνική Βιβλιοθήκη
και αυτό το πάρκο-παράδεισος που θα γίνει στην περιοχή είναι
πολύτιµες υποδοµές που ανανεώνουν τα εθνικά µας σύµβολα, δί-
νουν δικαίωµα όχι µόνο αισθητικής ικανοποίησης αλλά και δια-
νοητικής αναζήτησης και κοινωνικής συνάντησης για τον κόσµο
που θα έχει τη δυνατότητα όχι πλέον να βλέπει τις εθνικές µας
υποδοµές να υπολειτουργούν αλλά να λειτουργούν σε ένα τόσο
σύγχρονο περιβάλλον.

Και εκ µέρους της ελληνικής πολιτείας, θα θέλαµε σε αυτή των
τεραστίων διαστάσεων χορηγία να εκφράσουµε την απεριόριστη
ευγνωµοσύνη µας προς το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και ελπί-
ζουµε να υπάρχουν και άλλες τέτοιες, τέτοιας διαστάσεως χει-
ρονοµίες, οι οποίες πραγµατικά όχι µόνο αναζωογονούν, αλλά
επαναστατικά τοποθετούν την ελληνική σύγχρονη κοινωνική µας
εικόνα σε τελείως νέα πλαίσια.

Τέτοια δηµιουργήµατα νοµίζω, άλλωστε και παντού στον κόσµο
συµπυκνώνουν την ταυτότητα της πόλης και καθρεφτίζουν και τον
πολιτισµό της χώρας µας, απορροφούν και εκπέµπουν λόγο και
αισθητική, συσσωρεύουν και αν θέλετε ακόµα, απελευθερώνουν
ενέργεια πολιτιστικής δηµιουργίας. ∆εν υπηρετούν µόνο τον πο-
λιτισµό και αυτό θέλω να πω εκ µέρους του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, αλλά παράγουν πολιτισµό και γι’ αυτό επαναλαµβάνω ότι
είµαστε πραγµατικά ευγνώµονες στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»,
διότι σήµερα µπορούµε να πούµε ότι τα ιδρύµατα τα οποία θα δη-
µιουργηθούν, οι χώροι αυτοί οι οποίοι θα δηµιουργηθούν είναι
χώροι σύµβολα, τα οποία θα αγκαλιάσει ολόκληρος ο ελληνικός
λαός και να είστε σίγουρος, κύριε συνάδελφε, ότι θα τα αγκαλιά-
σει, όπως οφείλει να το κάνει και η ελληνική πολιτεία στο µέλλον,
προκειµένου να λειτουργήσουν, όπως οφείλουν να λειτουργή-
σουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών Βουλευτών. Το

λόγο έχει ο κ. Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε περιόδους δυσµενούς οικο-

νοµικής και κοινωνικής συγκυρίας, όπως είναι η παρούσα ανα-
τρέχουµε συχνά σε υποδείγµατα, σε καταστάσεις, σε δεδοµένα
που συνετέλεσαν στην πρόοδο της κοινωνίας µας. Ανατρέχουµε
σε θεσµούς, όπως είναι αυτός της ευεργεσίας, θεσµός που ακο-
λουθεί µε συνέπεια την ιστορική διαδροµή του ελληνικού έθνους.
Πράγµατι, η ιστορία του τόπου µας χαρακτηρίζεται από µια
έντονη παράδοση εθνικής προσφοράς και ευεργεσίας, που µετέ-
τρεψε τη φιλοπατρία, τη φιλανθρωπία, το αίσθηµα κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης, σε δράση και δηµιουργία.

Βασικός πυλώνας αυτού του θεσµού, του θεσµού της ευεργε-
σίας αποτελούν τα κοινωφελή ιδρύµατα της χώρας µας, ιδρύµατα
που τις τελευταίες δεκαετίες έχουν αναπτύξει µια έντονη ανθρω-
πιστική και πολιτιστική δραστηριότητα σε εθνικό, ευρωπαϊκό, διε-

θνές επίπεδο.
Ένα από τα σηµαντικότερα κοινωφελή ιδρύµατα είναι και το

Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», ίδρυµα το οποίο έχει προχωρήσει σε
περισσότερες από χίλιες εξακόσιες πενήντα δωρεές σε ογδόντα
επτά χώρες, ίδρυµα που η δράση του εστιάζεται κυρίως σε το-
µείς της υγείας, της παιδείας και της κοινωνικής πρόνοιας, στα
λιγότερα προνοµιούχα στρώµατα του πληθυσµού, αλλά και στη
διατήρηση της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς και παράδο-
σης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια απ’ αυτές τις κοινωφελείς
πρωτοβουλίες του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» είναι και η πρό-
ταση για τη δηµιουργία του Κέντρου Πολιτισµού Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος» στην περιοχή του πρώην ιπποδρόµου Αθηνών.

Το εν λόγω σχέδιο, το εν λόγω υπερτοπικό πολιτιστικό πάρκο,
πόλος πολιτισµού, αθλητισµού, αναψυχής, θα περιλαµβάνει τις
νέες εγκαταστάσεις της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος, το νέο
κτήριο της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και το Πάρκο «Σταύρος Νιάρ-
χος», µε χαρακτήρα εκπαιδευτικό, πολιτιστικό, ψυχαγωγικό.

Το ίδρυµα θα χρηµατοδοτήσει τον οργανισµό, προκειµένου να
διασφαλιστεί ότι το κέντρο πολιτισµού θα υλοποιηθεί σύµφωνα
µε τις υψηλότερες επαγγελµατικές, µελετητικές, κατασκευαστι-
κές, λειτουργικές προδιαγραφές. Πρόκειται για µια πράξη ευερ-
γεσίας και προσφοράς, µε σαφείς, ευδιάκριτες, σηµαντικές,
κοινωνικές, πολιτιστικές, περιβαλλοντικές προεκτάσεις.

Πρωτοβουλία που ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις διαφύλαξης
του δηµοσίου συµφέροντος. Πρωτοβουλία που αποτελεί την εν-
δεδειγµένη επιλογή για τη βέλτιστη αξιοποίηση του πρώην ιππο-
δρόµου Αθηνών, αλλά και την πολυδιάστατη αναβάθµιση της
ευρύτερης περιοχής.

Ειδικότερα, πρώτον, το συνολικό κόστος υλοποίησης του Κέ-
ντρου Πολιτισµού υπολογίζεται στα 450.000.000 ευρώ και ανα-
λαµβάνεται από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Μετά την
ολοκλήρωση του έργου το 2015 το ίδρυµα προβλέπεται να προ-
βεί στη δωρεά του κέντρου πολιτισµού στο ελληνικό δηµόσιο, µε-
ταφέροντας τον αποκλειστικό έλεγχο της διαχείρισης των
λειτουργιών και των οικονοµικών του.

∆εύτερον, η ανάπτυξη ενός πρότυπου πάρκου εκατόν εβδοµή-
ντα περίπου στρεµµάτων και η κατασκευή των κτηρίων του κέ-
ντρου στα πρότυπα της βιοκλιµατικής και αειφόρου
αρχιτεκτονικής, φιλικό προς το περιβάλλον, ενεργειακά αυτόνοµο.

Αυτές οι πρωτοβουλίες δηµιουργούν ένα ιδιαίτερα σηµαντικό
πνεύµονα πρασίνου στην περιοχή, αναβαθµίζοντας την ποιότητα
ζωής των κατοίκων της περιοχής και διαµορφώνοντας ένα πόλο
περιβαλλοντικής ευαισθητοποίησης.

Τρίτον, η δηµιουργία του νέου κτηρίου της Εθνικής Λυρικής
Σκηνής, σύµφωνα µε τις πλέον σύγχρονες προδιαγραφές. Αυτή η
πρωτοβουλία θα επιτρέψει να φιλοξενηθούν στους χώρους του
οι πλέον απαιτητικές παραστάσεις και θα δώσει τη δυνατότητα
στο ευρύ ελληνικό κοινό να πλησιάσει το χώρο της µουσικής και
ευρύτερα του πολιτισµού, µε ελκυστικό αλλά και µε σύγχρονο
τρόπο.

Τέταρτον, η κατασκευή των νέων εγκαταστάσεων της Εθνικής
Βιβλιοθήκης της Ελλάδος, σύµφωνα µε τις βέλτιστες πρακτικές
που έχουν ήδη εφαρµοστεί µε επιτυχία και σε βιβλιοθήκες του
εξωτερικού. Πρωτοβουλία η οποία θα επιτρέψει στους πολίτες να
αξιοποιήσουν τις δυνατότητες των νέων τεχνολογιών αλλά και να
εµβαθύνουν στη γνώση.

Πέµπτον, η ολοκλήρωση του έργου προσδοκάται να αναβαθ-
µίσει την ευρύτερη περιοχή, δηµιουργώντας έναν ιδανικό χώρο
ψυχαγωγίας, αθλητισµού, έναν ισχυρό πνεύµονα πολιτισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου το ελληνικό Κοινοβούλιο καλείται να προβεί στις χωροτα-
ξικές και πολεοδοµικές ρυθµίσεις που κρίνονται αναγκαίες για την
υλοποίηση του έργου και να κυρώσει τις συµβάσεις µεταξύ του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου. Κα-
λείται επί της ουσίας να σταθεί αρωγός και συµµέτοχος σε µια
σηµαντική κοινωφελή πρωτοβουλία του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος». Καλείται να δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις για την
υλοποίηση ενός µεγαλόπνοου έργου, ενός οραµατικού έργου µε
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ευδιάκριτα κοινωνικά, πολιτιστικά, οικονοµικά και περιβαλλοντικά
οφέλη για τις όµορες περιοχές, αλλά και για όλους τους κατοί-
κους που διαµένουν σ’ αυτές, όπως αυτές οι απόψεις εκφράστη-
καν και από το ∆ήµαρχο Καλλιθέας, κατά την ακρόαση των
φορέων.

Για τους λόγους αυτούς µαζί µε την ευγνωµοσύνη και τις ευ-
χαριστίες για την τεράστια διαχρονική προσφορά του Ιδρύµατος
«Νιάρχος», προτείνω την κύρωση της εν λόγω σύµβασης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σταϊκούρα.

Η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών κ. Μαρία ∆αµανάκη
έχει το λόγο.

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θέλω να επισηµάνω ότι η Βουλή δεν προσφέρεται

για ανακοινωθέντα και απευθύνοµαι σε σας, κύριε Πρόεδρε. Και
αναφέροµαι στην παρουσία του Υπουργού Πολιτισµού σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα. Ο κύριος Υπουργός Πολιτισµού ήρθε, πήρε το
λόγο παρά τον Κανονισµό –το ξέρετε αυτό, διότι έπρεπε να µιλή-
σουν κάποιοι συνάδελφοι- µας εξεφώνησε έναν πανηγυρικό πέντε
λεπτών και απεχώρησε. Νοµίζω ότι αυτό δεν είναι ακριβώς αυτό
που ζητούµε από τον κύριο Υπουργό Πολιτισµού. Νοµίζω ότι το
Προεδρείο µπορούσε να κάνει µια σχετική υπόδειξη.

Εάν ο κύριος Υπουργός ήθελε να εκφράσει απλώς την ευγνω-
µοσύνη του στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», αυτό αντελήφθην
από το περιεχόµενο της οµιλίας του, θα αρκούσε ένα τηλεφώ-
νηµα και ένα δελτίο Τύπου. Εδώ, όπως οι άλλοι συνάδελφοί του
κάνουν, γίνεται διάλογος. Ακούει δηλαδή τους οµιλητές και απα-
ντάει. Και το λέω αυτό διότι ο κύριος Υπουργός το συνηθίζει αυτό
και επιτρέψτε µου να το πω, σε σχέση µε τη Βουλή.

Έχουµε καταθέσει εδώ και µία εβδοµάδα υπογραφές που απαι-
τούν την υποχρεωτική του παρουσία στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων για να συζητήσουµε το πώς προχωρεί η υπόθεση της
διεκδίκησης των Μαρµάρων του Παρθενώνα. Ο κύριος Υπουργός
κάνει εγκαίνια, ξεναγεί ακαταπαύστως τους Βουλευτές, αλλά πο-
λιτική συζήτηση για την εθνική στρατηγική δεν κάνει. Και λυπού-
µαι να πω ότι αυτό δεν ταιριάζει ιδιαίτερα στον Υπουργό
Πολιτισµού.

Παρ’ όλο που ο χρόνος µου είναι περιορισµένος, νοµίζω ότι
άξιζε τον κόπο να διαθέσω ενάµισι λεπτό για να αναφερθώ στα
θέµατα αυτά.

Έρχοµαι στην ουσία του ζητήµατος που συζητούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ήδη είπε ο εισηγητής του

ΠΑΣΟΚ, εµείς κατ’ αρχήν ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, παρά τις
όποιες διαφωνίες και ενστάσεις µας, γιατί θεωρούµε ότι έχει να
προσφέρει στο δηµόσιο συµφέρον και από άποψη, αν θέλετε, ευ-
ρύτερα πολεοδοµική, αρχιτεκτονική και από άποψη πολιτιστική.
Και η θέση µας αυτή προκύπτει από τις αρχές που έχουµε ως
ΠΑΣΟΚ και για τα ζητήµατα της πολεοδοµικής ανάπτυξης και της
χωροταξίας και για τα ζητήµατα του πολιτισµού. Και θα ήθελα σ’
αυτά τα θέµατα λίγο να αναφερθώ.

Να ξεκινήσω από τον πολιτισµό δίνοντας ορισµένες διευκρινί-
σεις.

Ακούστηκε πάρα πολύ από ορισµένους εισηγητές η κατηγορία
ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο γίνεται χειραγώγηση του πο-
λιτισµού

∆εν υπάρχει αµφιβολία, κύριε Πρόεδρε, ότι ο πολιτισµός µας,
που είναι µια ζωντανή καθηµερινότητα, υπόκειται σε πάρα πολ-
λές επιρροές. Θα έλεγα, όµως, κύριε Πρόεδρε, ότι η λέξη «χει-
ραγώγηση» δεν ταιριάζει στην περίσταση και µάλλον θέλω να πω
ότι είναι µία απλουστευτική και εύκολη κουβέντα για µία εξαιρε-
τικά σύνθετη κατάσταση. Και εξηγούµαι: ο πολιτισµός είναι µία
ζωντανή πραγµατικότητα σε εξέλιξη. Ο πολιτισµός δεν µπορεί να
είναι µόνο κρατικός. Και θέλω να είµαι απολύτως σαφής στο θέµα
αυτό εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ. Εµείς δεν έχουµε την αντίληψη ότι
για να έχουµε πολιτισµό στη χώρα µας πρέπει ο πολιτισµός να
είναι κρατικός ούτε οι καλλιτέχνες να είναι δηµόσιοι υπάλληλοι.
∆εν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι. Βεβαίως, το κράτος οφεί-
λει να έχει βασικά πολιτιστικά οχήµατα ανάπτυξης και αναµφι-
σβήτητα η Εθνική Λυρική Σκηνή, η Εθνική Βιβλιοθήκη πρέπει να

είναι τέτοια οχήµατα. Αυτό σηµαίνει, όµως, ότι στην προκείµενη
περίπτωση θα πρέπει να εξασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον. Το
δηµόσιο συµφέρον εξασφαλίζεται, χωρίς να ταυτίζεται απαραί-
τητα αυτή η εξασφάλιση µε τη νοµική µορφή που παίρνει µία
πραγµατικότητα. Και θέλω ιδιαίτερα να σταθώ σ’ αυτό, γιατί
ακούµε πάρα πολύ συχνά τον τελευταίο καιρό ότι το δηµόσιο συµ-
φέρον εξασφαλίζεται µόνο όταν το κράτος είναι κυρίαρχος. Μά-
λιστα γίνεται ολόκληρη συζήτηση, αν το δηµόσιο συµφέρον
εξασφαλίζεται ακόµα και στην περίπτωση νοµικού προσώπου δη-
µοσίου δικαίου ή ιδιωτικού δικαίου ή ανώνυµης εταιρείας. Αυτά
δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα. Το δηµόσιο συµφέρον
εξασφαλίζεται, όταν το δηµόσιο µπορεί να ελέγχει τις αποφάσεις.
Περί αυτού πρόκειται. Και µε αυτό το κριτήριο εµείς προσεγγί-
ζουµε και τη συγκεκριµένη σύµβαση. Με την ίδια λογική θα µπο-
ρούσε κάποιος να πει ότι η Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου,
επειδή είναι ανώνυµη εταιρεία, δεν έχει δηµόσιο συµφέρον, αν και
η µετοχή ανήκει στο δηµόσιο. ∆εν µπορούµε να πάµε σε µία λο-
γική περασµένου αιώνα σ’ αυτά.

Εξασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον, κύριε Πρόεδρε; Αυτό µας
ενδιαφέρει και αυτό είναι µία σύνθετη κατάσταση, η οποία έχει να
κάνει µε το κατά πόσο υπάρχει έλεγχος στις αποφάσεις. Υπάρχει
έλεγχος στις αποφάσεις µε βάση τη σύµβαση; Κατ’ αρχάς, υπάρ-
χει –σ’ αυτό θέλω να είµαι σαφής- διότι προβλέπει η σύµβαση ότι
τα µέλη του φορέα διαχείρισης διορίζονται από το δηµόσιο.
Όµως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι έχουµε σοβαρές αµφιβο-
λίες και ενστάσεις για το πώς θα εξελιχθούν τα πράγµατα, µε
βάση την ποιότητα της σύµβασης την οποία υπογράφουµε. Και
εδώ θέλω και ορισµένες απαντήσεις από τον Υπουργό. Αναφέρ-
θηκε σ’ αυτά ο εισηγητής µας, αλλά θέλω να επανέλθω.

Πρώτον, δεν αντιλαµβάνοµαι για ποιο λόγο η Κυβέρνηση ακο-
λούθησε όλη αυτή τη µυστικοπαθή διαδικασία. Μέχρι προχθές,
µέχρι πριν να εισαχθεί το νοµοσχέδιο στη Βουλή δεν είχαµε πάρει
καν στα χέρια µας το πλήρες κείµενο της σύµβασης. Είχαµε κάνει
αίτηση κατάθεσης εγγράφων στον Υπουργό Πολιτισµού και εµείς
και άλλα κόµµατα, ο οποίος εµφανίστηκε εδώ ως κοµήτης, και δεν
µας είχε καταθέσει τη σύµβαση, χωρίς λόγο. Γιατί; ∆ηµιουργείται
έτσι ένα κλίµα ότι η σύµβαση έχει κάτι να κρύψει. Στη σύµβαση,
όµως, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν ορισµένα παραρτήµατα και θέλω
εδώ µία σαφή απάντηση. Υπάρχουν οι προτάσεις του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» για τον Κανονισµό της Εθνικής Λυρικής Σκη-
νής και της Εθνικής Βιβλιοθήκης. Αυτά τα κυρώνουµε σήµερα;
Περιµένω την απάντηση, γιατί αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό. ∆εν
µπορεί να λέµε από τη µια µεριά ότι το ίδρυµα παραδίδει τη δια-
χείριση στο δηµόσιο και από την άλλη να κυρώνουµε παραρτή-
µατα τα οποία αφορούν τον Κανονισµό της Εθνικής Λυρικής
Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιοθήκης. Εγώ θέλω να είµαι σαφής
εδώ. Το ΠΑΣΟΚ δεν θα συναποφασίσει, και σήµερα ως Αντιπολί-
τευση και αύριο ενδεχοµένως ως κυβέρνηση, τον Κανονισµό της
Εθνικής Λυρικής Σκηνής και της Εθνικής Βιβλιοθήκης µε οποιο-
δήποτε ίδρυµα. Πρέπει να είναι σαφές. Αν το ίδρυµα έχει κάποιες
προτάσεις, ευχαρίστως να τις καταθέσει και µε πολλή χαρά να τις
δεχθούµε, αλλά δεν είναι δυνατόν αυτά να αποφασίζονται σή-
µερα.

Μαζί µε ορισµένες άλλες αµφιβολίες που εξέφρασε ο εισηγη-
τής µας, όπως παραδείγµατος χάριν, πώς αποφασίζεται το κατα-
στατικό του ίδρύµατος, πώς γίνονται οι συµβάσεις και τα σχετικά,
επαναλαµβάνω ότι εµάς µας ενδιαφέρει το δηµόσιο συµφέρον.
Και επειδή πολλά ακούγονται –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- το
δηµόσιο συµφέρον πάντως δεν εξασφαλίζεται µε µία Εθνική Βι-
βλιοθήκη την οποία εµείς ως κράτος επιχορηγούµε µε 2.000.000
ευρώ το χρόνο. Αυτό είναι ντροπή για τον ελληνικό πολιτισµό. Και
αν υπάρχει µία δυνατότητα αυτά τα χρήµατα να αυξηθούν ή υπάρ-
χει µία διάθεση να υπάρξει µία δωρεάν, εµείς θα τη δεχθούµε.

Θέλω επίσης εδώ να είµαι σαφής. ∆εν θεωρούµε ότι ο πολιτι-
σµός πλήττεται εάν γίνονται δωρεές και αν υπάρχουν χορηγίες οι
οποίες βοηθούν το δηµόσιο συµφέρον. ∆εν πλήττεται καθόλου.
Και ούτε χρειαζόµαστε τη χρονική απόσταση των εκατό και δια-
κοσίων χρόνων για να πούµε ότι παραδείγµατος χάριν το Μπενά-
κειο µπορεί να λέγεται Μπενάκειο ή το Ζάππειο µπορεί να λέγεται
Ζάππειο. Μπορεί να ονοµαστεί η Εθνική Βιβλιοθήκη και η Λυρική
Σκηνή «Σταύρος Νιάρχος», αρκεί, επαναλαµβάνω, να διασφαλί-
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ζονται τα συµφέροντα του δηµοσίου. Αυτό το κριτήριο είναι για
µας. Με αυτές τις προϋποθέσεις και µε αυτά τα κριτήρια εµείς
προσεγγίζουµε το θέµα.

Κλείνοντας θα κάνω µία µόνο παρατήρηση σχετικά µε τη χω-
ροθέτηση και τα πολεοδοµικά, τα οποία ο εισηγητής µας πολύ
διεξοδικά ανέφερε.

Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η χωροθέτηση είναι
η καλύτερη δυνατή στις σηµερινές συνθήκες. Και ο εισηγητής του
Τεχνικού Επιµελητηρίου κ. Μπελαβίλας στην επιτροπή το παρα-
δέχθηκε αυτό. ∆εν ξέρω αν υπάρχουν άλλες γνώµες, αλλά εκ µέ-
ρους του Τεχνικού Επιµελητηρίου το καταλάβαµε αυτό.

∆εύτερο θέµα, επίσης σοβαρό: ∆εν αντιλαµβάνοµαι τις ενστά-
σεις Ελλήνων αρχιτεκτόνων για το γεγονός ότι το έργο αυτό το
αρχιτεκτονεί ο Ρέντζο Πιάνο. ∆εν δεχόµαστε αυτήν την αντίληψη,
ότι σώνει και καλά τα µεγάλα έργα στην Ελλάδα πρέπει να τα αρ-
χιτεκτονούν Έλληνες αρχιτέκτονες. Είµαστε στον 21ο αιώνα,
υπάρχει παγκοσµιοποίηση, ελληνικά αρχιτεκτονικά γραφεία δου-
λεύουν στο Πεκίνο, στη Λετονία και παντού και είµαστε υπερή-
φανοι εάν υπάρχει ένα σωστό έργο και ένας µεγάλος
αρχιτέκτονας δηµιουργεί σύγχρονο πολιτισµό στη χώρα µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κυρία ∆αµανάκη,
δεν ήµουν στην Έδρα όταν παρενέβη ο Υπουργός κ. Σαµαράς,
αλλά επειδή το Προεδρείο είναι αδιαίρετο και εσείς απευθυνθή-
κατε στο Προεδρείο - θα έλεγα ότι ίσως το µεµφθήκατε, µε τη
γνωστή ευγένειά σας- σας οφείλω µία απάντηση.

Πρώτον, είπατε ότι ο κ. Σαµαράς µίλησε προτού εξαντληθεί ο
κατάλογος των έξι Βουλευτών. Σας πληροφορώ ότι έχει τροπο-
ποιηθεί η σχετική διάταξη, εάν δεν το έχετε υπ’ όψιν σας, δηλαδή
προσετέθη νέα ρύθµιση, στην παράγραφο 2 του άρθρου 64, που
δίνει στον Υπουργό το δικαίωµα να παρέµβει, µία φορά για τέσ-
σερα λεπτά. Εσείς υπέρβαση χρόνου δεν επικαλεστήκατε, επο-
µένως εδικαιούτο ο κ. Σαµαράς να παρέµβει.

Η δεύτερη παρατήρηση που κάνατε, αφορά στο ότι προέβη σε
ανακοίνωση ο Υπουργός, και όχι σε διάλογο και ότι µόλις µίλησε,
σηκώθηκε και έφυγε. Ευτυχώς το Προεδρείο δεν έχει δικαίωµα
λογοκρισίας και δεν µπορούµε να κρίνουµε τι θα πει ο Υπουργός,
εάν θα κάνει ανακοίνωση ή εάν θα κάνει διάλογο. Ούτε και τα της
αποχωρήσεώς του µπορούµε να ρυθµίσουµε. Εν πάση περιπτώ-
σει, όµως, υπάρχει κραταιά στήριξη κυβερνητική του νοµοσχε-
δίου, από δύο δόκιµους Υφυπουργούς, τον κ. Μπούρα και τον κ.
Καλογιάννη και εποµένως η αποχώρηση του Υπουργού, η οποία
θα ήταν για λόγους υπηρεσιακούς, προφανώς δεν πλήττει την
πληρότητα της συζητήσεως.

ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Πλήττει τη νοηµοσύνη µας, κύριε Πρόε-
δρε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Η νοηµοσύνη µας
πλήττεται από πολλά πράγµατα, κυρία ∆αµανάκη!

Η κ. Φιλίνη έχει το λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε,

παίρνω το λόγο για να υποστηρίξω την ανάγκη πραγµατοποίησης
αυτού του έργου για την Εθνική Λυρική Σκηνή και την Εθνική Βι-
βλιοθήκη. Αυτό εξάλλου εισηγήθηκα στην Ειδική Επιτροπή της
Βουλής ως αρµόδια για θέµατα ΥΠΕΧΩ∆Ε και βεβαίως δεν θα
µπορούσα στην οµιλία που κάνω µέσα σε αυτήν την Αίθουσα να
υποστηρίξω άλλη άποψη την οποία απέκτησε στην συνέχεια ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ενάντια στη συνείδησή µου και στις βαθιές µου πεποιθήσεις.

Κύριε Πρόεδρε, ο πολιτισµός στη χώρα µας µε την παρούσα
Κυβέρνηση αλλά και όλα τα τελευταία χρόνια ενισχύεται ελάχι-
στα. Συγκεκριµένα, έχουµε από τους χαµηλότερους προϋπολο-
γισµούς στην Ευρώπη για τον πολιτισµό µας. Αυτό έχει πολύ
σοβαρές επιπτώσεις.

Είναι πολύ σοβαρό ότι η Εθνική µας Βιβλιοθήκη έχει το χρόνο
µόνο δεκαπέντε χιλιάδες επισκέπτες, ενώ αναλογούν σε µία χώρα
σαν τη δική µας, σε µία πρωτεύουσα σαν την Αθήνα, τριακόσιες
χιλιάδες επισκέπτες.

Εάν είχαµε ένα κτήριο όπως αρµόζει σε αυτήν την πόλη, σύγ-
χρονο, θα µπορούσαµε πραγµατικά και θέλουµε οι νέοι άνθρω-
ποι, οι επιστήµονες αλλά και όλοι οι πολίτες να την επισκέπτονται
συχνά.

Βεβαίως, θεωρώ ότι το ιστορικό κτήριο της Βιβλιοθήκης στην
«Τριλογία των Χάνσεν» επί της Πανεπιστηµίου δεν επιτρέπεται,

δεν µπορεί να αλλάξει ονοµασία και πρέπει να συνεχίσει να έχει
τουλάχιστον ένα τµήµα των βιβλίων ή εφηµερίδων της βιβλιοθή-
κης µας.

Επίσης, σε σχέση µε την Εθνική Λυρική Σκηνή έχουν γίνει εδώ
και χρόνια πάρα πολλές συζητήσεις για το γεγονός ότι το υπάρ-
χον κτήριο στην Ακαδηµίας, καθώς και τα άλλα κτήρια που έχει η
Εθνική Λυρική Σκηνή, δεν αρκούν. Συχνά αναγκάζονται, όποτε
µπορεί το Μέγαρο Μουσικής –όπως όποτε µπορεί το Μέγαρο
Μουσικής φιλοξενεί και την Κρατική Ορχήστρα Αθηνών- να φιλο-
ξενούνται εκεί. ∆εν µπορεί να συνεχίσει η Ελληνική Λυρική Σκηνή
να φιλοξενείται για παραστάσεις τις οποίες δεν σηκώνει το µικρό
κτήριο στο «ΟΛΥΜΠΙΑ».

Η χώρα µας, βέβαια, δεν έχει παράδοση στο Λυρικό Θέατρο,
στην όπερα, όπως άλλες χώρες. Παρ’ όλα αυτά, τα τελευταία χρό-
νια όλο και περισσότερο αλλάζει αυτή η κατάσταση. Και είναι απα-
ραίτητη µία σωστή, σύγχρονη, µεγάλη όπερα και για τη χώρα µας.

Αναλογιζόµουν αυτές τις µέρες, που θρηνήσαµε, νοµίζω, πάρα
πολλοί άνθρωποι το θάνατο αυτής της µεγάλης καλλιτέχνιδας,
της µεγάλης χορεύτριας, της Πίνας Μπάους, ότι το χοροθέατρο,
που ξεκίνησε στη χώρα µας µε τη Ραλλού Μάνου µέσα σε αυτό το
κτήριο της Εθνικής Λυρικής Σκηνής, θα µπορούσε εδώ και χρόνια
να είχε µία άλλη ανάπτυξη και µία άλλη πορεία και για τη χώρα και
σε διεθνή κλίµακα.

Κάνω, επίσης, εισηγητικές παρατηρήσεις για να υποστηρίξω
ότι πραγµατικά χρειάζονται αυτά τα δύο κτήρια. Και νοµίζω ότι
όλοι οι καλλιτέχνες στον τόπο µας –κι εγώ σέβοµαι όλες τις πα-
ρατηρήσεις και τους φόβους, γιατί οι φόβοι είναι σωστό να υπάρ-
χουν- θέλουν να υπάρξει µία άλλη κατάσταση, θέλουν και µία
Εθνική Λυρική Σκηνή, θέλουν και µία άλλη Εθνική Βιβλιοθήκη.

Θέλω τώρα να πω ορισµένα πράγµατα που έχουν να κάνουν µε
τη χωροθέτηση αυτού του έργου.

Κατ’ αρχάς, σηµειώνω κι εγώ ότι γι’ αυτό το έργο νοµιµοποιεί-
ται η χωροθέτησή του µε βάση το ισχύον ρυθµιστικό σχέδιο της
Αθήνας. ∆ιαβάζοντας την ίδια τη σύµβαση και τις υποστηρικτικές
µελέτες της, είδα ότι δεν υπήρξε καµµία ένσταση στη διαδικασία.
Αυτό έχει µία σηµασία, γιατί υποβλήθηκε σε δηµόσιο έλεγχο.

Επίσης, είναι θετικό το ότι δεν έγιναν δεκτές εναλλακτικές λύ-
σεις, όπως το πάρκο του Ελληνικού, το οποίο πρέπει να µείνει µη-
τροπολιτικό πάρκο. ∆εν έγινε δεκτή η λύση του µητροπολιτικού
πάρκου στου Γουδή. Πρέπει να µείνει µητροπολιτικό πάρκο και
να φύγει και το Μπάντµιντον, που παράνοµα παραµένει εκεί. Επί-
σης, δεν έπρεπε να γίνει στο κέντρο της πόλης, το οποίο πια είναι
κορεσµένο, όπου δεν πρέπει πια ούτε ένα τετραγωνικό µέτρο από
δηµόσιο χώρο να κτιστεί. ∆εν έπρεπε να γίνει και στο χώρο του
Κεραµεικού, στην περιοχή του Γκαζοχωρίου και για λόγους πο-
λεοδοµικούς, καθότι θα έπρεπε να πέσουν οικοδοµικά τετράγωνα
όπου ισχύει η γενική κατοικία. Επίσης, είναι αναγκαίος ο χώρος
για αρχαιολογικούς σκοπούς.

Οι φόβοι που υπάρχουν για τον Ιππόδροµο έχουν να κάνουν µε
τους πολίτες της περιοχής, γιατί ο δήµος έχει συµφωνήσει. Είναι
σηµαντικό ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση έχει συµφωνήσει. Πάντως
στους πολίτες της περιοχής ο φόβος ο µεγάλος είναι ότι θα υπάρ-
ξει µία υπερσυσσώρευση λειτουργιών στην περιοχή εκεί, σε µία
περιοχή όπου έχει κλείσει το θαλάσσιο µέτωπο ήδη από την πε-
ρίοδο της χούντας µε τις προσχώσεις που έχουν γίνει και όπου
από την περίοδο των Ολυµπιακών Αγώνων έχει εγκατασταθεί εκεί
µία σειρά από λειτουργίες.

Ιδιαίτερα αναφέροµαι στο ροζ γραµµικό κτήριο των οκτακοσίων
µέτρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε ένα λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ένα λεπτό θα σας

δώσω.
ΑΝΝΑ ΦΙΛΙΝΗ: Σας ευχαριστώ.
Ελπίζω ότι θα µπορέσουµε τελικά αυτό το θαλάσσιο µέτωπο να

το ανοίξουµε, γιατί αξίζει στους πολίτες εκεί, αλλά και για όλους
τους πολίτες του Λεκανοπεδίου.

Θα κλείσω ξαναβάζοντας το θέµα και της δικής µου θέσης όσον
αφορά αυτό το νοµοσχέδιο. Είχα ήδη εισηγηθεί τη θετική στάση.
∆εν θα µπορούσα για λόγους συνείδησης να υποστηρίξω κάτι
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άλλο και ως Βουλευτής, ως πολίτης και ως αρχιτέκτονας η ίδια
και καλλιτέχνης.

Θέλω να τονίσω κλείνοντας ότι παραµένω αισιόδοξη γενικά,
παρά τα αρνητικά που περιλαµβάνει η σύµβαση, αλλά και αθερά-
πευτα αισιόδοξη γενικότερα. Έχω την πεποίθηση ότι στο µέλλον
οι δήµοι του φαληρικού όρµου και τα κινήµατα πολιτών θα κατα-
φέρουν να διώξουν τις ασύµβατες και οχλούσες παραθαλάσσιες
εγκαταστάσεις, κυρίως αυτό το γραµµικό κτήριο, οι οποίες σή-
µερα µάλιστα παραµένουν κενές.

Επίσης, είµαι αισιόδοξη ότι αυτά τα συγκεκριµένα κτήρια πολι-
τισµού θα είναι εκεί για τις µέλλουσες γενιές, στην ιδιοκτησία του
ελληνικού δηµοσίου και σε µια δικαιότερη κοινωνία που χρειάζε-
ται εµπιστοσύνη στις δυνάµεις µας, στην αλήθεια της επιστήµης
και της τέχνης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και εγώ.
Ο κ. Μαυρουδής Βορίδης, Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου

Συναγερµού στην Περιφέρεια Αττικής, έχει το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, εγώ εκείνο το οποίο θα περίµενα στη σηµερινή

συζήτηση είναι να ξεκινήσουµε δίνοντάς της έναν πανηγυρικό χα-
ρακτήρα. Έρχεται ένα ίδρυµα, κάνει µια σηµαντικότατη χορηγία,
µε την οποία η χώρα µας αποκτά πραγµατικές υποδοµές για να
φτιάξει επιτέλους ένα χώρο µεγάλο, σοβαρό, αισθητικά άρτιο που
µπορεί να φιλοξενήσει τη Λυρική Σκηνή και άρα να αποκτήσουµε
µια σπουδαία όπερα στην Ελλάδα και ό,τι σηµαίνει αυτό για την
αναβάθµιση του πολιτισµού µας και ταυτόχρονα ένα κτήριο το
οποίο µπορεί να στεγάσει πάλι µε αυτές τις προδιαγραφές την
Εθνική Βιβλιοθήκη και ταυτόχρονα ένα χώρο ο οποίος γίνεται
πάρκο, ο οποίος γίνεται πράσινο, ο οποίος έχει υψηλές αισθητικές
προδιαγραφές και ουσιαστικά δίδεται προς χρήση σε ένα κέντρο
πολιτισµού.

Πώς είναι δυνατόν να υπάρξει νουνεχής, στοιχειωδώς συγκρο-
τηµένη αντίρρηση σε αυτό; Τι είναι αυτή η µιζέρια πια σε ορισµέ-
νες πτέρυγες και σε ορισµένες αντιλήψεις της ελληνικής
κοινωνίας που δεν µας επιτρέπει να πούµε ένα και µόνο πράγµα,
«ευχαριστούµε πολύ» στο ίδρυµα και να προχωρήσουµε όσο το
δυνατόν πιο γρήγορα για να απολαύσει ο ελληνικός λαός αυτά τα
µεγάλα έργα; Πού είναι πια η δυσκολία; Γιατί πρέπει εξ ορισµού
να υπάρξουν κατασκευές, να ακούγονται ψεύδη, να ακούγονται
ύβρεις για µια τέτοια συµβολή;

Αναλογιστείτε τι ακούστηκε. Είναι, λέει, ανώνυµη εταιρεία. Προ-
φανώς είναι ανώνυµη εταιρεία, µονοµετοχική, της οποίας τη µε-
τοχή έχει το ελληνικό δηµόσιο. Υπάρχει κανένα πρόβληµα σε
αυτό; Όχι µόνο αυτό. «Θα χειραγωγηθεί ο πολιτισµός». Από ποι-
ους; Αφού δεν συµµετέχει κανείς από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» µέσα στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού. Από ποιους
θα χειραγωγηθεί ο πολιτισµός;

Οι άνθρωποι δεν αξίωσαν το στοιχειώδες, που εγώ, µε συγχω-
ρείτε, το θεωρώ και σχετικώς αυτονόητο. ∆εν αξίωσαν µέσα στο
διοικητικό συµβούλιο να έχουν έναν άνθρωπο δικό τους. Θα δώ-
σουν 450.000.000 ευρώ και δεν θα υπάρχει ένας άνθρωπος του
Ιδρύµατος, έτσι να δει τι γίνονται αυτά τα χρήµατα, όχι για να
ελέγξει, να έχει µια ψήφο, να πει µια γνώµη µέσα σε ένα διοικητικό
συµβούλιο. Ούτε αυτό!

Και υπάρχουν πτέρυγες εδώ που µιλάνε για τον έλεγχο, λέει,
του πολιτισµού. Με συγχωρείτε, άκουσα το εξής. Θα το καταψη-
φίσει ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί, λέει, είναι µεγάλο το παρκινγκ. Μα, τώρα
µπορούµε να συνεννοηθούµε εδώ µέσα;

Άκουσα ότι γίνεται ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, ενδεχοµένως.
Ευτυχώς που µπήκε και το «ενδεχοµένως», διότι άλλως θα είχαµε
και τεκµήριο βεβαιότητας. Ακούστε τώρα πώς γίνεται το ξέπλυµα.
Ξέρετε τι είναι ξέπλυµα; Αποκτάς από εγκληµατική δραστηριό-
τητα, χρήµατα και εν συνεχεία, µε µία διαδικασία τα νοµιµοποιείς
για να τα βάλεις στην τσέπη σου. Αυτό είναι, τα έχεις εσύ τα λεφτά
στο ξέπλυµα. Το ίδρυµα αποφάσισε να ξεπλύνει αυτά που απέ-
κτησε από την εγκληµατική του δραστηριότητα, δωρίζοντάς τα
στο ελληνικό δηµόσιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Άκουσα εδώ µέσα ότι υπάρχει τεράστιο ζήτηµα µε τα εργα-

σιακά τα Εθνικής Λυρικής Σκηνής. Ενδεχοµένως, αλλά ποία η

σχέση µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Τι θα γίνει, δηλαδή, µε τα
εργασιακά της Εθνικής Λυρικής Σκηνής από το εάν πρόκειται να
φτιαχτεί ένα κτήριο, στο οποίο θα στεγαστεί η Όπερα; Τι σχέση
έχει το ένα µε το άλλο;

Άκουσα ότι πρέπει να εγκαλέσουµε το Ίδρυµα διότι ποιος είναι,
λέει, ο πρόεδρος αυτήν τη στιγµή του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της
Εθνικής Λυρικής Σκηνής; Ο κ. Οδυσσέας Κυριακόπουλος. Είναι ο
πρόεδρος, λέει, του ΣΕΒ. Ε, και; Υπάρχει, δηλαδή, κανένα τεκµή-
ριο ότι όποιος είναι πρόεδρος του ΣΕΒ πρέπει να είναι εξόριστος
σε αυτήν τη ζωή και δεν πρέπει να παίρνει κανένα αξίωµα, διότι
είναι αξιοκατάκριτος και κάτι κακό συµβαίνει; Μα, πού ζούµε πια
και τι σκέψη είναι αυτή;

Εγώ θα τα αντιπαρέλθω όλα αυτά. Ελπίζω ότι είναι ένα κοµµάτι
ενός υπολείµµατος που έχει τυραννήσει την ελληνική κοινωνία για
χρόνια. Το αφήνουµε πίσω µας, το ξεπερνάµε. Ας κάνουµε ότι δεν
υπάρχει, ας κάνουµε ότι δεν τα ακούµε όλα αυτά, για να µείνουµε
στο σηµαντικό και στο µεγάλο. Και το σηµαντικό και το µεγάλο
είναι ο τόπος µας, χάριν σε αυτήν τη σύµβαση, τη χορηγία, χάριν
σε αυτό το οποίο κάνει το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», αποκτά
ένα σπουδαίο κτήριο, ένα σπουδαίο χώρο και εποµένως αποκτά
τις προϋποθέσεις για να γίνει ένα σηµαντικό πολιτιστικό κέντρο
και στον τοµέα αυτόν.

Θα περίµενε κανείς όλοι να επιχαίρουµε. Εγώ δεν διαφωνώ. Εάν
υπάρξουν και δύο–τρεις παρεµβάσεις βελτιωτικού χαρακτήρα στη
σύµβαση, να ακουστούν, παρ’ ότι, ως γνωστόν, στις συµβάσεις
δεν είναι δυνατόν να γίνουν τροποποιήσεις. Θα µπορούσε, όµως,
να γίνει µία τέτοια συζήτηση, για να γίνει ακόµη καλύτερη η σύµ-
βαση, για να πάµε ακόµη καλύτερα.

Άκουσα το εξής: Με αδιαφανείς διαδικασίες, λέει, επελέγη ο
αρχιτέκτων. Με τα λεφτά, δηλαδή, των ανθρώπων θα έπρεπε
τώρα να γίνει δηµόσιος διαγωνισµός, στα δικά τους λεφτά για να
τους πει ποιος θα είναι ο αρχιτέκτονας! Εδώ, δηλαδή, κύριε Πρό-
εδρε, δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε ούτε στα στοιχειώδη, στα
αυτονόητα. Έρχεται ο άλλος, δίνει 450.000.000 ευρώ για να γίνει
το συγκεκριµένο έργο και θα του πούµε εµείς µε ποιον τρόπο θα
επιλέξει τον αρχιτέκτονα.

Λέει: Είναι αδιαφανείς οι διαδικασίες. Ποιες διαδικασίες είναι
αδιαφανείς; Αυτές που δίνει κάποιος 450.000.000 στο ελληνικό
δηµόσιο; Τι διαφανέστερο, δηλαδή, µπορεί να υπάρξει; Το θέµα
της διαφάνειας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίθεται, όταν το ελ-
ληνικό δηµόσιο δίνει λεφτά, όταν το ελληνικό δηµόσιο αναθέτει
έργα σε κάποιον, όχι όταν έρχεται κάποιος και δίνει λεφτά στο ελ-
ληνικό δηµόσιο. Τι διαφανέστερο από το να δώσει κάποιος χρή-
µατα στο ελληνικό δηµόσιο; ∆ηλαδή, εδώ κάποια στιγµή θα
πρέπει να τελειώσουµε, να αρχίσουµε να σοβαρολογούµε.

Μπήκαν τα εξής ζητήµατα. Πού τα βρήκε, λέει, ο Νιάρχος, το
Ίδρυµα, γιατί έχει Έδρα το Ίδρυµα στις Βερµούδες; Και εάν είναι
στις Βερµούδες, δηλαδή, ή όπου αλλού θέλει να είναι, τι µας εν-
διαφέρει εµάς; Εκτός εάν υπάρχει µία καταγγελία ότι τα συγκε-
κριµένα ποσά είναι ποσά τα οποία προέρχονται από εγκληµατικές
δραστηριότητες. Εάν ξέρει κανείς κάτι, να έρθει να µας το πει εδώ
ότι προέρχονται από εγκληµατικές δραστηριότητες και να µην τα
δεχθούµε. Υπάρχει κάτι τέτοιο; Ξέρει κανείς κάτι τέτοιο εδώ; Και
όµως, να δηλητηριαστεί ακόµη και αυτή η συγκεκριµένη προ-
σφορά!

Εµείς κρατάµε το σηµαντικό. Το σηµαντικό είναι ότι γίνονται
σπουδαία έργα σε µία σηµαντική και δύσκολη στιγµή για την ελ-
ληνική κοινωνία. Πέρα από το αµιγώς αναπτυξιακό κοµµάτι, που
συνδέεται µε τη χρήση των χρηµάτων, είναι µία τεράστια συνει-
σφορά στον πολιτισµό και επιτρέψτε µου στο βαθµό που εκπρο-
σωπούµε όποιους εκπροσωπούµε µέσα στο Κοινοβούλιο, στο
βαθµό που µας ανήκει ένα τµήµα της εκπροσωπήσεως του ελλη-
νικού λαού, να εκφράσουµε τις βαθιές µας ευχαριστίες προς το
ίδρυµα γι’ αυτήν τη σηµαντική χορηγία στην Ελλάδα και τον πο-
λιτισµό. Μακάρι, να ακολουθήσουν και άλλοι αυτό το λαµπρό πα-
ράδειγµα χορηγιών, δωρητών και ευεργετών, που, δόξα τω Θεώ,
έχει αναδείξει σηµαντικούς ο τόπος µας!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Είναι διαφανείς οι
απόψεις σας, κύριε Βορίδη, και σας ευχαριστούµε πολύ.
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Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Νοµό
Πιερίας κ. Καρπούζας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΑΡΠΟΥΖΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στις 26 Μαρτίου του 2009 υπεγράφη µία από τις αξιολογότε-

ρες συµβάσεις µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου, που φέρει µάλιστα την
υπογραφή του Πρωθυπουργού της χώρας.

Η κύρωσης της συµφωνίας αυτής αποτελεί ένα µεγάλο µέρος
της ιστορίας των κοινωφελών ιδρυµάτων Ελλήνων επιχειρηµα-
τιών, οι οποίοι ξεκίνησαν την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα
στα δύσκολα χρόνια της δηµιουργίας και κατόρθωσαν να δια-
πρέψουν στον τοµέα των επιχειρήσεων, παρά τις αντιξοότητες,
αντιµετωπίζοντας διαχρονικά ακόµη και την αµφισβήτηση αλλά
και την προκατάληψη. Θεωρώ ότι το ελάχιστο που µπορούµε σή-
µερα εµείς να κάνουµε είναι η αναγνώριση της µεγάλης προσφο-
ράς του στην Ελλάδα, την επιστήµη και τον πολιτισµό.

Η κύρωση αυτής της σύµβασης περιλαµβάνει τους όρους υλο-
ποίησης ενός µεγάλου έργου, προσφοράς του Κοινωφελούς
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» στον πολιτισµό και τα γράµµατα,
ένα έργο-στολίδι της πρωτεύουσας που θα ενώνει τη θάλασσα µε
τη στεριά σε ένα σηµείο που επεκτείνεται, µέσω της λεωφόρου
Συγγρού, στην καρδιά της Αθήνας, την πλατεία Συντάγµατος και
τα ιστορικά σηµεία αναφοράς της πόλης, αποτελώντας έτσι µία
αρµονική συγκυρία.

Παρά τις διάφορες απόψεις που εκφράστηκαν στην επιτροπή,
θεωρώ ότι αυτό το έργο τυχαίνει της αποδοχής του συνόλου της
κοινωνίας. Επιφυλάξεις που διατυπώθηκαν σε σχέση µε τα τεχνικά
χαρακτηριστικά και µεγέθη αυτού του µεγαλεπήβολου έργου πα-
ραµερίστηκαν από µόνες τους. Έργο σύγχρονης τεχνολογίας που
ενώνει την επιστήµη και πρόοδο µε τις περιβαλλοντικές ευαισθη-
σίες, κάνοντας πράξη µία προσπάθεια πολλών ετών για υλοποί-
ηση στόχων που δεν µπορούσαν να εφαρµοστούν.

Η σύµβαση αυτή προσδιορίζει µε σαφήνεια τον τόπο, την
έκταση, τη δαπάνη, το χρόνο υλοποίησης του έργου, το φορέα
υλοποίησης, και χρηµατοδότη, αλλά και τον αποκλειστικό ιδιο-
κτήτη του αντικειµένου, αναφέροντας χαρακτηριστικά ότι ο προ-
βλεπόµενος από το άρθρο 3 της σύµβασης Οργανισµός µετά την
έναρξη λειτουργίας των εγκαταστάσεων του Κέντρου Πολιτισµού
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» θα έχει ως µοναδικό µέτοχο το ελλη-
νικό δηµόσιο, ενώ µέχρι την ολοκλήρωση της κατασκευής και την
έναρξη λειτουργίας µέτοχος θα είναι µεταβατικά το Κοινωφελές
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» προς αποφυγή οποιωνδήποτε προ-
βληµάτων που θα προκύψουν.

Το κτήριο αυτό θα ανεγερθεί στο χώρο του παλαιού ιπποδρό-
µου των Αθηνών, στο Φάληρο, ιδιοκτησίας του δηµοσίου, συνολι-
κής έκτασης εκατόν ενενήντα στρεµµάτων. Προβλέπεται η
παραχώρηση έκτασης είκοσι οκτώ στρεµµάτων στο ∆ήµο Καλλι-
θέας για τη δηµιουργία δηµοτικού πάρκου και ανέγερση κτηρίου
συνολικού εµβαδού πενήντα επτά χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων
και κάλυψης είκοσι οκτώ χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων περίπου,
η οποία είναι πολύ µικρότερη του επιτρεπόµενου συντελεστού δό-
µησης και του ποσοστού κάλυψης. Θα περιλαµβάνει τις νέες
εγκαταστάσεις της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος και της Εθνικής
Λυρικής Σκηνής αλλά και πάρκου πρασίνου µε χαρακτήρα εκπαι-
δευτικό, πολιτιστικό και αναψυχής.

Βεβαίως, τα διάφορα τεχνικά χαρακτηριστικά είναι στοιχεία της
µελέτης του έργου και δεν αναφέρονται σε αυτήν τη σύµβαση,
πλην όµως την ορθότητα και την πληρότητα αυτής εγγυώνται
τόσο το µεγάλο Κοινωφελές Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» όσο και
η µεγάλη φήµη και αναγνωρισιµότητα του έγκριτου αρχιτέκτονα
Ρέντσο Πιάνο, που δεν αµφισβητούνται.

Ως Βουλευτής της περιφέρειας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αισθάνοµαι παραπονούµενος, διότι εµείς δεν είχαµε τη δυνατό-
τητα να απολαύσουµε την προσφορά µεγάλων έργων που θα ανα-
βάθµιζαν την περιφέρεια αλλά και θα µπορούσαν να αναδείξουν
τα πλεονεκτήµατα ενός λαού µε κουλτούρα και καλλιτεχνικές ανη-
συχίες.

Βεβαίως, θεωρώ ότι αυτό το έργο είναι και δικό µας έργο, όλης
της Ελλάδος. Πρέπει όµως, να αναγνωρίσουµε τις δυσκολίες πρό-
σβασης των κατοίκων της περιφέρειας σε αυτό. Θα µπορούσε να
υπάρξει ενδιαφέρον προσφοράς και στην περιφέρεια. Η Πιερία,

για παράδειγµα, ένας νοµός στους πρόποδες του µυθικού Ολύ-
µπου, που βρίθει πολιτιστικής παράδοσης µε το πανελλήνιας εµ-
βέλειας Φεστιβάλ Ολύµπου που πραγµατοποιείται φέτος για
τριακοστή έβδοµη χρονιά, µε τους αρχαιολογικούς χώρους του
∆ίον, των Λειβήθρων, της Πύδνας αναζητά χρόνια τώρα χώρο πο-
λιτιστικής αναφοράς και συνάντησης, τη δηµιουργία ενός πολιτι-
στικού κτηρίου.

Η πρότασή µου αυτή µπορεί να αποτελέσει πρόκληση για την
υλοποίηση ενός ανάλογου έργου στην περιοχή. Η δηµιουργία
ενός θεάτρου, για παράδειγµα µε πρότυπο το αρχαίο θέατρο του
∆ίου µε τρόπο που να µην προκαλεί φθορά στα αρχαία µνηµεία,
όπως συµβαίνει σήµερα για να φιλοξενεί παραστάσεις και εκδη-
λώσεις κατά τη θερινή περίοδο, θα έδινε νέα πνοή και θα συντε-
λούσε σε περαιτέρω πολιτιστική ανάπτυξη της Πιερίας. Μπορούν
βεβαίως επιπλέον να γίνουν και άλλες προτάσεις κατασκευής ανά-
λογων έργων για την προώθηση του πολιτισµού και της τέχνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι καθήκον µας να αναγνωρί-
σουµε τη µεγάλη προσφορά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
στην πατρίδα µας. Πιστεύοντας ότι εκφράζω την αναγνώριση του
απλού Έλληνα πολίτη για τη µεγάλη αυτή χειρονοµία, θα ήθελα
να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στους εκπροσώπους του µεγάλου
κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για τη διαχρονική
προσφορά τους στην Ελλάδα και τον ελληνικό πολιτισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και εγώ,
γιατί τηρήσατε και το χρόνο, κύριε Καρπούζα.

Το λόγο έχει ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒ∆ΑΡΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυ-

βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας καταθέτει σήµερα στη Βουλή ένα
ακόµα σηµαντικό νοµοσχέδιο, αυτό της Κύρωσης της Σύµβασης
∆ωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»,
του Ελληνικού ∆ηµοσίου, του ΝΠ∆∆ µε την επωνυµία «Εθνική Βι-
βλιοθήκη της Ελλάδας», του ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία «Εθνική Λυ-
ρική Σκηνή», της Α.Ε. µε την επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και
της ανώνηµης εταιρείας µε την επωνυµία «Κτηµατική Εταιρεία του
∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συναφών µε την υλοποίηση του
υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την επωνυµία «Κέντρο Πο-
λιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος».

Η επιλογή της κυβερνητικής παράταξης να νοµοθετεί µε κύριο
γνώµονα την εξυπηρέτηση κοινωφελών σκοπών αποδεικνύεται πε-
ρίτρανα για άλλη µια φορά. Για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση µετά
και από την κατασκευή και εγκαινίαση του µεγαλύτερου πολιτι-
στικού σύγχρονου έργου για τη χώρα µας, του Μουσείου της
Ακροπόλεως, αποδεικνύει ότι η πολιτική της σε θέµατα προώθη-
σης και ανάδειξης της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, αλλά και
γενικότερα της ανάπτυξης σε όλους τους τοµείς είναι σταθερή,
συνεχής και διαρκώς εξελισσόµενη.

Πριν προβώ σε ανάλυση των προβλεποµένων στο παρόν σχέ-
διο νόµου, αισθάνοµαι την υποχρέωση να κάνω ιδιαίτερη ανα-
φορά στη µεγάλη και σηµαντική προσφορά του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» στον πολιτισµό και γενικότερα στην ελληνική
κοινωνία. Όπως όλοι γνωρίζουµε, εάν δεν υπήρχαν οι µεγάλοι
εθνικοί ευεργέτες σαν το Σταύρο Νιάρχο, δεν θα υπήρχαν τα τόσα
ωραία και παραγωγικά κτήρια που στολίζουν την Αθήνα. Αυτοί οι
µεγάλοι ευεργέτες ακόµη συνεχίζουν να αξιοποιούν την αγάπη
τους για την Ελλάδα µέσα από τα Ιδρύµατα που είχαν συγκροτή-
σει ή έχουν συγκροτηθεί στο όνοµά τους. Αυτά τα ιδρύµατα ποτέ
δεν θα µπορούσαν όµως να υποκαταστήσουν το κράτος, αλλά γί-
νονται αρωγοί σε τοµείς που έχουν ανάγκη από βοήθεια, κάτι που
υπάρχει ακόµα και στα πιο ευηµερούντα κράτη για το καλό των
λαών τους και αυτή η αρωγή είναι αποτελεσµατική.

Το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» από την ίδρυσή του το 1996,
ηµεροµηνία του θανάτου τού ιδρυτού του Σταύρου Νιάρχου, ως
σήµερα έχει εγκρίνει τη διάθεση περίπου 290.000.000 δολαρίων
σε χίλιους διακόσιους ογδόντα οκτώ µη κερδοσκοπικούς οργανι-
σµούς στην Ελλάδα, αλλά και τον υπόλοιπο κόσµο, ενώ αρκετά
από τα προγράµµατα τα οποία υποστηρίζει προάγουν την ελλη-
νική πολιτιστική κληρονοµιά και παράδοση. Το Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος» είναι ένας οργανισµός που δεν έχει καµµία επιχειρηµα-
τική ή επενδυτική δραστηριότητα στην Ελλάδα, αν και έχει επι-
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δείξει µεγάλη ελληνική και διεθνή κοινωφελή δράση στα έντεκα
χρόνια της λειτουργίας του. Όµως, καµµία από τις ως τώρα δω-
ρεές του δεν µπορεί να συγκριθεί µε τη συγκεκριµένη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου σύµφωνα
και µε την υπογεγραµµένη σύµβαση της 26ης Μαρτίου 2009 δίνει
έµφαση στη συµπλήρωση και αναβάθµιση των πολιτιστικών υπο-
δοµών της ευρύτερης περιοχής της πρωτεύουσας. Συγκεκριµένα
η σύµβαση η οποία κυρώνεται σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου
προβλέπει ότι το κοινωφελές Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» ανα-
λαµβάνει το σύνολο του κόστους υλοποίησης που σήµερα υπο-
λογίζεται κατά προσέγγιση στα 450.000.000 ευρώ του «Κέντρου
Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος», το οποίο περιλαµβάνει τις
νέες εγκαταστάσεις της Εθνικής Βιβλιοθήκης, της Εθνικής Λυρι-
κής Σκηνής και το πάρκο «Σταύρος Νιάρχος», ένα πάρκο πρασί-
νου µε χαρακτήρα εκπαιδευτικό, πολιτιστικό αλλά και αναψυχής.
Θα προβεί στη δωρεά του Κέντρου Πολιτισµού µετά την ολοκλή-
ρωσή του στο ελληνικό δηµόσιο προς χρήση και όφελος όλων
των Ελλήνων.

Στη σηµερινή δύσκολη οικονοµική συγκυρία τόσο για την Ελ-
λάδα όσο και για τον κόσµο αυταπόδεικτη πολιτική βούληση της
κυβερνητικής παράταξης είναι η άρτια και διαφανής εκµετάλ-
λευση των ακινήτων και γενικότερα της περιουσίας του ελληνικού
δηµοσίου µε τη συνεργασία και του ιδιωτικού κεφαλαίου. Κύρια
επιδίωξη του παρόντος σχέδιου νόµου δεν είναι άλλη από τη δια-
τήρηση του δηµόσιου χαρακτήρα του έργου αυτού, το οποίο είναι
τεράστιο σε αξία αλλά και σε κόστος.

Ειδικότερα µε την παρούσα νοµοθετική ρύθµιση προτείνονται
αφ’ ενός η κύρωση της σχετικής σύµβασης δωρεά του Κοινωφε-
λούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» προς το ελληνικό δηµόσιο
και η σύσταση του Οργανισµού «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύ-
ρος Νιάρχος» που θα αναλάβει την υλοποίηση της ανωτέρω δω-
ρεάς και αφ’ ετέρου οι απαιτούµενες ρυθµίσεις για την υλοποίηση
στο χώρο του παλαιού Ιπποδρόµου στο Φάληρο του υπερτοπικού
πολιτιστικού πάρκου που κρατά ζωντανό στη µνήµη µας το µε-
γάλο ευπατρίδη Σταύρο Νιάρχο και θα φέρει την επωνυµία «Κέ-
ντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος».

Η σηµασία του προτεινόµενου πολιτιστικού πάρκου θα είναι τε-
ράστια, καθώς το πάρκο που θα δηµιουργηθεί θα αποτελεί το ση-
µαντικότερο χώρο πρασίνου στο παραλιακό µέτωπο της
πρωτεύουσας και από τους σηµαντικότερους σ’ όλο το Λεκανο-
πέδιο. ∆εύτερον, οι εγκαταστάσεις των δύο Ιδρυµάτων, της Εθνι-
κής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος και της Εθνικής Λυρικής Σκηνής
φιλοξενούν πολιτιστικές δραστηριότητες εθνικής κλίµακας, η καλ-
λιέργεια των οποίων επιφυλάσσεται αποκλειστικά στα Ιδρύµατα
αυτά.

Επιπλέον η λειτουργία του έργου θα έχει θετικές επιπτώσεις
στο σύνολο της Αθήνας, αλλά και της επικράτειας. Και σύµφωνα
µε τις ειδικές µελέτες που έχουν εκπονηθεί θα αναβαθµίσει πο-
λεοδοµικά τους παραλιακούς δήµους βελτιώνοντας αποφασι-
στικά τους όρους διαβίωσης των δηµοτών και θα εξυπηρετήσει
το σύνολο των κατοίκων του Λεκανοπεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική µας είναι ξεκάθαρη.
Στοχεύουµε στην προσαρµογή της χώρας µας στα ευρωπαϊκά
πρότυπα και αποσκοπούµε στη βελτίωση των παρεχοµένων υπη-
ρεσιών εκ µέρους του κράτους προς όλους τους Έλληνες πολί-
τες σε όλα τα επίπεδα. Σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
σχεδίου νόµου διατηρούνται οι περιβαλλοντικές και πολεοδοµι-
κές ισορροπίες, προβλέπονται όλες οι απαραίτητες τροποποιή-
σεις όπου καθίσταται αναγκαίο για την κατασκευή ενός τόσο
σηµαντικού έργου.

Η νέα Βιβλιοθήκη και η Εθνική Λυρική Σκηνή θα είναι κτήρια µε
τα οποία οι δραστηριότητες των φορέων τους µπαίνουν σε νέα
εποχή. Συγκεκριµένα η Εθνική Βιβλιοθήκη θα διαθέτει υψηλής ποι-
ότητας εγκαταστάσεις, αναγνωστήρια, εφαρµογές και προηγµένη
φυσική και διαδικτυακή υποδοµή, ενώ η νέα Εθνική Λυρική Σκηνή
θα έχει κύρια αίθουσα χιλίων τετρακοσίων θέσεων, πολλαπλές
σκηνές, αίθουσα παιδικού θεάτρου και σχολή χορού. Με τον
τρόπο αυτό η Ελλάδα µετεγκαθιστά την Εθνική Βιβλιοθήκη και
την Εθνική Λυρική Σκηνή σε χώρο που από λειτουργική και αρχι-
τεκτονική άποψη δίνουν τη δυνατότητα στο ευρύ ελληνικό κοινό
να πλησιάζει το χώρο της γνώσης και της µουσικής µε τρόπο ελ-

κυστικό και σύγχρονο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες οι διατάξεις του παρόντος

σχεδίου νόµου καθιστούν το έργο πλήρες, άρτιο περιβαλλοντικά
και χωροταξικά, αναπτυξιακό κεφάλαιο για τον πολιτισµό και τον
τουρισµό µας. Επίσης µε το συγκεκριµένο έργο η Κυβέρνηση του
Κώστα Καραµανλή δίνει για άλλη µια φορά το στίγµα της που δεν
είναι άλλο από τη συνεχή ανάπτυξη της χώρας σ’ όλα τα επίπεδα
µέσα από µια πορεία υπεύθυνων και στοχευµένων πολιτικών και
µεταρρυθµίσεων προς όφελος καθεµιάς Ελληνίδας και καθενός
Έλληνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και εγώ
γιατί ήσασταν συνεπής στο χρόνο σας.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι η ∆ιαρκής Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµά-
των: «Ρύθµιση θεµάτων του πανεπιστηµιακού και τεχνολογικού
τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης και άλλες διατάξεις».

Το λόγο έχει ζητήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-
ξίας και ∆ηµοσίων Έργων κ. Σταύρος Καλογιάννης.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-

ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε το σχέδιο νόµου για

τη σύµβαση δωρεάς µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του Ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος» και θα κάνω ορισµένες αναφορές σε
θέµατα χωροταξικά και πολεοδοµικά που αφορούν στο υπό
ίδρυση Κέντρο Πολιτισµού, το οποίο χωροθετείται στα όρια του
∆ήµου Καλλιθέας, στο χώρο του παλιού Ιπποδρόµου. Άλλωστε
επιτρέψτε µου να πω ότι η συνεισφορά του ΥΠΕΧΩ∆Ε στην προ-
ετοιµασία αυτής της σύµβασης και στην επιτυχή κατάληξή της
ήταν ουσιαστική.

Για τη χωροθέτηση του κέντρου όπως γνωρίζετε και όπως εί-
χαµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε και στην αρµόδια επιτροπή,
είχαν αρχικώς διερευνηθεί διάφορες εναλλακτικές θέσεις, όπως
για παράδειγµα ο Κεραµεικός.

∆ιαπιστώθηκε εκεί η ύπαρξη αρχαιοτήτων. Στην πορεία διε-
ρευνήθηκαν και άλλες θέσεις και τελικώς επελέγη ο χώρος του
παλιού Ιπποδρόµου ως η βέλτιστη λύση. Από το Ρυθµιστικό σχέ-
διο της Αθήνας προβλέπεται στη συγκεκριµένη περιοχή η δηµι-
ουργία ενός υπερτοπικού πόλου αναψυχής, αθλητισµού και
πολιτισµού, συνεπώς η προτεινόµενη ρύθµιση, η προτεινόµενη
χωροθέτηση είναι απολύτως συµβατή µε τον υπερκείµενο σχε-
διασµό και αυτό πρέπει να τονιστεί, διότι ακούστηκαν προηγου-
µένως από ορισµένους συναδέλφους κάποιες αιτιάσεις σε ό,τι
αφορά τη χωροθέτηση του Κέντρου Πολιτισµού στη συγκεκρι-
µένη θέση.

Στην περιοχή του πρώην Ιπποδρόµου, συνολικής εκτάσεως πε-
ρίπου διακοσίων πενήντα στρεµµάτων, ισχύουν σύµφωνα µε το
γενικό πολεοδοµικό σχέδιο του ∆ήµου Καλλιθέας, οι όροι δόµη-
σης που προβλέπονται από το ν.3342/2005. Συγκεκριµένα, ο συ-
ντελεστής δόµησης είναι 0,30 και το ποσοστό κάλυψης 25%.
Αυτοί οι όροι δόµησης εφαρµόζονται στα κτήρια του νέου Κέ-
ντρου και ο συντελεστής δεν εξαντλείται.

Με την προτεινόµενη ρύθµιση τροποποιείται, πρέπει να πούµε,
σηµειακά το ρυµοτοµικό σχέδιο του ∆ήµου Καλλιθέας, µε τη διά-
νοιξη όµως ενός διαχωριστικού πεζοδρόµου και µόνο. Αυτή είναι
η µόνη τροποποίηση που γίνεται στο σχέδιο, προκειµένου να υλο-
ποιηθεί το υπερτοπικό Κέντρο Πολιτισµού.

Σηµειώνεται ότι για το ∆ήµο Καλλιθέας διαµορφώνονται αί-
θουσα πολλαπλών χρήσεων πολιτιστικού χαρακτήρα και αναψυ-
κτήριο, τα οποία χωροθετούνται σε δηµοτικό πάρκο, στο ίδιο
οικοδοµικό τετράγωνο µε το Κέντρο Πολιτισµού. Εδώ ανοίγω µία
παρένθεση για να πω ότι η ∆ηµοτική Αρχή Καλλιθέας συµφωνεί
απολύτως µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση που γίνεται στα όρια του
∆ήµου Καλλιθέας.

Στο ίδιο οικοδοµικό τετράγωνο περιλαµβάνεται τµήµα της
Εσπλανάδας του Φαλήρου που καθορίζεται ως αδόµητος χώρος
ελεύθερης πρόσβασης από το Κέντρο Πολιτισµού στη θαλάσσια
ζώνη του Φαληρικού µε την οποία ενοποιείται λειτουργικά και την
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οποία αναβαθµίζει.
Το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» αναλαµβάνει, επίσης, την ανά-

πλαση του συνολικού χώρου της Εσπλανάδας, αλλά και του υπο-
λοίπου τµήµατος, από την πλευρά της Λεωφόρου Συγγρού, του
παλιού Ιπποδρόµου που θα λειτουργεί και ως κεντρική είσοδος
στο Κέντρο Πολιτισµού.

Σηµειώνω ότι δεν τροποποιούνται οι χρήσεις, οι όροι δόµησης
και οι λειτουργίες στην ευρύτερη περιοχή του Φαληρικού Όρµου
και της παραλιακής ζώνης στους ∆ήµους Καλλιθέας, Παλαιού Φα-
λήρου και Μοσχάτου. Για το Κέντρο Πολιτισµού έχει εκπονηθεί
πλήρης σειρά µελετών: χωροταξική, πολεοδοµική, κυκλοφοριακή,
υδραυλική, γεωλογική. Όλες έχουν θεωρηθεί αρµοδίως από τον
οργανισµό της Αθήνας.

Εκπονήθηκε, επίσης, µελέτη γενικής περιβαλλοντικής θεώρη-
σης του Κέντρου για την εκτίµηση των περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεών του και για τη διασφάλιση της προστασίας του
περιβάλλοντος. Και αυτή η µελέτη έχει θεωρηθεί από τον οργα-
νισµό της Αθήνας, αφού προηγουµένως –και αυτό είναι σηµα-
ντικό- υπεβλήθη σε διαδικασία δηµόσιας διαβούλευσης, όπως
προβλέπεται από την κοινοτική και την εθνική νοµοθεσία.

Επισηµαίνω ότι οι οικοδοµικές άδειες που απαιτούνται για την
υλοποίηση των έργων στο συγκεκριµένο Κέντρο, θα εκδοθούν
από την αρµόδια ∆ιεύθυνση Οικοδοµικών και Κτηριοδοµικών Κα-
νονισµών του ΥΠΕΧΩ∆Ε. Παράλληλα, η υλοποίηση των έργων
υπόκειται στη διαδικασία έγκρισης περιβαλλοντικών όρων σύµ-
φωνα µε την κείµενη περιβαλλοντική νοµοθεσία.

Σε ό,τι αφορά τους ειδικότερους όρους δόµησης, κυρίως, δε,
το ύψος των νέων κτηρίων, στη σύµβαση αναφέρεται ότι το µέγι-
στο ύψος είναι τα 38,5 µέτρα, όσο δηλαδή απαιτείται για µία σύγ-
χρονη Λυρική Σκηνή και φθάνει τα 46,5 µέτρα για το
φωτοβολταϊκό επιστέγασµα.

∆ίνεται, επίσης, δυνατότητα στα υπόγεια να ξεπερνούν σε ύψος
τα τρία µέτρα ως χώροι µηχανολογικών εγκαταστάσεων και χώροι
υποστήριξης της λειτουργίας της Λυρικής Σκηνής και της Εθνι-
κής Βιβλιοθήκης. Όλα τα προαναφερόµενα καθορίζονται αναλυ-
τικά από τους διεθνείς τεχνικούς κανονισµούς για τα σύγχρονα
λυρικά θέατρα.

Σε ό,τι αφορά τα κυκλοφοριακά θέµατα της ευρύτερης περιο-
χής, για τα οποία επίσης αναφέρθηκαν αρκετοί συνάδελφοι κατά
τη συζήτηση, καλύπτονται από µελέτη την οποία έχει εκπονήσει το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο. Για τα µέσα µαζικής µεταφοράς
αναφέρω ότι τόσο η αστική συγκοινωνία, όσο και το τραµ µπο-
ρούν να δώσουν λύση στις, πράγµατι, αυξηµένες µελλοντικές κι-
νήσεις στην περιοχή. Τονίζω, δε, ότι στο νέο Ρυθµιστικό σχέδιο
της Αθήνας έχει γίνει πρόβλεψη για χάραξη γραµµής µετρό µέχρι
το σηµείο όπου γίνονται τα έργα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύµβαση που συζητάµε είναι
άρτια, είναι πλήρης. Όταν ολοκληρωθούν τα κτήρια της Εθνικής
Βιβλιοθήκης και της Λυρικής Σκηνής και γίνει η ανάπλαση της ευ-
ρύτερης περιοχής, η ελληνική πολιτεία θα έχει αποκτήσει ένα
υπερσύγχρονο πάρκο πολιτισµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ, για το εύληπτο και σύντοµο της οµιλίας σας.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσής

έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακού-

σαµε µετά προσοχής τον Υπουργό Πολιτισµού κ. Σαµαρά, ο
οποίος αναφερόµενος στο µεγάλο έργο το οποίο, πράγµατι, νο-
µοθετούµε σήµερα –δροµολογούµε ουσιαστικά- µίλησε για την
ανάγκη που έχει η σύγχρονη Ελλάδα στην ανανέωση των συµβό-
λων. Σωστό. Αλήθεια είναι αυτό. Κάθε χώρα χρειάζεται τα δικά
της σύµβολα. Είναι, όµως, άλλο πράγµα τα σύµβολα και άλλο η
επικοινωνιακή αξιοποίηση και η διαρκής κοµµατική εκµετάλλευση
των συµβολισµών.

Αναφέροµαι στην εξόφθαλµη και εξοργιστική και αγωνιώδη
προσπάθεια της Νέας ∆ηµοκρατίας τις τελευταίες µέρες να οι-
κειοποιηθεί µία κορυφαία στιγµή της ελληνικής ιστορίας, την
πτώση της Χούντας και τη Μεταπολίτευση. Αυτές τις µέρες πα-
ρακολουθούµε την κυβερνητική επιχείρηση µετατροπής της επε-

τείου για την Αποκατάσταση της ∆ηµοκρατίας σε ηµέρα αναστή-
λωσης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Η ηµέρα της δηµοκρατίας επιχειρείται να µετατραπεί σε ηµέρα
της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε µεγάλες δόσεις προβολής του ιδρυτή,
του Κωνσταντίνου Καραµανλή και διά των λογικών συνειρµών και
του πολιτικού του κληρονόµου και σηµερινού ηγέτη της Νέας ∆η-
µοκρατίας, του Κώστα Καραµανλή.

Για τους νοήµονες, όµως, Έλληνες, για τους δηµοκράτες Έλ-
ληνες, για τους πολίτες αυτής της χώρας υπάρχει και η διαφορε-
τική προσέγγιση και για τους λογικούς ανθρώπους υπάρχει ένα
ερώτηµα. Ποιος ήταν τελικά ο συµβολισµός, ο οποίος παρέµεινε
για την 23η Ιουλίου του 1974;

Ήταν άραγε το τηλεφώνηµα του Ευάγγελου Αβέρωφ στον Κων-
σταντίνο Καραµανλή για να προσέλθει στην Ελλάδα προκειµένου
να βοηθήσει, όπως, πράγµατι, βοήθησε και συνέβαλε αποφασι-
στικά στη µετατροπή του πολιτεύµατος, στην αλλαγή του πολι-
τεύµατος µε τη σύµφωνη γνώµη των συνταγµαταρχών που είχαν
καταρρεύσει ήδη της εποχής εκείνης; Ή ο συµβολισµός ήταν η
µαζική διαδήλωση εκατοντάδων χιλιάδων λαού στους δρόµους
της Αθήνας µε το αίτηµα για δηµοκρατία, ως αποτέλεσµα της
εφτάχρονης αντίστασης στη δικτατορία και ταυτόχρονα, ως απο-
τέλεσµα των διαρκών αγώνων, των συλλήψεων, των φυλακίσεων,
των βασανισµών, των εξεγέρσεων της Νοµικής και του Πολυτε-
χνείου; Ποιος άραγε αλήθεια είναι ο συµβολισµός τον οποίο κα-
λούµεθα να ανανεώσουµε και να ξαναφέρουµε στη µνήµη µας;

Μια και αναφέρθηκα σ’ αυτό και επειδή τις τελευταίες µέρες
γίνεται πολύ µεγάλη συζήτηση σχετικά µε το εάν και κατά πόσο το
ΠΑΣΟΚ σέβεται το θεσµό του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας, ανα-
ρωτιέµαι ποιος είναι ο σεβασµός, άραγε, τον οποίο επιδεικνύει η
Νέα ∆ηµοκρατία, όταν ακριβώς αυτές τις µέρες, µόλις µία µέρα
πριν από την αυριανή σεµνή, αυστηρή και λιτή τελετή που διορ-
γανώνει ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας για την Επέτειο της Απο-
κατάστασης της ∆ηµοκρατίας, βοµβαρδίζεται η ελληνική κοινή
γνώµη και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης από τις διαρκείς εκδη-
λώσεις προβολής του σηµερινού Πρόεδρου της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας και του ιδρυτή της Κωνσταντίνου Καραµανλή;

Αλήθεια, ο σεβασµός στην προκειµένη περίπτωση πού βρίσκε-
ται; Τα λέω αυτά γιατί η υποκρισία έχει και αυτή τα όριά της και
εν πάση περιπτώσει, ο ελληνικός λαός δεν τρώει κουτόχορτο.

Επανέρχοµαι στο σηµερινό νοµοσχέδιο, µε το οποίο κυρώνε-
ται η Σύµβαση για τη δηµιουργία του Κέντρου Πολιτισµού «Σταύ-
ρος Νιάρχος» που περιλαµβάνει εγκαταστάσεις, µεγάλα έργα, τα
οποία ολόκληρη η περιοχή, η Αθήνα, η πρωτεύουσα, αλλά και όλοι
οι άλλοι δήµοι της περιοχής, η χώρα µας, θα έλεγα, έχουν ανάγκη
την Εθνική Βιβλιοθήκη και την Εθνική Λυρική Σκηνή.

Ιδιαίτερα για το τελευταίο επιτρέψτε µου µια προσωπική ανα-
φορά. Το αίτηµα όλων των δηµιουργών, των καλλιτεχνών, των αν-
θρώπων που αγάπησαν την Εθνική Λυρική Σκηνή το είχα
υιοθετήσει και κατά την περίοδο του προεκλογικού µου αγώνα ως
υποψήφιος δήµαρχος στην Αθήνα υποστηρίζοντας ακριβώς τη
δηµιουργία µιας σύγχρονης Εθνικής Λυρικής Σκηνής, ενός σύγ-
χρονου κτηρίου όπερας, έτσι όπως, πράγµατι, έχει ανάγκη η χώρα
και ανταποκρίνεται, πράγµατι, στις φιλοδοξίες των δηµιουργών
της Τέχνης. Γι’ αυτό ειλικρινά χαίροµαι γιατί δροµολογείται αυτό
το µεγάλο έργο, όπως χαίροµαι γιατί δροµολογείται µια σύγχρονη
Εθνική Βιβλιοθήκη, όπως χαίροµαι και για τη δηµιουργία του Πάρ-
κου «Σταύρος Νιάρχος», όπως χαίροµαι και για το δηµοτικό πάρκο
το οποίο δροµολογείται στο ∆ήµο Καλλιθέας µετά από αγώνες
του λαού της περιοχής, των πολιτών της περιοχής, πρωτοστα-
τούσης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και του ∆ηµάρχου κ. Κώστα
Ασκούνη.

Έγιναν µεγάλες προσπάθειες, µεγάλοι αγώνες σ’ ολόκληρη
αυτή την περιοχή και µάλιστα σε µια περιοχή όπου είναι ο παλαιός
Ιππόδροµος και που είναι µια περιοχή ζωτικής σηµασίας για ολό-
κληρο το Λεκανοπέδιο, για την προοπτική, για την ανάπτυξη, για
την ποιότητα της ζωής των πολιτών, µια περιοχή που για µας του-
λάχιστον, για το ΠΑΣΟΚ, ήταν πάντα στο κέντρο του ενδιαφέρο-
ντός µας. Γι’ αυτό εξάλλου είναι και η µεγάλη µας αγωνία για τους
όρους µέσα στους οποίους θα εξελιχθεί αυτό το έργο. Πρώτα απ’
όλα να γίνει, πρώτα απ’ όλα να ολοκληρωθεί µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο, έτσι ώστε να δηµιουργήσουµε προστιθέµενη αξία για
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τη χώρα και να αξιοποιήσουµε τη λειτουργία και της Εθνικής Βι-
βλιοθήκης και της Εθνικής Λυρικής Σκηνής για την προβολή της
χώρας µας στο εξωτερικό.

Αλλά ταυτόχρονα, είναι και οι περιβαλλοντικοί όροι, προϋπο-
θέσεις, λειτουργίες, οι οποίες διασφαλίζουν το δηµόσιο συµφέ-
ρον. Γι’ αυτό και οι αιτιάσεις και οι επισηµάνσεις των συναδέλφων
του ΠΑΣΟΚ, που αναπτύχθηκαν επαρκώς απ’ όλους και φυσικά
αναπτύχθηκαν από τον εισηγητή µας κ. Μπεριάτο στις λεπτοµέ-
ρειές τους. Είναι αµφιβολίες οι οποίες αφορούν ορισµένες δια-
τυπώσεις, οι οποίες αναφέρονται σε ορισµένα άρθρα της
σύµβασης, η οποία κυρούται µε το άρθρο 2. Όµως είναι δικαιο-
λογηµένες πέρα για πέρα.

Όµως από την άλλη πλευρά είναι προφανές ότι πίσω από τη
σχέση Ιδρύµατος-Κυβέρνησης υπάρχει πάντοτε ένας παράγων
ουσιαστικός και καθοριστικός κι αυτός αφορά την πολιτική βού-
ληση της εκάστοτε κυβέρνησης. Κι όσον αφορά εµάς, όσον
αφορά την επόµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ εκείνο που µπορώ να
πω είναι ότι η δική µας δέσµευση είναι η υποχρέωσή µας να σε-
βαστούµε και να υπηρετήσουµε αυτή τη σχέση µε το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» µε όρους δηµοσίου συµφέροντος και ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Τελεία και παύλα. Με όρους δηµοσίου συµ-
φέροντος –το επαναλαµβάνω για όλους τους άλλους συναδέλ-
φους οι οποίοι µε τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο εκφράζουν
επιφυλάξεις- και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Από εκεί και πέρα εµείς υποστηρίζουµε το νοµοσχέδιο το οποίο
φέρνει τη σύµβαση. ∆εν θα ψηφίσουµε το άρθρο 2, όπως ανα-
φέρθηκε ο εισηγητής µας κ. Μπεριάτος, το οποίο αφορά τη σύµ-
βαση αυτή καθεαυτή. Και αυτό για έναν και µόνο λόγο, διότι δεν
έχουµε την πολιτική εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση ότι µπορεί να
διασφαλίσει τους όρους του δηµοσίου συµφέροντος, όπως εξάλ-
λου δεν έχουµε και κανένα άλλο δείγµα σε κανέναν άλλο τοµέα
της χώρας. Όπου εκλήθη να υπηρετήσει το δηµόσιο συµφέρον
ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσµα είδαµε. Και γι’ αυτούς τους λό-
γους παραµένουµε σ’ αυτή τη θέση.

Από εκεί και πέρα και για τα υπόλοιπα άρθρα και κυρίως γι’
αυτά τα οποία αφορούν τις άλλες προϋποθέσεις που έχουν σχέση
µε τους όρους, µε τις δεσµεύσεις τις οποίες αναλαµβάνει η Κυ-
βέρνηση και η πολιτεία, προκειµένου να διασφαλίσει τους περι-
βαλλοντικούς όρους και τους όρους του γενικότερου
σχεδιασµού, εδώ θέλω κι εγώ να συµµεριστώ τις απόψεις τις
οποίες εξέφρασαν κι οι συνάδελφοι προηγουµένως ότι υπάρχει
µία πλήρης ασάφεια. Υπάρχει ασάφεια σε βαθµό µεγάλης επικιν-
δυνότητας, σε βαθµό δηλαδή που θα µπορούσε κάλλιστα ο σχε-
διασµός του έργου να παραµείνει στον αέρα.

Και γίνοµαι πιο συγκεκριµένος. Αναφέρθηκε µόλις προηγουµέ-
νως ο κ. Υφυπουργός ΠΕΧΩ∆Ε στο σχεδιασµό όσον αφορά το
κυκλοφοριακό και µάλιστα επικαλέστηκε και µια µελέτη του Εθνι-
κού Μετσοβίου Πολυτεχνείου. Απ’ ό,τι γνωρίζω αυτή η µελέτη
αφορά µόνο την κυκλοφορία των ΙΧ. Εδώ µιλάµε για σταθερά
µέσα µαζικής µεταφοράς. Μιλούµε για µελέτη η οποία έχει σχέση
µε το τραµ, ενδεχοµένως µε το µετρό, ενδεχοµένως άλλες λύ-
σεις.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Αναφέρθηκα .

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ναι, το άκουσα. ∆εν αµφισβητώ ότι
αναφερθήκατε. Αµφισβητώ τη δέσµευση. ∆έσµευση δεν υπάρχει,
σχεδιασµός συγκεκριµένος δεν υπάρχει και µάλιστα όλοι οι συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ στην επιτροπή επιµείναµε πάρα πολύ σ’
αυτό το σηµείο ακριβώς γιατί εµείς ενδιαφερόµαστε για τη λει-
τουργικότητα του έργου κι επιπλέον την προστιθέµενη αξία του
έργου. Αλλά και πέραν αυτών είναι και το γεγονός ότι όλα τα µε-
γάλα έργα, όπως και αυτό, προϋποθέτουν περιβαλλοντικές ρυθ-
µίσεις, ρυθµίσεις προστασίας του περιβάλλοντος. Η Κυβέρνηση
λέει ότι αυτές οι ρυθµίσεις προβλέπονται από τις µελέτες της,
όµως αυτό πρέπει να αποδεικνύεται και στην πράξη. ∆ιότι αν δεν
αποδεικνύεται στην πράξη κι αν η Κυβέρνηση δεν αναλαµβάνει
τις ανάλογες δεσµεύσεις και εξασφαλίζει και την ανάλογη χρη-
µατοδότηση για τα έργα που πρέπει να γίνουν, τα έργα υποδοµών
στην ευρύτερη περιοχή, τότε ο στόχος για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολι-
τών δεν πρόκειται ποτέ να επιτευχθεί. Θα έχουµε µάλιστα το

αντίθετο ακριβώς αποτέλεσµα και αυτό ακριβώς θέλουµε να επι-
σηµάνουµε.

∆εν είναι τυχαίο το γεγονός ότι ο εισηγητής µας κ. Μπεριάτος
αναφέρθηκε ακόµη και σε συγκεκριµένα παραδείγµατα τα οποία
αφορούν τις χρήσεις της ευρύτερης περιοχής γιατί ακριβώς µας
ενδιαφέρει το έργο, γιατί µας ενδιαφέρει η ποιότητα αυτού του
µεγάλου έργου. Βλέπω και τον εκλεκτό συνάδελφο κ. Παναγιω-
τόπουλο ο οποίος εκλέγεται κι εκείνος στη Β’ Αθηνών, ο οποίος
είµαι απόλυτα βέβαιος ότι δεν συµφωνεί, δεν θα µπορούσε να δει
δίπλα στην Εθνική Λυρική Σκηνή να λειτουργεί κάποιο λούνα
πάρκ. Έτσι δεν είναι κύριε Παναγιωτόπουλε; Πιστεύω ότι αυτή η
προσέγγιση είναι µια προσέγγιση ενδιαφέροντος, έχει πολύ µε-
γάλη σηµασία, αλλά δυστυχώς δεν καλύπτεται από το νοµοσχέ-
διο και τα άρθρα τα οποία συνοδεύουν το άρθρο 2 που
περιλαµβάνει τη σύµβαση.

Όσον αφορά την εταιρία ειδικού σκοπού εδώ επιτρέψτε µου να
συµµεριστώ όχι τόσο πολύ την αισιοδοξία αλλά την ανάγκη την
οποία προέβαλε ο κ. Βορίδης, γιατί είναι µια µέθοδος την οποία
ακολουθήσαµε και στο ∆ήµο της Αθήνας όσον αφορά την λει-
τουργία του µεγάλου σχεδίου για την ανάπλαση του Βοτανικού
και της Λεωφόρου Αλεξάνδρας όπου, πράγµατι, µια εταιρία ειδι-
κού σκοπού µπορεί να διευκολύνει και να επιταχύνει τη διαδικασία
εκτέλεσης των έργων, πάντοτε όµως µε µία προϋπόθεση: ότι θα
υπάρχει διαφάνεια, ότι θα υπάρχει ουσιαστικός έλεγχος, κοινο-
βουλευτικός έλεγχος και έλεγχος από την Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Μ’ αυτές τις προϋποθέσεις εµείς επαναλαµβάνω ότι χαιρετίζουµε
την προώθηση, τη δροµολόγηση αυτού του µεγάλου έργου και
µε αυτές τις προϋποθέσεις παραµένουµε στις δεσµεύσεις µας για
το πώς θα χειριστούµε τη σχέση της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ µε
το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος».

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Παναγιωτόπουλος
έχει το λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα σκοπό να αναφερθώ στο

περιεχόµενο του νοµοσχεδίου και µόνο, αλλά αφ’ ενός µεν η πο-
λιτική παρέµβαση που επιχείρησε στην αρχή ο αξιότιµος συνά-
δελφος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Παπουτσής, µε υποχρεώνει να απαντήσω και αφ’ ετέρου το γε-
γονός ότι πριν από λίγο παρακολουθώντας τις ειδήσεις µεγάλου
τηλεοπτικού καναλιού πληροφορήθηκα ότι αυτή την ώρα βρίσκε-
ται σε εξέλιξη µια φραστική επίθεση των εκπροσώπων του ΠΑΣΟΚ
σε οξύτατο ύφος εναντίον της Νέας ∆ηµοκρατίας και της Κυβερ-
νήσεως γιατί –λέει- η Νέα ∆ηµοκρατία σήµερα το απόγευµα υπό
την αιγίδα του Ινστιτούτου «Κωνσταντίνος Καραµανλής» κάνει µια
τελετή στο Ζάππειο µε αφορµή την 35η επέτειο της αποκατάστα-
σης της ∆ηµοκρατίας και γιατί έχει στο επίκεντρο την προσωπι-
κότητα και το έργο του αείµνηστου ιδρυτού της Νέας
∆ηµοκρατίας, Κωνσταντίνου Καραµανλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική πριν απ’ όλα και πάνω
απ’ όλα είναι διαχείριση συµβόλων και επιτρέψτε µου να πω και
σεβασµός στα σύµβολα, τα οποία ο ελληνικός λαός έχει διαµορ-
φώσει και έχει αναδείξει µέσα από την ιστορική µνήµη και τη συλ-
λογική συνείδηση.

Η προσωπικότητα του ιδρυτού της Νέας ∆ηµοκρατίας Κων-
σταντίνου Καραµανλή, είτε το θέλουν οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ
-και µιλάω κυρίως για τα µέλη της ηγετικής οµάδας του ΠΑΣΟΚ-
είτε δεν το θέλουν, είναι µια προσωπικότητα που έβαλε και άφησε
ανεξίτηλη τη σφραγίδα της στα ιστορικά γεγονότα, που ακολού-
θησαν την πτώση του δικτατορικού καθεστώτος και τη σταδιακή
αποκατάσταση της ∆ηµοκρατίας στην Ελλάδα µέσα στις συ-
µπληγάδες της εποχής εκείνης.

Γιατί το ΠΑΣΟΚ επιχειρεί να σµικρύνει πολιτικά, επιχειρεί να µει-
ώσει πολιτικά εθνικά σύµβολα µιας ολόκληρης εποχής που ανέ-
δειξε η συλλογική µνήµη ολόκληρου του ελληνικού λαού; Γιατί
επιχειρεί να το κάνει; Γιατί ενοχλείται το ΠΑΣΟΚ σήµερα;

Και δεν είναι το µόνο σύµπτωµα. Αυτή την έλλειψη σεβασµού
προς τα σύµβολα που διαµορφώθηκαν από την πρόσφατη ιστορία
του τόπου, που αναδείχθηκαν µέσα από τη συλλογική συνείδηση
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του κάθε Έλληνα και της κάθε Ελληνίδας µπορούµε να τη διαπι-
στώσουµε πολύ πρόσφατα και από τον τρόπο µε τον οποίο το
ΠΑΣΟΚ µεταχειρίζεται το συνταγµατικό πλαίσιο της χώρας. Σας
θυµίζω ότι το σηµερινό Σύνταγµα, µέσα από τις διαφορετικές ανα-
θεωρήσεις, αποτελεί µετεξέλιξη του πρώτου µεταδικτατορικού
Συντάγµατος, το οποίο έθεσε τα θεµέλια, έθεσε τις βάσεις για την
αδιατάρακτη περίοδο οµαλού πολιτικού βίου που διανύουµε τα
τελευταία τριάντα πέντε χρόνια.

Είδαµε, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ σε αυτή την προσπάθειά του, πώς
µεταχειρίζεται και τα συνταγµατικά θέµατα σε σχέση µε την επα-
νεκλογή του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας -έχουµε το ορόσηµο, το
Μάρτη του 2010- και µε το ενδεχόµενο πρόωρης προσφυγής στην
κάλπη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, η ιστορική πραγµα-
τικότητα αποτελεί µία αναπόδραστη αλήθεια. ∆ε µπορείτε να αλ-
λάξετε ούτε να αλλοιώσετε, ούτε να κακοποιήσετε την ιστορική
µνήµη. Η ιστορική µνήµη αποτελεί κατάκτηση του συνόλου των
Ελλήνων και των Ελληνίδων, οι οποίοι γνωρίζουν τι προσέφερε
τότε και στη συνέχεια ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και βεβαίως,
γνωρίζουν και τιµούν την προσφορά και άλλων πολιτικών ηγετών,
όπως του Ανδρέα Παπανδρέου, του Χαρίλαου Φλωράκη, του Λε-
ωνίδα Κύρκου, τόσων και τόσων πολιτικών ηγετών τής τότε πε-
ριόδου.

Απορώ, επίσης, για την ενόχληση του ΠΑΣΟΚ -αν δεν απατώµαι,
κάτι είπε και ο κ. Παπουτσής, αλλά είδα και στις ειδήσεις ανακοι-
νώσεις του ΠΑΣΟΚ - γιατί, λέει, στη «ΝΕΤ» στο πλαίσιο αυτής της
εξαιρετικής σειράς «Η Μεγάλη Αλλαγή» παρουσιάζεται ως κε-
ντρικό πρόσωπο της Μεταπολίτευσης ο Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής.

Ε, πώς θα το κάνουµε; Αυτή είναι η αλήθεια. Σας ενόχλησε, για
παράδειγµα, η αφήγηση των τότε γεγονότων από τον µετέπειτα
Υπουργό Εξωτερικών και διατελέσαντα για πολλά χρόνια στενό
συνεργάτη του Κωνσταντίνου Καραµανλή, τον Πέτρο Μολυβιάτη.
Μα, ο κ. Μολυβιάτης είναι από τους συµπρωταγωνιστές των γε-
γονότων της περιόδου εκείνης. Ήταν από το στενό επιτελείο του
Καραµανλή που συνδιαµόρφωνε την πολιτική η οποία αποτέλεσε
τη µόνη διέξοδο τότε προς τη θεµελίωση της µεταδικτατορικής
∆ηµοκρατίας, την οποία απολαµβάνουµε αυτά τα τριάντα πέντε
χρόνια συνεχώς.

Εν πάση περιπτώσει, για να κλείνουµε αυτό το σκέλος της πα-
ρέµβασής µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα θέµατα των
θεσµών δε θα ξεµπερδέψετε εύκολα. Και θέλω να απευθύνω και
µία ανοιχτή πρόκληση προς τους συναδέλφους της ηγετικής οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ, µετά την παρέµβαση των διακεκριµένων συ-
νταγµατολόγων κ.κ. Τσάτσου και Κασιµάτη, να ξεκαθαρίσουν
απολύτως εάν επιµένουν στη θέση τους που συνιστά θεσµική ατα-
ξία και συνταγµατική εκτροπή ή αν υπαναχωρούν.

Θα αποδεχτείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, να βρίσκεται το κόµµα σας για τόσους µήνες, από σή-
µερα µέχρι και το Φεβρουάριο του 2010, σε διαρκή θεσµική ατα-
ξία και σε συνταγµατική εκτροπή; Θα το αποδεχτείτε;

Αυτό σας λένε και διαπρεπείς συνταγµατολόγοι που, στο κάτω-
κάτω, πολιτικά είναι σάρκα εκ της σαρκός του ΠΑΣΟΚ. ∆ε θα πά-
ρετε θέση; ∆ε θα διορθώσετε το λάθος σας; Θα εµµείνετε στο
λάθος αυτό; ∆εν καταλαβαίνετε ότι προκαλείτε το κοινό αίσθηµα;
Και εν πάση περιπτώσει, τα πάντα τα προσφέρετε θυσία στην ακό-
ρεστη βουλιµία για επιστροφή στην εξουσία; Η ηγετική οµάδα του
ΠΑΣΟΚ θυσιάζει τα πάντα, προκειµένου να επιστρέψει το ταχύ-
τερο δυνατόν;

Σας διαβεβαιώ ότι δεν θα το επιτρέψει ο ελληνικός λαός. Κα-
κοποιείτε τα σύµβολά του. Επιχειρείτε να σµικρύνετε την ιστορική
µνήµη, να την περάσετε µέσα από τα καυδιανά δίκρανα των µι-
κροκοµµατικών σας σκοπιµοτήτων. Βλέπει ο ελληνικός λαός. Αξιο-
λογεί ο ελληνικός λαός.

Εγώ θα περιµένω απαντήσεις, αν το ΠΑΣΟΚ, µετά τον κόλαφο
που εισέπραξε από τους δύο διακεκριµένους συνταγµατολόγους
καθηγητές, που, όπως είπα, ανεξάρτητοι ακαδηµαϊκοί επιστήµο-
νες είναι, αλλά πολιτικά προέρχονται από τις τάξεις του, θα υπα-
ναχωρήσει από την προσπάθειά του που συνιστά θεσµική
εκτροπή και συνταγµατική αταξία, για να εµπλέξει το θέµα των
πρόωρων εκλογών µε την εκλογή νέου Προέδρου της ∆ηµοκρα-

τίας τον Φεβρουάριο-Μάρτιο του 2010.
Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Άκουσα µε προσοχή είτε

βρισκόµουν εντός της Αιθούσης είτε εκτός, τις παρεµβάσεις όλων
σχεδόν των συναδέλφων. Αντιλαµβάνοµαι και ορισµένες ενστά-
σεις και ορισµένα ερωτήµατα. Κανένα νοµοθέτηµα δεν είναι τέ-
λειο. Ορισµένα πράγµατα µπορεί και πρέπει να διορθωθούν.

Όµως, επιτρέψτε µου να πω -νοµίζω ότι το είπε ο κ. Βορίδης
αλλά και άλλοι συνάδελφοι- ότι εγώ θεωρώ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πως αυτή η συνεδρίαση θα έπρεπε να είχε πανηγυρικό
χαρακτήρα, διότι, όπως στηλιτεύουµε την κακή κοινωνική συµπε-
ριφορά ορισµένων φορέων του πλούτου -γιατί υπάρχουν και τέ-
τοιες περιπτώσεις- κερδοσκόπων, αρπακτικών, κοµπραδόρων,
µεταπρατών -τους πλήρωσε και αυτούς ο τόπος- διαµεσολαβη-
τών, διαπλεκοµένων, από την άλλη πλευρά, θα πρέπει να υποδει-
κνύουµε ως παράδειγµα προς µίµηση τη φωτεινή πλευρά του
φεγγαριού.

Και αυτή η σύµβαση δωρεάς την οποία καλούµεθα να κυρώ-
σουµε σήµερα αποτελεί τη φωτεινή πλευρά του φεγγαριού, κα-
ταξιώνει την ιδιωτική πρωτοβουλία, δείχνει την κοινωνική ευθύνη
του επιχειρηµατία, του επιχειρείν, δείχνει το δρόµο και σε άλλους
να ακολουθήσουν αυτό το παράδειγµα.

Τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Η χώρα στεγάζει κάτω από εξαι-
ρετικές πολεοδοµικές συνθήκες την Εθνική Λυρική Σκηνή, το Λυ-
ρικό της Θέατρο, την Εθνική Βιβλιοθήκη και δηµιουργείται και ένα
εξαιρετικό πάρκο το οποίο θα πολλαπλασιάσει τους λίγους πνεύ-
µονες οξυγόνωσης του λαού του Λεκανοπεδίου.

Όλα γίνονται µε συνθήκες απόλυτης διαφάνειας και υπό τον
απόλυτο έλεγχο του ελληνικού δηµοσίου. Είναι χαρακτηριστικό –
ειπώθηκε πριν- ότι µόλις δηµιουργηθεί και τελειώσει το έργο, απο-
ξενούται από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και περιέρχεται υπό
τον πλήρη έλεγχο του ελληνικού δηµοσίου. Το είπε ο εισηγητής
µας και το τόνισε πολλές φορές.

Ποιες, λοιπόν, είναι οι απορίες σας; Και επιτρέψτε µου να πω,
σεβόµενος την κριτική που ασκήθηκε από όλες τις πλευρές, γιατί
αυτή η νοοτροπία του µικροελλαδισµού; Γιατί αυτή η µικροελλα-
δική νοοτροπία της δήθεν µίζερης και µικρής Ελλάδας που τρώει
τα παιδιά της µε το σύµπλεγµα του Κρόνου; ∆εν θα απαλλαγούµε
ποτέ απ’ αυτό; ∆εν θα κοιτάξουµε µπροστά, για να παραδεχθούµε
το αυτονόητο, ότι είµαστε παγκόσµια υπερδύναµη της ελληνό-
κτητης, για παράδειγµα, εµπορικής ναυτιλία; Αυτό είναι η αλή-
θεια.

Το µεγαλύτερο µέρος των χρηµάτων της δωρεάς από εκεί προ-
έρχεται. ∆εν θα το πούµε αυτό; Θα είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτό;
∆εν θα συστήσουµε και σε άλλους επιχειρηµατίες του χώρου του
εφοπλισµού ή και αλλού να ακολουθήσουν αυτό το παράδειγµα;
∆εν θα τιµήσουµε αυτό το παράδειγµα; ∆ηλαδή σώνει και καλά
για ορισµένους συναδέλφους της Αριστεράς –µε πολλή προσοχή
άκουσα την κ. Μελά- ό,τι προέρχεται από τον ιδιωτικό τοµέα είναι
καταδικαστέο και ό,τι προέρχεται από τις δηµόσιες δοµές υπε-
ρακοντίζεται στα ύψη; Και σας µιλάει ένας άνθρωπος, ο οποίος
θεωρούσε και εξακολουθεί να θεωρεί ότι ο νεοφιλελευθερισµός,
δηλαδή οι ακρότητες στο χώρο της οικονοµίας, όταν µετέρχονται
νεοφιλελεύθερες συνταγές, βλάπτουν σοβαρά την υγεία και, εν
προκειµένω, και του ελληνικού λαού. Και το κάνω µε συνέπεια και
µε κόστος και µέσα στην παράταξή µου. Όµως, θα φθάσουµε στο
άλλο άκρο; Ό,τι προέρχεται από τον ιδιωτικό τοµέα είναι καταδι-
καστέο; Μα, ο πλούτος δηµιουργείται από τον ιδιώτη επιχειρηµα-
τία και είναι στο ρόλο του κράτους να προχωρεί σε πολιτικές
αναδιανοµής, να βγάζει το κοινωνικό µέρισµα.

Έχουµε ένα δείγµα υψίστης κοινωνικής ευθύνης, µεγάλης κοι-
νωνικής προσφοράς. Και µην ακούω την άδικη κριτική, γιατί –λέει-
επί Νέας ∆ηµοκρατίας είναι Πρόεδρος της Εθνικής Λυρικής Σκη-
νής ο πρώην πρόεδρος του ΣΕΒ. Και σας διαβεβαιώ ότι µιλάµε
για άνθρωπο µε τον οποίο δεν είχα και την καλύτερη δυνατή συ-
νεργασία, όταν ήµουν Υπουργός Απασχόλησης και Κοινωνικής
Προστασίας. Όµως, απ’ ό,τι ξέρω κάνει καλή δουλειά. Και δεν
είναι µόνος του. Θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι ο Αντιπρόεδρος της
Εθνικής Λυρικής Σκηνής είναι ο κ. Φώτης Παπαθανασίου, γιατρός
στο επάγγελµα, αλλά κατά τα άλλα εργάτης του Λυρικού Θεά-
τρου. Έχει προσφέρει πολλά και επιπλέον είναι ένας από τους
εξέχοντες µελετητές του βαγκνερικού έργου -το λέω για όσους
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ασχολούνται, επειδή ασχολούµαι- και κάνει εξαιρετική δουλειά
στη Λυρική Σκηνή.

Ας ανασυγκροτήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ και της υπόλοιπης Αντιπολίτευσης, τη σκέψη µας. Ας
δούµε τα πράγµατα στις σωστές τους διαστάσεις. Ας αποτίσουµε
τον οφειλόµενο φόρο τιµής στους δωρητάς. Ο Σταύρος Νιάρχος
έχει αποδηµήσει, αλλά τον οφείλουµε στη µνήµη του. Ας καλέ-
σουµε και τους υπολοίπους ισχυρούς του πλούτου να ακολουθή-
σουν αυτό το παράδειγµα.

Νοµίζω πως µετά απ’ αυτά εξυπακούεται ότι πρέπει πολύ πέραν
της Νέας ∆ηµοκρατίας –αυτό θεωρώ σωστό και αν κάνω λάθος,
διορθώστε µε- να στηρίξουµε µε την ψήφο µας την κύρωση αυτής
της Σύµβασης ∆ωρεάς, που αποτελεί ένα ξεχωριστό γεγονός, ένα
ορόσηµο στον τόπο µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο κ. Παπουτσής θέλει να δευτερολογήσει. Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν ήταν στην πρόθεσή µου να πάρω το λόγο, αλλά άκουσα

βαριές κουβέντες από τον αξιότιµο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι οποίες οφείλουν απαντήσεις, πολύ πε-
ρισσότερο µάλιστα, όταν τονίστηκαν και υπογραµµίστηκαν από
τον ίδιο ότι αποτελούν και ερωτήµατα προς την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση.

Πρώτα απ’ όλα, όµως, πριν προχωρήσω σε αυτό, θα ήθελα να
υπενθυµίσω στον κ. Παναγιωτόπουλο ότι ο σεβασµός των συµ-
βόλων ως πράξη προϋποθέτει κάτι άλλο, το σεβασµό στην ιστο-
ρική αλήθεια και στην αλήθεια του παρόντος ως αξία. Αυτό να µην
το ξεχνάµε ποτέ, γιατί έχω την αίσθηση ότι στην ενδιαφέρουσα
αναφορά, όσον αφορά τα ιστορικά δεδοµένα, ορισµένα στοιχεία
της ιστορικής αλήθειας τα αποσιώπησε.

∆εν θέλω, όµως, να µείνω σ’ αυτά. Θέλω να µείνω στη στιγµή,
γιατί πράγµατι η στιγµή είναι κρίσιµη για τη ∆ηµοκρατία µας και
γιατί η ∆ηµοκρατία µας, πέρα από την αλήθεια, χρειάζεται και
αξιοπιστία των θεσµών. Γι’ αυτό και εµείς δεν εµπλέκουµε ούτε
τη Βουλή, η οποία συµµετέχει στις επετειακές εκδηλώσεις για την
αποκατάσταση της ∆ηµοκρατίας ούτε τον κόσµο του πολιτισµού,
ο οποίος συµµετέχει στη µία ή στην άλλη εκδήλωση. ∆εν µας
αφορά. Ίσα-ίσα. Το αντίθετο.

Εκείνο το οποίο µας ενδιαφέρει και το οποίο επισηµαίνουµε
είναι η αγωνιώδης προσπάθεια της Νέας ∆ηµοκρατίας να εκµε-
ταλλευτεί για κοµµατικά οφέλη ένα συµβολισµό, τον οποίο έχει
µετατρέποντας ουσιαστικά την ηµέρα της αποκατάστασης της
∆ηµοκρατίας σε ηµέρα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτό είναι το επι-
χείρηµα, το σχόλιο και η κριτική µας. Σ’ αυτό µένουµε. Γιατί σ’
αυτό δεν υπάρχει απάντηση.

Από την άλλη πλευρά, υπάρχει απλώς αγωνιώδης προσπάθεια
της Κυβέρνησης. Βρήκαν ευκαιρία, ενδεχοµένως, κύριε Πρόεδρε.
Αντιλαµβάνονται ότι βρίσκονται σε µια δύσκολη θέση και θεώρη-
σαν ότι είναι καλό αυτήν την περίοδο, αυτήν την ηµέρα να επιχει-
ρήσουµε την αναστήλωση της Νέας ∆ηµοκρατίας στο θυµικό του
Έλληνα. ∆ικαίωµά σας, αλλά ο ελληνικός λαός γνωρίζει. ∆εν
τρώει κουτόχορτο και ως εκ τούτου παραµένει στις θέσεις του.
Παραµένει στην κριτική του, µια κριτική που προέρχεται από τα
αδιέξοδα, στα οποία οδηγεί η πολιτική σας σήµερα.

Όσον αφορά το θέµα των πρόωρων εκλογών και την προσπά-
θεια του ΠΑΣΟΚ να εµπλέξει την εκλογή του Προέδρου της ∆η-
µοκρατίας, κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία θα
οδηγηθεί σε εκλογές και θα οδηγηθεί σε εκλογές όχι γιατί το
ΠΑΣΟΚ προδιαγράφει ποια θα είναι η θέση του το Μάρτιο. Ούτε
οι πρόωρες εκλογές πρόκειται να φτάσουν στο Μάρτιο. Οι πρό-
ωρες εκλογές θα γίνουν πολύ σύντοµα –φοβάµαι Σεπτέµβριο,
Οκτώβριο το αργότερο- και θα είναι αποτέλεσµα της χρεοκοπίας
της Νέας ∆ηµοκρατίας, της παντελούς αδυναµίας να διαχειριστεί
τις τύχες του τόπου και πάνω απ’ όλα να εξυπηρετήσει το δηµό-
σιο συµφέρον.

Η χρεοκοπία, λοιπόν, της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία θα οµο-
λογηθεί από την προσφυγή σε πρόωρες εκλογές, δεν πρόκειται

να πετύχει, να µεταµφιεστεί σε επιχείρηση ευθύνης απέναντι στην
ιστορική ανευθυνότητα του ΠΑΣΟΚ. Αυτή η ιστορία θα αποκαλυ-
φθεί. Και θα αποκαλυφθεί στο σύνολό της. Γι’ αυτό το λόγο δεν
µας αφορούν τα σενάρια επιστηµονικής φαντασίας και οι διάφο-
ρες επιστηµονικές προσεγγίσεις συνταγµατικού περιεχοµένου, οι
οποίες, βεβαίως, περιβάλλονται και από την ανάλογη κυβερνητική
υποστήριξη όσον αφορά την προβολή τους στα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης και τα οποία θέτουν διάφορα θέµατα. Γιατί οι ίδιες
παρεµβάσεις θα µπορούσαν να έχουν και διαφορετική ανάγνωση
για εκείνους που γνωρίζουν νοµικά και εκείνους που γνωρίζουν
να διαβάζουν τον πολιτικό λόγο και τις πολιτικές στοχεύσεις πίσω
από τις νοµικές επισηµάνσεις. Γιατί η άλλη ανάγνωση θα µπο-
ρούσε κάλλιστα να ήταν υπόδειξη προς τον Πρόεδρο της ∆ηµο-
κρατίας να παραιτηθεί.

∆εν αντιλαµβάνοµαι πώς η Νέα ∆ηµοκρατία αποδέχεται τέτοιου
είδους νοµικές προσεγγίσεις και αµφιβόλου επιστηµονικού εγκυ-
ρότητος συνταγµατικές ερµηνείες για ένα Σύνταγµα, που είναι
κρυστάλλινο και αποτελεί το βασικό νόµο του κράτους µέσα στον
οποίο λειτουργεί το πολίτευµά µας, ένας βασικός νόµος, ο οποίος
προβλέπει ότι η εκλογή του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας γίνεται
µε δύο τρόπους. Είτε µε αυξηµένη πλειοψηφία από την παρούσα
Βουλή είτε χωρίς αυξηµένη πλειοψηφία µε την επόµενη Βουλή,
µετά από εκλογές. Και αυτός ο τρόπος είναι στοιχείο που λαµβά-
νουν υπ’ όψιν τους τα πολιτικά κόµµατα, ανάλογα µε την πολιτική
συγκυρία, ανάλογα µε τη δυνατότητα που έχουν να ορίσουν τις
πολιτικές εξελίξεις και να παρέµβουν στις πολιτικές εξελίξεις και
σε κάθε περίπτωση είναι δηµοκρατικό δικαίωµα των πολιτικών
κοµµάτων. Είναι ζήτηµα πολιτικής επιλογής.

∆εν δεχόµαστε, λοιπόν, διαφορετικού τύπου ερµηνείες, γιατί
διαφορετικού τύπου ερµηνείες όσον αφορά το Σύνταγµα της
χώρας νοµίζω ότι µάλλον άλλους κινδύνους δηµιουργούν και
άλλα παράθυρα ανοίγει. Αυτή η φηµολογία της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, πάντως, σας διαβεβαιώ ότι δεν θα σας βγει σε καλό. Και δεν
θα σας βγει σε καλό, διότι ο κόσµος γνωρίζει ότι η Νέα ∆ηµο-
κρατία βρίσκεται σε εξαιρετικά µεγάλη δυσκολία.

Η Νέα ∆ηµοκρατία σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να πείσει
τον ελληνικό λαό ότι σέβεται τους θεσµούς και το Σύνταγµα, γιατί
είναι η ίδια η Κυβέρνηση, η οποία στο όνοµα ενός προϋπολογι-
σµού, τον οποίο δεν είδε ποτέ το ελληνικό Κοινοβούλιο και ο ελ-
ληνικός λαός έκανε εκλογές το 2007. Και στο όνοµα της
παραγραφής των ποινικών ευθυνών των Υπουργών σας έκλεισε ο
Πρωθυπουργός τη Βουλή άρον-άρον, για να παραγραφούν οι ποι-
νικές ευθύνες των Υπουργών που εµπλέκονται σε όλες τις υπο-
θέσεις των µεγάλων σκανδάλων, των µεγάλων παρανοµιών που
πραγµατοποιήθηκαν εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος τα τε-
λευταία πέντε χρόνια.

Γι’ αυτούς όλους τους λόγους ο ελληνικός λαός και οι νοήµο-
νες άνθρωποι θα παραµείνουν εκεί που εστιάζεται, εκεί που εδρά-
ζεται η πεµπτουσία της ∆ηµοκρατίας και του Συντάγµατος, στις
εναλλακτικές δηλαδή δυνατότητες που προσφέρει η επιλογή της
µιας ή της άλλης διαδικασίας για την εκλογή του Προέδρου της
∆ηµοκρατίας. Αλλά αυτά το Μάρτιο. Μέχρι τότε φροντίστε να επι-
βιώσετε στην Κυβέρνηση και φροντίστε να αξιοποιήσετε τις δυ-
νατότητες που έχετε για να υπηρετήσετε το συµφέρον του
ελληνικού λαού.

Έχω την αίσθηση, όµως, κύριε Πρόεδρε, ότι µόνο µια πράξη
ευθύνης υπάρχει για την Κυβέρνηση του κ. Καραµανλή. Η παραί-
τηση και η προσφυγή σε πρόωρες εκλογές. Θα σας το αναγνω-
ρίσει ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο κ. Παναγιωτό-
πουλος έχει το λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ύο, τρεις µόνο παρατηρήσεις
για πολύ λίγα λεπτά.

Σήµερα, ως Νέα ∆ηµοκρατία, κύριε Πρόεδρε, και το οφείλαµε
-αυτό σηµαίνει ανοικτός κοινοβουλευτικός διάλογος και αντίλο-
γος- θέλαµε να δώσουµε την ευκαιρία στο ΠΑΣΟΚ να ανακαλέ-
σει, να υπαναχωρήσει. Με την τοποθέτηση του αξιότιµου
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του κ. Χρήστου Παπουτσή, το
ΠΑΣΟΚ έδειξε αυτό που οι δύο διαπρεπείς συνταγµατολόγοι που
προέρχονται από τα σπλάχνα του, είναι πολιτικά τέκνα του, ο κα-
θηγητής κ. Τσάτσος και ο καθηγητής κ. Κασιµάτης επεσήµαναν,
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ότι δηλαδή, το αίτηµα για πρόωρες εκλογές του ΠΑΣΟΚ µε
εµπλοκή της εκλογής και επανεκλογής του Προέδρου της Ελλη-
νικής ∆ηµοκρατίας αποτελεί θεσµική αταξία και θεσµική εκτροπή.
Έδειξε η σηµερινή απάντηση του κ. Παπουτσή ότι αυτή η κατά-
σταση θα παραµείνει και θα συνεχιστεί µέχρι το Μάρτιο του 2010.

Με άλλα λόγια, το ΠΑΣΟΚ από σήµερα µέχρι το Μάρτιο του
2010 θα βρίσκεται σε συνταγµατική αταξία και σε θεσµική
εκτροπή σε ό,τι αφορά την πολιτική του θέση για την εκλογή του
Προέδρου της ∆ηµοκρατίας και την εµπλοκή που επιχειρεί µε την
πρόωρη προσφυγή στην κάλπη.

Ταυτόχρονα, ο ελληνικός λαός αντιλαµβάνεται ότι µε τη στάση
του αυτή το ΠΑΣΟΚ, που επιµένει στη συνταγµατική αταξία και
στη θεσµική εκτροπή, στην οποία δείχνει η ηγετική οµάδα να εµ-
µένει –γιατί αυτή δεν είναι προσωπική άποψη του κ. Παπουτσή, ο
κ. Παπουτσής εκπροσωπεί στο Κοινοβούλιο, όπως και εγώ, εν τη
απουσία του, τον Πρόεδρο του Κινήµατος- πώς από σήµερα και
για πολλούς µήνες οδηγείται σε µία επικίνδυνη προεκλογική οµη-
ρία, προεκλογική περίοδο πολλών µηνών, µε αφορµή και µε πρω-
τοβουλία τις πολιτικές κινήσεις του ΠΑΣΟΚ, οι οποίες θα
εγκλωβίσουν και τη δηµόσια διοίκηση και την οικονοµία και την
κοινωνία στο µέσο της διεθνούς οικονοµικής κρίσης, στο µάτι του
κυκλώνα.

Άλλα, φίλτατε κύριε Παπουτσή, απαιτεί ο ελληνικός λαός από
όλους µας τη στιγµή που η χώρα δοκιµάζεται από τη διεθνή οι-
κονοµική κρίση. Απαιτεί συνεννόηση, απαιτεί συναίνεση, απαιτεί
ποιότητα και ηρεµία στην καθηµερινότητά του. Απαιτεί να υπάρ-
ξει το πλαίσιο για να προχωρήσουµε στην ανασυγκρότηση. Το
κάνει, προχωρεί η Κυβέρνηση. Αλλά το ΠΑΣΟΚ για µια ακόµη
φορά ανθίσταται, δεν βοηθάει.

Σε ό,τι αφορά στα θέµατα της ιστορικής µνήµης, από τη σηµε-
ρινή στάση του ΠΑΣΟΚ που επιβεβαιώθηκε από τα όσα είπε ο κ.
Παπουτσής, είναι ξεκάθαρο ότι το ΠΑΣΟΚ θέλει να προσαρµόσει
την ιστορική αλήθεια και την ιστορική µνήµη στην προκρούστεια
κλίνη των κοµµατικών σκοπιµοτήτων και επιδιώξεων της ηγετικής
του οµάδας. Έτσι είναι αν έτσι νοµίζετε. Αυτό θέλουν.

Ο ελληνικός λαός, όµως, έχει τη συνείδησή του, έχει ζώσα τη
µνήµη του, γνωρίζει την προσφορά του Κωνσταντίνου Καραµανλή
στη διαδικασία αποκατάστασης της ∆ηµοκρατίας στην Ελλάδα
και στη θεµελίωση της νέας ελληνικής δηµοκρατίας, την οποία
απολαµβάνουµε σε µία αδιατάραχτη περίοδο τα τελευταία 35
χρόνια.

Κλείνοντας και αναφερόµενος στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω
µια κουβέντα ακόµη. Επειδή µιλάµε και ψηφίζουµε για µία ευερ-
γεσία, εθνική ευεργεσία, εθνική δωρεά –αυτή είναι η αλήθεια και
ας αφήσουµε τις µικροελλαδικές σκοπιµότητες απ’ έξω και τις µι-
κροελλαδικές νοοτροπίες- νοµίζω ότι είναι η ώρα να αποτίσουµε
φόρο τιµής και στους µεγάλους ευεργέτες του έθνους και της πα-
τρίδας από τη δηµιουργία του ελληνικού κράτους µέχρι σήµερα,
οι οποίοι έφτιαξαν, έκαναν δωρεές, ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ηπειρώτες.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίως ηπειρώτες και βορει-
οηπειρώτες, κύριε Καλογιάννη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Να έχουµε το νου
µας.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Για να τα προσφέρουν στον ελ-
ληνικό λαό, για να µπορέσουν τα παιδιά εκείνων που, κυρίως, δεν
έχουν, των µη εχόντων, µέσω των σπουδών τους να αποκτήσουν
ένα διαβατήριο κοινωνικής προόδου, κοινωνικής εξέλιξης, κοινω-
νικής προσωπικής και οικογενειακής δηµιουργίας.

Να αναλογιστούµε και τις ευθύνες του πολιτικού προσωπικού
της χώρας, δηλαδή, όλων ηµών, µε πρώτον τον εαυτό µου µέσα,
όταν αφήνουµε τέτοιου είδους δωρεές, όπως έγινε πριν από λίγα
χρόνια µε το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, τη δωρεά Τοσίτσα
και όχι µόνο, να καίγονται από τους γνωστούς αγνώστους στο
όνοµα δήθεν προοδευτικών, στην πραγµατικότητα επικινδύνων
ιδεών και απόψεων. Αυτά για να έχουµε και τη µνήµη δρώσα και
τη συνείδησή µας ενεργό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Και εγώ ευχαριστώ.

Το λόγο έχει ο κ. Παπουτσής για να τριτολογήσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Παναγιωτόπου-

λος επιχειρώντας να µας υπενθυµίσει ότι είναι οπαδός και µάλιστα
πιστός οπαδός της παλαιάς και δοκιµασµένης τακτικής της προ-
παγάνδας «πες, πες, πες οπωσδήποτε κάτι θα µείνει», επιχείρησε
µε επίµονο τρόπο να ερµηνεύσει τις θέσεις του ΠΑΣΟΚ και τα λε-
χθέντα από εµένα.

Η ουσία, κύριε Παναγιωτόπουλε, είναι µία, ότι εµείς ζητούµε
εκλογές, αλλά εκλογές εδώ και τώρα, για να αλλάξει πορεία ο
τόπος, για να σταµατήσει η χρεοκοπία στην οποία οδηγείτε τη
χώρα µε τις επιλογές τις οποίες πράττετε, χωρίς σχέδιο και χωρίς
κανένα απολύτως προγραµµατισµό.

Όσον αφορά πρώτα από όλα τους θεσµούς της ∆ηµοκρατίας,
τον κοινοβουλευτικό θεσµό, το θεσµό του Προέδρου της ∆ηµο-
κρατίας, µακριά από εµάς η οποιαδήποτε κατηγορία για αµφι-
σβήτηση ή για το σεβασµό του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας και
του Κοινοβουλίου. Μακριά από εµάς οποιαδήποτε αµφισβήτηση
για τη λειτουργία του Συντάγµατος και του δηµοκρατικού πολι-
τεύµατος. Μακριά από εµάς όµως και η οποιαδήποτε αµφιβολία
για την εκτίµηση που τρέφουµε στο πρόσωπο του Προέδρου της
∆ηµοκρατίας κ. Κάρολου Παπούλια. Γιατί όχι µόνο είναι σαφής,
απολύτως διαφανής και ξεκάθαρη η θέση του ΠΑΣΟΚ και του
Γιώργου Παπανδρέου, αλλά έχει επαναληφθεί τόσες φορές που
το γεγονός ότι επιχειρείτε να την αγνοείτε, προσπαθείτε να την
αποσιωπήσετε, δηµιουργεί άλλου είδους υπόνοιες.

Η θέση µας ήταν και παραµένει σταθερή. Υποστηρίζουµε τον
Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας τον κ. Κάρολο Παπούλια. Μετά τις
εκλογές, εφόσον δεν έχουν προηγηθεί οι εκλογές, εφόσον δεν
έχετε αποδεχθεί το αίτηµα όχι µόνο του ΠΑΣΟΚ, αλλά ολόκληρου
του ελληνικού λαού να προχωρήσετε σε εκλογές, θα υποστηρί-
ξουµε ξανά τον Πρόεδρο Κάρολο Παπούλια εφόσον το επιθυµεί.

Αυτά για να µη δηµιουργείτε παραπληροφόρηση και σε κάθε
περίπτωση για να σας δίνει τη δυνατότητα να απευθύνεστε και να
κριτικάρετε την άλλη ανάγνωση των δήθεν επιστηµονικών συ-
νταγµατικών προσεγγίσεων, οι οποίες στην πραγµατικότητα είχαν
άλλο στόχο, να υποδείξουν στον Πρόεδρο κ. Παπούλια να παραι-
τηθεί.

Εδώ δεν άκουσα να είπατε καµµιά κουβέντα. Αντίθετα υιοθε-
τήσατε τις επιστηµονικές προσεγγίσεις, όπως ακριβώς σας βο-
λεύει, κατά το δοκούν, όπως ακριβώς βολεύει τον επικοινωνιακό
σχεδιασµό της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ό,τι και να κάνετε, όµως, σε
καµµία περίπτωση η συζήτηση γύρω από την Προεδρία της ∆η-
µοκρατίας δεν πρόκειται να αποπροσανατολίσει τον κόσµο, δεν
πρόκειται ούτε κατ’ ελάχιστο να µειώσει την απαίτηση του ελλη-
νικού λαού για άµεση προσφυγή στις κάλπες, για αλλαγή πορεία
της χώρας, για να έχει ο πολίτης µια νέα ελπίδα και ένα καλύτερο
αύριο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι οι Υπουργοί Εσω-

τερικών, Οικονοµίας και Οικονοµικών, Απασχόλησης και Κοινωνι-
κής Προστασίας, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις θεµάτων προ-
σωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου και άλλες διατάξεις οργάνωσης και λειτουργίας της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή
Το λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος για τρία λεπτά.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Παπουτσής, µε τα καλά λόγια τα οποία πιστεύω ότι είπε

µε ειλικρίνεια ο ίδιος, που διατύπωσε πριν από λίγο για τον Πρό-
εδρο της ∆ηµοκρατίας, δεν µπορεί να καλύψει τη συνταγµατική
αταξία και τη θεσµική εκτροπή και παρέκκλιση στην οποία έχει
προχωρήσει το κόµµα του. ∆ιότι όταν αναφερόµαστε στους θε-
σµούς, ο τρόπος µε τον οποίο οι πολιτικοί σχηµατισµοί αλλά και
ο πολιτικός κόσµος αντιµετωπίζουν τον κορυφαίο θεσµό του Προ-
έδρου της ∆ηµοκρατίας, δεν µπορεί να έχει ως περιεχόµενο το
«τσάι και συµπάθεια» για να παραφράσω έναν τίτλο γνωστού θε-
ατρικού έργου. ∆εν µπορεί η στάση επωνύµων εκπροσώπων των
κοµµάτων ή ολόκληρων πολιτικών σχηµατισµών να συµπυκνούται
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στο «τσάι και συµπάθεια». Εκτιµούµε και αγαπούµε τον Πρόεδρο
της ∆ηµοκρατίας και θα του ανανεώσουµε την εκλογή εάν πρώτα
γίνουν εκλογές!

Μην εµπλέκετε, κυρίες και κύριοι της ηγετικής οµάδας του
ΠΑΣΟΚ, στα µικροκοµµατικά προεκλογικά σας παιχνίδια, τον κο-
ρυφαίο θεσµό του Προέδρου της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας. Μην
εµπλέκετε αυτές τις διαδικασίες που εµπεριέχονται στο Σύνταγµα.
Πρέπει να τις διαφυλάττουµε ως κόρη οφθαλµού. Και εσείς γνω-
ρίζετε ότι και δικά σας ιστορικά στελέχη έδωσαν κοινούς αγώνες
µε το υπόλοιπο πολιτικό προσωπικό της περιόδου εκείνης και
µιλάω για τα µεγάλα χρόνια της Μεταπολίτευσης για να θεµελιω-
θούν αυτές οι δηµοκρατικές διαδικασίες και να υπάρξει το νέο
συνταγµατικό πλαίσιο µε βάση το οποίο περάσαµε τριάντα πέντε
χρόνια αδιατάρακτου οµαλού δηµοκρατικού, πολιτικού βίου. ∆εν
χωράνε παιχνίδια µε το Σύνταγµα και µε τους θεσµούς.

Και στο κάτω-κάτω είναι θεµιτό, κύριε Πρόεδρε, το ΠΑΣΟΚ να
θέλει να ξαναγίνει Κυβέρνηση. Αυτά συµβαίνουν. Είναι στο πλαί-
σιο του δηµοκρατικού πολιτικού παιχνιδιού. Αλλά άλλο αυτό και
άλλο στο βωµό της όσο το δυνατόν πιο γρήγορης επανόδου στην
εξουσία και στη νοµή της, η ηγετική οµάδα του ΠΑΣΟΚ να πετάει
στη φωτιά θεσµούς δηµοκρατίας, θεσµούς του πολιτεύµατος για
τους οποίους δόθηκαν ιστορικοί αγώνες από όλες τις πλευρές
του πολιτικού φάσµατος.

Και κάτι ακόµη. Κύριε Παπουτσή, θέλετε να ζητάτε εκλογές
κάθε µέρα; Ζητήστε τις. Αλλά, προσέξτε, γιατί θέλω να σας θυ-
µίσω κάτι το οποίο είναι καταγεγραµµένο, είναι γεγονός. Από τις
αρχές του 2007 θυµίζω σε όλους, κύριε Πρόεδρε, ότι το ΠΑΣΟΚ
µας κανοναρχούσε ότι πρέπει να γίνουν εκλογές. Και τότε συ-
γκλόνιζαν τη χώρα συθέµελα από την µια άκρη της ελληνικής επι-
κράτειας µέχρι την άλλη, για την ανάγκη να γίνουν άµεσα εκλογές.
Όταν ήρθε η ώρα όµως να γίνουν εκλογές το Σεπτέµβριο του
2007, η κάλπη έβγαλε µια ετυµηγορία πολύ πικρή για το ΠΑΣΟΚ
και την ηγετική του οµάδα. Καλό, λοιπόν, είναι όποιος ζητάει εκλο-
γές και ρίχνει στην πυρά και θεσµούς και ανάγκη που επιβάλλει ο
ελληνικός λαός για συναίνεση και το γεγονός ότι είµαστε στο
µέσον της καταιγίδας που έχει προκύψει από τη διεθνή οικονο-
µική κρίση, καλό είναι να γνωρίζει ότι η κάλπη όταν µπαίνει και
λειτουργεί µπορεί να οδηγήσει σε πολύ δυσάρεστα αποτελέ-
σµατα για τον ίδιο.

Εµείς έχουµε τη βεβαιότητα ότι οι εκλογές πρέπει να γίνουν
µέσα στα προβλεπόµενα συνταγµατικά πλαίσια. Η Κυβέρνηση δεν
µελετά, κύριε Παπουτσή, ούτε εκλογές τον Σεπτέµβριο ούτε τον
Οκτώβριο. Η Κυβέρνηση γνωρίζει ότι έχει το µισό περίπου της
δεύτερης θητείας της ακόµη, σχεδόν είκοσι τέσσερις, είκοσι πέντε
µήνες. Η Κυβέρνηση βλέπει στην εξάντληση της τετραετίας, την
απασχολεί το πώς µε τις νοµοθετικές της πρωτοβουλίες θα βοη-
θήσει στο να βελτιωθεί η καθηµερινότητα του Έλληνα και της Ελ-
ληνίδας και «πώς θα δέσει η χώρα σε υπήνεµο λιµάνι», για να
περάσουµε µε τις λιγότερες δυνατές απώλειες τη µεγάλη διεθνή
κρίση που έχει εγκατασταθεί και στη χώρα µας. Αυτά και τίποτε
άλλο.

Και εν πάση περιπτώσει, κύριε Παπουτσή, για να λήξει αυτός ο
διάλογος και αυτός ο αντίλογος, ξαναδείτε τη θέση σας. ∆εν µπο-
ρεί ένα τόσο µεγάλο κόµµα που το ψηφίζει ένα πολύ µεγάλο κοµ-
µάτι του ελληνικού λαού, να είναι σε διαρκή αταξία και σε διαρκή
θεσµική εκτροπή σε σχέση µε το Σύνταγµα της Ελλάδος από σή-
µερα µέχρι τον Φεβρουάριο του 2010.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΚΚΕ η κ. Μελά έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπω στο θέµα του σχεδίου νόµου που συζητάµε, παρ’ ότι

µιας και σήµερα είναι η ηµέρα τέτοια για το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδος, το αίτηµα «ψωµί, παιδεία, ελευθερία» παραµένει επί-
καιρο µε τις δικές του εκφράσεις στη σηµερινή εποχή.

Ερχόµαστε και συζητάµε το σχέδιο νόµου για τη δηµιουργία
στο φαληρικό δέλτα του «Κέντρου Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος» και των δύο κτηρίων της Λυρικής και της Εθνικής Βι-
βλιοθήκης, σε µία στιγµή που ο πολιτισµός έχει 0,51% και από βα-
σική υποχρέωση του κράτους, έχει εναποτεθεί στους χορηγούς.

Και βεβαίως, εδώ θα µου επιτρέψετε να πω, -γιατί ακούσαµε
ευχαριστίες για την ευεργεσία- πως όποιος τα λέει αυτά αποκα-

λύπτεται για το τι πρεσβεύει ακριβώς, και τίνος τα συµφέροντα
προωθεί σε αυτή την ταξική κοινωνία. Τι είναι η ευεργεσία; Γιατί
άλλο είναι η δωρεά προς το κράτος και άλλο είναι η δωρεά µε
ανταλλάγµατα και µάλιστα µε τέτοια ανταλλάγµατα. Πώς πλούτι-
σαν οι ευεργέτες δηλαδή; Πού βρήκαν τα χρήµατα; Με τίνος χρή-
µατα γίνονται οι ευεργεσίες; Να θυµίσω πώς πλούτισε ο Συγγρός,
µε το να οδηγήσει στην πτώχευση τόσους µικροκαταθέτες στην
Λαυρεωτική; Να θυµίσω τη σχέση του Μποδοσάκη µε τους τούρ-
κους το ’14-’18; Να θυµίσω τη σχέση του Λάτση στη διάρκεια της
ελληνοτουρκικής κρίσης µε τους Τούρκους; Τι να πρωτοθυµίσω!

Εν πάση περιπτώσει, για να έρθουµε στο συγκεκριµένο, πρέπει
να πούµε ότι για να λέµε «ευχαριστώ» που λένε µερικοί εδώ µέσα
γι’ αυτήν την περίφηµη «δωρεά» –σε εισαγωγικά λέµε εµείς- αντί-
θετα, είναι δωρεά του κράτους προς το Ίδρυµα Νιάρχος.

Για να δούµε τι έχει πάρει σε φοροαπαλλαγές από το ελληνικό
δηµόσιο, όταν ζούσε ο Νιάρχος, ως εφοπλιστής; Τι εισφοροδια-
φυγές; Σε πόσο βαθµό είχε ζηµιώσει τα ασφαλιστικά ταµεία; Τι
έχει πάρει από το δηµόσιο; Οι εργαζόµενοι στη ναυτιλία έχουν
πληρώσει µε το αίµα της καρδιάς τους αυτά τα λεφτά. Έχουν πλη-
ρώσει αυτά τα πλούτη του ευεργέτη µε τον ίδιο τους τον εαυτό.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Από τα δικά τους χέρια, από τη δική
τους δουλειά έχουν βγει αυτά τα χρήµατα. Τι τελικά λοιπόν, χρω-
στούσε και χρωστάει στο ελληνικό δηµόσιο το Ίδρυµα Νιάρχος ή
όταν ζούσε ο εφοπλιστής, έτσι ώστε σήµερα να έρχεται να δίνει
αυτά τα 450.000.000 ευρώ και να του λέτε «ευχαριστώ»; Πρέπει
κάποιος αυτά να τα αντισταθµίσει και να πει την αλήθεια στον ελ-
ληνικό λαό.

Εν πάση περιπτώσει, να δούµε για ποια ευεργεσία µιλάµε.
Πολλή κουβέντα γίνεται και έγινε και από την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση που θα ψηφίσει αυτή τη σύµβαση, για το αν εξασφαλίζε-
ται το δηµόσιο συµφέρον από τη συγκεκριµένη σύµβαση. Εµείς
αντιλαµβανόµαστε το δηµόσιο συµφέρον διαφορετικά. Το δηµό-
σιο συµφέρον έχει να κάνει µε το ποιος έχει τον τελευταίο λόγο
στα πράγµατα, µε το αν έχουµε λαϊκή εξουσία που οι εργαζόµε-
νοι µέσα από το συλλογικό τρόπο ελέγχου και διαχείρισης έχουν
τον τελευταίο λόγο. Εδώ δεν διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέ-
ρον, όπως δεν διασφαλίζεται σε κανένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου του Υπουργείου Πολιτισµού, που από το ’94 µε
νόµους των τότε κυβερνήσεων έχουν γίνει και που έχουν ή ανώ-
νυµες εταιρείες στο χώρο όπου διορισµένες διοικήσεις, έµποροι,
µεσάζοντες, ιδιώτες, κεφαλαιούχοι άνθρωποι που εν τέλει δια-
πλέκονται µε τον πολιτισµό, διαπλέκονται τα συµφέροντά τους µε
το παραγώµενο πολιτιστικό έργο. Και αυτή η ασάφεια στην οποία
δεν απάντησε ο κύριος Υπουργός –και θα σταθώ και στον λόγο
του κ. Σαµαρά- για το τι υποκρύπτει η σύµβαση θα έπρεπε να ανη-
συχεί την Βουλή. Τα περί «δηµόσιας διαβούλευσης» είναι αστεία.
Τρεις επίκαιρες ερωτήσεις καταθέσαµε και δεν ήρθε ο Υπουργός
από τον Μάρτη µέχρι σήµερα.

Όσο για τα ευχαριστήρια περί δωρεάς, κρύβουν µία σειρά πτυ-
χές, όπως το ότι η Εθνική Λυρική Σκηνή και η Εθνική Βιβλιοθήκη
και αυτό δεν το λέµε εµείς αποδεικνύεται από αυτά τα έγγραφα
που είναι οι βασικές αρχές στελέχωσης και λειτουργίας του Ιδρύ-
µατος Σταύρος Νιάρχος για τη Λυρική Σκηνή, για την Εθνική Βι-
βλιοθήκη και για το Ίδρυµα, για το Κέντρο Πολιτισµού. Να
διαβάσω µόνο µια φράση; «Το παρόν παράρτηµα περιγράφει τις
προτεινόµενες βασικές αρχές που θα διέπουν τη µελλοντική λει-
τουργία και στελέχωση της Εθνικής Λυρικής Σκηνής. Στόχος του
είναι να προτείνει ένα πλαίσιο καθοδήγησης…» κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο παραπάνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
εγώ δεν έχω ξαναµιλήσει σαν Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Έχετε µιλήσει δε-
καέξι λεπτά, αντί δώδεκα στην πρωτολογία σας. Όχι µόνο δεν
είστε αδικηµένη, αλλά είστε ευνοηµένη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Είµαι και εισηγήτρια, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ξέρουµε πολύ καλά

τι είστε.
Συνεχίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Θα πω γι’ αυτούς που είπαν τα «περί

εργασίας» που θα βρουν κάποιοι οικοδόµοι στα δύο κτήρια. Αυτά
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να τα αφήσουµε. Όταν όλη την περίοδο της υλοποίησης του
έργου, την ευθύνη στελέχωσης του Οργανισµού και την ευθύνη
όλου του έργου –και λογικά από µία άποψη- θα την έχει το ίδρυµα
-και ξέρουµε ότι σήµερα οι νόµοι που διέπουν την εργασία είναι η
περίφηµη δική σας «ευελφάλεια, η ευελφάλεια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης», πόσο µάλλον που το ίδρυµα έχει έδρα τις Βερµούδες-
ξέρουµε πολύ καλά ότι θα δούµε εργαζόµενους είλωτες της οδη-
γίας Μπολγκελστάϊν. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. ∆ηλαδή µη
λέµε ψέµατα ότι θα βρουν δουλειά οι Έλληνες και µε καλούς
όρους. Και όσοι βρουν, σαν σκλάβοι θα δουλέψουν.

Από εκεί και πέρα, πολλά λόγια ακούστηκαν και για το θέµα των
συµβάσεων εργασίας. Νοµίζω ότι τα έγγραφα που έδωσε το ίδιο
το ίδρυµα για τις βασικές αρχές λειτουργίας και στελέχωσης απα-
ντούν και στις συµβάσεις εργασίας που θα έχουν οι εργαζόµενοι
και µεθαύριο στη Εθνική Λυρική Σκηνή και στην Εθνική Βιβλιοθήκη
και συνολικά στο κέντρο, στο υπερτοπικό πάρκο.

Μία κουβέντα σε σχέση µε το αρχιτεκτόνηµα. Είπα και εισηγη-
τικά ότι εµείς θα θέλαµε αυτός ο χώρος να µείνει ελεύθερος -ο
χώρος υψηλού πρασίνου, το Φαληρικό ∆έλτα, θα πρέπει να αντι-
µετωπιστεί αυτό το περίφηµο γραµµικό κτήριο, να κατεδαφιστεί,
θα πρέπει να µείνουν µόνο ήπιες αθλητικές εγκαταστάσεις- και να
δοθεί στο λαό της περιοχής µε ευθύνη της Καλλιθέας.

Ακούσαµε πολλές φορές να λέγεται, «ο Ρέντζιο Πιάνο σπου-
δαίος αρχιτέκτονας». ∆εν διαφωνούµε καθόλου. Αυτό που θέσαµε
και στην επιτροπή είναι πότε επιτέλους θα δώσει η ελληνική κυ-
βέρνηση, οι ελληνικές κυβερνήσεις, το δικαίωµα της άµιλλας
στους Έλληνες αρχιτέκτονες, στους Έλληνες καλλιτέχνες να δεί-
ξουν το πραγµατικό τους ανάστηµα και να πάψουν επιτέλους οι
κυβερνήσεις, τα δηµόσια έργα, να λειτουργούν µε όρους λες και
είµαστε επαρχία.

Από κει και πέρα βεβαίως, η νοµοθεσία δεν υποχρέωνε σε δια-
γωνισµό, αλλά υπάρχει και το ηθικό ζήτηµα, πώς αναπτύσσεις τη
ντόπια δηµιουργία, τι µέτρα παίρνεις σαν κυβέρνηση. Είπε ο κύ-
ριος Υπουργός ότι παράγουν πολιτισµό οι ευεργέτες. Το µεγάλο
ζήτηµα που µπαίνει και οµολογείται είναι εν τέλει τι πολιτισµό πα-
ράγουν, ποιος ρόλος είναι αυτός που επιφυλάσσει η Κυβέρνηση
µε όλες αυτές τις συµβάσεις στο σύγχρονο καλλιτεχνικό δυνα-
µικό, µε τι εργασιακές σχέσεις. Και εµείς θέλουµε να πούµε ότι η
ελευθερία της τέχνης δεν συνάδει µε όρους αγοράς, µε όρους
ιδιωτικοποίησης, µε όρους που διορισµένες διοικήσεις θα καθο-
ρίζουν και το περιεχόµενο -αµφίβολο περιεχόµενο- του παραγό-
µενου πολιτιστικού έργου.

Αυτοί λοιπόν είναι οι λόγοι που πιστεύουµε ότι δεν είναι προς το
δηµόσιο συµφέρον αυτή η σύµβαση, γιατί δηµόσιο συµφέρον δεν
είναι να κτισθούν δύο κτήρια µόνο, δηµόσιο συµφέρον είναι να
παραχθεί ο πολιτισµός ελεύθερα. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε την
κ. Μελά.

Ο κ. Κασαπίδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να κυρώ-

σουµε τη Σύµβαση δωρεάς από το κοινωφελές ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος» προς το ελληνικό δηµόσιο, µε σκοπό τη δηµιουργία
ενός πολιτιστικού πάρκου µε την επωνυµία, «Κέντρο Πολιτισµού
Σταύρος Νιάρχος», όπου θα κατασκευαστούν οι απαραίτητες
υποδοµές για τη µετεγκατάσταση της Εθνικής Λυρικής Σκηνής
και της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, που θα στεγαστούν στους
νέους σύγχρονους χώρους της περιοχής του Ιπποδρόµου. Πρό-
κειται για ένα µεγαλόπνοο σχέδιο που δεν θα λύσει µόνο το στε-
γαστικό ζήτηµα της Λυρικής, ή θα αναβαθµίσει την Εθνική
Βιβλιοθήκη, αλλά θα αξιοποιήσει και το χώρο του παλαιού ιππο-
δρόµου Αθηνών στο Φαληρικό ∆έλτα, δηµιουργώντας έναν πνεύ-
µονα πρασίνου για το σώµα και το πνεύµα το σύγχρονου
ανθρώπου, που συχνά νιώθει να συνθλίβεται από τη µεγαλούπολη
που τον περιβάλλει.

Οι συνέργιες δύο µειζόνων πολιτιστικών ιδρυµάτων, όπως η
Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος και η Εθνική Λυρική Σκηνή, είναι
προφανείς. Η πρωτοπορία όµως στη σύλληψη του εν λόγω έργου
έγκειται στη δηµιουργία του περιβάλλοντος πάρκου. Πρόκειται
για ένα χώρο πρασίνου µε εκπαιδευτικό χαρακτήρα, εφόσον θα
αποτελεί παράλληλα και έναν άτυπο βοτανικό κήπο µε φυτά της

χλωρίδας του τόπου µας. Ο συνδυασµός αυτός λοιπόν, θα είναι
ένας πόλος αναψυχής µε πολιτιστική και εκπαιδευτική διάσταση
παράλληλα, το βλέµµα της πόλης προς τη θάλασσα, ο πνεύµο-
νας του ανθρώπου στην πόλη.

Επιπλέον, ο χώρος του υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου θα
συνδέεται µε την παραλιακή ζώνη και το ολυµπιακό συγκρότηµα
Φαλήρου, διασφαλίζοντας έτσι την ενιαία λειτουργία µεγάλων δια-
φορετικών, αλλά τελικά συµπληρωµατικών έργων. Αυτό το πρω-
τότυπο εγχείρηµα θα µπορεί να φιλοξενεί ποικίλες χρήσεις και
προγράµµατα, για να ανταποκρίνεται στις ανάγκες των επισκε-
πτών, η προσέλευση των οποίων αναµένεται να είναι αθρόα και
λόγω της ευχερούς προσβασιµότητας τους.

Και όπως τόσα άλλα έργα στη χώρα µας και στο εξωτερικό που
είναι προϊόντα εξαιρετικής ευαισθησίας των µεγάλων Ελλήνων
δωρητών, έτσι και αυτό το διεθνών προδιαγραφών συγκρότηµα
θα είναι η υλοποίηση της δωρεάς του κοινωφελούς Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος», το οποίο έχει αναλάβει την κατασκευή και
τον πλήρη εξοπλισµό του. Προκειµένου δε να διασφαλιστεί η απο-
τελεσµατική και έγκαιρη ολοκλήρωση του εν λόγω έργου, προ-
τείνεται η σύσταση του Οργανισµού «Κέντρου Πολιτισµού
Ιδρύµατος Σταύρος Νιάρχος», ο οποίος µετά την έναρξη λει-
τουργίας των εγκαταστάσεων θα έχει ως µοναδικό και αποκλει-
στικό του µέτοχο το ελληνικό δηµόσιο. Η συµβολή του έργου,
τόσο στο ανθρωπογενές, όσο και το φυσικό περιβάλλον, είναι
αποτέλεσµα εκτενών χωροταξικών, πολεοδοµικών, περιβαλλοντι-
κών και κυκλοφοριακών µελετών, αλλά και σειράς δηµόσιων δια-
βουλεύσεων µε πολίτες, εκπροσώπους φορέων και άλλους
φορείς.

Οι όµοροι και παρακείµενοι δήµοι αναβαθµίζονται αποφασι-
στικά λόγω της άµεσης πρόσβασης των κατοίκων τους σ’ αυτόν
τον πραγµατικά λειτουργικό χώρο πρασίνου που θα συνδέει την
πόλη µε την παραλία του Φαληρικού ∆έλτα. Ακόµη και τα κτήρια
που πρόκειται να κατασκευαστούν θα αποτελούν πρότυπα βιο-
κλιµατικής αρχιτεκτονικής, µε ενεργειακό σχεδιασµό βασισµένο
στις αρχές της αειφόρου αρχιτεκτονικής, φέροντας παράλληλα
και τη σχετική διεθνή πιστοποίηση. Στο ίδιο πλαίσιο κινείται και ο
καινοτόµος σχεδιασµός του περιβάλλοντος πάρκου, το οποίο θα
αποτελεί ένα οικοσύστηµα µε χαµηλές απαιτήσεις ποτίσµατος, οι
οποίες προβλέπεται να καλύπτονται από τη συλλογή οµβρίων
υδάτων και την ανακύκλωση νερού χρήσης των κτηρίων.

Με το έργο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα χα-
ράσσει ακόµα πιο έντονα στο διεθνή καλλιτεχνικό χάρτη το απο-
τύπωµά της. Η αναµονή ήταν µεγάλη, αλλά επίσης µεγάλη υπήρξε
και η ανάγκη εύρεσης µίας βιώσιµης λύσης που θα διασφάλιζε το
καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. Με τη δωρεά αυτή, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, των 450.000.000 ευρώ για το πολιτιστικό κέντρο
µπορούµε να αισιοδοξούµε ότι περισσότεροι πόροι θα απελευ-
θερωθούν για να καλύψουν ανάγκες πολιτισµικού χαρακτήρα
στην περιφέρεια. Παραδείγµατος χάρη, στην πόλη µου, την Κο-
ζάνη, έχουµε επίσης µία εξίσου σηµαντική βιβλιοθήκη που είναι η
δεύτερη σε συλλογή βιβλίων στην πατρίδα µας, µετά την Εθνική
Βιβλιοθήκη, η οποία στερείται πόρων για να µπορέσει να βελτιώ-
σει τις υποδοµές της και ευελπιστούµε µέσα από την απελευθέ-
ρωση των πόρων που γίνεται και µε αυτή τη δωρεά, να έχουµε
ένα µερίδιο για να καλύψουµε τις ανάγκες αυτές.

Με τη δωρεά αυτή τονώνεται επιπλέον και η περηφάνιά µας ως
Έλληνες κληρονόµοι, αλλά και άξιοι συνεχιστές µιας πλούσιας
πολιτισµικής παράδοσης και µιας παράδοσης εθνικών ευεργετών,
που πηγάζει από τα βάθη του χρόνου και απλώνεται στα όρια του
µέλλοντος.

Με αυτές τις σκέψεις, είναι µεγάλη τιµή -η τιµή για έναν ευερ-
γέτη είναι προς το πρόσωπό του, γιατί ο ίδιος οικειοθελώς προ-
σφέρει ένα σηµαντικό κοµµάτι του πλούτου που µπόρεσε να
κατακτήσει στη διάρκεια της ζωής του και δεν θα πρέπει να το
βλέπουµε µε δυσπιστία και µε κριτική που µπορεί σε πολλές πε-
ριπτώσεις να προκαλεί, καθώς είναι στη διακριτική του ευχέρεια
να το πράξει- για όλους όσους προσφέρουν όχι µόνον από το
υστέρηµά τους, αλλά ακόµη και από το περίσσευµά τους -και
ιστορικά αυτό καταγράφεται- στη χώρα µας, όπου µεγάλοι εθνι-
κοί ευεργέτες προσέφεραν σε δύσκολες περιστάσεις στην πα-
τρίδα µας τον πλούτο τους για να τη στηρίξουν, όπως στην
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περίοδο της Ελληνικής Επαναστάσεως, αλλά και σε πολλές άλλες
στιγµές όπου µπόρεσαν µε αυτές τις χορηγίες ή µε αυτές τις ευ-
εργεσίες να ανατάξουν το πνεύµα του ελληνισµού και να το στη-
ρίξουν σε περιόδους όπου το είχαµε πραγµατικά ανάγκη.

Έτσι, µία από αυτές τις περιόδους µπορώ να εκτιµήσω ότι είναι
και αυτή η χρονική περίοδος που διανύουµε, όπου τέτοια φωτεινά
παραδείγµατα σπανίζουν και οφείλουµε να αποδώσουµε κι εµείς
τιµή στα πρόσωπα που προσφέρουν αυτήν την ευεργεσία στην
πατρίδα µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Αποµένει ο κύριος

Καντερές για να εξαντληθεί ο κατάλογος των οµιλητών επί της
αρχής.

Έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προ-

τεινόµενο νοµοσχέδιο για την κύρωση σύµβασης δωρεάς του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου έρχε-
ται να συµβάλει στην πολιτιστική και ακαδηµαϊκή αναβάθµιση της
χώρας µας, που µε το παρόν έργο δηλώνει τη διεθνή παρουσία
της στο χώρο των γραµµάτων και των τεχνών.

Η θέση που θα κατασκευαστεί το υπερτοπικό πολιτιστικό πάρκο
στον παλαιό Ιππόδροµο Φαλήρου θα αποτελέσει πόλο πολιτι-
σµού, αθλητισµού και αναψυχής.

Αρχικά η εγκατάσταση της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας,
ένα έργο που περιµένουν οι άνθρωποι των γραµµάτων εδώ και
δεκαετίες, καλύπτει το κενό που υπήρχε στο ζήτηµα αυτό, αφού
η χώρα µας ήταν ίσως η µόνη ευρωπαϊκή χώρα που δεν διέθετε
σύγχρονη εθνική βιβλιοθήκη, προκειµένου να φυλάσσονται εκεί
τα σπάνια βιβλία και τα κειµήλια που µας παρέδωσαν οι προγονοί
µας.

Η κύρωση της σύµβασης µεταξύ του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου δηµιουργεί τις κατάλληλες
συνθήκες κατασκευής και λειτουργίας µίας νέας εθνικής βιβλιο-
θήκης, που θα αποτελεί χώρο έρευνας και µελέτης τόσο για τον
ακαδηµαϊκό κόσµο, αλλά θα είναι ανοικτή και προσβάσιµη σε
όλους τους πολίτες που επιθυµούν να µελετήσουν κάποιο σπά-
νιο βιβλίο ή χειρόγραφο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µεγάλη αλλαγή θα προέλθει και στο
χώρο της τέχνης από την κατασκευή της νέας Εθνικής Λυρικής
Σκηνής, που θα προάγει τον πολιτισµό µέσα από το θέατρο και
τη µουσική.

Η Κυβέρνηση σε συνεργασία µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
δηµιουργεί έναν χώρο πολιτισµού που θα αποτελέσει παράδειγµα
ακόµα και για λυρικές σκηνές άλλων ευρωπαϊκών χωρών µε πλού-
σια πολιτιστική παράδοση, δηµιουργώντας µία κοιτίδα τέχνης που
απουσίαζε από τη χώρα µας, αφού όπως γνωρίζετε το θέµα για
την κατασκευή και την εύρεση χώρου για τη νέα Λυρική Σκηνή τα-
λάνιζε τον κόσµο της τέχνης εδώ και πολλά χρόνια, όπως ανέ-
φερε προηγουµένως και ο κύριος Υφυπουργός.

Ακόµα στον ίδιο χώρο η δηµιουργία πάρκου αθλητικών εγκα-
ταστάσεων και χώρου αναψυχής και πρασίνου σηµατοδοτεί την
εξέλιξη των γύρω περιοχών και των όµορων δήµων, όπου σε συν-
δυασµό µε την τροποποίηση του ρυµοτοµικού σχεδίου δηµιουρ-
γεί τις κατάλληλες συνθήκες για τη δηµιουργία ενός χώρου µε
επίκεντρο την τέχνη και τα γράµµατα, ενώ µέσα από την κύρωση
της σύµβασης δίνεται ακόµα ένας χώρος άθλησης και αναψυχής
προς τη νεολαία του τόπου µας.

Κυρίες και κύριοι, µακάρι να δώσουν και άλλοι Έλληνες
450.000.000 ευρώ, λιγότερα ή και περισσότερα, ευπρόσδεκτα
είναι, για να γίνουν και άλλα τέτοια έργα. Υπ’ όψιν ότι πέραν των
χρηµάτων που θα έλθουν στη χώρα µας, θα δοθεί εργασία σε εκα-
τοντάδες ανθρώπους, πέρα από δυσπιστίες µε ποιους ρυθµούς
θα εργάζονται και πώς θα εργάζονται. Πάντα µέσα σε συνθήκες
που προβλέπονται θα εργάζονται και οι συγκεκριµένοι εργάτες.

Η προσφορά του Ιδρύµατος στη διάρκεια της λειτουργίας της
Εθνικής Λυρικής Σκηνής να φέρνει και µεγάλους καλλιτέχνες για
εκτέλεση εκδηλώσεων στην Ελλάδα µε έξοδα του Ιδρύµατος,
κάθε άλλο παρά µπορεί να κατηγορηθεί.

Στο χώρο των διακοσίων πενήντα στρεµµάτων θα υπάρχει και
µεγάλος χώρος πρασίνου, που θα αποτελεί πόλο έλξεως κυρίως
για τους κατοίκους των πέριξ περιοχών.

Νοµίζω ότι µετά την ολοκλήρωση των προβλεπόµενων µέτρων
ο συγκεκριµένος χώρος θα είναι όχι µόνο κόσµηµα για την Αθήνα,
αλλά για ολόκληρη την Ελλάδα και θα πρέπει να ευχαριστήσουµε
όλο το Ίδρυµα που προσφέρει ένα τόσο µεγάλο έργο στη χώρα
µας και µάλιστα να έχουµε επανάληψη και από άλλους µεγάλους
ευεργέτες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Εξαντλήθηκε ο κα-

τάλογος των οµιλητών.
Θα κλείσει η συζήτηση µε τον Υφυπουργό κ. Μπούρα.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ίσως θα µου χρειαστεί λίγος περισσό-
τερος χρόνος, γιατί το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών
είναι το επισπεύδον Υπουργείο γι’ αυτό το σχέδιο νόµου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Είστε ο τρίτος
Υπουργός που παίρνει το λόγο, εποµένως είναι ήδη επαρκώς
εκτεθειµένα τα περισσότερα θέµατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Πιστεύω να δείξετε και σε µένα την ανοχή σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Προχωρήστε, κύριε
Υφυπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ολοκληρώνεται
η επεξεργασία ενός σηµαντικού σχεδίου νόµου και ειλικρινά, εγώ
θα περίµενα αυτή η συνεδρίαση να είναι πανηγυρική και όλες οι
πτέρυγες της Βουλής που εκφράζουν όλον τον ελληνικό λαό να
χαρούν γι’ αυτό το σηµαντικό έργο πολιτισµού, έργο περιβάλλο-
ντος, αλλά δυστυχώς αυτό δεν έγινε. Θα εξηγήσω τι εννοώ.

Εγώ πάντως προσωπικά είµαι ευτυχής που µαζί µε τους άλλους
συναδέλφους µου Υπουργούς και Υφυπουργούς των άλλων
Υπουργείων εισηγούµαι από την πλευρά της Κυβέρνησης αυτό
το σηµαντικό νοµοσχέδιο. Είναι τιµή για το Κοινοβούλιο να ψηφί-
ζει σχέδια νόµου που, όπως το σηµερινό, αναβαθµίζουν ουσια-
στικά τις πολιτιστικές υποδοµές του τόπου µας.

Η δέσµη µέτρων που περιλαµβάνεται στο σχέδιο νόµου αφορά
την µετεγκατάσταση της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας και
της Εθνικής Λυρικής Σκηνής στο Κέντρο Πολιτισµού που θα υλο-
ποιηθεί στον χώρο του παλαιού Ιπποδρόµου στο ∆έλτα Φαλήρου.

Με το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα κυρώνουµε τη σύµ-
βαση που υπεγράφη στις 26/3/2009 µεταξύ του Ελληνικού ∆ηµο-
σίου και του κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Και θα
ήταν πολύ πιο σαφές εάν, κύριε Παπουτσή και κύριε Μπεριάτε,
λέγατε ευθέως τη θέση σας.

Ξέρετε τι είπατε σήµερα; Είπατε ότι ψηφίζετε, επαινείτε κ.λπ.
αλλά ότι παράλληλα καταψηφίζετε το άρθρο δεύτερο του νοµο-
σχεδίου. ∆ηλαδή δεν ψηφίζετε τη σύµβαση. Πείτε το ευθέως στον
ελληνικό λαό ότι δεν ψηφίζετε τη σύµβαση. Εγώ το λέω για να το
ακούσει ο ελληνικός λαός, γιατί θα µας καταγράψει η ιστορία.

Τα υπόλοιπα άρθρα, το πρώτο, το τρίτο, το τέταρτο, είναι
άρθρα τα οποία έρχονται να διευκολύνουν την εκτέλεση και τη
λειτουργία αυτού του σηµαντικού έργου.

∆εν µε προσέχετε, κύριε Παπουτσή και κύριε Μπεριάτε. Σε
εσάς αναφέροµαι. Ο ελληνικός λαός σας άκουσε. ∆εν ψηφίζετε τη
σύµβαση, διότι καταψηφίζοντας το άρθρο δεύτερο. Εποµένως,
δεν ψηφίζετε τη σύµβαση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Εσείς µας ακούσατε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Άκουσα και τον κ. Μπεριάτο αλλά πληροφορήθηκα και
για σας. Θα το διευκρινίσετε εάν εγώ κάνω λάθος!

Όσον αφορά για όσες ενστάσεις έχετε ούτε και σήµερα
άκουσα τίποτα, κύριε Μπεριάτε …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Σας παρακαλώ να
µην αναφέρεστε προσωπικά στους συναδέλφους. Να εκφράσετε
τις απόψεις σας χωρίς να αναφέρετε ονόµατα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Να µου δώσετε γραπτώς ερωτήσεις και να σας απα-
ντήσω επίσης γραπτώς –γιατί «τα γραπτά µένουν» και όχι τα
λόγια- τι είναι ακριβώς αυτό για το οποίο έχετε εσείς αιτιάσεις.

Η κύρωση συµβάσεων αποτελεί συνήθη πρακτική επίσης κρί-
νεται αναγκαία από την Κυβέρνησή µας, όταν µε σύµβαση ρυθµί-
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ζονται µείζονα ζητήµατα. Και σήµερα είναι µείζον το ζήτηµα.
Θεωρούµε ότι ο ελληνικός λαός πρέπει να γνωρίζει και να απο-

φασίζει δια των εκλεγµένων αντιπροσώπων του για τα θέµατα που
τον αφορούν. ∆εν θα απαριθµήσω τις συµβάσεις που η Κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έφερε στη Βουλή για συζήτηση και
κύρωση. Το ίδιο κάνουµε και σήµερα, τηρώντας για µία ακόµα
φορά την αρχή της διαφάνειας και ενισχύοντας την εµπιστοσύνη
της χώρας µας.

Επανέρχοµαι στο κύριο θέµα του νοµοσχεδίου. Το σχέδιο
νόµου περιλαµβάνει και ρυθµίζει τα ακόλουθα θέµατα:

Πρώτον, κυρώνει τη σύµβαση που υπεγράφη τον Μάρτιο του
2009 όπως προείπα, που εσείς δεν την ψηφίζετε. Είναι το άρθρο
δεύτερο, αυτό που καταψηφίζετε. Αυτή είναι η σύµβαση. Αυτό σή-
µερα ψηφίζουµε. Τα υπόλοιπα έρχεστε να µου πείτε για τις πα-
ρεκκλίσεις που είναι νόµιµες, που όλα αυτά τα δέχεστε; Και στην
ουσία δεν δέχεστε «το οικοδόµηµα και δέχεστε την αυλή». ∆εν
είναι σωστά πράγµατα αυτά.

Επίσης, κυρώνει τις συµβάσεις παροχής ολοκληρωµένων υπη-
ρεσιών από τον Οργανισµό προς την (Εθνική Βιβλιοθήκη Ελλά-
δος) ΕΒΕ και την (Εθνική Λυρική Σκηνή) ΕΛΣ, για συντοµία,
πρόκειται δηλαδή για το σχέδιο των συµβάσεων που θα υπογρα-
φούν το 2015.

Τόσο φανερά είναι τα πράγµατα, τόσο ωραία µελετηµένα, τόσο
ευθέως βαλµένα µέσα στο νοµοθέτηµα. ∆ηλαδή, ακόµα – ακόµα
σήµερα ξέρουµε και τι θα υπογραφεί το 2015.

Βέβαια, διευκρινίζω –έφυγε η κ. ∆αµανάκη, αλλά ήθελα να το
µάθει- ότι µε τη Σύµβαση κυρώνουµε και τα Παραρτήµατα Α’. Όχι
τα Παραρτήµατα Β’, τα οποία αποτελούν οδηγίες και κατευθυ-
ντήριες γραµµές. Και βεβαίως, είναι λογικό κάποιος που δίνει
αυτά τα χρήµατα, που δίνει το όνοµά του, να θέλει αυτή η υπό-
θεση την οποία σκέφτηκε και χρηµατοδότησε, να διατηρηθεί. Αλί-
µονο να λέµε, γιατί θέλει να έχει Λυρική Σκηνή και δεν θέλει
κάποιος αύριο να το κάνει θέατρο, για παράδειγµα.

Αυτή είναι η υπόθεση. Γιατί παραπλανάτε τον ελληνικό λαό;
Στο πλαίσιο του πολιτιστικού, κοινωνικού και εκπαιδευτικού

έργου του το «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» -το οποίο
η Ελληνική Πολιτεία το ευχαριστεί και το τιµά και θέλει µέσω
αυτού του Ιδρύµατος να δοθούν κι άλλα τέτοια παραδείγµατα για
να βοηθηθεί η χώρα µας, η οποία το έχει ανάγκη- προτίθεται να
κατασκευάσει και να εξοπλίσει τις νέες αυτές κτιριακές εγκατα-
στάσεις της Εθνικής Βιβλιοθήκης και της Εθνικής Λυρικής Σκη-
νής, καθώς και να διαµορφώσει το εκπαιδευτικό και πολιτιστικό
πάρκο στο χώρο ιδιοκτησίας του Ελληνικού ∆ηµοσίου που προα-
νέφερα. Το έργο θα φέρει βεβαίως την επωνυµία «Σταύρος Νιάρ-
χος». Αυτό αποτελεί τη µόνη –επαναλαµβάνω, τη µόνη!- αλλά και
την αυτονόητη ένδειξη ευγνωµοσύνης προς το δωρητή, όπως γί-
νεται εξάλλου σε κάθε αντίστοιχη περίπτωση.

Εν παρενθέσει να πω: Ούτε µέλος στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο
στο διηνεκές δεν αξίωσε το Ίδρυµα. Αυτό, για να καταλάβετε
πόσο αποπροσανατολίζετε τον ελληνικό λαό µε όσα ισχυρίζεστε.

Το «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» µε δική του πρω-
τοβουλία και µε διαδικασίες που δεν εµπίπτουν στις διαδικασίες
ανάθεσης και εκπόνησης µελετών του ∆ηµοσίου, προχωρά στην
εκπόνηση των εξής: Πρώτον, της αρχιτεκτονικής και στατικής µε-
λέτης των εγκαταστάσεων, καθώς και των άλλων ειδικών µελετών
που απαιτούνται για το έργο. ∆εύτερον, των µελετών για τις απαι-
τούµενες υποδοµές, στάθµευσης, κυκλοφοριακή σύνδεση κ.λπ..
Τρίτον των µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Οι µελέτες
ανταποκρίνονται στις ανάγκες των οικείων φορέων λειτουργίας
του ∆ηµοσίου και όλα είναι µια χαρά.

Μετά την υπογραφή της Σύµβασης, το Ίδρυµα χρηµατοδοτεί το
σύνολο της δαπάνης που απαιτείται για την εκτέλεση του έργου.
Μάλιστα, ενώ πριν, το 2007 δηλαδή που πρωτοϋπογράφηκε το
Μνηµόνιο Συνεργασίας, ο προϋπολογισµός ήταν περίπου
300.000.000 ευρώ, σήµερα είναι στα 450.000.000 ευρώ. Και αύριο
δεν ξέρουµε αν θα χρειαστεί το Ίδρυµα να τον αυξήσει, εφόσον
οι ανάγκες που έχει προγραµµατίσει, το απαιτούν.

Επιπλέον, το σχέδιο νόµου περιλαµβάνει ειδικές χωροταξικές
διαδικασίες, οι οποίες αναλύθηκαν πολύ καλά τόσο από το συνά-
δελφό µου Υφυπουργό, κ. Καλογιάννη, όσο και από τον εξαίρετο
εισηγητή µας, της Νέας ∆ηµοκρατίας, τον κ. Κόλλια και τους εκλε-

κτούς συναδέλφους µου της κυβερνητικής Πλειοψηφίας.
Απαραίτητη λοιπόν προϋπόθεση προκειµένου να προχωρήσει

το έργο είναι να γίνει και η σηµερινή διαδικασία, την οποία η Κυ-
βέρνηση θεώρησε σκόπιµη, προκειµένου ο ελληνικός λαός να
είναι ενήµερος.

Η σηµασία του προτεινόµενου πολιτιστικού πάρκου απορρέει
από το γεγονός ότι το πάρκο, που θα δηµιουργηθεί, θα αποτελεί
το σηµαντικότερο χώρο πρασίνου στο παραλιακό µέτωπο της
πόλης και από τους σηµαντικότερους σε όλο το Λεκανοπέδιο.
∆εύτερον, οι εγκαταστάσεις των δύο Ιδρυµάτων, δηλαδή της Βι-
βλιοθήκης και της Λυρικής Σκηνής, θα φιλοξενούν πολιτιστικές
δραστηριότητες εθνικής κλίµακας, τις οποίες ο νόµος επιφυλάσ-
σει αποκλειστικά στα Ιδρύµατα.

Επιπλέον, η λειτουργία του έργου θα έχει θετικές επιπτώσεις
στο σύνολο του Λεκανοπεδίου, αλλά και της Επικράτειας. Σύµ-
φωνα µε τις ειδικές µελέτες, που έχουν εκπονηθεί, θα αναβαθµί-
σει πολεοδοµικά τους παραλιακούς ∆ήµους, βελτιώνοντας τους
όρους διαβίωσης των δηµοτών και θα εξυπηρετήσει το σύνολο
των κατοίκων του Λεκανοπεδίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνοντας τη σύντοµη εισήγησή µου, θα ήθελα να επι-
σηµάνω ότι το έργο είναι όχι µόνο συµβατό, αλλά προωθεί την
υλοποίηση στόχων και επιλογών τόσο του Ρυθµιστικού Σχεδίου
και του Γενικού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης, όσο και του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου αναφο-
ράς «ΕΣΠΑ 2007-2013», το οποίο εκπονήθηκε στο πλαίσιο της
νέας στρατηγικής προσέγγισης για την πολιτική συνοχή στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρος ότι στο δρόµο
για την πολιτιστική αναβάθµιση της Πρωτεύουσας και της χώρας
ευρύτερα, που ξεκίνησε προ ηµερών µε τα εγκαίνια του Μουσείου
της Ακρόπολης, η ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου θα είναι ένας
σηµαντικός σταθµός.

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, να κάνω χρήση κι
εγώ δύο, τριών λεπτών επιπλέον…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Τρία λεπτά επι-
πλέον;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Τοποθετήθηκαν κάποιοι συνάδελφοι –δεν ξέρω µε ποιο
τρόπο, εγώ δεν θα το χαρακτηρίσω, δικαίωµά τους είναι ο καθέ-
νας τοποθετείται σύµφωνα µε τη δική του βούληση- και θα ήθελα
να έχω λίγο χρόνο ακόµη.

Εγώ, κύριε Μπεριάτε, σας λέω ξανά: Κάντε ένα γραπτό ερώ-
τηµα για ό,τι θέµα έχετε. Το επαναλαµβάνω ξανά από αυτό εδώ
το Βήµα. ∆εν το κάνετε όµως.

Κάποιοι είπαν, δεν ενηµερώθηκαν. Κυρία Μελά, εσείς. Και οι
άλλοι. Είδατε ότι είχατε τα πάντα στα χέρια σας. Η Σύµβαση υπε-
γράφη το Μάρτιο του 2009.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ– ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Χθες µας τα δώσατε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): ∆εν νοµίζω. Μην τα ισχυρίζεστε αυτά. Είχατε ενηµέ-
ρωση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Είστε σίγουρος ή δεν νοµίζετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ µην κάνετε µνεία ονοµάτων. Επανειληµµένως το έχω πα-
ρατηρήσει, διότι βλέπετε τι συµβαίνει εδώ. Αναφερθήκατε, στον
κ. Μπεριάτο στον κ. Παπουτσή και στην κ. Μελά. Σας παρακαλώ,
εκφράστε την άποψή σας, χωρίς σύνδεση µε ονόµατα και πρό-
σωπα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆ηµιουργεί δικαιώµατα για να πά-
ρουµε το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Το µνηµόνιο συνεργασίας, που υπέγραψε ο Πρωθυ-
πουργός, έγινε τον Ιούνιο του 2007. Στη συνέχεια κι ενώ
ολοκληρωνόταν η διαδικασία των διαπραγµατεύσεων, έγινε η πα-
ρουσίαση του έργου από το γνωστό αρχιτέκτονα Ρέντσο Πιάνο.
Πιστεύω ότι για το σπίτι του ο καθένας δεν κάνει δηµόσιο διεθνή
διαγωνισµό. Άρα, το Ίδρυµα είχε το δικαίωµα να ορίσει αυτό τον
αρχιτέκτονα και µάλιστα έναν φηµισµένο, τον Ρέντσο Πιάνο, στο
Ζάππειο στις αρχές του 2009. Νοµίζω ότι όλοι ζούµε σε αυτήν την
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Πολιτεία.
Άρα, ποιος µπορεί να αµφισβητήσει τη διαφάνεια που ακολου-

θήθηκε σε όλα τα στάδια;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Και στο ∆ήµο Καλλιθέας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Ο ∆ήµος Καλλιθέας –δεν ξέρω αν εκφράζει τη Νέα ∆η-
µοκρατία, νοµίζω δεν την εκφράζει, µε εξαίρεση την πτέρυγα του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος οµόφωνα και µε όλες του τις αποφά-
σεις, υπερασπίζεται όλο το έργο. Το στήριξε όλα τα στάδια.

Μάλλον λοιπόν, εσείς βρίσκεστε σε αντίθεση µαζί του. Και βρί-
σκεστε και σε αντίθεση µε την κοινωνία.

Ειπώθηκαν πράγµατα και ειλικρινά αµφισβήτησε την έννοια του
∆ηµοσίου και ο κ. Μπεριάτος. Με συγχωρείτε, κύριε Μπεριάτε,
αλλά όταν ψηφίζει ο ελληνικός λαός, εκλέγει µία κυβέρνηση. Ει-
πώθηκαν ποια είναι τα τρία µέλη. Είναι ο ∆ήµαρχος, είναι εκπρό-
σωπος της Βιβλιοθήκης, εκπρόσωπος της Λυρικής Σκηνής. Και
είναι και οι εκπρόσωποι που ορίζει το συντεταγµένο Κράτος. Αυτό
είναι το Κράτος. Έτσι λειτουργούσε επί των ηµερών σας, έτσι λει-
τουργεί το κράτος και επί των ηµερών µας.

Από εκεί και πέρα, επαρκής χρηµατοδότηση από το ∆ηµόσιο
σηµαίνει ότι: Το ∆ηµόσιο θα αρχίσει να χρηµατοδοτεί από τότε
που θα παραλάβει το κλειδί. Και είναι απόλυτα κυρίαρχο κι έχει τη
µία και µόνη µετοχή. Και είναι αυτό το οποίο θα διαχειριστεί και πι-
στεύω µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Από εκεί και πέρα, ευχές και κατευθύνσεις καλής λειτουργίας
εκφράζονται µε τα Παραρτήµατα Β’. Κάποιος που δίνει τα χρή-
µατά του, θέλει όλα να λειτουργούν σωστά και βάζει κάποιες πα-
ραµέτρους οι οποίες µάλιστα είναι αξιοκρατικές. Λέει για υψηλής
στάθµης στελέχωση, ιδιαίτερα στο χώρο της Βιβλιοθήκης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρό-
νου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Από εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε –θα σεβαστώ το κουδούνι
που χτυπάει- επανέρχοµαι και πάλι, καταλήγοντας να πω ότι έστω
και αυτή τη στιγµή εγώ θα περιµένω από όλες τις πτέρυγες της
Βουλής και κυρίως από το Κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να πάρει σαφή θέση. ∆ιότι αν λέει ότι επιφυλάσσεται για το άρθρο
δεύτερο, σηµαίνει ότι καταψηφίζει αυτή τη σηµαντική Σύµβαση.
Αν θέλει να το αιτιολογήσει διαφορετικά, εδώ είµαι και θα µπο-
ρέσω και να το ακούσω κι αν χρειαστεί να απαντήσω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Παπουτσή,

σας παρακαλώ. Να µη δώσουµε συνέχεια.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να αντι-

σταθώ…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο κύριος Υπουργός

αυτά κάνει.
Απευθυνόµενος στον κάθε ένα ατοµικά, παρατείνεται η συζή-

τηση χωρίς κανένα λόγο. Γι’ αυτό φωνάζω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Όχι, κύριε Πρόεδρε! Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Πώς όχι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Η Κυβέρνηση από το πρωί παρακολουθεί και δεν µι-
λάει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Αφήστε την Κυβέρ-
νηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Πρέπει να απαντήσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Όταν µιλάµε από το
Βήµα της Βουλής, ο Κανονισµός λέει ότι δεν απευθυνόµαστε σε
πρόσωπα ονοµαστικώς. Μπορείτε να εκθέσετε τις απόψεις σας
…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Τώρα αυτό είναι το κακό;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Είναι αυτό! Βε-
βαίως! Παρατείνεται η συζήτηση χωρίς κανένα λόγο.

Κύριε Παπουτσή, µε τη συναίνεση του Τµήµατος -ξέρετε ότι
έχετε εξαντλήσει το όριο και δεν δικαιούστε άλλο χρόνο- σας δίνω
ένα δίλεπτο, γιατί έχει κηρυχθεί περαιωµένη η συζήτηση.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα ήθελα κι εγώ το λόγο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Ψαριανέ, δεν
ήσασταν εδώ, όταν …

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ήµουν στην επιτροπή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ήσασταν στην επι-

τροπή, αλλά η επιτροπή δεν είναι το Τµήµα.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μόνο ένα λεπτό θέλω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Για να συνεννοη-

θούµε. Θα δώσω το λόγο στον κ. Παπουτσή για δύο λεπτά, ένα
λεπτό στον κ. Ψαριανό, θα δώσω το λόγο και στον κ. Μπεριάτο,
επειδή τον ζήτησε προηγουµένως σε χρόνο που δεν µπορούσα
να ικανοποιήσω το αίτηµά του για άλλα δύο λεπτά και δύο λεπτά
στην κ. Μελά, η οποία πρέπει να µάθει και το εξής: Μόνο ο Ιανός
στην ιστορία είχε δύο ιδιότητες. Εδώ εσείς µπορεί να είστε και ει-
σηγήτρια και Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, αλλά µόνο τα δικαι-
ώµατα της µιας ιδιότητος απολαµβάνετε και όχι και των δύο, όπως
είπατε προηγουµένως.

Κύριε Παπουτσή, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Σας βλέπω σε µεγάλη φόρµα, κύριε

Πρόεδρε.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Καταιγιστικός!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Καταιγιστικός, πράγµατι.
Ειλικρινά εκπλήσσοµαι από το γεγονός ότι ο αξιότιµος κύριος

Υφυπουργός πήρε το λόγο να θέσει ερωτήµατα προς την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα προς εµένα προσωπικά, χωρίς
να µε έχει ακούσει. ∆εν µε ακούσατε. Προφανώς, δεν µε ακού-
σατε. Και επειδή δεν µε ακούσατε, όπου επιχειρηµατολόγησα
ακριβώς επί των ερωτηµάτων τα οποία θέσατε, για ποιους λόγους
στηρίζουµε το νοµοσχέδιο, για ποιους λόγους δεν θα ψηφίσουµε
το άρθρο δεύτερο, για ποιους λόγους δηλαδή υποστηρίζουµε
αυτό το µεγάλο έργο, για όλους αυτούς τους λόγους τους οποί-
ους µάλιστα µπορείτε κάλλιστα να τους διαβάσετε αναλυτικά από
τα Πρακτικά της συνεδρίασης …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Περιγράφησαν
αυτά, κύριε Παπουτσή. Σας παρακαλώ προχωρήστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Γι’ αυτό το λόγο µία φράση θα πω,
για να το διευκρινίσουµε. Η Νέα ∆ηµοκρατία όποιες περιοχές κυ-
βερνητικής ευθύνης διαχειρίστηκε µε όρους δηµοσίου συµφέρο-
ντος, απέδειξε ότι λειτούργησε πάντοτε εις βάρος του δηµοσίου
συµφέροντος. Επειδή το άρθρο δεύτερο αφορά τη Σύµβαση που
ορίζει τη σχέση της Πολιτείας µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»,
γι’ αυτό το λόγο εµείς θέτουµε σε αµφισβήτηση τη δυνατότητα
της Νέας ∆ηµοκρατίας να διαχειριστεί αυτή τη σχέση µε όρους
δηµοσίου συµφέροντος.

Και επέµενα, δύο φορές µάλιστα, υπενθυµίζοντας τη δέσµευση
του Γιώργου Παπανδρέου και του ΠΑΣΟΚ ότι γι’ αυτό το µεγάλο
έργο εµείς θα τηρήσουµε την Σύµβαση την οποία σήµερα ψηφί-
ζει η Βουλή των Ελλήνων και θα διαχειριστούµε τη σχέση η οποία
διατυπώνεται, η οποία διαµορφώνεται µε το Ελληνικό ∆ηµόσιο µε
όρους δηµοσίου συµφέροντος και µάλιστα τόνισα µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται.

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά τι συνεπάγε-
ται το δηµόσιο συµφέρον για µία νέα κυβέρνηση, γι’ αυτό µένω σε
αυτό. ∆εν προσδοκώ ούτε πιστεύω ότι θα επιµείνετε για περισ-
σότερες διευκρινιστικές δηλώσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο κ. Ψαριανός έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή κάποιος συνάδελφος ανέφερε το όνοµά µου δύο–τρεις

φορές και µε «καταχέριασε» µάλιστα, επειδή δεν ψηφίζουµε ένα
τέτοιο µεγάλο έργο πολιτισµού και τέχνης και παιδείας, είπα ότι
είµαστε υπέρ της όπερας, είµαστε υπέρ µιας µεγάλης βιβλιοθή-
κης -εάν ήµασταν κυβέρνηση, θα τα είχαµε ήδη κάνει- όµως, κα-
ταψηφίζουµε για συγκεκριµένους λόγους.

Είπα ότι οι δωρεές είναι καλοδεχούµενες από τους µεγάλους
ευεργέτες. Ανέφερα τα παραδείγµατα του Μετσοβείου Πολυτε-
χνείου, της Ριζαρείου, του Ζαππείου, πολλά παραδείγµατα. Θα
δεχόµασταν και τη δωρεά, θα δεχόµασταν και την κατασκευή. ∆ε-
χόµαστε και τη χωροθέτηση εκεί, όµως, επειδή δεν υπάρχει συ-
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νολική χωροθέτηση και έχουµε κρύψει τη θάλασσα και δεν έχουµε
νερό στη θάλασσα, στο θαλάσσιο µέτωπο, «δεν έχουµε ποτάµια,
δεν έχουµε πηγάδια, δεν έχουµε πηγές, µονάχα λίγες στέρνες,
άδειες κι αυτές», που λέει ο Γιώργος Σεφέρης και επειδή ζω µέσα
στη µουσική και τον πολιτισµό και θα ήµουν χαρούµενος να δω
όπερα και βιβλιοθήκη εκεί, αλλά όχι µε αυτόν τον τρόπο, αυτός
είναι ο λόγος που τα καταψηφίζουµε.

Είπα ότι το ΟΑΚΑ είναι µια καλή χωροθέτηση και είµαστε υπέρ.
Χαιρόµαστε που υπάρχει το Μουσείο της Ακρόπολης, χαιρόµα-
στε που υπάρχει το Μέγαρο Μουσικής, αλλά έγιναν µε λάθος
τρόπο σε λάθος θέση. Θα χαρούµε να υπάρχει η όπερα και η Βι-
βλιοθήκη, απλώς θα προτιµούσαµε να γίνουν καλύτερα, υπό πιο
διαφανείς διαδικασίες και να συµβάλλουν στον πολιτισµό και την
τέχνη. Έπρεπε ήδη να έχουν γίνει, για να µην «σπεκουλάρουµε»
και λέµε ότι κάποιοι αντιτίθενται σε κατασκευές έργων πολιτισµού
και τέχνης. «Εκεί που φύτρωνε φλισκούνι και άγρια µέντα, τώρα
χωριάτες παζαρεύουν τα τσιµέντα».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η κ. Μελά για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θα περιµέναµε µία άλλη αντιµετώπιση για το θέµα του Φα-

ληρικού ∆έλτα και για τη Λυρική Σκηνή και για την Εθνική Βιβλιο-
θήκη από τα κόµµατα εκείνα που στηρίζουν την πρόσδεση της
χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και για
την εθνική ανεξαρτησία και για τις συνθήκες ζωής και για τον πο-
λιτισµό, όπως και από τα κόµµατα που υπογράφουν όλες αυτές
τις συµβάσεις υποτέλειας, που κατά καιρούς υπογράφονται µε το
ΝΑΤΟ.

Αυτό που γίνεται σήµερα, είναι η ίδια πολιτική σε ένα άλλο επί-
πεδο. Μάλιστα, «γλώσσα λανθάνουσα, αλήθεια λέγει». Είπε ο κύ-
ριος Υπουργός: «Μα, στο σπίτι του ο καθένας δεν µπορεί να πάρει
όποιον αρχιτέκτονα θέλει;». Στο σπίτι του µπορεί να πάρει όποιον
αρχιτέκτονα θέλει. Στο δηµόσιο χώρο, ακόµη και αν η νοµοθεσία,
επειδή είναι δωρεά, τον εξαιρεί, θα έπρεπε η Κυβέρνηση να προ-
στατεύσει την έννοια του ∆ηµοσίου. Από αυτήν την άποψη έγινε
η κριτική µας.

Εν πάση περιπτώσει, για να κλείσω, γιατί τα έχουµε πει σχεδόν
όλα, θα προσθέσω µόνο µία κουβέντα. Ο Οργανισµός που µέχρι
το 2013 θα τελεί κάτω από τον απόλυτο έλεγχο του Ιδρύµατος,
είναι αλήθεια -τουλάχιστον από τα χαρτιά φαίνεται- ότι στο ∆ιοι-
κητικό Συµβούλιο δεν θα έχει «ex officio» θέση του Ιδρύµατος στη
διοίκησή του. Είναι σαφές αυτό.

Τώρα, το εάν θα υπάρχουν υπόγειες διαδροµές στους τέσσε-
ρις που θα διορίζει το κράτος ως διοίκηση, αυτό δεν το ξέρουµε.
Όµως, εκείνο που είναι βέβαιο, είναι ότι αυτή η Ανώνυµη Εταιρεία
«Κέντρο Πολιτισµού- Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», που θα λει-
τουργεί ως ανώνυµη εταιρεία και θα ισχύουν ειδικές φορολογι-
κές και οικονοµικές σχέσεις µε το ελληνικό δηµόσιο και θα
εξαιρείται από τα πάντα, θα έχει επίπτωση και στις εργασιακές
σχέσεις και των µουσικών και των µονοδών και των χορωδών της
Λυρικής και των εργαζοµένων συνολικά και στη Βιβλιοθήκη και
στη Λυρική Σκηνή και στην ουσία –εµείς αυτό λέµε- αυτή η ανώ-
νυµη εταιρεία, υπάρχει δεν υπάρχει το Ίδρυµα µέσα σε αυτήν, θα
λειτουργήσει σαν µοχλός, όπως λειτουργούν όλες οι ανάλογες
εταιρείες, που είναι µοχλός διαπλοκής για το ιδιωτικό κεφάλαιο.

Μέσα σε αυτά τα πλαίσια λοιπόν, πιστεύουµε ότι σε συνδυα-
σµό και µε το ότι το Ίδρυµα θα διατηρεί το δικαίωµα εις το διηνε-
κές να χρησιµοποιεί το χώρο κατά την κρίση του και µάλιστα θα
επιβάλλει και «το γούστο του» –το λέει σε κάποιες διατάξεις- εν
τέλει είναι µία σύµβαση που πραγµατικά εµείς δωρίζουµε ως κοι-
νωνία και δεν µας δωρίζουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Και θα κλείσουµε τη

συζήτηση µε τον κ. Μπεριάτο.
Κύριε Μπεριάτο, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΜΠΕΡΙΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ κατάγοµαι από έναν τόπο που πραγµατικά έχει παράδοση

στην ευεργεσία. Το λέω αυτό, γιατί δεν έχουµε τίποτα µε το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Εµείς ρωτάµε πώς περιγράφονται οι
συγκεκριµένοι όροι αυτής της Σύµβασης και θέλουµε αυτές τις
απαντήσεις που δεν πήραµε. Είναι τα έξι, επτά σηµεία που ανέ-

φερα στην αρχή και όπως είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος είναι θέµα διαπραγµάτευσης. «Ιδού η Ρόδος ιδού και το
πήδηµα» για την εκάστοτε κυβέρνηση. Αυτό είναι που έχουµε ως
πρόβληµα σε αυτή την υπόθεση.

Εξάλλου, το νοµοσχέδιο έχει επτά άρθρα. Το άρθρο δεύτερο
είναι η Σύµβαση. Τυπικά, τα άλλα άρθρα είναι οι πολεοδοµικές και
οι χωροταξικές διευθετήσεις, για τις οποίες έχει κάνει και αγώνες
ο ∆ήµος Καλλιθέας, όπως είπατε, κύριε Υφυπουργέ, ο κ. Ασκού-
νης. Αυτό είπα και στην επιτροπή. Χάρη σε αυτούς τους αγώνες
όµως, φτάσαµε σε αυτό το πολεοδοµικό και χωροταξικό αποτέ-
λεσµα, για να έχουµε αυτό το χώρο ως υποδοχή χρήσεων. Και αν
δεν έχουµε αυτόν τον υποδοχέα ως αναγκαία συνθήκη, δεν µπο-
ρεί να γίνει το έργο από οποιονδήποτε, είτε από το κράτος είτε
από ευεργέτη.

Άρα λοιπόν, εµείς λέµε ότι αυτό το έργο το οποίο είναι σωστό
χωροταξικά και πολεοδοµικά -και όχι µόνο αυτό, αλλά κάναµε και
παρατηρήσεις για τη βελτίωση αυτών των πραγµάτων, για να µην
επανέρχοµαι- θέλουµε να είναι σωστό και στο θέµα της διαχείρι-
σης και σε αυτά τα έξι σηµεία, στα οποία εάν µπορούσε να τρο-
ποποιηθεί η Σύµβαση, θα µας έλυνε το πρόβληµα. Αυτή είναι όλη
η υπόθεση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Για δύο λεπτά µόνο

έχετε το λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Παπουτσή, εσείς σήµερα ορκιστήκατε ως κυβέρνηση,

έτσι είπατε. Μόνο την ηµεροµηνία δεν µας είπατε. Αυτό είναι µία
περιφρόνηση προς την ψήφο του ελληνικού λαού. Αυτό θα το
αποφασίσει στην ώρα του ο ελληνικός λαός. Εν πάση περιπτώ-
σει, δικαίωµά σας να το κάνετε. Όταν έρθει η ώρα θα κριθούµε,
θα συγκριθούµε µε το έργο µας και το έργο σας, µε τα λόγια σας
και µε τα λόγια µας, τελικά µε όλα.

Από εκεί και πέρα, επιβεβαιώσατε αυτά τα οποία είπα. ∆εν ψη-
φίζετε το άρθρο δεύτερο –όχι το άρθρο 2, αλλά το κεφάλαιο
εννοώ- δηλαδή τη Σύµβαση. Μα, η ουσία και τα πάντα είναι η Σύµ-
βαση. Όλα τα υπόλοιπα είναι «έπεα πτερόεντα». Όσον αφορά το
τι θα αλλάξετε όταν έρθετε… Καθίστε πρώτα να έρθετε και µετά
βλέπουµε.

Από εκεί και πέρα, πρέπει να πω και σε εσάς και σε όλους τους
εκλεκτούς συναδέλφους –δεν θέλω να πω ονόµατα- ότι η Κυβέρ-
νηση προστατεύει µε αυτό το νοµοθέτηµα απόλυτα το δηµόσιο
συµφέρον. ∆εν βρήκατε άλλο λόγο να πείτε. Μήπως, λέει και δεν
ξέρουµε πώς θα λειτουργήσει. Μα, θα έχουµε επτά στους επτά
στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο, που θα είναι εκπρόσωποι.

Ο ∆ήµαρχος, ο κ. Ασκούνης, λέω το όνοµά του. Μα, εκείνοι δεν
έκριναν τα πάντα που τους αφορούν, που είναι δίπλα τους; ∆εν
είδαν τα πάντα; ∆εν είδαν τη Σύµβαση; Εγώ σας προκαλώ να µου
πείτε και να αφήσετε αυτά τα αόριστα που είπατε, ότι σας είπα,
«έτσι κι αλλιώς». Συγκεκριµένα, θέλω να µου πείτε. Θα περιµένω,
κύριε Μπεριάτε.

ΗΛΙΑΣ ΜΠΕΡΙΑΤΟΣ: Μα, σας είπα τις παραγράφους. Είναι
εδώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών): Να το κάνετε γραπτώς. Απήντησα λεπτοµερώς στην
επιτροπή, όπου είχα άνεση χρόνου µέσα από τα κείµενα και της
Σύµβασης και του σχεδίου νόµου σε ό,τι ετέθη και ερωτήθη.

Από εκεί και πέρα, κυρία Μελά, είπατε πολλά σήµερα. ∆εν εκ-
ποιούµε κανέναν πολιτισµό. Εσείς το πιστεύετε αυτό. Είναι δικαί-
ωµά σας, άποψή σας, ιδεολογία σας. Εµείς προστατεύουµε τον
πολιτισµό, θωρακίζουµε τη χώρα, αυξάνουµε τις προσπάθειές µας
και για το περιβάλλον και για τον πολιτισµό και σε αυτήν την πολύ
ευαίσθητη περιοχή, η οποία ξέρετε πού βρίσκεται, ξέρετε πώς
χρησιµοποιείται σήµερα. Προσπαθούµε -και ζητούµε τη συναί-
νεση όλων- να κάνουµε ένα έργο, το οποίο δεν είναι έργο της πα-
ρούσης Κυβέρνησης, αλλά έργο ολόκληρου του ελληνικού λαού.
Γι’ αυτό το έργο, εγώ και αυτήν τη στιγµή θα παρακαλέσω να αλ-
λάξετε γνώµη και να ψηφίσετε αυτήν τη Σύµβαση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ, κύριε
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Υπουργέ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονο-
µικών: «Κύρωση της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
«Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµο-
σίου, του ΝΠ∆∆ µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλά-
δος», του ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε.
µε την επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυ-
µία «Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συ-
ναφών µε την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την
επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση
της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές
Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµοσίου, του
ΝΠ∆∆ µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος», του
ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε. µε την
επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυµία «Κτη-
µατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συναφών µε
την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την επωνυµία
«Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΗΛΙΑΣ ΜΠΕΡΙΑΤΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το άρθρο

δεύτερο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τρίτο ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το άρθρο

τρίτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τέταρτο ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το άρθρο

τέταρτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πέµπτο ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το άρθρο

πέµπτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο έκτο ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς το άρθρο

έκτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών: «Κύρωση της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
«Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµο-
σίου, του ΝΠ∆∆ µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλά-
δος», του ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε.
µε την επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυ-
µία «Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συ-

ναφών µε την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την
επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» έγινε
δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Κύριοι συνάδελφοι, συµφωνείτε να ψηφιστεί και στο σύνολο,
αφού δεν υπήρξε καµµία προσθήκη;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ψήφιση στο σύνολο

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κύρωση της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινω-
φελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµοσίου,
του ΝΠ∆∆ µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος», του
ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε. µε την
επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυµία «Κτη-
µατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συναφών µε
την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την επωνυµία
«Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών «Κύρωση της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
«Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµο-
σίου, του ΝΠ∆∆ µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλά-
δος», του ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε.
µε την επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυ-
µία «Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων συ-
ναφών µε την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την
επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» έγινε
δεκτό σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και στο σύ-
νολο κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Σύµβασης ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοι-
νωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµοσίου,
του ΝΠ∆∆ µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος»,
του ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε. µε
την επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυ-
µία «Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου» και ρύθµιση θεµάτων
συναφών µε την υλοποίηση υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου
µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος

Άρθρο πρώτο

Στο χώρο του Παλαιού Ιπποδρόµου στο Φάληρο, όπου σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του Ρυθµιστικού Σχεδίου της Αθήνας του
άρθρου 15 του ν. 1515/1985 (ΦΕΚ 18 Α’), όπως ισχύει, προβλέπε-
ται Υπερτοπικός Πόλος πολιτισµού, αθλητισµού και αναψυχής,
δηµιουργούνται:

α) Με δωρεά του Κοινωφελούς Ιδρύµατος Σταύρος Σ. Νιάρχος,
υπερτοπικό πολιτιστικό πάρκο µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτι-
σµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος», το οποίο περιλαµβάνει: i) τις
νέες κτιριακές εγκαταστάσεις της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελ-
λάδος (Ε.Β.Ε.), ii) τις νέες κτιριακές εγκαταστάσεις της Εθνικής
Λυρικής Σκηνής (Ε.Λ.Σ.) και iii) πάρκο πρασίνου µε χαρακτήρα εκ-
παιδευτικό, πολιτιστικό και αναψυχής και

β) ∆ηµοτικό Πάρκο-Αθλητικοί χώροι.

Άρθρο δεύτερο

1. Με την επιφύλαξη των οριζοµένων στην τρίτη παράγραφο
του παρόντος άρθρου, κυρώνεται η από 26 Μαρτίου 2009 Σύµ-
βαση ∆ωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος µε την επωνυµία «Κοινω-
φελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος», του Ελληνικού ∆ηµοσίου,
του Ν.Π.∆.∆. µε την επωνυµία «Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος»,
του Ν.Π.Ι.∆. µε την επωνυµία «Εθνική Λυρική Σκηνή», της Α.Ε. µε
την επωνυµία «Ολυµπιακά Ακίνητα» και της Α.Ε. µε την επωνυµία
«Κτηµατική Εταιρεία του ∆ηµοσίου», το κείµενο της οποίας ακο-
λουθεί:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1645



1646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1647



1648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1649



1650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1651



1652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1653



1654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1655



1656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1657



1658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1659



1660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1661



1662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1663



1664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1665



1666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1667



1668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1669



1670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1671



1672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1673



1674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1675



1676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1677



1678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1679



1680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1681



1682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



2. Κυρώνονται τα ακόλουθα Παραρτήµατα της ανωτέρω Σύµ-
βασης ∆ωρεάς:

α) Σχέδιο Σύµβασης ∆ωρεάς Μετοχής (Παράρτηµα 2 της ανω-
τέρω Σύµβασης ∆ωρεάς),

β) Σχέδιο Συµβάσεων Παροχής Ολοκληρωµένων Υπηρεσιών
(Οργανισµός – Ε.Β.Ε. και Οργανισµός – Ε.Λ.Σ.) (Παράρτηµα 3

της ανωτέρω Σύµβασης ∆ωρεάς),
γ) Καταστατικό Οργανισµού (Παράρτηµα 4 της ανωτέρω Σύµ-

βασης ∆ωρεάς) και
δ) Σχέδιο Σύµβασης Άδειας Χρήσης Σηµάτων (Παράρτηµα 5

της ανωτέρω Σύµβασης ∆ωρεάς) το κείµενο των οποίων ακο-
λουθεί:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1683



1684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1685



1686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1687



1688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1689



1690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1691



1692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1693



1694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1695



1696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1697



1698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1699



1700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1701



1702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1703



1704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1705



1706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1707



1708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1709



1710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1711



1712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1713



1714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1715



1716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1717



1718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1719



1720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1721



1722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



3. Με την έγγραφη συναίνεση του Κοινωφελούς Ιδρύµατος
Σταύρος Σ. Νιάρχος (Παράρτηµα 1 του παρόντος νόµου) τρο-
ποποιούνται οι ακόλουθες παράγραφοι της ως άνω κυρούµενης
Σύµβασης ∆ωρεάς, ως ακολούθως:

α) Στο τέλος της παραγράφου 2.4. του άρθρου 3 προστίθεται
εδάφιο, ως ακολούθως:

«Τέλος, κατά την Περίοδο ∆ιαχείρισης του Κ.Π. το Ε.∆. θα ορί-
ζει ως µέλος του ∆.Σ. του Οργανισµού τον εκάστοτε ∆ήµαρχο
Καλλιθέας Αττικής.»

β) Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2.5. του άρθρου 3 αντι-
καθίσταται ως ακολούθως:

«Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο του Οργανισµού, το οποίο σε
κάθε περίπτωση θα υπερβαίνει το ένα εκατοµµύριο (1.000.000)
ευρώ, θα οριστικοποιηθεί µετά την κύρωση της Σύµβασης µε
νόµο κατά το άρθρο 31 της παρούσας και θα αντιστοιχεί σε µία
ονοµαστική µετοχή, την οποία θα αναλάβει και καλύψει εξ ολο-
κλήρου το Ίδρυµα.»

γ) Η παράγραφος 2.7. του άρθρου 3 αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«2.7. Το πλήρες καταστατικό του Οργανισµού, όπως αυτό κατά
τα λοιπά θα διαµορφωθεί µετά την οριστικοποίηση του ακριβούς
ύψους του αρχικού µετοχικού κεφαλαίου του Οργανισµού, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα ανωτέρω στην παράγραφο 2.4. του πα-
ρόντος άρθρου αλλά και µετά τη συµπλήρωση των παραγράφων
1 και 2 του άρθρου 1 και των άρθρων 5, 25, 29 και 30 του κατα-
στατικού, στα σηµεία που χρήζουν συµπλήρωσης, επισυνάπτεται
στη Σύµβαση ως παράρτηµα 4. Θα τροποποιείται σύµφωνα µε
τις διατάξεις της νοµοθεσίας περί ανωνύµων εταιρειών, αλλά
τροποποιήσεις άρθρων του καταστατικού κατά την Περίοδο ∆ια-
χείρισης του Κ.Π. για ρύθµιση θεµάτων που καλύπτονται από δια-
τάξεις της παρούσας, όπως αυτή θα κυρωθεί µε νόµο, θα
ισχύουν από την κύρωσή τους µε νόµο µε την εξαίρεση τροπο-
ποιήσεων άρθρων του καταστατικού, οι οποίες αφορούν απο-
κλειστικά (α) σε αλλαγή της επωνυµίας του Οργανισµού λόγω
έγγραφης απαγόρευσης της χρήσης της ονοµασίας «Κέντρο Πο-
λιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος Α.Ε.» από το Ίδρυµα κατά τα
οριζόµενα στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του παρόντος
άρθρου και (β) στο ύψος του µετοχικού κεφαλαίου του Οργανι-
σµού. Κάθε τροποποίηση θα καταχωρείται στα µητρώα της αρ-
µόδιας Νοµαρχίας. Για τη λύση του Οργανισµού, την αλλαγή της
επωνυµίας του και κάθε άλλη τροποποίηση του καταστατικού του
κατά την Περίοδο ∆ιαχείρισης του Κ.Π. θα απαιτείται πάντοτε η
προηγούµενη έγγραφη συναίνεση του Ιδρύµατος.»

Άρθρο τρίτο

1. Στο εγκεκριµένο ρυµοτοµικό σχέδιο του ∆ήµου Καλλιθέας
Αττικής και ειδικότερα στο χώρο του Παλαιού Ιπποδρόµου στο
Φάληρο, που εντάσσεται στον Υπερτοπικό πόλο πολιτισµού,
αθλητισµού και αναψυχής, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Ρυθµι-
στικού Σχεδίου της Αθήνας του άρθρου 15 του ν.1515/1985 (ΦΕΚ
18 Α’), όπως ισχύει, καθορίζονται οι ακόλουθες ρυθµίσεις που
απεικονίζονται στο από Απρίλιο 2009 µε κλίµακα 1:1.000 ∆ιά-
γραµµα Γενικής Οργάνωσης (Παράρτηµα 2 του παρόντος
νόµου), το οποίο συνοδεύει την από 24.6.2009 απόφαση της
16ης Συνεδρίασης/πράξη 2η της Εκτελεστικής Επιτροπής του
Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλο-
ντος Αθήνας και του οποίου αντίτυπο σε φωτοσµίκρυνση δηµο-
σιεύεται µε τον παρόντα νόµο στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως:

α) ∆ηµιουργούνται νέα οικοδοµικά τετράγωνα µε αριθµούς
345 και 345Α ως ακολούθως:

α.1) Στο Ο.Τ. 345, το οποίο καταλαµβάνει το χώρο του Παλαιού
Ιπποδρόµου Αθηνών, καθώς και τµήµα της Εσπλανάδας του Ει-
δικού Σχεδίου Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης (ΕΣΟΑΠ) Φαλήρου,
που εγκρίθηκε µε το από 22.3.2002 π.δ. (ΦΕΚ 233 ∆’), καθορίζο-
νται τρεις ζώνες, Α, Β και Γ, στις οποίες χωροθετούνται οι εξής
εγκαταστάσεις, λειτουργίες και χρήσεις:

α.1.1) Στη ζώνη Α χωροθετείται ∆ηµοτικό Πάρκο, το οποίο θα
περιλαµβάνει αθλητικές εγκαταστάσεις, που θα αποτελούνται
από γήπεδο ποδοσφαίρου χωρίς κερκίδες και ανοικτό κολυµβη-

τήριο χωρίς κερκίδες, αποδυτήρια και υποστηρικτικές εγκατα-
στάσεις, παιδική χαρά, αναψυκτήριο και αίθουσα πολλαπλών
χρήσεων πολιτιστικού χαρακτήρα, συνολικής επιτρεπόµενης δο-
µήσιµης επιφάνειας όλων των ανωτέρω χιλίων (1.000) τ.µ..

α.1.2) Στη ζώνη Β χωροθετείται το υπερτοπικό πολιτιστικό
πάρκο µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος» του άρθρου πρώτου του παρόντος νόµου, το οποίο θα
περιλαµβάνει πάρκο πρασίνου µε χαρακτήρα εκπαιδευτικό, πο-
λιτιστικό και αναψυχής, τις νέες κτιριακές εγκαταστάσεις της
Ε.Β.Ε. και της Ε.Λ.Σ., µεγάλη υδάτινη επιφάνεια και βοηθητικές
κτιριακές εγκαταστάσεις και ορίζεται η ακόλουθη διάταξη εγκα-
ταστάσεων, χρήσεων και λειτουργιών εντός των περιοχών Ι, IIa
και IIb, υπό στοιχεία Β-Β1-Α-Η-Θ-Ι-Κ-Λ-Μ-Ν-Ξ-Ο-Π-Ρ-Β του ανω-
τέρω διαγράµµατος:

i) εντός της περιοχής Ι, υπό στοιχεία Ν2-Ν1-Λ1-Λ2-Μ-Ν-Ν2:
νέες κτιριακές εγκαταστάσεις της Ε.Β.Ε. και της Ε.Λ.Σ.,

ii) εντός της περιοχής IIa, υπό στοιχεία Κ-Ι-Θ-Η-Α-Β1-Ν1-Λ1-Λ:
πάρκο πρασίνου µε χαρακτήρα εκπαιδευτικό, πολιτιστικό και
αναψυχής που θα ονοµάζεται «Πάρκο Σταύρος Νιάρχος» µε βοη-
θητικές κτιριακές εγκαταστάσεις συνολικής επιτρεπόµενης δο-
µήσιµης επιφάνειας 2.500 τ.µ. και µεγάλη υδάτινη επιφάνεια και

iii) εντός της περιοχής IIb, υπό στοιχεία Β-Β1-Ν1-Ν2-Ξ-Ο-Π-Ρ-
Β: χώρος στάθµευσης, το δώµα του οποίου φυτεύεται.

α.1.3) Η ζώνη Γ, στην οποία περιλαµβάνεται τµήµα της Εσπλα-
νάδας του Ειδικού Σχεδίου Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης (ΕΣΟΑΠ)
Φαλήρου, που καθορίζεται ως ελεύθερος χώρος πρόσβασης στο
υπερτοπικό πολιτιστικό πάρκο µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτι-
σµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος», στο Ολυµπιακό Συγκρότηµα
Φαλήρου και στην παράλια ζώνη.

Στην ανωτέρω ζώνη απαγορεύεται η δόµηση. Επιτρέπεται η
κατάλληλη διαµόρφωση και η φύτευση του ανωτέρω χώρου προ-
κειµένου να εξυπηρετήσει το σκοπό για τον οποίο προορίζεται.

α.2) Στο Ο.Τ. 345Α διατηρείται ως χρήση η Γενική Κατοικία και
οι ισχύοντες όροι δόµησης.

β) Στις ζώνες Α και Β του νέου Ο.Τ. 345, οι οποίες καταλαµβά-
νουν την περιοχή του παλαιού Ιπποδρόµου Αθηνών, όπως αυτή
εµφαίνεται υπό τα στοιχεία ∆1, ∆2, ∆3, ∆4, ∆5, Β2-4, ∆6, ∆1 του
τοπογραφικού διαγράµµατος 13 της παραγράφου 1 του άρθρου
9 του ν. 3342/2005 (ΦΕΚ 131 Α’), όπως ισχύει, διατηρούνται οι
όροι δόµησης που ορίζονται στην περίπτωση ε’ του άρθρου 22
του ν. 3342/2005 (ΦΕΚ 131 Α’), όπως ισχύει, ήτοι µέσος συντε-
λεστής δόµησης 0,30 και κάλυψη 25%.

Για τις χωροθετούµενες υπό στοιχείο (α.1.2) της παραγράφου
1 ανωτέρω εγκαταστάσεις, λειτουργίες και χρήσεις η συνολική
επιτρεπόµενη δόµηση ορίζεται εκείνη των ζωνών Α και Β, αφαι-
ρουµένης της επιτρεπόµενης δοµήσιµης επιφάνειας των χιλίων
(1.000) τ.µ. των εγκαταστάσεων υπό στοιχείο (α.1.1) της παρα-
γράφου 1 ανωτέρω.

γ) Ορίζονται επίσης, κατά παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων,
για τις εγκαταστάσεις, λειτουργίες και χρήσεις που χωροθετού-
νται στις περιπτώσεις (i) και (iii) υπό στοιχείο (α.1.2) της παρα-
γράφου 1 ανωτέρω:

i) Μέγιστο ύψος κτιρίων 38,50 µ., µε αφετηρία µέτρησης υψών
από τη συµβολή των οδών Ευριπίδου και ∆οϊράνης. Υπεράνω του
µεγίστου ύψους των κτιρίων επιτρέπεται η κατασκευή ενεργεια-
κού (βιοκλιµατικού) επιστεγάσµατος σε ύψος έως 46,50 µ..

ii) Συντελεστής κατ’ όγκον εκµετάλλευσης: 4.
iii) Επιτρέπεται η κατασκευή περισσότερων του ενός υπογείων,

τα οποία δεν θα υπολογίζονται στην επιφάνεια που προκύπτει
από το συντελεστή δόµησης.

iv) Επιτρέπονται υπόγειοι χώροι µε ύψος πέραν των 3 µ. ως
χώροι µηχανολογικών εγκαταστάσεων, χώροι υποστήριξης της
λειτουργίας της Ε.Λ.Σ. και της Ε.Β.Ε. και χώροι στάθµευσης.

Επιτρέπονται επίσης διαµορφώσεις του περιβάλλοντος χώρου
των κτιριακών εγκαταστάσεων της Ε.Β.Ε. και της Ε.Λ.Σ., του
χώρου στάθµευσης και του πάρκου πρασίνου µε χαρακτήρα εκ-
παιδευτικό, πολιτιστικό και αναψυχής («Πάρκο Σταύρος Νιάρ-
χος»), που χωροθετούνται εντός της περιοχών Ι, ΙΙb και ΙΙa του
ανωτέρω ∆ιαγράµµατος Γενικής Οργάνωσης (Παράρτηµα 2 του
παρόντος νόµου), καθώς και διαµορφώσεις και κατασκευή των
απαιτούµενων τοιχείων αντιστήριξης σε µέγιστο ύψος 19 µ.
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από τη στάθµη του φυσικού εδάφους. Αφετηρία µέτρησης υψών
των κτιριακών εγκαταστάσεων, που χωροθετούνται στις περι-
πτώσεις (i) και (iii) υπό στοιχείο (α.1.2) της παραγράφου 1 ανω-
τέρω αποτελεί η συµβολή των οδών Ευριπίδου και ∆οϊράνης.

2.α.) Η ανέγερση και υλοποίηση του υπερτοπικού πολιτιστικού
πάρκου µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος», στο οποίο περιλαµβάνονται τα αναφερόµενα υπό στοι-
χείο (α.1.2) της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου έργα και
εγκαταστάσεις, πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το περιεχόµενο
και τα συµπεράσµατα:

i) της από Μάρτιο 2009 Γενικής Περιβαλλοντικής Θεώρησης
του υπερτοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την επωνυµία «Κέντρο
Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» για την εκτίµηση των πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεών του, η οποία συνοδεύει την από
24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνεδρίασης/ πράξη 2η της Εκτε-
λεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου και
Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας, θεωρήθηκε από τον Προϊ-
στάµενο του ανωτέρω Οργανισµού και προσαρτάται στον παρό-
ντα νόµο ως Παράρτηµα 3

ii) της από Απρίλιο 2009 (1η Έκδοση Νοέµβριος 2008) Χωρο-
ταξικής και Πολεοδοµικής Θεώρησης για το έργο, η οποία συ-
νοδεύει την από 24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνεδρίασης/
πράξη 2η της Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµι-
στικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας, θεωρή-
θηκε από τον Προϊστάµενο του ανωτέρω Οργανισµού και
προσαρτάται στον παρόντα νόµο ως Παράρτηµα 4

iii) της από Μάιο 2009 (1η Έκδοση Μάρτιος 2009) Γενικής Θε-
ώρησης & Τεχνικής Έκθεσης, η οποία συνοδεύει την από
24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνεδρίασης/ πράξη 2η της Εκτε-
λεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου και
Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας, θεωρήθηκε από τον Προϊ-
στάµενο του ανωτέρω Οργανισµού και προσαρτάται στον παρό-
ντα νόµο ως Παράρτηµα 5

iv) της από Απρίλιο 2009 (1η Έκδοση Νοέµβριος 2008) Κυ-
κλοφοριακής Μελέτης, για την κατ’ αρχήν θεώρηση και ρύθµιση
των κυκλοφοριακών απαιτήσεων της υλοποίησης του «Κέντρου
Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» στο χώρο του πρώην Ιπ-
ποδρόµου Αθηνών, η οποία συνοδεύει την από 24.6.2009 από-
φαση της 16ης Συνεδρίασης/ πράξη 2η της Εκτελεστικής
Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστα-
σίας Περιβάλλοντος Αθήνας, θεωρήθηκε από τον Προϊστάµενο
του ανωτέρω Οργανισµού και προσαρτάται στον παρόντα νόµο
ως Παράρτηµα 6.

2.β.) Η υλοποίηση των έργων του υπερτοπικού πολιτιστικού
πάρκου µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος» στο Ο.Τ. 345 υπόκειται στη διαδικασία έγκρισης περι-
βαλλοντικών όρων, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

2.γ.) Οι απαιτούµενες για την υλοποίηση των έργων του υπερ-
τοπικού πολιτιστικού πάρκου µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτι-
σµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» οικοδοµικές άδειες εκδίδονται
ατελώς από τη ∆ιεύθυνση Οικοδοµικών και Κτιριοδοµικών Κανο-
νισµών του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµό-
σιων Έργων µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από τότε που θα
υποβληθεί σε αυτήν πλήρης φάκελος.

3. Οι παραπάνω διατάξεις είναι ειδικές και κατισχύουν οποι-
ωνδήποτε άλλων αντίθετων ή διαφορετικών ρυθµίσεων.

4. Με αποφάσεις του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµόσιων Έργων, που εκδίδονται µετά από γνωµοδότηση
της Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχε-
δίου και Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας, οι οποίες δηµοσι-
εύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, δύναται να
ρυθµίζονται θέµατα ειδικών διαµορφώσεων των κτιριακών εγκα-
ταστάσεων της Ε.Β.Ε. και της Ε.Λ.Σ., του χώρου στάθµευσης και
των βοηθητικών κτιριακών εγκαταστάσεων του πάρκου πρασί-
νου, καθώς και του περιβάλλοντος χώρου αυτών, που απαιτού-
νται για την υλοποίηση των έργων του υπερτοπικού πολιτιστικού
πάρκου µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος».

Άρθρο τέταρτο

1. Καταστατικό του Οργανισµού, ο οποίος συνιστάται µε την
παράγραφο 1.1. του άρθρου 3 της Σύµβασης ∆ωρεάς, που κυ-
ρώνεται µε την παράγραφο 1 του άρθρου δεύτερου του παρό-
ντος νόµου, θα αποτελεί το προσαρτώµενο (ως Σχέδιο
Καταστατικού) ως Παράρτηµα 4 στη Σύµβαση ∆ωρεάς, που κυ-
ρώνεται µε την παράγραφο 2 του άρθρου δεύτερου του παρό-
ντος νόµου, κείµενο, όπως αυτό συµπληρωθεί κατά τα οριζόµενα
στις διατάξεις της περίπτωσης (γ) της παραγράφου 3 του ανω-
τέρω άρθρου του παρόντος νόµου.

2. Ο Οργανισµός δεν περιλαµβάνεται στο δηµόσιο τοµέα όπως
αυτός ορίζεται κατά την κείµενη νοµοθεσία, εξαιρείται της εφαρ-
µογής του ν. 3429/2005 (ΦΕΚ 314 Α’), όπως ισχύει, λειτουργεί
κατά τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας και διέπεται από τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου και του άρθρου δεύτερου του
παρόντος νόµου, το καταστατικό του και συµπληρωµατικώς από
τη νοµοθεσία περί ανωνύµων εταιριών (κ.ν. 2190/1920, ΦΕΚ 37 Α’,
όπως ισχύει).

Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου δεν ισχύουν οι διατά-
ξεις περί δηµοσίου λογιστικού και προµηθειών αναφορικά µε τις
δηµόσιες προµήθειες, τα δηµόσια έργα και τις δηµόσιες συµβά-
σεις υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµένων των µελετών, που συνά-
πτει ο Οργανισµός.

Άρθρο πέµπτο

1. Το τµήµα του υπό στοιχεία ΑΒΚ 26 δηµοσίου κτήµατος, αρ-
µοδιότητας της Κτηµατικής Υπηρεσίας Πειραιά του Υπουργείου
Οικονοµίας και Οικονοµικών, διαχείρισης της Κτηµατικής Εται-
ρείας του ∆ηµοσίου Α.Ε., το οποίο καταλαµβάνει το σύνολο της
ζώνης Γ του νέου Ο.Τ. 345 και εµφαίνεται υπό τα στοιχεία Κ-Ι-Σ-
Σ1-Τ-Υ-Φ-Χ-Ψ-Ω-Κ1-Κ στο από Μάρτιο 2009 µε κλίµακα 1:1.000
τοπογραφικό διάγραµµα (Παράρτηµα 7 του παρόντος νόµου),
το οποίο θεωρήθηκε από τον Προϊστάµενο της ∆ιεύθυνσης ∆ια-
χείρισης, Εκµετάλλευσης και Αξιοποίησης Ακινήτων της Κτηµα-
τικής Εταιρίας του ∆ηµοσίου (Κ.Ε.∆.) και από τον Πρόεδρο του
∆.Σ. της «Ολυµπιακά Ακίνητα Α.Ε.» και του οποίου αντίτυπο σε
φωτοσµίκρυνση δηµοσιεύεται µε το νόµο αυτόν στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, δεν υπάγεται στη ρύθµιση του άρθρου 35
του ν. 3342/2005 (ΦΕΚ 131 Α’) όπως ισχύει και η αποκλειστική
αξιοποίηση, χρήση, διαχείριση και εκµετάλλευση αυτού ανατί-
θεται στο Ν.Π.Ι.∆. µε την επωνυµία «Κτηµατική Εταιρεία του ∆η-
µοσίου Α.Ε.».

2. Για τη δηµιουργία-υλοποίηση του υπερτοπικού πολιτιστικού
πάρκου µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος» του άρθρου πρώτου του παρόντος παραχωρείται, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 10 της Σύµβασης ∆ωρεάς, που κυρώνεται µε
την παράγραφο 1 του άρθρου δεύτερου του παρόντος νόµου
και υπό τους όρους αυτής, κατά χρήση, χωρίς αντάλλαγµα και
για αόριστο χρόνο στον Οργανισµό µε την επωνυµία «Κέντρο Πο-
λιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος Α.Ε.» το τµήµα του υπό στοι-
χεία ΑΒΚ 26 δηµοσίου κτήµατος, αρµοδιότητας της Κτηµατικής
Υπηρεσίας Πειραιά του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών,
διαχείρισης της Κτηµατικής Εταιρίας του ∆ηµοσίου Α.Ε., το
οποίο καταλαµβάνει τµήµα (ζώνη Β) του νέου Ο.Τ. 345 και εµ-
φαίνεται υπό τα στοιχεία Β-Α-Η-Θ-Ι-Κ-Λ-Μ-Ν-Ξ-Ο-Π-Ρ-Β στο διά-
γραµµα της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου.

3. Ειδικώς για την υλοποίηση των προσβάσεων στο υπερτο-
πικό πολιτιστικό πάρκο µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού
Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» παραχωρείται στον Οργανισµό µε την
επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος Α.Ε.»,
σύµφωνα µε το άρθρο 10 της Σύµβασης ∆ωρεάς που κυρώνεται
µε την παράγραφο 1 του άρθρου δεύτερου του παρόντος νόµου
και υπό τους όρους αυτής, κατά χρήση το τµήµα του υπό στοι-
χεία ΑΒΚ 26 δηµοσίου κτήµατος, αρµοδιότητας της Κτηµατικής
Υπηρεσίας Πειραιά του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών,
διαχείρισης της Κτηµατικής Εταιρίας του ∆ηµοσίου, το οποίο
αποτελεί τη ζώνη Γ του νέου Ο.Τ. 345 και το οποίο εµφαίνεται
υπό τα στοιχεία Κ-Ι-Σ-Σ1-Τ-Υ-Φ-Χ-Ψ-Ω-Κ1-Κ στο διάγραµµα της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου.
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Επιτρέπεται η κατάλληλη διαµόρφωση και η φύτευση του ανω-
τέρω χώρου σύµφωνα µε τις διατάξεις της περίπτωσης (α.1.3)
της παραγράφου 1 του άρθρου τρίτου του παρόντος νόµου.

4. Επίσης παραχωρείται στον Οργανισµό µε την επωνυµία «Κέ-
ντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος Α.Ε.» κατά χρήση
τµήµα της Εσπλανάδας, το οποίο εµφαίνεται υπό τα στοιχεία Κ-
Κ1-Κ2-Κ3-Κ4-Κ5-Κ6-Κ7-Κ στο διάγραµµα της παραγράφου 1 του
παρόντος άρθρου, το οποίο περιλαµβάνεται στο Ολυµπιακό Συ-
γκρότηµα Φαλήρου, αρµοδιότητας του Ν.Π.Ι.∆. µε την επωνυµία
«Ολυµπιακά Ακίνητα Α.Ε.».

Ο ανωτέρω χώρος θα χρησιµοποιείται αποκλειστικά ως ελεύ-
θερος χώρος πρόσβασης, από και προς, το υπερτοπικό πολιτι-
στικό πάρκο µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα
Σταύρος Νιάρχος», το Ολυµπιακό Συγκρότηµα Φαλήρου και την
παράλια ζώνη. Απαγορεύεται η οποιαδήποτε µορφής δόµηση
στον ανωτέρω χώρο, καθώς και η µεταβολή της χρήσης αυτού,
επιτρέπεται δε µόνο η φύτευση του ανωτέρω χώρου προκειµέ-
νου να εξυπηρετήσει το σκοπό για τον οποίο προορίζεται.

Άρθρο έκτο

Ο νόµος συνοδεύεται από τα εξής επτά (7) κείµενα και δια-
γράµµατα, από τα οποία δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως τα υπό στοιχεία β’ και ζ’ κατωτέρω:

α. Η από 6.7.2009 επιστολή του Κοινωφελούς Ιδρύµατος Σταύ-
ρος Σ. Νιάρχος (αρ. πρωτ. Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονο-
µικών: 6879/9.7.2009) (Παράρτηµα 1) .

β. ∆ιάγραµµα Γενικής Οργάνωσης, σε κλίµακα 1:1.000, το
οποίο συνοδεύει την από 24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνε-
δρίασης/ πράξη 2η της Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανισµού
Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας,
στο οποίο απεικονίζονται οι τροποποιήσεις που επέρχονται στο
εγκεκριµένο ισχύον ρυµοτοµικό σχέδιο του ∆ήµου Καλλιθέας,
καθώς και τα έργα και οι εγκαταστάσεις του «Κέντρου Πολιτι-
σµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» και του ∆ηµοτικού Πάρκου, της
παραγράφου 1 του άρθρου τρίτου του παρόντος νόµου (Πα-
ράρτηµα 2) .

γ. Γενική Περιβαλλοντική Θεώρηση, η οποία συνοδεύει την
από 24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνεδρίασης/ πράξη 2η της

Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου
και Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας και θεωρήθηκε από τον
Προϊστάµενο του ανωτέρω Οργανισµού, της παραγράφου 2α πε-
ρίπτωση (i) του άρθρου τρίτου του παρόντος νόµου (Παράρτηµα
3) .

δ. Χωροταξική και Πολεοδοµική Θεώρηση, η οποία συνοδεύει
την από 24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνεδρίασης/ πράξη 2η
της Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχε-
δίου και Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας και θεωρήθηκε από
τον Προϊστάµενο του ανωτέρω Οργανισµού, της παραγράφου
2α περίπτωση (ii) του άρθρου τρίτου του παρόντος νόµου (Πα-
ράρτηµα 4).

ε. Γενική Θεώρηση και Τεχνική Έκθεση, η οποία συνοδεύει την
από 24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνεδρίασης/ πράξη 2η της
Εκτελεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου
και Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας και θεωρήθηκε από τον
Προϊστάµενο του ανωτέρω Οργανισµού, της παραγράφου 2α πε-
ρίπτωση (iii) του άρθρου τρίτου του παρόντος νόµου (Παράρ-
τηµα 5).

στ. Κυκλοφοριακή Μελέτη, η οποία συνοδεύει την από
24.6.2009 απόφαση της 16ης Συνεδρίασης/ πράξη 2η της Εκτε-
λεστικής Επιτροπής του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου και
Προστασίας Περιβάλλοντος Αθήνας και θεωρήθηκε από τον
Προϊστάµενο του ανωτέρω Οργανισµού, της παραγράφου 2α πε-
ρίπτωση (iv) του άρθρου τρίτου του παρόντος νόµου (Παράρ-
τηµα 6).

ζ. Τοπογραφικό διάγραµµα, σε κλίµακα 1:1.000, το οποίο θε-
ωρήθηκε από τον Προϊστάµενο της ∆ιεύθυνσης ∆ιαχείρισης, Εκ-
µετάλλευσης και Αξιοποίησης Ακινήτων της Κτηµατικής Εταιρίας
του ∆ηµοσίου (Κ.Ε.∆.) και από τον Πρόεδρο του ∆.Σ. της «Ολυ-
µπιακά Ακίνητα Α.Ε.», στο οποίο απεικονίζονται τα ακίνητα που
παραχωρούνται κατά χρήση στον Οργανισµό, σύµφωνα µε το
άρθρο πέµπτο του παρόντος νόµου (Παράρτηµα 7).

Άρθρο έβδοµο

Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνε-
δρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµο-
σχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το Τµήµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 16.05’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τρίτη 28 Ιουλίου 2009 και ώρα 18.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


